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Mali lopovi, veliki kriminalci 
Za marsikoga je v zaporu lažje kotna cesti. Reportaža na strani 21. 

Drugačna 
Vaša televizija 

Regionalni program iz velenjskega studia na 52. kanalu. Stran I § 

Nisem 
"močvirnik", 
Celjan sem! 

Darko Klarič, direktor Studia Pubiikum • utopična kopija Berlusconija aiipreporoditeij 
celjskega nogometa? Intervju na straneh 20,21. 

Slivniška ravnateljska nadalievaniia 
Sodišče se je lotilo domačnosti v šentjurski občini. Stran 7. 

IZ VSEBINE: 
Hokej 

Nacovega četrt stoletja. 
Stran 16. 

Avtocesta 
Vlečenje za nos in župani. 

Stran 6. 

Denacionalizacija 
Puščice letijo v prestolnico. 

Stran 8. 

Lokalna samouprava 
Kaj nam pa morejo? 

Stran 6. 

Lastninjenje 
Etol prihodnje leto delniška družba. 

Strani 
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O Mešlovi niso odločali 
Antonija Mešl vsaj zaenkrat ostaja ravnatel j ica 

Osnovne šole Frana Roša v Celju, sa j poslanci občinske 
skupščine včeraj o soglasju k njenemu imenovanju sploh 
niso odločali, pač pa so točko umaknil i z dnevnega reda. 

Takšno odločitev je sprožila skupina 34 poslancev iz 
vrst socialdemokratov, narodnih demokratov in krščan-
skih demokratov. Predlagala je, da se točka umakne 
z dnevnega reda, saj so na pre jšnjem zasedanju že glaso-
vali prot i ponovnemu imenovanju Mešlove. Ker po mne-
n ju skupine poslancev o tem ni novih ugotovitev, bi moral 
predlagatel j upoštevati že sprejete sklepe skupščine. 
Komisije za kadrovske zadeve se tokra t ni opredelila, 
ampak je odločanje prepust i la skupščini. Njen predsednik 
Borut Alujevič je trdil, da gre tokra t za nov postopek, ki 
ga je t reba zaključiti . Poslance je prepričeval, da dokler ni 
imenovan nov ravnatel j , opravlja posle dosedanji , pa tudi 
ostali pri javljeni na razpis se ne morejo pritožit i zaradi 
kršitev postopka, ki so bile v tem pr imeru po Alujeviče-
vem mnenju očitne. Poslanci so k l jub temu glasovali za 
predlog, da se točka umakne z dnevnega reda. 

TC 

Več denarja za 
Velenje in Konjice 

Poslanci v velenjski skupš-
čini so na zasedanju v torek 
potrdil i spremenjen proračun. 
Večino je zadovoljilo zagotovi-
lo predsednika vlade Srečka 
Meha, da bodo s skoraj 136 
milijoni, za kolikor n a j bi se 
povečal proračun, pokrili sko-
r a j vse programe porabnikov 
in da v novo leto nihče ne bo 
vstopil z izgubo. 

V spremenjenem proračunu 
so največ sredstev namenili 
komunalni in cestni dejavno-
sti, kra jevnim skupnost im ter 
izobraževanju. Še največ kr i -
t ičnih pr ipomb poslancev je 
doživela postavka »pokrovi-

teljstvo« zaradi denar ja , ki je 
bil namenjen obnovi skupščin-
skega poslopja. Rudnik je 
v zadnjem času kar za š t i r i k ra t . 
zvišal najemnino. Del teh 
sredstev so namenili komunal -
ni dejavnosti v KS. Poleg tega 
so poslanci upoštevali še željo 
gasilcev za dodatnih 29,9 mili-
jonov tolar jev za odpravo po-
škodb na avtomobilskih ci-
sternah. Ta denar n a j bi naka -
zali šele po renominacij i pro-
računa, o kater i n a j bi letos 
v Velenju še enkra t razprav-
ljali. 

Poslanci so na torkovem za-
sedanju govorili še o ustanovi-
tvi dveh skladov, s tanovanj-
skega in Sklada za okolje. S ta -
novanjski sklad sedaj us ta-
navl ja jo skora j po vseh obči-
nah, z ustanovitvi jo Sklada za 
okolje pa bodo poskušali sto-

piti na prste vsem onesnaže-
valcem okolja, tudi občanom. 
V odloku o ustanovitvi je na-
mreč zapisano, da bodo ones-
naževalci Šaleške doline p la-

čevali določene prispevke. Ka-
ko globoko bo t reba seči v žep, 
bo določal odlok o taksi za 
varstvo okolja, o katerem n a j 
bi poslanci odločali še letos. 

Urška Selišnik 

Večji proračun pa je v torek 
sprejel tudi konjiški izvršni 
svet. V občini imajo z nj im 91 
milijonov tolarjev več iz repu-
bliškega proračuna in 15 mili-
jonov več lastnega denar ja . Od 
tega namerava jo dobrih 28 mi-
lijonov nameni t i za poračun 
plač v upravnih organih, soci-
alnem in otroškem varstvu, 
kul tur i in sodstvu. Družbene 
dejavnosti n a j bi dobile še 50 
milijonov, za vzdrževanje k ra -
jevnih cest bodo dali še 17 mi-
lijonov, za investicije še 16 mi-
lijonov, kar 5 dodatn ih milijo-
nov pa n a j bi šlo za zimsko 
službo. 

Nova zastavljalnica Celcin 
Prihodnjo sredo bo začela poslovati ¥ Žalcu 

V sredo, 15. decembra, bo 
v Žalcu začela z delom nova 
zastavljalnica z imenom Ce-
kin. Svoje prostore bo imela 
na Titovem trgu, v neposredni 
bližini ekspoziture Splošne 
banke Celje v Žalcu. 

Z ustanovitvi jo zastavl jalni-
ce Cekin bo uresničena podje t -
niška ideja nekater ih posa-
meznikov, ki jo je zaradi oce-
ne, da ima na tržišču dobre 
možnosti, podprla z delnim 
lastninskim vložkom tudi FIL-
BA, ena od specializiranih 
d ružb Splošne banke Celje. 
Uradno otvoritev zastavljalni-
ce načr tu je jo za prve dni nove-
ga leta, z delom pa bo pričela 
že pr ihodnj i teden. V Cekinu 
bodo občanom in podje t jem 
ponujal i lombardne kredi te na 
osnovi zastave premičnin in 
nepremičnin, višina lombard-
nega kredi ta pa bo odvisna od 
vrecfnosti zastavljenega pred-
meta. V zastavo bodo v Žalcu 
sprejemali čisto zlato in nakit , 

vrednostne papir je , ki kot i ra jo 
na Ljubl janski borzi, tu je va-

, lute, tehnične predmete za go-
spodarstvo, delovne stroje, ku-
ran tne zaloge gotovih izdelkov 
in repro materiala , umetnine 
in starine, avtomobile ter ne-
premičnine, ki so prosto raz-
položljive. 

Pred odobritvijo kredita, 
katerega najnižj i znesek bo 
lahko 500 nemških mark, bo 
morala s t ranka predložiti pis-
no izvedensko mnenje ali oce-
nitev sodno zapriseženih ce-
nilcev. Zastavljalnica Cekin 
bo ponujala k r m i t e po t ržnih 
in konkurenčnih pogojih, 
omogočala bo praviloma k ra t -
koročne kredi te z rokom vra-
čila 6 mesecev oziroma po do-
govoru. Prednost odplačeva-
nja vidijo v zastavljalnici zla-
sti v možnosti odplačila kredi-
ta v enem znesku ob koncu od-
plačilne dobe ter anticipat iv-
nem načinu obračuna obresti, 
kar pomeni, da posojilojemal-

cu obračunane obresti za kre-
di tno dobo odštejejo že na za-
četku od kredi tnega zneska, za 
vračilo ob koncu odplačilne 
dobe in s tem tudi za vračilo 
zastavljene stvari, pa ostane 
čista glavnica. Direktor za-
stavljalnice Cekin bo Bogdan 
Podpečan, dosedanj i vodja na -
bave v celjski Zlatarni , sicer 
pa broker za plemenite kovine 
na Ljubl janski borzi. 

IB 

Dražja 
stanovanja 

Celjski IS je skladno 
z določili o oblikovanju na -
jemnin za neprof i tna s ta-
novanja in vrednost jo toč-
ke za izračun cene s tano-
van j za december v celjski 
občini določil za 2.87 od-
stotka višje na jemnine za 
neprof i tna s tanovanja. 

IS 

Vaclav Klaus na Rogli 
češki premier Vaclav Klaus je skupa j s češkim veleposlani-

kom zadnje nedeljsko dopoldne preživel na smučiščih Rogle. 
S hel ikopterjem se je pripeljal ob 9. in ostal kar do 13. ure. 

Ogledal si je ves športno turist ični center in presmučal vsa 
smučišča, razen Jurgovega. V pogovorih s predstavniki Unior je-
vega Turizma in gostinstva je izrazil navdušenje nad vsem, kar 
je videl. Kot je povedal direktor Maks Brečko, je češki premier 
odličen smučar, zelo pa mu je bila všeč tudi hišna posebnost 
- borovničevec. 

Vaclav Klaus pa je na smučiščih Rogle preizkusil tudi 
različne Elanove smuči, predstavniki Uniorja in Elana pa so se 
dogovorili za tesnejše sodelovanje pri skupni promociji, še pose-
bej pa izposoji in servisiranju smuči na Rogli. 

MBP, Foto: MATEJ NAREKS 

Drobljenje in 
razprodaja podjetij 
Kako doseči, da bi se lionjiška občina iz 
zadnie vrnila v prvo tretjino razvitih 
občin v Sloveniji? 

Konjičani se zavedajo res-
nično slabih razmer v svojem 
gospodarstvu. Razpravam 
o njem so namenili dvoje zase-
d a n j občinske skupščine, na 
enem pa so tudi podprli us ta-
novitev Centra za razvoj obči-
ne. Ta je minuli teden organi-
ziral posvet o razmerah in 
o ukrepih za izboljšanje go-
spodarstva v občini s končnim 
ciljem, da bi se občina iz zad-
nje vTnila v prvo t re t j ino raz-
vitih občin v Sloveniji. 

Na posvet so prišli direktor-
ji konjiških podjet i j (razen 
Uniorja), direktor Splošne 
banke Celje, predstavniki ob-
čine in sklada za razvoj. Ko so 
govorili o žalostnih rezultat ih 
gospodar jenja v občini, je di-
rektor Splošne banke Celje 
Niko Kač ocenil mesto Sloven-
ske Konjice kot gospodarsko 
najbol j problematično regij-
sko središče. Ko so povzeli 
problematiko, so zaključili, da 
v občini potrebuje jo predvsem 
vizijo razvoja, zlasti krit ičnih 
podjet i j in na tej osnovi s t ra te-
gijo razvoja občine kot celote. 
Ugotovili so, da se lokalni 
oblastniki premalo vključujejo 
v razreševanje gospodarskih 
težav v občini in še posebej 

v upravl jan je podjet i j , ki so 
v lasti Sklada za razvoj. 

Zanimiva je ugotovitev, da 
v občini pr iha ja do nenačr to-
vanega drobl jenja podjet i j , ker 
da se s tem hoče zagotoviti laž-
jo razprodajo posameznih de-
lov. Očitno pa je tudi veliko 
pomanjkan je menedžerskih in 
podjetniških market inških 
znanj pr i vodilnem kadru . Po-
leg tega je v občini veliko ne-
nadzorovanega raznašanja 
družbene intelektualne in ma-
terialne lastnine podjet i j v kr i -
zi, na osnovi tega pa us tanav-
l jajo zasebne firme. Razproda-
je, ki jih vodi Ljubl janska 
banka, potekajo preko podje t -
ja Posest, ki je postalo lastnik 
velikega dela nepremičnin, 
zlasti v Konusu. 

Na posvetu so še poudarili , 
da je pot rebno sistemsko pri-
stopiti k reorganizaciji poslo-
vanja posameznih podjet i j na 
osnovi koncentraci je kapi tala 
in upravl jan ja ter decentral i-
zacije poslovanja. Spomnili so 
se tudi na dobre blagovne 
znamke v občini in izrazili po-
trebo po ohrani tvi zlasti b la-
govne znamke Konusa in Ko-
stroja. 

MBP 

Plan in proračun še letos 
Laščani so dali prednost oskrbi s pitno vodo 

Poslanci laške občinske 
Skupščine so se na sobotnem 
zasedanju odločili, da bodo 
planski in proračunski doku-
ment za pr ihodnje leto sprejeli 
do konca leta, in to po skra jša-
nem postopku. Do 20. novem-
bra bodo v izvršnem svetu 
sprejemali še morebi tne pr i-
pombe, na zadnjem letošnjem 
zasedanju občinske Skupščine 
pa n a j bi predloga obeh doku-
mentov sprejeli. V okviru 
spremenjenega oziroma do-
polnjenega odloka o proraču-
nu za leto 1993, ki so ga spre-
jeli na sobotnem zasedanju, pa 
so neka j več denar ja namenili 
zimski službi. 

Od večjih proračunskih in-
vesticij v pr ihodnjem letu sta 
kot prediiostni opredeljeni 
dve, gradnja osnovne šole 
v Sedražu in nadal jevanje iz-
gradnje in posodobitve zdrav-
stvenega doma v Radečah. Pri 
obnovah in posodobitvah kra-
jevnih cest ter investicijah na 
vodovodnem in kanalizacij-
skem omrežju pa je glavni po-
goj za proračunsko (so)finan-
ciranje zagotovitev vsaj polo-

vice sredstev s s t rani krajanov. 
Na področju komunale bodo 
v občini Laško dali prednost 
predvsem oskrbi s pi tno vodo, 
ki je v sušnih obdobjih na ne-
kater ih območjih občine že 
kri t ična. 

V razpravi o planskem ozi-
roma proračunskem doku-
mentu za leto 1994 so bili ne-
kateri mnenja , da je t reba za-
gotoviti več denar ja za sanaci-
jo razmer v kmeti js tvu po lan-
ski in letošnji suši, da je zapo-
stavljena telefonija, zlasti 
v krajevni skupnosti Vrh nad 
Laškim, kjer n imajo še niti 
enega telefonskega prikl jučka. 

Potem, ko so sprejeli poroči-
lo o poslovanju delniške druž-
be Terme Laško in osnutek od-
loka o ustanovitvi javnega za-
voda za medicinsko rehabil i-
tacijo Zdravilišče Laško, so 
poslanci tehtali dva predloga 
glede vprašanja , kdo na j bo ti-
sti organ, ki bo imenoval člane 
v svete zavodov: ali izvršni 
svet kot do sedaj ali (po no-
vem) skupščina občine. Obve-
ljala je dosedanja praksa ozi-
roma naloga, ki je v domeni 

izvršnega sveta. 
Po skra jšanem postopku so 

sprejeli (spremenjeni) odlok 
o zazidalnem načr tu Debro, 
kjer je predvidena izgradnja 
športo-trgovskega objekta, 
enako kot odlok o ureditve-
nem načr tu za mestno središče 
v Radečah. 

Med pobudami in vprašanj i 
je bilo v ospredju neurejeno 
p lakat i ranje in pa rk i ran je vo-
zil v Laškem, pa problemi, ki 
jih v Laškem (in tudi drugod) 
povzročajo skupine mladolet-
nikov, ter 16-ocistotna brezpo-
selnost v občini, ki da je nihče, 
od države navzdol, ne zna za-
jeziti. Na tapet i pa je bil tudi 
direktor javnega podje t ja Ko-
munala Laško, ki da se pova-
bilom iz krajevnih skupnosti , 
ko gre za skupno reševanje 
problemov, ne odziva, podob-
no kot na vabila na zasedanja 
skupščine. Tudi tokra t ga ni 
bilo, čeprav je bil povabljen, in 
četudi sta bila na dnevnem re-
du tako pomembna dokumen-
ta, kot sta občinski plan in 
proračun za pr ihodnje leto. 

MARJELA AGREŽ 

Renominacija in 
davki 

LJUBLJANA, 3. decem-
bra (Dnevnik) - Vlada je 
sprejela drugo letošnjo re-
nominacijo proračima, 
s katero je razdelila še do-
datnih 8,1 mil i jarde tolar-
jev, največ za socialne 
t ransfer je in plače. Vlada je 
oblikovala tudi zakona 
o posebnem davku od ciga-
ret in alkoholnih pijač, ki 
bo začel veljati p r ihodnje 
leto, z n j im pa bi v p rora -
čun dobili 10 mil i jard to-
larjev. 

Kdaj ioicaine 
volitve? 

LJUBLJANA, 2. decem-
bra (Delo) — Volitev v nove 
občine spomladi očitno ne 
bo, sa j bo za to premalo 
časa. Poslanci v državnem 
zboru pa se bodo morali 
odločiti ali bodo volitve 
spomladi v s tar ih občinah 
ali pa bodo podaljšal i m a n -
da t sedanj im skupščinam. 
Tret ja var ianta predvide-
va, da bi do konca pr ihod-
njega leta opravili volitve 
v nove občine in spremenil i 
državno upravo. 

Privatizacija si 
utira pot 

LJUBLJANA, 3. decem-
bra (Delo) - V Cankar jevem 
domu je bila dvodnevna 
konferenca Srednje in 
vzhodnoevropske privat i -
zacijske mreže, ki se je 
udeležujejo predstavniki 
osemnajst ih držav. Namen 
konference je bil pretrest i 
dosedanje privat izaci jske 
izkušnje v teh državah in 
možne oblike pomoči pr i 
teh spremembah. 

Praznile 
ijubijansice 
univerze 

LJUBLJANA, 3. decem-
bra (Delo) - Ljubl janska 
univerza je proslavila svoj 
74. rojstni dan. Ob te j pr i -
ložnosti so podelili pr izna-
nja in častne naslove neka-
terim profesorjem za nj iho-
vo raziskovalno delo. 

Slovensko javno 
mnenje 93 

LJUBLJANA, 3. decem-
bra (Dnevnik) - Rezultati 
letošnje raziskave Sloven-
sko javno mnenje 1993 niso 
pokazali bistvenih spre-
memb v življenju in mišlje-
nju slovenskega prebival-
stva. Izjema je le področje 
delovanja političnih 
s trank, k je r rezultat i odgo-
vorov 2100 anket i ranih ka -
žejo, da stranke, ki odpira-
jo f ronto glede na prete-
klost, n imajo veliko mož-
nosti. 

NOVrTEDNIK-
Glavni in odgovorni urednik: 
Branko Stamejčič. 
Pomočnica odgovornega ured-
nika: Milena Brečko-Poklič. 
Uredništvo: Marjela Agrež, 
Irena Baša, Tatjana Cvim, Ja-
nja Intihar, Brane Jeranko, 
Edo Einspieler, Edi Masnec, 
Urška Selišnik, Ivana Stamej-
čič, Željko Zide. Tehnični 
urednik: Franjo Bogadi. Obli-
kovanje: Minja Bajagič. Tajni-
ca uredništva: Mojca Marot. 
Naslov uredništva: Prešernova 
19, Celje. Telefon: (063) 29-431, 
fax 441-032. 
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Zakaj občina ne 
lio upravni okraj? 
Žalčani zahtevajo odgovor vlade 

Kako lahko dobijo status upravnega 
okraja občine, ki so bistveno manjše od 
žalske? To je le eno izmed vprašanj, ki jih 
je žalska vlada minuli teden naslovila na 
slovensko vlado oziroma vse tiste, ki na-
črtujejo novo lokalno samoupravo. 

Že pred dobrim letom so žalski poslan-
ci sprejeli pobudo, da se na območju Sa-
vinjske doline oblikuje posebna pokraji-
na kot širša samoupravna lokalna skup-
nost za urejanje skupnih zadev bodočih 
občin na tem prostoru, zaradi večje učin-
kovitosti in racionalnosti pa na j se obli-
kuje upravni okraj na območju sedanje 
občine Žalec. Pobuda je kljub argumen-
tom naletela na gluha ušesa, zato so po-
slanci letos septembra ponovno zahteva-
li, da se glede tega izrečejo državni zbor. 

vlada, ministrstvo za pravosodje in upra-
vo ter seveda komisija za lokalno samou-
pravo. Dodali so še zahtevi, naj se zako-
nodajni postopki na področju lokalne sa-
mouprave obravnavajo in sprejemajo 
skupaj, o določitvi upravnih okrajev pa 
naj državljani odločajo na referendumu. 

Spet je bil to pogovor gluhih, Žalčani 
so lahko prebrali samo predlog bodočih 
25 upravnih okrajev, med katerimi pa 
Žalca ni bilo. Glede na to, da se žalska , 
občina po velikosti in številu prebivalcev 
uvršča na 12. mesto v Sloveniji, so pač 
pričakovali, da bo področje Savinjske 
doline imelo svoj upravni okraj, še zlasti, 
ker je med predvidenimi cela vrsta 
manjših. 

Minuli teden so poskušali znova. Ob-

činska vlada zahteva od republiške jasen 
odgovor, zakaj niso bile upoštevane žal-
ske pobude in katera so tista merila, ki 
jih prostor občine Žalec ne izpolnjuje, da 
bi dosegel svoj upravni okraj. Vladi na-
dalje ponujajo v razmislek povezavo med 
žalsko in mozirsko občino v enoten 
upravni okraj, očitajo pa ji zatekanje 

h kompromisnim rešitvam brez strokov-
nih podlag, namesto da bi oblikovali 
upravne okraje na območju večine seda-
njih občin. S tem bi upravo približali 
občanom in se izognili novim delitvam 
ter sporom. Političnim strankam v občini 
pa žalski izvrši svet predlaga enoten na-
stop do njihovih poslanskih klubov v dr-
žavnem zboru ter zavzemanje za upravni 
okraj Žalec. 

IRENA BAŠA 

Žalski župan Milan Dobnik je v petek 
sklical tiskovno konferenco. Po seji iz-
\TŠnega sveta so se namreč sestali pred-
stavniki vseh strank v občini. Kot je po-
vedal župan na tiskovni konferenci, so 
stranke v celoti podprle zahteve žalske 
vlade, pri reševanju tega problema pa 
Žalčani računajo tudi na svojega poslan-
ca v državnem zboru. 

Za študente v Ceiju 
v Celju je zadnje leto spet 

čutiti intenzivnejša prizadeva-
nja, da bi v mestu vendarle 
ponovno dobili vsaj kakšen 
program višjega oziroma viso-
košolskega študija. Občinski 
IS je minulo sredo imenoval 
15-čIansko komisijo, ki bo pri-
pra \ i la izhodišča za razvoj 
višjega in visokega šolstva 
v Celju. 

Ponovna vrnitev višjega ozi-
roma visokega šolstva (Celje je 
pred leti že imelo nekaj takš-
nih programov) je predvidena 

tudi v projektni nalogi Vizija 
Celja-kriežjega mesta, ki jo 
v sodelovanju s strokovnimi 
delavci občinskih upravnih 
organov pripravljajo strokov-
njaki Razvojnega centra. 
V zadnjem času so v Celju pri-
pravili dva delovna razgovora, 
na zadnjem so sodelovali tudi 
predstavniki Ministrstva za 
šolstvo in šport, zaključki teh 
delovnih srečanj pa so zaen-
krat vidni v oblikovanju po-
sebne delovne skupine, ki bo 
pripravila izhodišča za'nadalj-
nje pogovore. 

V 15-člansko delovno skupi-
no so člani celjskega IS imeno-
vali: sekretarja za družbene 
dejavnosti Željka Ciglerja, se-
kretarja za drobno gospodar-

stvo Romana Gracerja, vodjo 
projektne naloge Vizija Celja-
knežjega mesta Darko Domi-
trovič, predstavnika Območne 
gospodarske zbornice Celje 
Eda Gaberška, podjetnika Ni-
ka Zimška, Ivanko Zajc-Cizelj 
iz Zgodovinskega arhiva, di-
rektorja Ljudske univerze Ce-
lje Janeza Krajnca, prosvetno 
delavko Karlo Štojs in ravna-
telje celjskih srednjih šol Jože-
ta Zupančiča (Gimnazija Ce-
lje), Majo Krajnc (STŠ), Mari-
jo Marovt (STŠ), Božo Šker-
janc (SŠGT), Franca Erjavca 
(SŠBK) in Marijo Marolt 
(SZŠ). Tajniška dela za delov-
no skupino bo opravljala 
Astrid Pešec. 

IS 

Odpis 
dohodnine 

Na predlog velenjske iz-
postave Republiške uprave 
za javne prihodke je občin-
ska vlada v celoti odpisala 
plačilo dohodnine štirim 
zavezancem v višini 12 ti-
soč tolarjev. Petnajstim za-
vezancem, ki so zaprosili 
za odpis dohodnine v višini 
63 tisoč tolarjev, pa je 
prošnje zavrnila. 

US 

Problem šentvišlce šoie 
V šmarski občini so se odlo-

čili rešiti problematiko nekda-
nje osnovne šole v Šentvidu 
pri Grobelnem. Gre za poslov-
no privlačno lokacijo, zato se 
posamezniki zanimajo za po-
slovne prostore. Nekdanja šol-
ska zgradba pa buri občane 
zaradi zapuščenega videza. 

V šmarski občinski stavbi so 
se odločili, da bodo zapleteni 
klobčič razvozlali - nekdanja 
šentviška šola je občinska last, 
pri tem pa je občina še zveza-
nih rok. Večina zgradbe je po-
slovno neizkoriščena, ko so se, 
lani, pojavili interesenti, pa se 
je izkazalo, da občina z njo ne 
more razpolagati. 

V stavbi je leta 1989 začelo 
s proizvodnjo družbeno po-
djetje Stik, kratkega poslov-
nega poleta. Podjetje so zato 
pozneje priključili šmarskemu 
Ikomu, ki je trenutno prav ta-
ko v težavah. V delno, notra-
njo prenovo šolske zgradbe so 
vložili (revaloriziranih) šest 
milijonov tolarjev. Zato name-
rava občinska vlada znesek 
odplačati in to z odštetjem 
zneska za uporabljanje pro-
storov. 

Pogovori z Ikomom tra ja jo 
že pol leta. V zadnjem času 
kaže, da je dokončni dogovor 
blizu. 

BRANE JERANKO 

Novo teliarsico vodstvo 
Krajevna skupnost Teharje je do nedavnega imela začasno 

vodstvo, saj so staremu svetu izrekli nezaupnico. V nedeljo so 
krajani izvolili nov svet krajevne skupnosti z desetimi člani, 
Ferdo Ježovnik, njihov poslanec v občinski skupščini, pa ostaja 
član sveta tudi v prihodnje. 

Udeležba na volitvah je bila nekaj več kot 70 odstotna, 
krajani pa so izbirali med 20 kandidati. Te so v 60 odstotkih 
predlagali krščanski demokrati, 30 odstotkov je bilo kandidatov 
z zborov krajanov, 10 odstotkov pa kandidatov socialdemokrat-
ske stranke. Po večinskem sistemu glasovanja so bili izvoljeni 
Janez Dimec, Janez Novak, Slavica Žagar, Branko Sajovic, 
Bogomir Kresnik, Franci Kač, Anton Ostrožnik, Jože Žnidarič, 
Marjan Hrastnik in Jože Ocvirk. 

TC 

BOSANSKE VOJNE VIHRE 

Evropa na pragu icapltulaciie 

Piše: 
Slaven Bosnič 

ženevski pogovori na koncu 
prejšnjega in v začetku tega 
meseca so še enkrat pokazali 
popolno nemoč Evrope v reše-
vanju bosanskohercegovske 
krize. Slobodan Milosevic je 
evropski diplomaciji pripravil 
lekcijo, ter jih skoraj odkrito 
imenoval za nesposobne in in 
slabe napovedovalce. Srbija, 
po Miloševiču, seveda ni niče-
sar kriva, zato sploh ne razu-
me, zakaj še vedno obstajajo 
ukrepi proti njegovi državi. 
Atraktiven nastop srbskega 
voditelja je pravzaprav edina 
zanimivost na preteklih poga-
janjih v Ženevi. Vse ostalo je 
bilo v glavnem ponavljanje 
stare zgodbe: vse tri sprte 
strani samo zahtevajo, nobena 
ni pripravljena ničesar dati. 
Zaradi tega se tudi ni začela 
pričakovana trgovina z ozem-
ljem, vojna v Bosni pa se nada-
ljuje. Še posebno razsežnost ji 
daje humanitarna katastrofa, 
ki je že na vidiku. Do obkolje-
nih bosanskih mest se uspe 
prebiti zelo malo konvojev 
s hrano, s tradanje civilnega 
prebivalstva pa je pravzaprav 
Zadnji srbski argument. 

V zadnjem času je mogoče 
opaziti vse bolj aktivno srbsko 
letalstvo na področju Tuzle in 
severozahodne Bosne. Zaradi 
goste megle letala Nata ne mo-
rejo uspešno nadzorovati bo-
sanskega neba, kar Srbi spret-
no izkoriščajo. Prav tako je 
opazna vse bolj pogosta upo-
raba raket zemlja-zemlja in 
zrak-zemlja. Uporaba tega 
morilskega orožja ima svoje 

»vojaško opravičilo«, saj je 
srbska soldateska vse bolj 
utrujena, vojna niti slučajno še 
ni končana, obvladovanje tako 
velike pokrajine pa niti naj-
manj lahko. Po logiki srbskih 
generalov bi morale te rakete 
pospešiti dokončen poraz so-
vražnikov. 

Če se vrnemo v Ženevo. Tam 
je bilo najbolj zanimivo videti 
srbske, hrvaške in musliman-
ske voditelje, kako se spreha-
jajo pred kabineti in dvorana-
mi. To je bila hoja ljudi, ki zelo 
dobro poznajo zgradbo ter se 

v njej počutijo sila ugodno, ce-
lo domače! Miloševičeva že 
pregovorna aroganca, ki se ka-
že na teh sestankih, lahko po-
stane vzorec za obnašanje bo-
dočih dikatorjev. Kot vse kaže, 
ima njegov nastop smisel in 
celo deluje. Po vseh srbskih 
zločinih je res uspeh, če lahko 
privedeš evropsko diplomacijo 
na stopnjo, ko je pripravljena 
vse oprostiti in pozabiti. 

Kinkel-Juppeova pobuda, 
ki jo je dvanajstorica sprejela, 
je kapitulacija Evrope pred 
srbsko agresijo. Pobudo je po-
dobno ocenil tudi sam Miloše-
vič. Na koncu zgodbe bodo Sr-
bi Muslimanom verjetno od-
stopili ozemlje, vendar je treba 
z odločitvijo zavlačevati in ka-
zati, da to ni lahka poteza. 
V trenutku, ko bodo odstopili 
tistih nekaj odstotkov Bosne, 
bo dejanje ocenjeno kot po-
memben korak. Potem lahko 
pričakujemo tudi nagrade, re-
cimo ukinitev sankcij. Evropa 
je sicer poskušala Miloševiča 
izčrpati s temi ukrepi, vendar 
se sedaj kaže, da se je zgodilo 
obratno. Miloševič je izčrpal 

Evropo, ki je sedaj na robu ka-
pitulacije. 

Danes je že realno vpraša-
nje, ali bi se Srbija sploh spu-
stila v bosansko vojno, če bi 
lahko predvidevala vse posle-
dice? Radovan Karadžič je 
pred kratkim izjavil, da so Sr-
bi doslej izgubili 11 tisoč voja-
kov. Logično je, da če je Ka-
radžič uporabil to številko, je 
resnični podatek nekajkrat 
večji. Nihče še ni sredi vojne 
dal točnih podatkov o lastnih 
izgubah. Obveščevalne službe 
so slabo opravile svoje delo, 
saj vojna traja že dvajset me-
secev, konca pa še ni videti. 
Posameznik je zaradi naci-
onalnih ciljev sposoben trpeti 
do nekih meja. Kakor hitro te 
meje prestopijo lakota, smrt in 
propad, postanejo višji cilji 
marginalni. Karadžič kot psi-
holog se tega zaveda, zato se 
mu zelo mudi, da bi se vojna 
čimprej končala. Vendar se 
bodo prava pogajanja pričela 
šele takrat , ko bodo vse tri 
sprte strani prišle v neko bo-
dočo Ženevo s polno torbo 
kompromisnih rešitev in ne le 
zahtev, kakor doslej. Ko se bo 
to zgodilo, se ne bo noben vo-
ditelj tako varno in bahavo 
sprehajal pred ženevskimi 
dvoranami. No, pravo vpraša-
nje pri tem pa je, kako dolgo 
bo treba še počakati na takšen 
nastop? 

SVET MED TEDN®M 

Tujci: Številke 
in interpretacije 

Po zadnjih statističnih 
podatkih živi v Sloveniji 
170 tisoč priseljencev. Po-
pis »prebivalstva iz aprila 
leta '91 je pokazal, da je ta 
delež približno 12.2 odstot-
ka celotne populacije, ki 
živi v Sloveniji. Največ pri-
seljencev, 2.8 odstotka, je 
hrvaške narodnosti, 2.4 od-
stotka je Srbov, ostale na-
rodnosti pa so zastopane 
z manj kot odstotkom. 

Navadno se ob takšnih 
podatkih vsi najprej vpra-
šamo, kaj takšne številke 
pomenijo za državo in nje-
no avtohtono prebivalstvo, 
malo pa se nam zdi po-
membno, kaj konkretno 
pomenijo za ljudi, ki jih 
uvrščamo v kategorije: tu j -
ci, priseljenci, delavci na 
začasnem delu, begunci, 
ipd. Za njih pravzaprav 
gre, oni so žive številke, ki 
tvorijo neosebno statistiko. 

Na Republiškem zavodu 
za statistiko so zabeležili 
največji val priseljencev 
v Slovenijo leta 1978, kar 
13 tisoč se jih je priselilo iz 
republik takratne Jugosla-
vije. To leto nam pravza-
prav po ničemer ni ostalo 
posebej v spominu in ver-
jetno je zelo malo Sloven-
cev takrat vedelo, da je 
ravno tega leta »uvozilo 
največ Bosancev«. 

Verjetno to nostalgijo za 
časi relativnega gospodar-
skega razcveta in »prese-
ljevanje južnjaških l jud-
stev« proti severu deli tako 
avtohtono prebivalstvo, ki 
je takrat sicer vihalo noso-
ve nad »čefurji«, kot tudi 
priseljenci, ki smo jih glede 
na uvodoma omenjene od-
stotke čisto po krivici ime-
novali »Bosance« in v to 
kategorijo stlačili vse, ki so 
z avtohtonim prebival-
stvom komimicirali v »bo-
sanščini«, kot smo funkci-
onalno poimenovali jezik 
trdih 1-jev, mehkih č-jev in 
nezgrešljivega naglasa. 

Domorodci so nato z leti 
spremenili svoj odnos do 
»južnjakov« in obratno. 
Z osamosvojitvijo nekate-
rih republik nekdanje Ju-
goslavije in z začetkom 
vojne v domovini »avtohto-
nih Bosancev« so se neka-
teri med njimi naučili, da 
so Bosanci pravzaprav sa-
mo Srbi, Hrvati in Musli-

mani, da Bosanci niso tudi 
na primer vsem znani last-
niki slaščičarn, kioskov 
z bureki in stojnic z bana-
nami, da so slednji poveči-
ni Albanci, ki ne živijo 
v Bosni, in da so poleg njih 
v bivši Jugoslaviji živeli tu-
di Makedonci in Črnogorci, 
da ne naštevamo da l j e . . . 
S pojmom Bosanec javnost 
danes ne misli več gastar-
baj terja ali delavca, pre-
prosto zaradi tega, ker je 
delo in z njim tudi gostujo-
če delo izginilo iz javnega 
diskurza. Po novem na-
nu-eč niti več ne delamo, 
ampak lastninimo, privati-
ziramo, krademo, pre-
strukturiramo in živimo na 
tu j račun. V vseh teh »inte-
lektualnih dejavnostih« pa 
si je težko zamisliti tudi 
Bosanca. Njim smo glede 
na nove okoliščine dodelili 
nov status v družbi. Pojmi, 
kot sta svoboda gibanja in 
družbena integracija v na j -
širšem smislu, pa so v po-
vezavi s tujci in begunci 
postali teme, ki so za Slo-
venca zelo neprijetne in to-
rej v javnem diskurzu kar 
se da nezaželene. 

In kaj se zgodi, če na tem 
področju odpove tudi drža-
va? V tem primeru se la-
tentna ksenofobija manife-
stira kot neprikrito nasilje, 
ki se kot način življenja 
prelije iz utečenih »legi-
timnih področij« v krogu: 
kriminalci-policija na sicer 
od nasilja odmaknjena po-
dročja, kot so šole, javni 
transporti, bolnišnice in 
podobno. Blue Boysi in 
Torcide so klasični modeli 
iz sveta, ki v tovrstnem na-
silju prednjači. In kako da-
leč je od urbane skinhe-
adovske maškarade do po-
žiganja in pobijanja, čivka-
jo v današnjih časih že 
vrabci. 

Piše: Erika Repovž 

Za velenjski turizem 
Velenjska občina je objavila javni razpis, s katerim želi prido-

biti izvajalca za pripravo strateškega marketinškega plana za 
področje turizma v občini Velenje in Šaleški dolini. 

V prijavi za razpis je potrebno analizirati stanje, določiti cilje 
in način njihove realizacije ter pripraviti operativni marketin-
ški plan. Ponudbe je potrebno oddati do 10. januarja prihodnje 
leto na velenjski izvršni svet, odprli pa jih bodo štiri dni kas-
neje. Poleg tega je vlada v občini imenovala tudi 6-članski 
projektni svet za razvoj turizma v občini Velenje. 

US 

Ne za Klub delavcev BiH 
Na zadnji seji velenjske vlade niso ugodili prošnji Klu-

ba delavcev Bosne in Hercegovine za dodelitev prostorov. 
Člani vlade so kot razlog za zavTnitev navedli, da izvršni 
svet ne razpolaga s prostori, delavci kluba pa se lahko 
zbirajo v zbirnem begunskem centru, kjer je dovolj pro-
stora. 

Klub delavcev BiH so ustanovili lani, trenutno pa šteje 
približno 150 članov. V klubu na j bi se združevali pred-
vsem tisti, ki so v krajih, kjer divja vojna, zapustili svoje 
najbližje. Deloval na j bi kot nepolitična stranka, sicer pa 
z delom in sredstvi pomaga tistim, ki so ostali brez hrane 
in strehe nad glavo. Člani kluba bi na takšen način radi 
ohranili tudi delček svoje kulturne identitete. 

US 
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Prihodnje leto delniška družba 
Lastninjenje Etola: soilelovame aelavcev in nizozemskega IFF 

Celjski Etol je prav gotovo 
podjetje, kamor bi ljudje z ve-
seljem vložili svoje certifikate. 
Se bo Etol odločil za javno 
prodajo delnic? Kako daleč so 
priprave programa lastninske-
ga preoblikovanja podjetja in 
kakšne so ob koncu leta go-
spodarske razmere v tem ko-
lektivu - to je le nekaj vpra-
šanj, ki smo jih zastavili direk-
torju Ivanu Fermetu. 

Novim tržiščem 
naproti 

Kako bi ocenili trenutne 
razmere v Etolu? 

Znano je, da je bil Etol pred 
leti t ipično jugoslovansko 
usmerjeno podjet je , zato nas je 
razpad tega tržišča močno pr i -
zadel. Izgubili smo približno 
60 odstotkov tržišča. Na pro-
storu bivše Jugoslavije smo 
k l jub vsemu v zmanjšanem 
obsegu zadržali svoj položaj, 
obenem pa smo si izborili nova 
tržišča v Vzhodni in Zahodni 
Evropi. Letos bomo dosegli 60 
odstotkov realizacije, kakršno 
smo imeli v najbol jš ih časih, že 
pr ihodnje leto pa predvideva-
mo približno 80 odstotkov t i-
stega, kar smo dosegali pred 
leti, in sicer pretežno na tu j ih 
tržiščih. Slovenija nam bo 
predstavl jala samo 20 odstot-
kov realizacije. 

Kako je s plačami? Etol je 
vedno veljal za podjetje, kjer 
ljudje tudi dobro zaslužijo. 

Glede na rezul tate v letoš-
n jem letu je bila pr i osebnih 
dohodkih potrebna redukcija . 
Zmanjšal i smo jih za 10 od-
stotkov, še vedno pa smo zado-
stili zakonskim predpisom, da 

moramo odvajat i za razšir jeno 
reprodukcijo na jman j 6 do 
7 odstotkov, in temu smo pri-
lagodili plače. Etol ima pri-
bližno 200 zaposlenih, večina 
ima visoko strokovno izobraz-
bo, dve t ret j ini je strokovnega 
kadra, t re t j ina so kvalificirani 
oziroma man j kvalificirani de-
lavci. Zato je povprečni osebni 
dohodek relativno višji kot 
v drugih podjet j ih . Plače so 
nad povprečjem Celja, pov-
prečna plača znaša pri nas 
88.900 tolarjev. Za pr ihodnje 
leto načr tu jemo ugodnejše re-
zultate, akumulaci ja na j bi bi-
la 10 do 12 odstotkov, s tem pa 
računam tudi na korekcijo 
osebnih dohodkov. 

Načrtujete še kakšne večje 
naložbe? 

V zadnj ih t reh letih smo in-
vestirali preko 16 milijonov 
nemških mark, modernizirali 
smo proizvodnjo do takšne 
mere, da lahko konkuri ramo 
na najzahtevnejših tržiščih. 
Novih naložb ne načrtujemo, 
lotili se bomo le kakšnih iz-
boljšav. 

Etol je vreden 
približno 50 
milijonov mark 

Kako daleč ste s pripravami 
na lastninjenje? 

V Etolu se na lastninsko 
preoblikovanje pr ipravl jamo 
že neka j časa. Izbrali smo obli-
ko internega odkupa, in sicer 
tako, da bi pretežni del, torej 
40 odstotkov, ki so namenjeni 
no t ran jemu odkupu, odkupili 
delavci. V ta proces smo vkl ju-
čili vse zaposlene, opravili smo 
anketo, koliko so l judje pri-
pravljeni sodelovati. Rezultati 

so izredno ugodni, delavci 
očitno zaupa jo podje t ju . S cer-
t i f ikat i bomo predvidoma po-
krili 10 odstotkov, to pa zato, 
ker je f i rma kapi ta lno izredno 
intenzivna. Nas je približno 
200, vrednost dnižbenega ka-
pitala pa bo po oceni, ki jo 
pr ičakujemo v teh dneh, od 45 
do 50 milijonov nemških 
mark. S cert if ikati torej lahko 
pokri jemo manjš i delež. Na ta 
problem smo že večkrat opo-
zorili. Zakonodaja lec bi v po-
djet j ih, ki so dobro poslovala 
in ki so že leta upoštevala eko-
nomske zakonitosti , moral da-
ti delavcem možnost, da bi bili 
s cert i f ikat i udeleženi do 20 
odstotkov, ne glede na vred-
nost družbenega kapi tala . 
Vendar teh pr ipomb nihče ni 
upošteval. 

Manjši del boste torej last-
ninili s certifikati, kaj pa preo-
stali del premoženja? 

V okviru 40 odstotkov no-
t ranjega odkupa nameravamo 
stvari uredi t i takole: 30 do 36 
odstotkov bodo dobili zaposle-
ni v firmi, 4 do 6 odstotkov pa 
bomo ponudil i v odkup, in si-
cer na j bi delnice odkupil ni-
zozemski IFF. S tem par tne r -
jem uspešno sodelujemo že 23 
let v obliki joint venture, ta 
pogodba preneha veljat i konec 
leta. Želimo pa, da bi se sode-
lovanje obnovilo, in to, kar 
predlagamo, je po moji oceni 
najbol j koristno za Etol. 

Kdaj predvidoma boste za-
čeli zbirati certifikate in kako 
bo s tistimi delavci, ki so bili 
nekoč zaposleni v Etolu oziro-
ma so upokojenci? 

Nekdanj im delavcem in 
upokojencem smo že poslali 
posebna obvestila ter jih sez-
nanili z možnostmi. Dobili 
smo veliko odgovorov, neka j 
jih še pr ičakujemo. Ob tej pr i -

ložnosti bi k sodelovanju po-
novno povabil vse delavce, ki 
so bili nekoč zaposleni v Etolu. 
Morda niso prejeli našega ob-
vestila, neka j težav imamo 
z naslovi, pošta nam je na pr i -
mer vrnila neka j pisem, ker je 
naslovnik neznan. Računamo, 
da bomo lastninjenje speljali 
do konca marca, aprila pa na j 
bi že delovali po novem. 

Kot delniška družba? 
Nameravamo se registrirat i 

kot delniška družba, v kateri 
bodo delavci imeli v končni fa -
zi približno 46-odstotni lastni-
ški delež. To nam bo omogoči-
lo vodenje takšne politike, ki 
bo podje t ju zagotavljala na-
dal jn j i razvoj. 

Kakšni bodo deleži vodilnih 
delavcev v primerjavi z ostali-
mi zaposlenimi? 

Mi smo k las tninjenju pova-
bili vse zaposlene, upokojence 
in tiste, ki so bili nekoč zapo-
sleni v našem podjet ju , deleži 
pa se bodo določali skladno 
z osebnimi dohodki po anali-
tični oceni. 

Brez strahu pred 
notranjim 
lastništvom 

Etol se po doseženih rezul-
tatih uvršča v sam vrh celjske-
ga gospodarstva, zato je zani-
miv tudi za zunanje vlagatelje. 
Razmišljate tudi o javni pro-
daji delnic? 

Delež javne proda je bo to-
likšen, kolikor nam bo zmanj -
kalo v okviru tistih 40 odstot-
kov. Ocenjujemo, da bo to pr i-
bližno 10 odstotkov oziroma 
10 enot; to bo namenjeno javni 
prodaj i in, kot sem dejal, na j 
bi bil par tner IFF vključen 
z štirimi enotami, ostali, ki bo-
do zainteresirani, pa bodo lah-
ko kupili preostali del. 

Omenili ste, da bo \Tednost 
Etola ocenjena na približno 45 
do 50 milijonov nemških 
mark. So te ocene realne? 

Metode vrednotenja so po 
moji oceni izredno zaskrbl ju-
joče. Pr ihaja namreč do pre-
vrednotenja podjet i j , kar pov-
zroča veliko težav. Vsekakor 
mora biti upoštevana metoda 
bodočih donosov in jasen mora 
biti tako imenovani korekcij-
ski faktor. Nam nič ne pomaga 
velika vrednost podjet ja , če to 
podjet je v pr ihodnje ne bo ni-
česar prinašalo. Zato je osnova 
bodoči donos, kar mora pri 
vrednotenju odigrati na jpo-
membnejšo vlogo. 

Kako ste izbirali cenilce? 
Povezali smo se z l jubl jan-

sko f i rmo P & S , ki je prevzela 
celoten program, zagotovila 
cenilce, skupa j smo pripravili 
program in ga bomo tudi sku-
p a j predložili Agenciji. Oce-
njujem, da smo izbrali dobro 
podjet je , ki ima tudi velik 
ugled v slovenskem prostoru. 

Je skrivnost, koliko ste od-
šteli za te cenitve? 

Številk ne skrivamo, cenitve 
stanejo od 20 do 30 tisoč nem-
ških mark, mi smo sklenili po-
godbo za 25 tisoč mark. Stro-
šek je normalen in ni pret iran. 

Najbrž vam niso neznani 
očitki, da bodo v procesu last-
ninjenja večino premoženja 
kupili direktorj i , l judje pa bo-
do ostalih praznih rok. Kako 
kot direktor uspešne f i rme ko-
menti ra te takšna mnenja? 

V proces las tninjenja so 
v Etolu vključeni vsi delavci, 
prav prosimo jih, da sodeluje-
jo, da res ne bi prišlo do kakš-
nih pr isvajanj lastnine v rokah 
manjšega števila ljudi. V Etolu 
te bojazni in tudi kakšnega in-
teresa po okoriščanju ni. 

Se tudi ne bojite, tako kot 
nekateri drugi vodilni, da bo 
notranji odkup negativno 
vplival na nadaljnji razvoj po-
djetja? 

Nekateri menijo, da je no-
t ranj i odkup druga oblika sa-
moupravl janja . To je stvar or-
ganizacije in dela v firmi. Lah-
ko se stvari sprevržejo v anar -
hijo, toda naloga vodstva, 
upravnega odbora in menedž-
menta je, da takšne stvari pre-
preči. Doslej smo bili družbe-
na f irma, imeli smo organe sa-
moupravl janja , pa ti organi 
niso zavirali razvoja podjet ja . 
Zato se ne bojim, da bo not ra -
n je lastništvo ogrožalo nada l j -
nj i razvoj Etola. 

IRENA BAŠA 

Štajerska - vaš partner 
Bomo znali Izkorisiili prostoirgovinski sporazum s Češko? 

»Zdaj je pravi trenutek. 
Naj ga izkoristi tudi gospo-
darstvo celjskega območja, 
saj se s prostotrgovinskim 
sporazumom s Češko ponu-
jajo večje možnost i za izvoz 
na trg, ki je precej večji, kot 
je slovenski,« pravi dr. To-
maž Subotič, direktor in ve-
činski lastnik Intertrade 
v Pragi. 

Velika p r e d s t a v i t e v češke-
ga g o s p o d a r s t v a v L j u b l j a n i 
je dr . T o m a ž a S u b o t i č a 
s p o d b u d i l a , d a je vods tvu 
ce l j ske obč ine p red l aga l , n a j 
b i b i lo Cel je o r g a n i z a t o r r a z -
s t ave š t ^ e r s k e g a g o s p o d a r -
s tva n a Češkem. T a k a z a m i -
sel je u p r a v i č e n a , s a j ce l j sko 
gospoda r s tvo išče nove trge. 
»Organ iz i r ana p r e d s t a v i t e v 
p o d j e t i j s š t a j e r s k e g a ob -
moč ja b i n e d v o m n o vzbud i l a 
ve l iko z a n i m a n j e m e d z a i n -
t e r e s i r an imi p a r t n e r j i Češke 
in S lovaške . N a t eh t rg ih se 

d o g a j a j o vel ike sp r emembe . 
T u j k a p i t a l je vsak d a n m o č -
nejš i in s lovensko g o s p o d a r -
s tvo se bo m o r a l o p r i l a g a j a t i 
d r u g a č n i m t r ž n i m r a z m e -
ram. Češka ve, z a k a j se je 
odloči la za obš i rno gospo-
d a r s k o r az s t avo v L u j u b -
Ijani.« 

I n t e r t r a d e v P rag i sode lu je 
s š tevi ln imi s lovensk imi po -
d je t j i , m e d n j i m i z Z l a t a rno , 
E to lom, T a l u m o m , M u r o in 
d rug imi . Z a n i m i v e so i zkuš -
n j e E to la in G o r e n j a . Oba sta 
v z a d n j e m času poveča la t r ž -
n e deleže n a češkem t rgu . 
E to l je celo prevze l vodi ln i 
t r žn i delež p r i a r o m a h in b a -
zah za i ndus t r i j o b r e z a l k o -
ho ln ih pi jač . 

»Tudi n a češkem in s lova-
š k e m t rgu ni p o m e m b n o le 
to, d a p o n u j a f i r m a dobe r 
p ro izvod . K l j u č n o v p r a š a n j e 
je t r žn i p r i s top , m e n e d ž e r 
m o r a vedet i , k a j do loča k o n -

k u r e n č n a p r e d n o s t p ro izvo-
da . Vel ika r a z s t a v a š t a j e r -
skega g o s p o d a r s t v a na Če-
škem bi b i la p r e d v s e m d o b r a 
p r i ložnos t za izvoznike,« je 
še poveda l Subo t ič . 

J. V. 
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Milijon mark za 
odškodnino 

Po skoraj pet ih letih 
p ravdanja je Višje sodišče 
v Celju odločilo, da mora 
šoštanjska termoelektrar-
na zaradi onesnaževanja 
okolja plačat i dvanajs t im 
lastnikom gozdov iz Zavo-
denj nad Šoštanjem in 
Gozdnemu gospodarstvu 
Nazar je več kot 70 milijo-
nov tolarjev odškodnine, 
vse sodne stroške in zako-
nite obresti od leta 1992 
dalje. Sodba še ni pravno-
močna. Zavodenjski kmet-
je so TEŠ tožili zaradi 
zmanjšanega pr i ras tka, na -
zarsko GG pa zaradi pove-
čanega obsega del, vse pa je 
posledica prekomernega 
onesnaževanja okolja in ki-
slih padavin. 

Tisoč ton lignita 
na zaposlenega 

Decembra lahko velenj-
ski rudar j i nakopl je jo le še 
250 tisoč ton lignita, saj so 
doslej izkopali že 3,7 mili-
jona ton premoga. Načr to-
vano količino, t r i mil i jone 
950 tisoč ton lignita, bodo 
v velenjskem rudniku izko-
pali predvidoma do 24. de-
cembra, zato ob koncu leta 
rudar j i ne bodo več delali. 
Tako bodo letos »knapi« 
opravili 235 delovnih dni, 
k l jub temu pa količina iz-
kopanega premoga pred-
stavlja tisoč ton na zapo-
slenega v rudniku. Tudi 
v pr ihodnjem letu bodo ru -
dar j i omejevali izkop pre-
moga, odvisno od pot reb 
v energetiki. 

Turist v najem 
Nazarsko podje t je Turist 

je oddalo v na jem svoje go-
stišče, nekdanj i hotel v Mo-
zirju. Gostišče Turist sta 
v najem prevzela prevzela 
dva zasebnika, ki bosta 
v nekdanjem hotelu uredila 
restavracijo in trgovino. 
V podje t ju so se za oddajo 
prostorov odločili zaradi 
težav v poslovanju, p re-
novljeno gostišče pa na j bi 
v Mozirju odprli že v de-
cembru. 

Težave zaradi 
denacionalizacije 

Območna gospodarska 
zbornica Celje je za danes, 
v četrtek, sklicala tiskovno 
konferenco. Na nje j bodo 
spregovorili o težavah, ki 
bodo nas ta ja le oziroma se 
že pojavl jajo na celjskem 
območju zaradi denaciona-
lizacije trgovskih lokalov. 

US, IB 

PO ČEM SO DEVIZE? 
Tečaji deviznih valut na dan 8. 12. 1993 

ABITURA CELJE 

organizira v sodelovanju s Srednjo trgovsko šolo Celje 
seminarje za preizkus strokovne usposobljenosti (UL 
RS 28/93) za: 

PRODAJALCE IN POSLOVODJE 

Prijave sprejema tajništvo šole, Kosovelova 4, Celje, 
telefon (063) 21-930. 

Začetek seminarja 17. 1. 1994. ob 15.30. 
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Sindikatu manjiia 
stroifovnosti in organizacije 
So siečaii koga izučili? V območnem otiboru kemUe, nekovin in gumarstva 
z idejami prehitevajo čas 

»Po končanih stečajih je 
s sindikalnega vidika potreb-
no narediti analize, da bi se iz 
napak, narejenih pred stečaji 
oziroma med njimi, lahko kaj 
naučili za prihodnost,« menita 
o reševanju položaja delavcev 
Darinka Šuc Lah in Albin 
Šrimpf iz območnega sindika-
ta dejavnosti kemije, nekovin 
in gumarstva za celjsko ob-
močje. 

V tej dejavnosti so bili priče 
dvema stečajema v Keramiki 
Liboje. Primer Keramike je 
edini te vrste v Sloveniji, saj so 
morali delavci v dveh letih kar 
dvakrat na Zavod za zaposlo-
vanje. Še danes jim podjetje 
dolguje kar za milijon in pol 
nemških mark sredstev, ki 
praktično niso več iztožljiva. 
Za sedemintrideset delavcev 
se še vedno ne ve, ali bodo do-
bili pomoč, saj ne morejo več 
uveljaviti pravice do denarne-
ga nadomestila na Zavodu za 
zaposlovanje. In še nekaj naj-
bolj izstopajočih podatkov: na 
cesti je ostalo dvainštirideset 
zaposlenih parov, v osmih pri-
merih so bili zaposleni trije ali 
štirje v družini, nepreskrblje-
nih je ostalo kar 215 otrok. Te 
morajo nekateri starši izpiso-
vati iz srednjih šol, saj zanje 
ne morejo več plačevati prevo-
zov ali bivanja v drugem 
kraju. 

Bo primer stečaja Kerami-

ke, ko je prvič na Celjskem 
prišlo do stečaja pri znanem 
lastniku, koga izučil? Vseka-
kor bi moral sindikat iz tega 
primera potegniti korist, po-
udarja sekretarka Darinka 
Šuc Lah. Toda ali bo sindikat 
pri svoji sedanji organizirano-
sti to lahko naredil, je vpraša-
nje, ki si ga zastavlja tudi pod-
predsednik OO sindikata te 
dejavnosti in profesionalni 
predsednik svobodnega sindi-
kata v Steklarni Rogaška Sla-
tina. »V prehodnem obdobju. 

ko smo v sindikatih začeli vse 
znova, je bila organiziranost 
najbrž zadostna, zdaj pa se že 
poraja veliko dvomov in dilem 
o smiselni razdelitvi odgovor-
nosti znotraj sindikatov,« me-
ni Albin Šrimpf in poudarja, 
da glavni razlog tiči v hierar-
hiji odgovornosti znotraj sin-
dikata dejavnosti oziroma ob-
močnih odborov in svetov na 
območni ravni. Nekatere ideje 
in akcije se v prenosu informa-
cij celo podvajajo, odgovor-
nost pa gre v drugo smer. 

»v 's indikatu bi morali biti 
prav vsi vsaj tolikšni strokov-
njaki kot menedžerska struk-
tura,« pravi Albin Šrimpf.« 

Zavoljo premajhne strokov-
nosti je območni odbor dejav-
nosti KNG opozoril višje orga-

ne na program izobraževanja 
sindikalnih delavcev, ki so ga 
sprejeli pred pol leta, ker pa ni 
bila opredeljena tudi odgovor-
nost za izvajanje tega progra-
ma, ni bilo veliko storjenega. 
Z drugimi besedami to pome-
ni, da se nekateri funkcionarji 
v svobodnem sindikatu žal še 
niso otresli socialističnih ša-
blon. 

Zadnji primer reševanja 
presežnih delavcev opozarja 
na pomanjkljivo organizira-
nost sindikata. Območni sin-
dikat dejavnosti KNG v takem 
primeru nima nobene moči. Če 
namreč sindikat podjetja ugo-
tovi, da je vodstvo naredilo vse 
za rešitev podjetja in da le-to 

kljub temu propada, je tu za-
gotovo nekaj narobe. Ker je 
sindikat podjetja po statutu 
KNG samostojna pravna ose-
ba, mu ni potrebno sprejemati 
pomoči in vplivov od zunaj. 
Tudi nobenega predsednika 
sindikata, če ne izpolnjuje na-
log, ne more zamenjati nihče 
drug kot člani sindikata po-
djet ja sami. V pravilih delova-
nja sindikata bi torej morala 
biti opredeljena odgovornost 
posameznega predsednika sin-
dikata tudi navzven. 

Pred nedavnim se je projekt 
spremembe organiziranosti 
sindikalne dejavnosti v KNG 
Slovenije že začel. Ustanovlje-
na je bila delovna skupina, ki 
bo pripravila spremembe pra-
vil, s katerimi bo racionalizi-
rala sindikalno delo in vpliv 
območnih odborov dejavnosti 
na finančno poslovanje. V sve-
tu namreč ugotavljajo, da več-
ja razdrobljenost ne daje učin-
kovitih rezultatov. Nemški 
sindikat je pri dvomili jonskem 
članstvu združen le v šestnajst 
sindikalnih dejavnosti, med-
tem ko je v Sloveniji petkrat 
manj članov, zato pa kar ena-
indvajset dejavnosti. Poleg te-
ga v razvitem svetu angažirajo 
razne inštitucije in sindikalne 
revizorje za spremljanje raz-
nih podatkov in analize, pri 
nas pa se v sindikatu nihče 
analitično ne ukvarja s sprem-
ljanjem podatkov. Racional-
neje bi bilo, če bi več denarja, 
zbranega s članarino, porabili 
za dodatno izboraževanje in 
učinkovite oblike protestov. 

»Najverjetneje bo še dolgo 
trajalo, da bosta delavec in 
sindikat dobila boljšo pozicijo 
v naši družbi,« pravi Albin 
Šrimpf, Darinka Sue Lah pa 
dodaja, da se bo to zgodilo ta-
krat, ko se bo natančno vedelo, 
kaj hočejo in kaj lahko naredi-
jo. Največ se bodo lahko na-
učili na napakah. 

MIRA GORENŠEK 

V območni odbor sindikata 
dejavnosti kemijske, nekovin-
ske in gumarske industrije 
celjskega območja, ki ima 
4100 članov, je vključenih 
dvanajst sindikatov podjetij: 
Aero, Cinkarna, Comet, Em-
teks, Etol, Juteks, Keramika 
v stečaju, Koplast, Minerva, 
Montana, Steklarna in Ste-
klarska šola. Zastrašujoč je 
podatek o zmanjšanju števila 
zaposlenih v omenjeni dejav-
nosti za 2033 delavcev ali 25 
odstotkov. Od tega je bilo ugo-
tovljenih le 296 trajnih viškov, 
vse ostalo namreč predstavlja 
naravni odliv in izvajanje 
ukrepov za preprečitev ugo-
tavljanja viškov. V to številko 
ni vključenih 114 delavcev, ki 
so bili kot trajni višek ugotov-
ljeni v Juteksu. Panožno ko-
lektivno pogodbo uresničujejo 
v celoti le v polovici podjetij, 
najmanj na področju plač. 
Povprečna bruto plača se v tej 
dejavnosti giblje od 58.354 do 
164.000 tolarjev. 

Darinka Šuc Lah Albin Šrimpf 

Jubilel Elektra Celje 
Javno podjetje za distribu-

cijo električne energije Elek-
tro Celje praznuje letos 80-let-
nico organiziranega in stro-
kovno vodenega distribuiranja 
električne energije v Celju. Ju-
bilej so pred dnevi počastili 
s srečanjem v poslovnih pro-
storih upravne zgradbe. 

Ta pomemben vir energije je 
bil v mestu Celje zgrajen leta 
1910, in sicer za potrebe To-
varne emajlirane posode. In-
štalirana moč je zadostovala 
za tovarno, višek pa je lastnik 
Westen začel prodajat i mestu. 
Razvoj podjetja Elektro Celje 
sega v leto 1913, ko je bila 
z nastankom Mestne elektrar-
ne v Celju ustanovljena prva 
tovrstna gospodarska organi-
zacija za oskrbovanje uporab-
nikov električne energije v ožji 
okolici mesta. V naslednjih de-
setletjih je prišlo do številnih 
organizacijskih oblik in spre-
memb, Javno podjetje za di-
stribucijo električne energije 
Elektro Celje pa je v svoji da-
našnji podobi začelo poslovati 
v začetku leta 1991. 

Preskrbovalno območje 
Elektra Celje danes zajema 
preko 4 tisoč kvadratnih kilo-
metrov površin v petnajstih 
občinah, v tem 800- članskem 

kolektivu pa oskrbujejo 
z električno energijo 211 po-
godbenih in preko 143 tisoč 
ostalih odjemalcev. Elektro 
Celje je del petih slovenskih 
distribucijskih podjetij, pora-
ba električne energije na na-
pajalnem območju pa pred-
stavlja petino skupne porabe 
slovenskih distribucijskih po-
djetij. 

Nadaljnji razvoj tega javne-

ga podjetja bo v marsičem od-
visen od nove zakonodaje, 
predvsem zakona o lastnin-
skem preoblikovanju podjetij, 
zakona o gospodarskih javnih 
službah ter pričakovanega za-
kona o oskrbi z energijo. Vsi ti 
zakoni na j bi vzpostavili nov 
sistem. oskrbe z energijo in 
trajneje uredili odnose v elek-
trogospodarstvu. 

IB 

Hotel Prebold še kar zaprt 
Občina bi pomagala, vendar brez obveznosti 

Agonija preboldskega hote-
la se vleče že dve leti, doseda-
nji pogovori o njegovi oživitvi 
pa še ne obetajo, da se bodo 
vrata tega hotela v kratkem 
spet odprla. 

V Hmezadu Gostinstvu so se 
že pred časom začeli dogovar-
jati s predstavniki žalske obči-
ne, da bi le-ta prevzela hotel in 
ga potem oddala v najem ozi-
roma našla človeka, ki bo ho-
tel postavil na noge. Občinski 
možje so se s takšnim predlo-
gom strinjali, vendar pod po-
gojem, da gre za brezplačni 
prenos in da občina pri tem 

nima nobenih dodatnih stro-
škov. Tako je žalska občina 
objavila razpis za najem hote-
la, ki je privabil prve intere-
sente. O imenih v občini noče-
jo govoriti, sta se pa za najem 
zanimala dve osebi iz Savinj-
ske doline. Po grobih ocenah 
bi sanacija preboldskega hote-
la veljala od 600 tisoč do mili-
jon nemških mark. 

Pogovori o najemu hotela so 
bili menda dokaj resni, vendar 
se je stvar zapletla po zaseda-
nju delavskega sveta Gostin-
stva. Ta je namreč zahteval, da 
je brezplačen prenos možen 

samo v primeru, če občina ali 
novi najenmik razrešita pro-
blem vlaganj dosedanjega na-
jemnika hotela, predvsem gre 
za vlaganja v disco klub. Obe-
nem pa so prenos preboldske-
ga hotela pogojevali z uredi-
tvijo problemov v zvezi s pla-
čilom zemljišča, na katerem 
stoji žalski hotel. S takšnimi 
pogoji se občina ne strinja, do-
datnih finančnih bremen ni 
pripravljen prevzeti niti novi 
najemnik. Preboldski hotel, ki 
je že danes v izredno slabem 
stanju, bo torej očitno propa-
dal še nekaj časa. i b 

Delavci Strojne - vprašajte Komunalo 
Tistim, ki ostanejo na cesti, bi najbrž 

težko ponudili kaj lepšega kot vabilo, da 
pridejo spet na delo. Pa se včasih lahko 
zatakne, verjeli ali ne, zaradi ene same 
vodovodne cevi. 

Nekaj podobnega se je zgodilo 20 de-
lavcem žalskega podjetja Strojna v ste-
čaju. 

Že sredi poletja in med največjo sušo je 
pred vra tamo Strojne neusmiljeno tekla 
voda. Pa to ni bilo prvič, okvaro so men-
da odpravljali vsaj 15-krat. Po trditvah 
sedanjega stečajnega upravitelja so vse 
okvare nastale na vodovodu pred štev-
cem Strojne, torej na omrežju, za katere-
ga skrbi Komunalno podjetje. Po zadnjih 
meritvah komunalci trdijo, da je okvara 

nastala pod vratarno, da ta pravzaprav 
stoji na vodovodu, zato naj se v Strojni 
odločijo: ali bodo prestavili v ra tamo ali 
pa bodo prestavili cevovod, v obeh pri-
merih bodo stroške sanacije nosili v po-
djetju, na Komunalo pa morajo dostaviti 
pisno sporočilo o svoji odločitvi. V na-
sprotnem primeru bodo pač ostali brez 
vode. 

To se je 29. novembra tudi v resnici 
zgodilo. In to ravno v času, ko je stečajni 
senat sprejel sklep o dokončanju proiz-
vodnje, s čimer bi se povečala stečajna 
masa, na delo pa bi spet poklicali pri-
bližno 20 delavcev. Proizvodnja brez vo-
de pač ni mogoča. V Strojni so nad takš-
nim ravnanjem komunalnega podjetja 

ogorčeni. Vratarna stoji na istem mestu 
že najmanj 5 let in če ni imela ustreznega 
soglasja - zakaj komunalci niso ukrepali 
že prej? Sprašujejo se, kdo bo poravnal 
izpad dohodka in kdo morebitno škodo 
zaradi zmrzali, predvsem pa - zakaj ne 
prekinejo dobave vode tudi tistim po-
djetjem, ki sploh ne poravnavajo raču-
nov? Strojna ima namreč kljub stečaju 
poravnane vse obveznosti do Komunal-
nega podjetja. Morda pa zajec tiči 
v kakšnem drugem grmu, morda celo 
v tem, da je stečajni upravitelj občinski 
finančni minister. Odnosi med občino 
ustanoviteljico in javnim podjetjem pa so 
v Žalcu vse prej kot vzorni. 

IB 

Preti podpisom 
pogodbe 

v okviru razvojno-razi-
skovalnih nalog, ki so bile 
v celjski občini sprejete in 
s tem tudi sofinancirane iz 
občinskega proračuna za 
letošnje leto, je tudi naloga 
»Računalniško podprta 
mreža za potrebe malega 
gospodarstva in podjetni-
štva v občini Celje in širše.« 
V pr\'i fazi gre za izgradnjo 
informacijskih baz, člani 
celjskega IS pa so se že 
pred meseci zavzeli, da bi 
si morala občina s podpi-
som pogodbe zagotoviti 
pravice do uporabe teh 
baz. 

Člani IS so minulo sredo 
obravnavali predlog sofi-
nanciranja projekta in so-
glašali, da iz občinskega 
proračuna k skupni pre-
dračunski vrednosti 2 mili-
jona 740 tisoč tolarjev ob-
čina Celje primakne 
600.000 tolarjev. Glavnina 
(milijon 370 tisoč tolarjev) 
financiranja odpade na Mi-
nistrstvo za gospodarske 
dejavnosti, s 350.000 tolar-
skim vložkom sodeluje 
celjska območna enota Za-
voda za zaposlovanje, 
150.000 tolarjev vredna 
vložka imata podjetji RC 
IRRI in BASS, 120.000 to-
larjev pa bo primaknil Gea 
College. 

S tem so člani IS podprli 
vsebino pogodbe, ki določa 
solastništvo vseh naročni-
kov oziroma občini Celje 
priznava imetništvo pravi-
ce uporabe informacijskih 
baz, za podpis pogodbe pa 
so pooblastili sekretarja za 
družbeno-ekonomski raz-
voj Rudija Videtiča. 

IS 

NOVO NA BORZI 

Novi 
vrednostni 
papirji 

. Banka Slovenije je izdala 

. novo - tretjo izdajo dvodelnih 
^blagajniških zapisov Banke 
Slovenije - dvojčkov. Novi 
dvojčki zapadejo 10. 5. 1994. 
Obrestna mera znaša pri tolar-
skem delu R + 6%, pri deviz-
nem delu pa 5,25%. Nominal-
na vrednost novega dvojčka je 
150.000,00 SIT (mali apoen) 
oziroma 1,500.000,00 SIT (ve-
liki apoen). 

LB d.d. Ljubljana bo v krat -
kem izdala tako imenovane 
opcijske blagajniške zapise. 
Varčevalci jih bodo vplačali 
v tolarjih, prav tako jim bo 
banka ob zapadlosti izplačala 
v tolarjih glavnico in obresti. 
In zakaj se imenujejo opcijski 
papirji? Varčevalci bodo lahko 

<dan pred zapadlostjo opcijske-
ga blagajniškega zapisa sporo-
čili banki ali želijo, da jim 
obresti izplačajo po klavzuli 
DEM ali po klavzuli R. 

Poleg navedenih zapisov bo-
do v banki prodajali tudi bla-
gajniške zapise, vezane na po-

.djetniški tečaj ekuja, ameri-
Iškega dolarja, švicarskega 
franka, japonskega jena in ita-
lijanske lire. 

Skupni promet posameznih 
borznih sestankov se giblje 
med 4 mio DEM in 5 mio' 
DEM. Pri trgovanju z delnica-
mi in obveznicami je značilno 
le rahlo povečanje oziroma 
zmanjšanje tečajev. Zanimivo 
je, da se je po izplačilu kupona 
cena republiške obveznice 
osme emisije dvignila nad ce-
no pred izplačilom kupona 
- na 85,7%. Porastle so tudi 
obveznice RGSl od 84% na 
87%. Precej veliko zanimanje 
je za obveznice občine Laško 

in občine Zagorje, vendar jih 
je zelo težko dobiti. Cene teh 
papirjev zaradi premajhne po-
nudbe počasi, a vztrajno ra-
stejo. 

Pri delnicah sta izstopali 
delnica DADAS in redna del-
nica SKB banke. Tečaj prve je 
porastel za 2.430,00 SIT (na 
167.580,00 SIT/delnico), tečaj 
druge pa je padel za 291,00 
SIT (26.900 SIT/delnico). 

Borzni tečaj delnic Term 
Čatež je po dolgem negativ-
nem trendu, ki se je začel pri 
dobrih 1.000,00 SIT/delnico že 
v začetku septembra, dosegel 
dno 16. 11. 1993, ko je tečaj 
dosegel 614,00 SIT/delnico. 
Tečaj je po objavi podatkov 
o izredno dobrem poslovanju 
podjetja začel naraščati in se 
je ustalil okoli 730,00 SIT/del-
nico. 

Tečaj rednih delnic MKZ je 
30. 11. 1993 padel na 4.789,00 
SIT, kar je več kot 30% padec 
glede na 16. 9. 1993, ko je zna-
šal 7.098,00 SIT. Na zadnjem 
sestanku je tečaj ponovno pa-
del in pristal na 3.510,00 SIT/ 
delnico. 
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Kaj nam pa morejo? 
Kako se obnaša Hržava aH posvel županov ceUske in koroške regije o iokalni samoupravi 

»Pri današnjem posvetu gre 
za izmenjavo pogledov na več-
krat prežvečeno in nedorečeno 
temo o novi lokalni samoupra-
vi,« je napovedal velenjski žu-
pan Pankrac Semcčnik na po-
svetu županov celjske in koro-
ške regije. Nove lokalne samo-
uprave župani na srečanju 
prejšnji teden v Velenju niso 
dorekli niti spremenili, precej 
glasno pa so natrosili kup pri-
pomb in opozorili na mnoge 
pomanjkljivosti, ki jih prinaša 
reorganizacija občin. 

Posveta so se udeležili celj-
ski župan Anton Roječ, šent-
jurski Juri j Malovrh, žalski 
Milan Dobnik, slovenjegraški 
Ivan Uršič, konjiški Jože Ba-
raga in velenjski Pankrac Se-
mečnik, mozirsko občino pa 
sta zastopala izvršnik Alfred 
Božič in predsednik komisije 
za lokalno samoupravo Darko 
Repenšek. 

Že na začetku pogovora je 
Anton Roječ opozoril na te-
meljni problem nove lokalne 
samouprave, torej na vpraša-
nje, kaj bo sodilo v pristojnost 
upravnih okrajev in kaj sploh 
bo v (finančni) posodi novih 
občin. »Težko je govoriti 
o pravi lokalni samoupravi, 
saj ne bo niti pristojnosti niti 
denarja. Tudi iz proračunske-
ga memoranduma je razvidno, 
da se nam napoveduje popolna 
centralizacija uprave, kapita-
la, kadrov in odločanja,« je po-
vedal Roječ in hkrati opozoril 
na zakon o upravi, ki govori 
o pristojnosti države. »Ta za-
kon tako ali tako vse določa, 
torej diTigih zakonov sploh ne 
potrebujemo. Upravljanje pa 
je sila pomembno, saj fimkcije 
prinašajo določen razvoj. Do-
slej smo imeli, sicer v omeje-
nem obsegu, še vseeno nekaj 
možnosti vpliva. Zdaj bodo 
o razvoju odločali drugi. 
Vztrajati bi morali, da bi v lo-
kalni skupnosti odločali o vseh 
interesih te skupnosti in hkra-
ti določali tudi razvoj.« 

Nai nas rešijo muk 
o začetnem evforičnem nav-

dušenju za uvajanje novih ob-
čin je Anton Roječ povedal, da 
se krajani sicer lahko odločajo 
zanje, vendar jih bodo morali 
potem sami financirati. »V Ce-
lju smo občutljivi do nove lo-

kalne samouprave, saj vemo, 
da prostori, ki ne odločajo sa-
mi o svojem razvoju, vedno 
vlečejo ta kratko. Končno so 
ljudje tudi v manjšem prostoru 
upravičeni do enako kako-
vostnega življenja kot v cen-
tru. Položaj ljudi na deželi se 
že sedaj slabša, socialne razli-
ke se večajo. Zal se tovrstno 
odločanje šele kasneje odraža 
na naših področjih.« 

»Vsiljuje se mnenje, da želi 
državna uprava vzeti vse stva-
ri v svoje roke, upravnih okra-
jev praktično ne potrebuje, 
pokrajin pa se boji,« je pove-
dal Jur i j Malovrh, ki je hkrati 
tudi poslanec v državnem zbo-
ru. Po njegovem mnenju bodo 
določeno težo imele le mestne 
občine, podeželske pa ne bodo 
predstavljale več kot sedanje 
krajevne skupnosti. Tako naj 
bi se nove občine ustanavljale 
tam, kjer so naravne danosti, 
hkrati pa Malovrh tudi ne ver-
jame, da bi lahko v manjših 
občinah vse funkcije opravlja-
li neprofesionalci. »Tisti, ki 
zagovarjajo novo lokalno sa-
moupravo, propagirajo le po-
zitivne stvari, negativnih plati 
pa niti ne omenjajo « 

Alfreda Božiča razprave 
o tem spominjajo na znani 
pregovor o psih in karavani. 

»V vsej Sloveniji je bilo 
ogromno pripomb na upravne 
okraje, prevladovalo je stališ-
če, naj bodo na sedežih seda-
njih občin. Vendar baze nihče 
ne posluša. Že davno bi bilo 
treba definirati naloge, pri-
stojnosti in financiranje bodo-
čih občin, toda iz tega ni nič,« 
je razložil Božič. Po tolmače-
nju upravnim okrajem dejan-
sko ne bo ostalo ničesar, saj bo 
vsako ministrstvo organiziralo 
svoje izpostave. »Kriminal je, 
da Drnovšek v svojem manda-
tu še ni sklical izvršnikov. Vse 
informacije dobivam iz sred-
stev javnega obveščanja. Ne-
redko se zgodi, da teden po-
tem, ko sem sklep prebral 
v časopisih, dobim zaupno 
gradivo.« Po Božičevem mne-
nju bi morala država sedaj, ko 
se je odločila, pohiteti. » Če bo-
do prestavljali datume, se bo-
mo še naprej kregali. Naj že 
končno uveljavijo novo zako-
nodajo in nas razrešijo te mu-
ke. Praktično bo država samo 
prihranila, če bo pohitela«. 

Pokrajine kot 
protiutež državi 

Ivan Uršič je v razpravi 
omenil predvsem pokrajine. 
Izpostave na sedežih sedanjih 
občin in upravni okraji niso 
potrebni, pokrajine pa bi mo-
rale biti predstavništvo lokal-
nih interesov in protiutež dr-
žavi. Hkrati je opozoril še na 
premoženje občin, ki ga je po-
brala država. V zakonih je na-
mreč zapisano, naj bi bil doho-
dek bodočih občin davek na 
premoženje. »Lahko računa-
mo, da bomo obdavčili bodo-
čega lastnika, torej državo? Si-
cer pa bo ta že poskrbela, da 
do tega ne bo prišlo,« je opozo-
ril Uršič. Tej razpravi se je pri-
družil tudi Anton Roječ, ki je 
napovedal, da bodo odločno 
zahtevali, naj premoženje vr-
nejo. 

»Takoj bi morali nehati de-
batirati o spreminjanju ob-
čin,« je menil Milan Dobnik. 
Ker to ni uresničljivo, moramo 
takoj pričeti varčevati na vseh 
področjih. Nova lokalna sa-
mouprava bi morala biti učin-
kovita, poceni in varčna, dru-
gače naj pustijo stvari, kot so 

bile. Poleg tega je Dobnik še 
dejal, da ne bi bilo primemo, 
če bi vlada avtomatično po-
daljšala mandate. »Nelegitim-
no bi bilo, če bi me z odlokom 
postavili ljudem za župana. 
Potem ti ostane le dilema, ali 
si pošten in odstopiš.« 

Darko Repenšek je v razpra-
vi opozoril, da bo na koncu 
leta poslancem zmanjkalo ča-
sa. Zato se zna zgoditi, da bo 
vsa zakonodaja sprejeta brez 
ustreznih in potrebnih rešet, 
kar bo s sabo seveda nosilo 
številne negativne posledice. 

Končnega sklepa na posvetu 
v Velenju niso sprejeli, lahko 
pa bi izluščili okvirni dogovor: 
»Lokalne samouprave ni mož-
no zaustaviti, nima smisla go-
voriti niti o zakonih. Skupni 
pogovori in sodelovanje bodo 
nastajali na tej podlagi, za pri-
hodnje sodelovanje in odloča-
nje.« To na j bi najbrž pomeni-
lo sodelovanje pri določanju 
pokrajin, ki na j bi bile resen 
sogovornik države. Vendar si 
bo, kot meni večina razprav-
Ijalcev, država vzela svoje. Pa 
smo spet tam, kjer smo. Pri 
prežvekovaniu in nedoreče-
nosti. URŠKA SELIŠNIK 

Nesoglasja 
povozila ustavni 
zakon 

LJUBLJANA, 7. decem-
bra (VEČER) - Poslanci 
v državnem zboru niso 
sprejeli spremembe ustav-
nega zakona, po kateri na j 
bi rok za ustavno usklaje-
vanje podaljšali do konca 
prihodnjega leta. Prvič pa 
se je zgodilo, da je tudi 
v državnem zboru uspel ve-
to na zakon o državljan-
stvu iz državnega sveta. 

Obramba kot 
nekdaj 

LJUBLJANA, 7. decem-
bra (DELO) - Slovenski 
obrambni minister Janez 
Janša je izrazil začudenje 
nad mnenjem predsednika 
Milana Kučana o Zakonu 
o obrambi. Po Janši je vla-
da zakon usklajevala nepo-
sredno s predsednikom in 
njegovim uradom. Takrat 
nihče ni izrazil niti t re t j ine ' 
pripomb, ki jih je sedaj 
predsednik Kučan zapisal 
v mnenju. Pri usklajevanju 
zakona so upoštevali veČi-
no pripomb Milana Kuča-
na, ki bi sedaj, kakor trdi 
obrambni minister, rad 
prevzel pristojnosti kot jih 
je nekdaj imelo presedstvo 
SFRJ. 

Barometer 
priljubljenosti 

LJUBLJANA, 5. decem-
bra (Delo) - Slovenska jav-
nost postaja vse bolj zadr-
žana do politike in politi-
kov, kar kaže zadnji baro-
meter priljubljenosti v Slo-
veniji, ki ga je opravil Delo 
Stik med 759 telefonskimi 
naročniki. Na prvih treh 
mestih so namreč Mateja 
Svet, Bojan Križaj in Miša 
Molk, sledijo pa Milan Ku-
čan, Franci Petek in Jelko 
Kacin. 

Prosta trgovina 
s Češko 

LJUBLJANA, 6. decem-
bra (Dnevnik) - Češki pre-
mier Vaclav Klaus je bil na 
dvodnevnem obisku v Slo-
veniji. Najpomembnejši re-
zultat tega obiska je podpi-
sani meddržavni sporazum 
o svobodni trgovini. 

Različno v reformo 
občin 

LJUBLJANA, 7. decem-
bra (Večer) - Državni zbor 
je končal drugo branje 
predloga zakona o lokalni 
samoupravi. Po tem pred-
logu, ki ga lahko pri tret-
jem branju še spremenijo, 
naj bi bile volitve v obči-
nah aprila prihodnje leto, 
referendume o oblikovanju 
novih občin pa do konca 
marca 1996. Kjer bodo te 
referendume opravili že 
prej, bodo občinske svete 
in župane izvolili do konca 
prihodnjega leta. 

Pismo 
predsednika 
parlamentu 

UUBLJANA, 7. decem-
bra (Večer) - Predsednik 
države MilanKučan je dr-
žavnemu zboru naslovil pi-
smo, v katerem terja jasno 
opredeljene pristojnosti vr-
hovnega poveljevanja ali 
pa spremembo ustave, če 
naj vojski ukazuje obramb-
ni minister. 

Vlečenje za (cestni) nos 
Župani o Družbi za izgradnjo avtocest 

Gotovo je celotno regijo raz-
veselila odločitev, da bo imela 
Družba za izgradnjo avtocest 
sedež v Celju. Vendar delova-
nja družbe še ni čutiti, zato so 
tudi o tem problemu spregovo-
rili na posvetu županov celjske 
in koroške regije v Velenju. 

Uradno delovanje družbe je 
predstavil celjski župan Anton 
Roječ. Najprej je poudaril, da 
je družba lep primer enotnega 
skupnega nastopa regije in po-
slancev. »Predstavljali smo si, 
da bo družba pomenila zače-
tek decentralizacije Slovenije. 
Predlagali smo ljudi, ki naj bi 
delali v tej družbi. Predlog je 
doživel popoln brodolom. Ka-
drovska zasedba je ostala 
takšna, s kakršno smo želeli 
prelomiti. Ostali so l judje iz 
gradbenega in cestnega lobija. 

ki so že prej vodili cestno poli-
tiko. Zaradi te politike Celjani 
že vrsto let nimamo nove ce-
ste,« je povedal Roječ. Dodal je 
še, da na celjskem sodišču za-
radi nekaterih formalnih po-
manjkljivosti družba še ni re-
gistrirana. 

Poslanec v državnem zboru 
in šentjurski župan Juri j Ma-
lovrh je povedal, da v odboru 
za infrastrukturo menijo, da 
celjsko sodišče zavlačuje regi-
stracijo družbe. Na to je ostro 
reagiral Roječ, češ da je takšno 
mnenje zgolj izgovaijanje, saj 
mora sodišče izvesti vse po-
stopke v skladu z zakonom. 
»Žalostno je, da vlada ni spo-
sobna pripraviti strokovnega 
predloga v skladu z zakonom. 
Na sodišču v Celju so to regi-
stracijo takoj obravnavali, se-

daj pa v Ljubljani govorijo, da 
jim povzročamo probleme.« 

Registracija ni edina težava, 
zaradi katere delovanje druž-
be še ni zaživelo. Po mnenju 
Jurija Malovrha v pristojnem 
ministrstvu izvajajo pritisk na 
medije glede primernosti tras, 
kar lahko za sabo potegne leta 
in leta odločanja. »V ministr-
stvu za varstvo okolja stvari 
niso urejene, nenehno prihaja-
jo z novimi predlogi in varian-
tami. Zdi se mi, da na nek na-
čin poskušajo zavlačevati, čr-
ne pike pa padajo na žalsko 
občino. Poleg tega je sedež 
v Celju krepko zmešal štrene 
Republiški upravi za ceste, ki 
je že imela pripravljene pro-
store v Ljubljani.« Črnim pi-
kam je seveda oporekal žalski 
župan Milan Dobnik, povedal 

je, da občina ni doslej še niče-
sar zahtevala, saj se je le prila-
gajala. Roječ je dodal, da se 
v republiki nekorektno izgo-
varjajo na Žalec, hkrati pa 
gradijo obroč okrog Ljubljane, 
ki bo veljal približno 210 mili-
jonov dolarjev, potem pa bo 
denarja za ceste tako ali tako 
zmanjkalo. »Pri cestah nas 
nekdo že lep čas vleče za nos in 
temu še sploh ni videti konca. 
Na tem področju bo treba ne-
kaj storiti, pa čeprav se bomo 
morali zbrati na štajerski meji. 

na Trojanah. Povedati bomo 
morali nekaj krepkih in odloč-
nih,« je zatrdil Anton Roječ. 

Župani so se na posvetu 
v Velenju strinjali, da so ceste 
eden izmed tistih skupnih in-
teresov, ki jih še kako povezu-
jejo. Območje koroške in celj-
ske regije je tret ja razvojna os 

IV Sloveniji, razteza se od Ko-
roške preko Savinjske doline 
do Celja, Brežic in Krškega. 
Na tej osi je postavljena slo-
venska energetika in velik del 
slovenske industrije, zato je še 
toliko bolj pomembno, da ob-
močje nastopi skupaj. Župani 
so se dogovorili, da bodo 
o cestni problematiki sprego-
vorili še enkrat, najkasneje 
v mesecu dni v Celju. Na sre-
čanje bodo povabili tudi pred-
stavnike prometnega in nara-
vovarstvenega ministrstva. 

URŠKA SELIŠNIK 

Celjski župan Anton Roječ po-
leg celjsko-koroškega sodelo-
vanja na področju cest vidi 
možnosti za skupen nastop še 
na področju sodne oblasti. 
S tem bi dobili zaključeno 
prostorsko enoto. 
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Slivniška 
ravnateljska 
nadaljevanka 
Sodišče se je lotilo domačnosti v šentjurski občini 

Po upokojitvi slivniškega šolskega ravnate-
lja Milana Horvata je začel oktobra ravnate-
Ijevati Eudi Mestinšek. Sodišče združenega 
dela je pred dnevi ugotovilo, da postopek ni bil 
v skladu z zakonodajo, zato kaže, da bodo 
v Gorici pri Slivnici poiskali drugega ravnate-
lja. Vzrok je Mestinškova pomanjkl j iva , le 
srednješolska izobrazba. 

Na razpis za ravnatel ja , ki ga je slivniška 
šola objavila letos maja , se je prijavilo kar pet 
kandidatov. Horvata so želeli naslediti Rudi 
Mestinšek, Franc Krampi , Mar jan Skale, Mar-
jana Frece in Vinko Frece, med njimi dva z vi-
soko ter hkra t i višjo izobrazbo (različne s t ro-
ke), dva z višjo ter eden s srednješolsko izo-
brazbo. 

Sveta staršev, ki ima pravico do mnen j in 
predlogov, ni nihče povprašal , t r ipar t i tni svet 
šole pa je izbral kandida ta z najniž jo izobraz-
bo, Rudija Mestinška. Celjska enota Zavoda za 
šolstvo je za Mestinška, slivniškega učitelja 
fizike in tehnične vzgoje, izdala pozitivno 
mnenje, malo bolj pa se je zat ikalo julija, v po-
slanskih klopeh šent jurske občinske skupš-

Pirova zmaga 
Tam so se namreč nekater i poslanci čudili 

slivniški posebnosti, k jer je po šolskem s ta tutu 
mogoče ravnatel jevat i že s srednješolsko izo-
brazbo. V Liberalno demokratski s t ranki so 
posumili, da v slivniški šoli kršijo veljavni 
zakon in občinski odlok, zato so poslance pred 
imenovanjem posvarili. 

Po drugi s t rani pa so tr i je poslanci naštevali 
vse Mestinškove odlike. Tako so Franc Krampi 
(kandidat za slivniškega ravnatelja), Franc 
Leskovšek iz Dobja ter Mart in Cmok iz Slivni-
ce vedeli o kandida tu Mestinšku vse najbol jše 
- o odličnem poznavanju računalništva, pouče-
vanju na srednji šoli, odločni sindikalni akt iv-
nosti . . . Poslance so na koncu uspeli prepr iča-
ti, pr i tem pa je čudilo vneto prepričevanje 
Krampla, ki je prav tako kandidira l za slivni-
škega ravnatel ja . Kot občinskemu šolskemu 
ministru in ravnatel ju nove šole na Dobjem mu 
je vprašljivost postopka lahko bila jasna. 

Prepričani poslanci so tako na koncu vendar 
imenovali Mestinška. Že takra t pa je kazalo, 
da je čisto mogoče, da bodo glasovali še enkra t 
- vendar za kakšnega drugega kandidata . 

Razpis bo ponovijen 
Vse v šent jurski skupščini naštete odlike 

premore tudi zavrnjeni Slivničan, srednješol-
ski predavatel j Vinko Frece. S to razliko, da je 
kandidira l z visoko izobrazbo s področja in-
format ike ter z višješolsko za predmetnega 
učitelja matemat ike in fizike. 

Z nikalnim odgovorom se, podobno kot d ru-
gi kandidat i , ni s tr injal , zato se je pritožil 
sodišču združenega dela. Tudi on je ugotovil 
spornost razpisa ter nato še odločitve sveta 
šole za kandida ta s srednješolsko izobrazbo. 
V slivniški šoli so namreč pozabili na 8. člen 

svojega ustanovitvenega akta , z zahtevo po 
ravnateljevi visoki ali višji izobrazbi. 

Sodišče združenega dela je zato pred dnevi 
razsodilo v pr id Frecetove pritožbe. Tako je 
razveljavilo razpis in sklep sveta šole o izbiri 
Mestinška, šoli pa so naložili, da mora razpis 
ponoviti, vendar z upoštevanjem 8. člena, kar 
pomeni, da Mestinšek ne more kandidira t i . 

Gre za prvostopenjsko odločitev, pr i tem pa 
ni mogoče, da bi na (morebitni) drugi s topnji 
spregledali tako očitne kršitve. 

BRANE JERANKO 
Foto: EDI MASNEC 

V zvezi s slivniško šolo nastaja dolgotrajna ravnateljska nadaljevanka. 

Drugačna Vaša televizija 
Regionalni program iz velenjskega studia na 52. kanalu 

Pretekli teden so u radno 
predali namenu nov 10-kilo-
vatni televizijski oddajn ik na 
Plešivcu, ki bo oddaja l signal 
na 52. kanalu U H F področja. 
Ta kanal bo poslej uporabl ja la 
velenjska televizija, ki sicer 
preko lokalnega kabelskega 
sistema deluje že dve leti in 
pol. 

S pomočjo oddajn ika na 
Plešivcu bodo Velenjčani pre-
segli zgolj kabelske okvire in 
začeli delovati na širšem ob-
močju. Do konca leta bo VTV, 
sedaj Vaša televizija, predva-
jala lokalni program in ga do-
polnjevala z regionalnimi in-
formaci jami in projekti . Kas-
neje načr tu je jo pr ipravo svoje-
ga programa in svojih oddaj , 
t ako da bi sredi pr ihodnjega 
leta pr ipravl jal i šest ur pro-
grama dnevno. V programski 
shemi so načr tovane predvsem 
zabavne, otroške in kontak tne 
oddaje s s tudijskimi gosti. 

VTV, ki je sicer zasebna TV 
postaja, je f rekvenco pridobila 
že maja . V tem času so nabavi -
li potrebno opremo, vkl jučno 
z oddajnikom. Zastavl ja jo si 
zelo ambiciozne načr te za po-
krivanje celotnega celjskega, 
koroškega in avstrijskega pro-
stora. »Odprt je oddajnika na 
Plešivcu je zakl juček prve faze 
težkega dela, ki vkl jučuje veli-
ko odpovedovanj in idej. Pri 
tem smo naleteli na veliko te-
žav, od nevoščljivosti do govo-
ric, vendar sedaj to ni več po-
membno,« je povedal Rajko 
Džordževič, eden na jbol j neu-
t rudnih sodelavcev VTV. 

VTV je še napre j registr ira-
na kot lokalna televizija z re-
gionalno frekvenco. Po prvih 
preizkusih sodeč bodo lahko 
program Vaše televizije 
spremljali gledalci celotne ko-
roške in celjske regije, mreža 
pa vkl jučuje Slovenske Konj i -
ce, Podsredo, Dobrno, Jurk lo-
šter, Topolšico, Koprivno, Čr-
no, Prevalje, Dravograd in 
druge kraje . V enaki meri n a j 
bi pokrivali tudi avstri jski 
prostor, v krog je vključen tudi 
Celovec. Po prvih odzivih je 
možno program VTV sprem-

ljati še v drugih slovenskih 
kraj ih , celo v Kočevju. 

Pri pr idobivanju dovoljenj 
za frekvenco so morali dobiti 
tudi soglasja vseh občin, ki jih 
bodo pokrivali . Zastavili so si 
programski koncept, po kate-
rem n a j bi v prvi fazi s cele 

mreže pripravljal i informat iv-
ni program. »S tega področja 
bi radi pridobili čim več infor-
macij, sa j se zavedamo, da mo-
ramo biti prisotni v vseh obči-
nah in pri gledalcih. V pr ihod-
nje bomo vzpostavljali dopis-
niške mreže v posameznih ob-
činah, seveda tam, kjer bo za 
to interes. Pogoji za mrežo so 
finance, novinarj i in snemal-
ci,« je povedal Džordževič. 

Celjska občina in svet koro-
ških občin zaenkrat še niso 
podpisali sporazuma, vendar 
v VTV upajo, da se bodo za to 
čim prej odločili, s tem pa na j 
bi se začelo tudi vsestransko 
sodelovanje. Ob tem Velenjča-
ni razmišljajo, da je poslej 
v Celju, zaradi visokih stro-
škov studijske opreme in tudi 
novinarskega kadra , skoraj 
nesmiselno razmišljat i o svoji 
lokalni televiziji. Z VTV je na -
mreč celjski prostor skoraj 
v celoti pokrit . »Naj nam po-
magajo, da bomo vzpostavili 
dopisništva in postali čim 

boljši, sa j je to na jbrž namen. 
Ni pa rečeno, da ne bi kasneje 
tudi mi pomagali pr i vzposta-
vitvi lokalnega š tudi ja v Ce-
lju,« meni Džordževič. 

Velenjčani nameravajo 
ostati neodvisna in nekomer-
cialna televizija. »Razen mo-
ralnih podpor nismo dobili n i -
kakršnih f inančnih sredstev, 
ki bi jih morali sedaj odslužiti. 
Ne pr ipadamo niti polit ičnim 
s t rankam niti komu drugemu, 
tako da bomo lahko pr iprav-
ljali popolnoma neodvisen 
program,« je povedal Džord-
ževič. URŠKA SELIŠNIK 

VTV je član Združenja lokal-
nih televizij Slovenije. V zdru-
ženju so TV, ki delujejo na ka-
belskih sistemih in se pro-
gramsko in kadrovsko povezu-
jejo. S tovrstnim sodelovanjem 
si pocenjujejo stroške, sa j lo-
kalne TV velikokrat izdelujejo 
programe, ki so zanimivi tudi 
za ostala okolja. Z izmenjavo 
programa si širijo tudi možno-
sti t rženja . Lokalne TV si za-
enkrat niso konkurenca, ker 
delujejo vsaka na svojem siste-
mu. V združenje je včlanjenih 
9 lokalnih TV, članice pa so se 
v petek srečale na Topolšici na 
prvi letni skupščini. V Slove-
niji je t renutno približno 30 
registr iranih TV programov. 

tipanje za šolo na Rečici 
So se našla sredstva za izgradnjo kljub številnim različnim argumentom? 

V mozirski občini je že neka j 
let predmet spot ikanj , želja in 
očitkov izgradnja popolne ose-
mletke na Rečici ob Savinji , ki 
si jo k ra jan i silno želijo. Ven-
dar njihove želje doslej niso 
naletele na posluh niti v ob-
činski skupščini niti pri stroki, 
kaže pa, da se v zadnjem času 
neka j premika. 

Osnovna šola, oziroma 
5. popolna osemletka na Rečici 
je tudi eden izmed vzrokov, da 
kra jani Rečice strogo vzt ra ja jo 
pri svoji občini v novi lokalni 
samoupravi. Šola je tudi 
vzrok, da kra jani že pred štiri-
mi leti niso izglasovali t akra t 
še občinskega samoprispevka. 
Pol leta kasneje kot ostale KS 
v mozirski občini so se odločili 
za svojega, ki bo končan v tem 
mesecu. Sedaj se na Rečici že 
pr ipravl ja jo na nov referen-
dum o uvedbi samoprispevka, 
referendum bo 19. decembra. 
Odbor za pr ipravo referendu-
ma v program ni vključil grad-
nje osnovne šole, sa j se zave-
dajo, da s svojimi sredstvi šole 
ne morejo postaviti. Vendar pa 
vse kaže, da je za šolo na Reči-
ci še neka j upanja . 

Na Rečici je sedaj podruž-
nična šola OS Mozirje, učenci 
jo obiskujejo do 4. razreda, na-

to pa se vozijo v 4 kilometre 
oddaljeno Mozirje. Na Rečici 
je 5 oddelkov s 126 učenci, ra -
ziskave pa kažejo, da bo učen-
cev še več. Upanje Rečičanov 
se je povečalo v letu 1991, ko 
sta tedanja ministra za šolstvo 
Peter Vencelj in za gospodar-
ske zadeve Maks Bastl med 
obiskom velikodušno obl jubi-
la šolo. 

O problematiki rečičke os-
novne šole je seznanjen tudi 
minister za šolstvo in šport 
Slavko Gaber . »Minister je si-
cer v pogovorih zatrdil , da 
gradnja šole ni možna, dokler 
nima vsaka centralna šola 
v Sloveniji dvoizmenskega po-
uka,« je povedal sekretar za 
družbene dejavnosti in občo 
upravo občine Mozirje Darko 
Repenšek. Kl jub temu je mini-
ster Gaber okvirno obljubil, 
da bo po 10. decembru obiskal 
mozirsko občino. Pogovoril 
na j bi se z učitelji in ravnatelji , 
posebej pa na j bi obiskal tudi 
Rečico. 

Pri vprašanju, šola da ali ne, 
je problem tudi kadrovska za-
sedba. »Pri srečanju študentov 
Zgornje Savinjske doline, ki 
obiskujejo pedagoške smeri, 
smo ugotavljali , da s temi bo-
dočimi kadr i ne moremo zago-

toviti niti defici tarnih pokli-
cev. Tako se nenehno pora ja 
vprašanje, s kater imi kadri , 
sploh s kom, lahko pokri jemo 
rečičko OŠ,« je povedal Re-
penšek. »Seveda so tehtni a r -
gumenti tudi za gradnjo šole, 
o tem pa bo sicer več znanega 
po obisku minis tra Gabra.« 
Pri razlogih za in proti nered-
ko kri t izirajo tudi nekdanje 
oblastnike v mozirski občini, 
ki so sedanjo šolo na Rečici 
stisnili v naselje, k je r širitev 
obstoječih objektov ni možna. 
Če bi se gradila nova šola, bi jo 
bilo potrebno postavit i na po-
polnoma drugi lokaciji. 

Vendar so pri t iski in želje 
krajanov Rečice res veliki, po-
leg tega pa je zaradi preobre-
menjenosti šole v Mozirju veli-
ka tudi potreba. In kot že reče-
no, v zadnjem času se pora ja 
neka j upan ja tudi za to šolo. 
Vodja poslanske skupine Slo-
venske l judske s t ranke Franc 
Zagožen je pretekli teden na 
mozirsko občino poslal sporo-
čilo, »da je državni zbor Repu-
blike Slovenije sprejel predlog 
o zagotavl janju sredstev za re-
alizacijo temeljnih razvojnih 
programov Republike Slove-
nije v vzgoji in izobraževanju. 
Ta predlog se glasi: med pro-

jekte, ki so navedeni v zakonu 
o zagotavl janju sredstev za re-
alizacijo temeljnih razvojnih 
programov RS v vzgoji in izo-
braževanju, na j se vnese tudi 
program občine Mozirje, iz-
gradnja osnovne šole na Rečici 
ob Savinji.« 

Tolmačenje tega obvestila 
bomo prepusti l i času. Hkra t i 
se za šolo svetlika še neka j 
sredstev. V enega izmed osnut-
kov občinskega proračuna za 
pr ihodnje leto je mozirski iz-
vršni svet za pr ipravo potreb-
ne dokumentaci je namenil 2,5 
milijona tolarjev. O teh sred-
stvih bodo seveda dokončno 
odločili poslanci. 

Pri razmišl janj ih o šoli na 
Rečici je sedaj na jbrž vrsta na 
kra janih , ki se bodo čez 10 dni 
odločali o samoprispevku. Ka-
že, da jim bo pri šoli pomagala 
republika, na začetku tudi 
mozirska vlada. In ka j bo, če 
bo referendum za uvedbo sa-
moprispevka propadel? Sicer 
ta sredstva niso namenjena za 
šolo, vendar bodo morali Reči-
čani začeti pri sebi, šele na to 
bodo lahko pomoč zahtevali 
od drugih. 

URŠKA SELIŠNIK 

OBČINA CELJE 

ODDA V NAJEM 
za NEDOLOČEN ČAS naslednje poslovne prostore: 
- SLOMŠKOV TRG 11, poslovni prostor s skupno povr-

šino 107,70 m^ (trije prostori) v prvem nadstropju; 
- STANETOVA 18/a, poslovni prostor s skupno površi-

no 18,90m^. 
Poslovni prostor na Slomškovem trgu 11 je primeren za 
pisarniško dejavnost, poslovni prostor na Stanetovi 18/a pa 
za delavnico ali trgovino. 
Pri odločanju o dodelitvi prostorov bo Komisija za oddajo 
poslovnih prostorov v najem dala prednost kandidatom, ki 
bodo: 
- ponudili trdnejše jamstvo za realizacijo programa, 
- zaposlili več delavcev, 
- opravljali deficitarno dejavnost, 
- ponudili predplačilo najemnine. 
Razpisni rok za vlaganje ponudb traja petnajst dni od dneva 
objave tega razpisa. Ponudbe pošljite Skupščini občine 
Celje, Sekretariatu za urejanje prostora in varstvo okolja, 
Strokovni službi za stanovanjsko gospodarstvo, Celje, Gle-
dališka 4. 
O izbiri bodo kandidati obveščeni najpozneje v tridesetih 
dneh od izteka razpisnega roka. 
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Začarani Icrog 
denacionaiizacile 
Premoženje se vrača počasneje, kot si želijo upravičenci — Puščice letijo 
v prestolnico 

v torek, 7. decembra, se je 
iztekel rok, določen za vlaga-
nje zahtevkov za denacionali-
zacijo. Kako je z \Tačanjem 
premoženja v praksi - tega 
vprašanja so se pred dnevi lo-
tili člani žalske vlade. Ugoto-
vitev: po rezultatih sodi žalska 
občina v slovensko povprečje, 
upravičenci so nezadovoljni 
zaradi počasnega reševanja 
posameznih primerov, za kar 
pa v občini precejšen del kriv-
de valijo na državna pleča. 

Zakon Je politični, 
ne pravni akt 

Do konca septembra so 
upravičenci v žalski občini 
vložili 646 zahtev za vračanje 
premoženja, oktobra in no-
vembra ter zadnje dneve pred 
iztekom roka pa je prineslo 
vloge po grobih ocenah še 
kakšnih 100 občanov. Skrom-
nejše so številke rešenih vlog, 
le 129 jih je. S pozitivnimi od-
ločbami je bilo doslej v žalski 
občini denacionalizirano 3076 

kvadratnih metrov stavbnih 
zemljišč, dobrih 71 hektarov 
kmetijskih zemljišč, 617 hek-
tarov gozdov ter 1785 kva-
dratnih metrov poslovnih pro-
storov in poslovnih stavb. 

Čeprav v občini delajo tri 
komisije, z reševanjem zahtev 
za denacionalizacijo pa se uk-
varjajo trije diplomirani prav-
niki s pravosodnim izpitom, 
dve diplomirani pravnici in 
dve pravnici, se premoženje 
vrača veliko počasneje, kot si 
želijo upravičenci. Eden izmed 
razlogov je po oceni Žalčanov 
pomanjkanje upravne in sodne 
prakse. Zakon o denacionali-
zaciji je namreč po njihovi 
oceni predstavljal politični 
konsenz vladajočih strank, za-
to je po svoji vsebini bolj poli-
tični kot pravni akt. Pos l ^ i ca 
tega je dejstvo, da ni podprt 
z ustrezno upravno in sodno 
prakso. V občinah še vedno ne 
vedo natančno, kako se lotiti 
revalorizacije odškodnin, ka-
ko uresničiti denacionalizacijo 
zemljišč, ki so v komasacij-

skem postopku, kako in na či-
gave stroške ugotavljati ne-
amortizirana investicijska 
vlaganja zavezancev. 

Skiadova zavora 
Precejšnjo oviro v reševanju 

denacionalizacijskih zahtev 
predstavlja po mnenju Žalča-
nov tudi republiški Sklad 
kmetijskih zemljišč in gozdov. 
Brez njihove izjave ni mogoče 
zaključiti nobenega postopka, 
do 7. decembra pa je Sklad na-
sprotoval tudi vsakršnemu 
sprejemanju poravnav med 
udeleženci v postopku. Kljub 
obljubam Sklad zavlačuje tudi 
ustanovitev svoje izpostave 
v Žalcu, ta na j bi pokrivala 
tudi Velenje, kar je po oceni 
Žalčanov sploh nesmiselno, 
svojo izpostavo pa bodo men-
da imeli tudi v Mozirju. 

Kaj z arondacijami? 
Pod udarom denacionaliza-

cije je v žalski občini kar 2200 

hektarov arondiranih zem-
ljišč. Za vračilo tovrstnih zem-
ljišč je vloženo preko 300 zah-
tev. Reševanje arondacij pa se 
ne premakne z mrtve točke, 
ker vse doslej še vedno ni od-
govora vrhovnega sodišča, ka-
ko reševati primere, ko so 
stranke klasične kupne pogod-
be in arondacijske sporazume 
sprovajale v zemljiško knjigo 
preko arondacijskih odločb, in 
sicer z namenom, da se izogne-
jo plačilu prometnega davka. 
Ministrstvo za kmetijstvo in 
gozdarstvo meni, da bi morali 
upoštevati zgolj arondacijske 
in ne sklenjene pogodbe, kar 
pa se pravnikom zdi vpra-
šljivo. 

Na Vrhovnem sodišču prav 
tako niso razrešili dileme, ka-
ko je z revalorizacijo odškod-
nin, nejasnosti se pojavljajo 
nadalje pri ugotavljanju in 
plačilu neamortiziranih inve-
sticijskih vlaganj zavezancev, 
do popolnih zastojev denaci-
onalizacije pa prihaja tudi na 
komasacijskih območjih, za 

katera komasacijske odločbe 
niso pravnomočne. 

Knjige in praksa 
Neusklajenost zemljiškok-

njižnega stanja zemljišč s sta-
njem v naravi je še dodatna 
ovira, ki se pojavlja v Savinj-
ski dolini. Vsaj za 40 odstot-
kov kmetijskih zemljišč velja, 
da je zemljiškoknjižni lastnik 
ena, dejanski posestnik pa 
druga oseba. Različne menjave 
preko arondacij namreč nikoli 
niso bile izpeljane v zemljiški 
knjigi in dokler republiški 
Sklad kmetijskih zemljišč ne 
bo pristal na poenostavitve pri 
izpeljavi različnih knjiženj, 
tako dolgo bo določeno število 
denacionalizacijskih zadev 
povsem nemogoče izpeljati 
v praksi, opozarjajo Žalčani. 

Zgodba zase je tudi Sloven-
ski odškodninski sklad. Zakon 
o tem skladu je bil res sprejet 
v začetku letošnjega leta, ven-
dar ima rok za izvrševanje od-
ločb 18 mesecev po uveljavitvi 
Zakona o lastninskem preobli-
kovanju podjetij. Sklad bo to-
rej začel izplačevati priznane 
odškodnine šele sredi prihod-
njega leta, njihovo načelno 
stališče do priznanja odškod-
nin v denacionalizacijskih po-
stopkih pa je že danes vsej prej 
kot pozitivno. Denacionaliza-
cija je torej očitno lažja na pa-
pirju, v praksi pa je en sam 
začaran krog, ki ga bomo, je 
bilo slišati na seji žalske vlade, 
razpletali še vrsto let. 

IRENA BASA 

Na papirju vse OK, v praksi pa (še) škriplje 
Zagotoviti doslednejše Izvajanje projekta Modre cone - Posebej problematična so dostavna vozila 

»v 15 dneh morajo strokov-
ne službe pripraviti predlog 
sprememb in dopolnitev Odlo-
ka o prometni ureditvi celjske 
občine, s katerimi bi delavci 
podjetja Kostra dobili več po-
oblastil za nadzor nad dovo-
zom dostavnih vozil v območje 
Modre cone ter nepravilnega 
parkiranja v njej. V roku ene-
ga meseca je potrebno pripra-
viti osnove za novo pogodbo 
med občino in Kostro, v kateri 
bodo upoštevane izkušnje do-
sedanjega poslovanja ter spre-
membe prometnih tokov, ki jih 
je prinesla uvedba Modre co-
ne,« so sklenili člani celjskega 
IS ob obravnavi poročil glede 
upravljanja s parkirišči ter iz-
vajanja projekta Modre cone 
v središču Celja. 

Splošne ocene o izvajanju 
projekta Modre cone v središ-
ču Celja so zadovoljive, hkrati 
pa so razpravljalci opozarjali, 
da je projekt na papir ju narav-
nost odličen, v praksi pa ga bo 
potrebno še dodelati (oziroma 
le dosledno izvajati), če naj bi 
bili z njim resnično zadovoljni. 
Pri tem so finančni učinki (za-
služek občine s pobiranjem 
parkirnine) drugotnega pome-
na, saj so člani IS soglasno po-
stavili na prvo mesto izboljša-
nje bivalnih in ekoloških raz-
mer v središču mesta. 

Črne točke Modre 
cone 

Svetovalec za promet občine 
Celje Iztok Uranjek je v zvezi 
z izvajanjem določil Modre co-
ne opozarjal na aroganten od-
nos dela voznikov, zvečine do-
stavnih vozil, ki prepovedi 
uvoza v mestno središče po 
9. uri ne upoštevajo. V Celju pa 
bo treba najt i še »rešitev« za 
imetnike fotokopiranih ali ka-
ko dnagače ponarejenih dovo-
lilnic za parkiranje. 

Rezultati ankete, ki so jo 
člani skupine javnih del opra-
vili med 300 naključno izbra-
nimi občani, govorijo v prid 
Modri coni. 60 odstotkov 
vprašanih je projekt podprlo, 
petini je vseeno, preostala pe-
tina (gre zvečine za lastnike 
oziroma najemnike lokalov) 
pa je odločno proti. 

Da je potrebno poskrbeti za 

dosledno uresničevanje pro-
jekta, je v imenu krajevne 
skupnosti Center zahteval tudi 
Franc Petauer, ki je menil, da 
so za to odgovorni v občin-
skem sekretariatu za urejanje 
prostora in varstvo okolja. 
Pritožil se je tudi zaradi odsot-
nosti policistov, ki pri uvaja-
nju prometnega reda v središ-
ču mesta niso prav nič poma-
gali. Sicer pa je kot najhujše 
črne točke Modre cone naštel 
prometni režim na Trgu Celj-
skih knezov. Gosposko, Gub-
čevo in Lilekovo ulico ter ploš-
čad na Krekovem trgu pred 
hotelom Evropa, neoznačeno 
parkirišče na Muzejskem trgu, 
dostavo s tovornjaki v Prešer-
novo ulico ter prometni kaos 
v peš-coni od prodajalne Trim 
do Vodnikove ulice. 

»V zagotavljanju prometne-
ga reda bi izvajalci Modre co-
ne morali poseči po bolj re-
striktivnih ukrepih, saj brez 
učinkovite in ostre kaznovalne 
politike še nikjer v svetu niso 
disciplinirali voznikov,« je 
menil Petauer, ki se je še vpra-
šal, zakaj vozilo za odstranje-
vanje nepravilno parkiranih 
vozil večki at ne pripelje v sre-
dišče mesta. Predstavnik Slo-
venskega ekološkega gibanja 
Peter Kavalar je člane IS poz-
val, naj bi obratovalni čas Mo-
dre cone podaljšali vsaj za 
2 uri (zdaj je Modre cone ko-
nec ob 19. uri), vprašal pa se je 
tudi, zakaj so v občinskih 
upravnih organih izdali toliko 
dovolilnic za uvoz v območje 
Modre cone. 

Člani IS so opozarjali na še 
kar nekaj črnih točk. Tako se 

je Niko Pirtošek vprašal, zakaj 
ni prepovedano parkiranje na 
začetku Ljubljanske ulice (ob 
novi stavbi SDK), kjer so pro-
metni zamaški običajna prak-
sa, ter opozoril na »zagreva-
nje« vozil pred hotelom Celeia, 
medtem, ko si vozniki privoš-
čijo jutranjo kavico. Na ones-
naževanje zraka je opozarjal 
tudi Miro Trbovc, ki je še me-
nil, da bi bilo treba polurno 
brezplačno parkiranje v ob-
močju Modre cone prepove-
dati. 

Manj dovolilnic 
Stanovalcem mestnega sre-

dišča (vloženih je bilo kakšnih 
1.500 zahtevkov) so v občin-
skih upravnih organih razdeli-
li 600 dovolilnic, ki veljajo do 
konca leta. V občini ocenjuje-
jo, da je izdanih dovolilnic 
preveč in da bi bilo potrebno 
za prihodnje leto število dovo-
lilnic omejiti na 300 do 400. 

Zmanjšanje števila dovolil-
nic je potrebno zaradi tega, 
ker precejšen del tistih, ki so 
zaprosili za dovolilnice in jih 
tudi dobili, pri svojih stano-
vanjskih objektih nima dejan-
skega funkcionalnega zemljiš-
ča za parkiranje. Tako se vozi-
la stanovalcev pojavljajo na 

javnih parkirnih površinah. 
Le-te pa so bile vsaj v začetku 
veljavnosti Modre cone precej 
obremenjene tudi s polurnim 
brezplačnim parkiranjem. Na 
precej slabši finančni rezultat 
Modre cone, kot ga je bilo spr-
va pričakovati, je vplival tudi 
dnevni kalo, ki v povprečju 

znaša do 200 neplačanih par-
kirnih listkov. Podjetje Kostra 
je tako v okviru Modre cone 
realiziralo le slabih 1,3 milijo-
na tolarjev prihodka, kar je 
precej slabše od načrtovanega. 

Vsekakor je to tudi posledi-
ca dejstva, da sta kar 2 tretjini 
parkirišč z uvedbo Modre cone 
brezplačni, zato bo potrebno 
spremeniti in dopolniti tudi 

pogodbo o upravljanju s par-
kirišči, ki jo je celjska občina 
sklenila s podjetjem Kostra. 
Povprečna mesečna realizacija 
vseh dejavnosti podjetja Ko-
stra je od februarja do septem-
bra znašala 2 milijona tolar-
jev, za odškodnino občini pa bi 
po prvotnem besedilu sklenje-
ne pogodbe morali v Kostri 
mesečno odšteti po 1,6 milijo-
na tolarjev. Zaradi nedosega-
nja načrtovanih poslovnih re-
zultatov so v strokovni službi 
za komunalno gospodarstvo 
celjske občine poslovanje Ko-
stre predali v revizijo finanč-
nemu ekspertu, ki je ugotovil, 
da je izpad približno 11 milijo-
nov tolarjev dohodka (kolikor 
bi tudi znašala najemnina) po-
sledica zmanjšanja števila 
parkirnih mest, znižanja pov-
prečne cene parkiranja, 
zmanjšane izkoriščenosti pla-
čanih parkiranih mest zaradi 
bližnjih brezplačnih parkirišč 
ter nezadostnega odvoza ne-
pravilno parkiranih vozil. 

Zaradi teh dejstev so člani 
IS potrdili obračun plačila ob-
veznosti podjetja Kostra do 
10. septembra v višini poldru-
gega milijona tolarjev, do kon-
ca leta pa je treba pripraviti 
nova izhodišča za sklenitev 
pogodbe. IVANA STAMEJČIČ 

Ivan Žaberl, Policijska postaja 
Celje: »Z uvedbo Modre cone 
je sprva dobro kazalo, a zdaj 
opažamo, da so rezultati še da-
leč od želenega prometnega 
reda v središču mesta. Policisti 
smo se iz urejanja statičnega 
prometa umaknili zato, ker 
preprosto nismo kadrovsko 
dovolj močni, da bi lahko po-
sredovali tudi pri tem. Dokler 
bomo ostali z nespremenjenim 
številom policistov, bi bile ob-
ljube, da bomo patruljirali tu-
di po središču mesta, nere-
alne.« Alenka Kocuvan-Polutnik, 

projektantka Modre cone: »V 
Ljubljani so se vpeljave Modre 
cone lotili tudi na osnovi naših 
izkušenj, a kljub temu, da so 
poseben komunalni režim 
v mestu uvedli za nami, so 
v tem času izdali že dve zlo-
ženki. Z njima so občanom in-
formativno predstavili Modro 
cono in novosti, ki jih le-ta 
prinaša v promet, zato menim, 
da bi morali za boljšo in celo-
vitejšo obveščenost poskrbeti 
tudi v Celju.« 

Zamrznitev 
posianskili plač? 

LJUBLJANA, 1. decem-
bra (Večer) - Predsednik 
državnega zbora Herman 
Rigelnik je na kolegiju 
vodstva parlamenta pred-
lagal, da državni zbor za-
mrzne plače poslancev do 
30. junija 1994. To bi bilo 
v skladu z določili prora-
čunskega memoranduma, 
ki predvideva petodstoten 
realni padec plač. 

Komisija za 
zaprtimi vrati 

LJUBI J A N A, L decem-
bra (Večer) - Komisija, ki 
raziskuje orožarsko afero, 
je sklenila, da bo prihodnji 
teden na sejo kot priče po-
vabila direktorja krimina-
listov Mitjo Klavoro ter 
predstojnika vojaške in ci-
vilne obveščevalne službe 
Andreja Lovšina in Draga 
Ferša. Ta seja bo po sklepu 
članov za zaprtimi vrati. 

Manjši format 
Republike 

UUBLJANA, 1. decem-
bra (Večer) - Prvo obletnico 
izhajanja je dnevnik Repu-
blika proslavil s spremem-
bo formata, ki je sedaj po-
doben Večeru, Dnevniku 
ali Slovenskim novicam. 
Obenem so zamenjali t i-
skamo in dnevnik sedaj ti-
skajo v Trstu. 

Pripravljajo 
socialni pakt 

LJUBLJANA, 1. decem-
bra (Delo) - Premier Janez 
Drnovšek je na pobudo po-
gajalskih skupin gospodar-
ske zbornice in sindikatov 
sklical posvet o gospodar-
ski politiki v naslednjem 
letu. Predsednik vlade je 
obljubil, da bodo zaintere-
siranim poslali osnutek do-
kumenta o socialnem pak-
tu, o katerem na j bi vlada 
sklepala naslednji teden. 

Nova državna 
uprava lahko 
počaka 

LJUBI J A N A , 3. decem-
bra (Dnevnik) - Državni 
zbor je zakon o območjih 
upravnih okrajev vrnil 
v prvo obravnavo, saj je 
nanj prišlo 16 novih pred-
logov. Poleg tega naj bi še 
enkrat premislili o tem ali 
okrajem dati pravico odlo-
čanja na prvi stopnji ali ne. 
Nazadnje so poslanci me-
nili, da naj vlada do konca 
leta pripravi nove zasnove 
treh zakonov s področja 
uprave, ki jih bo zbor prvič 
obravnaval januarja in 
predvidoma sprejel v prvi 
polovici prihodnjega leta. 

Nove »zgodbe« 
o Rigelniku 

LJUBLJANA, 7. decem-
bra (DELO) - Na zadnjem 
zasedanju državnega zbora 
so poslanci lahko prebirali 
nadaljevanje pisanja 
o Hermanu Rigelniku. 
V besedilu s podpisom Ci-
vilne iniciative so razkrite 
ambicije predsednika dr-
žavnega zbora, ki naj bi 
obvladoval Slovenijo, oživ-
ljal Jugoslavijo in skrbel za 
ohranitev komunizma. 
V besedilu je še več podob-
nih trditev. Civilna inici-
ativa pa obljublja, da bo 
svoja besedila poslala po 
celem svetu. 
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V Lihojah spet delajo 
Februarja bo podjetje verjetno prevzel novi najemnik 

v libojski Keramiki v steča-
ju trenutno dela približno 150 
ljudi. V ponedeljek so delav-
cem z določenimi prilivi — del-
no je to že zaslužek od proda-
nih proizvodov v času stečaj-
nega postopka - zagotovili iz-
plačilo po pogodbi o delu za 
mesec november. Z bodočimi 
prilivi pa bodo poskušali za-
gotoviti še izplačilo zajamče-
nih plač za avgust in morda 
tudi za september. 

Celjski odvetnik Aleksander 
Cmok je prevzel vlogo stečaj-
nega upravi tel ja v libojski Ke-
ramiki 2. novembra. Sredi me-
seca so pognali peči, 25. no-
vembra so ponovno začeli pro-
izvodnjo, na delo pa poklicali 
približno 150 ljudi. »Z uvedbo 
stečajnega postopka,« je pove-
dal stečajni upravitel j , »je mo-
ralo na zavod za zaposlovanje 
361 delavcev. Avgusta in v za-
četku septembra je bila proiz-
vodnja v celoti ustavljena, za-
to je bila moja prva naloga, da 
dokončamo naročila, s tem pa 
zmanjšamo stroške stečajnega 
postopka. Če ne bi imel zaupa-
nja v proizvodni program, niti 
ne bi prišlo do zagona proiz-
vodnje. Potrebni so bili dolo-
čeni stroški, da se je proizvod-
nja sploh začela. Treba je bilo 
zagotoviti plin, ogreti peči, ki 
so bile popolnoma ohlajene. 
Na začetku niti nismo vedeli, 
ali nam bo uspelo, mars ikdo 
nas je opozarjal , da so peči za-
radi ohladitve v takšnem s ta-
nju, da ne bo mogoče nadal je -
vati dela.« 

Cmok nadal je pravi, da so se 
odločili za dokončanje naročil, 
ki so pokazala največji prag 
pokr i t ja . »Dogovorjeni smo, 
da do konca j anuar ja prodamo 
večino proizvodnje na f ranco-
sko, avstri jsko in delno nem-

ško .fe-žišče. Trenutno je v Li-
bojah zaposlenih med 140 do 
160 ljudi, po sklepu sodišča 
lahko zaposlim 160 delavcev. 
Vsi delajo pogodbeno, pred-
vsem zaradi lažjega pr i lagaja-
n ja potrebam v proizvodnji in 
čim manjš ih stroškov. U m a 
postavka je preračunana na 80 
odstotkov kolektivne pogodbe, 
obenem pa delavci dobivajo 
dodatek za stroške prehrane 
na delovnem mestu ter nado-
mestilo z zavoda za zaposlo-
vanje.« 

Po sedanj ih načrt ih bodo 

prvega februar ja podjet je dali 
v najem, zan j se resno zanima 
neka j domačih ponudnikov. 
»Tisti, ki bo vzel v na jem Ke-
ramiko,« dodaja stečajni upra -
vitelj, »bo dobil podjet je z uve-
l javljenim tržiščem, zaradi te-
ga Keramiki tudi ni tako padla 
cena, kot bi ji v primeru, če 
tržišča ne bi obdržali in če ne 
bi nadaljevali proizvodnje. Ta 
teden bomo določili s pomočjo 
sodnega cenilca tudi višino 
najemnine, pogovore pa na j bi 
zaključili sredi decembra. 
V najem nameravamo oddat i 
celotno podjet je , razen s tano-
vanj in objektov družbenega 
s tandarda , ti na j bi bili s po-
sebnim dogovorom prenešeni 
na sindikat , čeprav stvari še 
niso povsem razčiščene. Prav 
tako ne bi oddali v na jem ne-
ka j objektov, ki so bili že po 

prvem stečaju prodani druge-
mu lastniku. Nesmiselno bi bi-
lo oddaja t i v najem Keramiko 
po posameznih delih, ker je 
proizvodni program pač tak-
šen, da ne omogoča delnega 
najema.« 

Ce bodo pogovori uspeli. 
Cmok računa, da bo novi na -
jemnik zaposlil približno 150 
delavcev. V tem času se v Li-
bojah dogovarjajo tudi z upni -
ki. Ti vlagajo pr i jave za svoje 
terjatve, po prvih ocenah zna-
šajo od 360 do 370 milijonov 
tolarjev, od tega odpade na LB 
Splošno banko Celje približno 
200 milijonov, ostalo so te r ja -
tve iz naslova osebnih dohod-
kov delavcev, del pa iz naslova 
dobaviteljev. Prvi narok za 
preizkus ter ja tev bo predvido-
ma 7. januar ja . IRENA BAŠA 

Foto: EDO EINSPIELER 

Aleksander Cmok: »Proizvod-
ni program Keramike je zago-
tovo izredno zanimiv, ker je to 
eno redkih podjetij v Evropi, 
ki ponuja kupcu izdelavo 
kompletnega naročila, večina 
podobnih proizvajalcev pa iz-
deluje denimo samo določene 
vrste krožnikov, skodelic, 
v Libojah pa dobijo kupci vse 
na enem mestu. Poleg tega ima 
libojska keramika določeno 
ceno, ker so izdelki poslikani 
ročno.« 

Ustanavliajo 
servisno agencilo 
Agencija I.S.P. bo v Rogaški Slatini 

Posebna iniciativna skupina 
iz Rogaške Slatine ustanavlja 
za podjetnike Agencijo LS.F. 
(za informiranje, svetovanje in 
podjetništvo), ki bi opravljala 
skupni tehnično-administra-
tivni servis. Gre za zamisel, ki 
se je v šmarskem občinskem 
sekretariatu za gospodarst\'o 
porajala dve leti, pri tem pa 
dajejo prednost zasebni po-
budi. 

V šmarski občini opažajo 
prve rezultate razmaha po-
djetništva, kar pospešujejo iz 

občinske blagajne. Lani so 
Šmarčani začeli s podjetniški-
mi delavnicami, od letos pa 
pomagajo posameznikom tudi 
z izdelavo poslovnih načrtov. 
Pr i tem ugotavl jajo (zlasti za 
nove podjetnike) vse večjo po-
trebo po skupnem tehnično-
administrat ivnem servisu, 
z računovodskimi storitvami, 
s pravnim, davčnim ter f i -
nančnim svetovanjem, infor-
macijsko inf ras t ruk turo in po-
dobnim. 

To bi opravljala omenjena 
slat inska Agencija I.S.P., 
družba z omejeno odgovor-
nostjo. Za začetek nameravajo 
zaposliti poslovnega sekretar-
ja ter ta jnico in to v okviru 
javnih del, za kar imajo so-
glasje. Vsekakor pa namerava-
jo delovati tudi izven sedanj ih 
občinskih meja, zato jih nova 
lokalna samouprava ne skrbi. 
Sicer pa se zavzemajo za tesno 
povezovanje Agencije s po-
djetniško pospeševalno mrežo 
Ministrstva za gospodarske 
dejavnosti. 

K soustanoviteljstvu name-
ravajo pritegniti tudi občinsko 
vlado ter celjsko enoto zavoda 
za zaposlovanje, z različnima 
kapitalskima vložkoma. Na 
ponedeljkovi seji šmarske vla-
de so ustanovitev Agencije 
I.S.P. moralno podprli , o mo-
rebi tnem kapi talskem vložku 
pa bodo razmislili. 

BRANE JERANKO 

Priprave na začasno financiranje 
Šmarska vlada je v ponedeljek sprejela odločitev o začasnem 

f inanci ranju javne porabe za pr ihodnje leto. Osnutka republ i -
škega proračuna še ni, zato so se odločili podobno kot pretekla 
leta. Do sprejema proračuna za leto 1994, ki bo, predvidoma, 
osrednja točka januarskih ter februarskih razprav, bo potekalo 
f inanci ranje na podlagi letošnjega. Odlok o začasnem f inanci ra-
n ju javne porabe za pr ihodnje leto bodo sprejemali tudi v občin-
ski skupščini. 

BJ 

Slovensifi psoriatiici v Lašl(em 
V soboto se je v Laškem na prednovoletnem srečanju zbralo 

približno 120 bolnikov z luskavico iz vse Slovenije. 
Ogledali so si s taro mestno jedro, cerkev in zdravilišče, 

v hotelu Hum pa so prisluhnili kra tk i predstavitvi o možnostih 
zdravl jenja. 

Udeleženci srečanja so ugotavljali da je takšno srečanje za 
bolnike z motečo boleznijo veliko vredno, ali kot je dejal eden 
izmed njih: »To je zame edina priložnost, da si upam malo po 
svetu, pa tudi za druženje, sprostitev in zabavo.« Za zabavo pa 
je poskrbel tudi ansambel Vinka Cverleta, ki za to ni hotel 
plačila. 

MBP 

Slirb za starostnilce 
Socialdemokratska s t ranka v Slovenskih Konjicah predlaga 

ustanovitev izvenstrankarskega odbora za reševanje vprašan j 
starostnikov. V tem odboru bi na j skrbeli ne le za za p r i m e m o 
življenje v t re t jem življenjskem obdobju, temveč tudi za gmoten 
položaj občanov, ki imajo s ta tus upokojenca, invalida, s tarost -
nika . . . S to pobudo se s t ranka vkl jučuje tudi v širša pr izadeva-
nja v letu 1993, evropskem letu starostnikov. 

MBP 

Nova postaja 
Celjska železniška postaja v teh dneh že kaže povsem drugačno podobo. Po dolgotrajnih 

prizadevanjih so postajo temeljito obnovili, u radno pa jo bodo odprli v ponedeljek. 
Na slovesnost so povabili tudi goste iz Ljubljane, ki se bodo v Celje pripeljal i z muzejskim 

vlakom. Z l jubl janske železniške postaje bo vlak odpeljal ob 10. uri, v Celju ga pr ičakujejo ob 
11.40. Za dobrodošlico bodo poskrbeli godbeniki železničarske pihalne godbe iz Zidanega mosta, 
zatem pa bosta udeležencem spregovorila celjski župan Anton Roječ ter predsednik upravnega 
odbora Slovenskih železnic Jože Brodnik. i b , Foto: EDI MASNEC 

IZVRŠNI SVET SKUPŠČINE 
OBČINE CELJE 
KOMISIJA ZA PRIZNANJA 

razpisuje 

SREBRNI in BRONASTI 
CELJSKI GRB za leto 1994 

za uspehe in dosežke na kateremkoli področju dela 
in življenja 

Skladno z Odlokom o priznanjih občine Celje (Ur. I. RS, 
št. 1/1-92) podeljuje Izvršni svet 

SREBRNI CELJSKI GRB 
- za zelo pomembne enkratne dosežke v zadnjem 

obdobju 

in 

BRONASTI CELJSKI GRB 
- za enkratne uspehe v zadnjem obdobju in kot 

vzpodbudo za nadaljnje ustvarjalno delo. 

Pobude za podelitev Srebrnega ali Bronastega celjske-
ga grba morajo vsebovati: 

- podatke o pobudniku 
- podatke o kandidatu 
- utemeljitev pobude in predložitev podrobnejšega opi-

sa, elaborata ali na drug ustrezen način predstavljen 
uspeh ali dosežek, za katerega je predlagana podeli-
tev grba 

- podatke, ki omogočajo primerjavo z drugimi podobni-
mi uspehi in dosežki, v kolikor je to možno 

- datum pobude. 

Pobude sprejema Komisija izvršnega sveta za prizna-
nja, Trg Celjskih knezov 9, 63000 Celje, do 10. januarja 
1994. 

PRI DVIGU GOTOVINE ŽELIM: 
ENOSTAVNOST IN HITROST 
365 DNI V LETU, 24 UR Nfl DfIN 
VfIRNOST DVIGA 
Tfl]NOST PODATKOV 
IZBIRO ZNESKA 
PRIJAZNOST 

TUDI VI I? 
TORE) POTREBUJETE 

BfINKOMffT! 
Zahtevajte v vaši ekspozituri Splošne banke Cel je , da vas 

naroČijo na osebno številko za bančno 
kartico. 
Vse, ki nam je BANKOMAT postal neobhoden, obveščamo, 
da smo v LB Splošni banki Celje instalirali v teh dneh dva 
nova BAN KOMATA: 
- v NOVI VASI v Celju na zunanji strani agencije 
- v ŠENTJURJU na zunanji strani ekspoziture. 
Ostali BANKOMATI Splošne banke Celje so: v Vodnikovi 2 in 
v Prešernovi ulici 18 v Celju ter v Laškem, Rogaški Slatini, 
Slovenskih Konjicah, Žalcu. 
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Vischerjeve podobe gradov 
Razstavlja Jih Grafični muzej v Rogaški Slatini 

Vsako srečanje s Vischerjevimi bakro-
rezi je doživetje, sploh pa, če gre za nje-
gove upodobitve gradov na slovenskem 
Štajerskem. Za javnost jih je Grafični 
muzej v Rogaški Slatini razstavil 96, to-
liko je bilo namreč na voljo razstavnega 
prostora, sicer pa hrani okoli 140 njego-
vih bakrorezov z grajskimi motivi, sku-
paj z motivi avstrijske Štajerske. 

Georg Mat thaus Vischer (1628-1696) 
je bil doma iz Wennsa na Tirolskem. Če-
prav ga pri nas poznamo bolj kot topo-
grafa , zlasti zaradi Topografi je vojvodi-
ne Šta jerske iz leta 1681 (Topographia 
ducatus Styriae) je bil tudi duhovnik, 
geograf in matemat ik . Nič nenavadnega. 

sa j so zlasti v 17. in 18. stoletju mnogi 
razumniki obvladovali številna področja 
naravoslovne in humanis t ične znanosti. 
Ivan Stopar je zapisal, da je Vischer kot 
topograf za Šta jersko tako pomemben, 
kot Valvasor za Kran jsko in Koroško, 
čeprav ni napisal tako obsežnega in po-
membnega dela kot je Slava vojvodine 
Kranjske. 

Se preden je Vischer izdal omenjeno 
topografi jo Štajerske, se je s kranjskimi 
deželnimi stanovi leta 1673 dogovoril za 
izdelavo zemljevida grajskih objektov 
z območja slovenske Štajerske, ki je izšel 
leta 1678, v baker pa ga je vrezal Visc-
herjev dolgoletni sodelavec Andreas 

Trost. Slednji je tudi za omenjeno topo-
graf i jo vojvodine Šta jerske izdelal 159 
odličnih bakrorezov. 

Razstava v Graf ičnem muzeju nam 
omogoča ogled 96 grafik. Na nj ih lahko 
občudujemo odlično bakrorezno tehniko, 
pravi perfekcionizem. Graf ike imajo tudi 
veliko dokumentarno vrednost, sa j si 
mnogokrat prav z nj imi lahko pomaga-
mo rekonstruirat i mars ikatero podobo 
grajske stavbe, ki je že dal j časa razvali-
na, ali pa jo je zob časa že povsem skril 
našemu očesu. Omenjena razstava bo na 
ogled do 14. f ebruar ja 1994. 

DRAGO MEDVED 

Plesni forum gostule 
Plesni forum iz Celja bo december pre-

živel delavno. Že v petek se bo ansambel 
udeležil republiškega srečanja plesnih 
skupin Slovenije v Mengšu, sledila pa 
bodo številna gostovanja širom Slove-
nije. 

Sredi prostora 93 se imenuje republi-
ško srečanje v Mengšu, kamor bodo po 
izboru Sinje Ožbolt prišle najbol jše ples-
ne skupine v Sloveniji. Plesni forum bo 
sodeloval z odlomkom iz celovečernega 
plesnega projekta Misterij muzinih pi -
sem in z najnovejšo predstavo Camera 
Obscura v koreografi j i Save Malenšek in 
pod umetniškim vodstvom Goge Stefa-
novič Erjavec. 

Z lansko uspešnico za otro-
ke Krava v cirkusu (na foto-
grafiji) pa se bodo do konca 
meseca predstavil i širom Slo-
venije. Ta teden bodo gostova-
li v Litiji , Šmar ju in Rogaški 
Slatini. 

V sredo, 15. decembra ob 
17. ur i pr ipravl ja jo v Plesnem 
forumu prireditev, ki bo zani-
mala zlasti l jubi tel je l i te ra tu-
re. V sodelovanju z Mohorjevo 
družbo bo v dvorani Foruma 
predstavitev knj ige Ne bom se 
opravičil ruske avtorice Sofije 
Prokof jeve v prevodu Frane ta 
Podobnika in z i lustraciiami 
Mojce Cerjak. 

Skulfaj deset let 
Tamburaških skupin ni veliko. Ena izmed nj ih deluje že deseto leto v okviru DPD Svobode 

Polzela. Ves čas jo vodi Mija Novak, sestavljajo pa jo učenci glasbene in osnovne šole Polzela. 
Nas topajo na številnih domačih prireditvah, tudi gostujejo. Vsako leto sodelujejo na reviji 
tamburašev iz vse Slovenije v Libojah, ki nosi naslov Večer s tamburico. Na sliki: Tamburaška 
skupina Svobode Polzela, ki jo vodi Mija Novak (tretja z leve proti desni). T. TAVČAR 

Darilo za darilo 
Utrinek slovenske likovne tvornosti 

Galeri ja kot prostor prezentacije slike 
ni samo oder kul turnega dogodka, tem-
več razvija še druge razsežnosti, med ka-
terimi sta nedvomno pomembna tudi ko-
munikaci ja med umetnikom - sliko in 
javnostjo ter reklamiranje umetniškega 
dela. Še posebno danes, je s strokovno 
opredelitvijo ta funkci ja izrednega po-
mena, ka j t i ime »galerija« s svojim na -
menom, ki ga je pridobila pred dobrimi 
dvemi stoletji , se danes v nmogih pr ime-
rih izrablja. Prav zaradi tega, so naša 
pr izadevanja v vlogi stroke in imenu 
»umetniškega produkta« toliko bolj po-
t rebna scena odprtega odra, k je r kodeks 
estetike služi javni rabi in potrošniški 
družbi. 

Likovni salon Celje po svoji naravi de-
la že tr i desetlet ja sledi dogajan ju v pro-
dukcij i sodobne likovne umetnost i in 
njeni promociji širši javnosti, hkra t i 
s tem pa v zadnjem času prevzema tudi 
vlogo posrednika med umetniki in kupci 
na tisti ravnini, ki jo določajo kriteri j i 
kvalitete. Intervencija razstave Dari lo za 
darilo, ki bo v mesecu decembru v Likov-
nem salonu Celje in na katero se je odz-
valo kar 45 slovenskih likovnih us tvar-
jalcev od starejše do na jmla jše generaci-
je, nosi v sebi prav gotovo določene po-
mene; na eni s t rani ar t ikulaci jo galerije 
z umetniki , na drugi pa z javnost jo v smi-

slu reprezentativnosti , predvsem pa t rž-
ne ponudbe. 

Slovenska umetniška produkci ja da-
nes na našem trgu nima nikakršne varo-
valke, mecenstva takorekoč ni, individu-
alni kupci so velikokrat prepuščeni šar-
latanstvu in t ržno uspešnim malar jem, ki 
z umetnost jo n imajo sorodstvenega raz-
merja . Kvali teta našega življenja, ki je 
odvisna tudi od okolja v katerem živimo 
in delamo, je prenapolnjena z besedo 
nizkega s tandarda, ki se dotika prej du-
hovnega življenja, kot pa široke potroš-
nje današnjega človeka. Med univerzu-
mom enega in drugega pa živi in us tvar ja 
današnj i umetnik, prepuščen slučaju 
osveščenosti posameznika, ki razmišl ja 
več in bolj ubrano o pomenu estetike in 
kvali tete življenja. 

In zakl jučna misel: dela 45 slovenskih 
akademskih slikarjev, grafikov in k ipar-
jev na j postanejo dejavnik našega okolja 
in prostora b ivanja ter svetilo lepega 
v življenju našega vsakdana. 

Ob nakupu vsakega umetniškega dela, 
pre jme kupec dari lo Likovnega salona 
Celje kot pozornost vsakomur, ki mu je 
lepota umetnost več kot vsakdanja po-
trošnja. 

Člani k luba Odeon imajo pr i nakupu 
graf ik 5 odstotkov popusta, pr i nakupu 
slike ali plast ike pa 2 odstotka. 

ALENKA DOMJAN 

Zlata knjiga pregovorov 
Pri Mladinski knjigi so izda-

li obsežno knjigo z naslovom 
»Vox populi«. Njen avtor je 
hr\'aški zbiralec pregovorov 
Tomislav Radič, svoje delo pa 
je podnaslovil kot zlato knjigo 
pregovorov vsega sveta. 

V izročilu vsakega l judstva 
so tudi reki, izreki, pregovori 
ali kakorkoli že imenujemo 
kra tke s t rnjene misli povezane 
v stavke, ki žele s svojo vsebi-
no povedati ka r največ. S svo-

jimi temami posegajo na na j -
različnejša področja, posebej 
zanimivi in pogosto navajani 
so tisti, ki se dot ikajo stvari in 
pojmov, ki so blizu majhnemu 
človeku, tegobam in radostim, 
ki govore o ljubezni, denar ju , 
sreči in mnogo drugih več ali 
m a n j usodnih rečeh. Pregovori 
so poleg svoje zabavnosti in 
kratkočasnost i seveda tudi in-
telektualno bogati, razkrivajo 
človeški značaj in so zaradi te-

ga tudi prav poučni. 
Tomislav Radič je gradivo 

za pričujočo knjigo zbiral dol-
ga leta, pr i čemer se je poslu-
ževal različnih virov, od po-
vsem samostojnih raziskav, 
v domačem okolju ter na poto-
vanjih, s pr idom pa je uporabi l 
tudi že obstoječe zbirke drugih 
avtorjev. Med najbol j znanimi 
sta zbirki Aleksandra Dalja 
z preko petdeset tisoč ruskimi 
izreki ter nemško delo 
K. G. Wander ja , ki vsebuje 
okoli dvesto petdeset tisoč 
pregovorov. Avtor je črpal še 
iz del svojih rojakov Šižgoriča 
in Skarpe, medtem ko je mate-
riale d m g i h narodov poskušal 
dobiti v izvirnikih ali čimbolj 
verodostojnih prevodih. Sam 
Radič zagotavlja, da je v izbo-
ru upošteval najzanimivejše, 
kar mu je bilo dosegljivo. Vse-
bina zajema sedemdeset l jud-
stev, tako, da je v knjigi objav-
ljeno preko deset tisoč prego-
vorov, ki so razporejeni na 580 
različnih pojmov, torej prava 
majhna zakladnica človeške 
modrosti . BORIS GORUPIČ 

ZAPISOVANJA 
Za domovino, 
s filmom 
naprej 

Enkrat po drugi svetovni 
vojni, če so podatki točni, po-
tem že prvo leto po osvobodi-
tvi, torej leta 1946, je prispelo 
iz Beograda v Ljubljano zape-
čateno pismo, v katerem tova-
riš Tito kot predsednik takrat-
ne Jugoslavije ukazuje ljudem, 
ki se na Slovenskem ukvarjajo 
s filmom in filmografijo, naj 
čim prej posnamejo kakšen 
slovenski film. In res; ker se 
z ukazi oziroma dekreti ne gre 
šaliti, so filmarji staknili glave 
in leta 1948 predstavili kas-
nejšo uspešnico z naslovom Na 
svoji zemlji. 

Podobno se je zgodilo tudi 
v ostalih nekdanjih jugoslo-
vanskih republikah (z izjemo 
Makedonije in Črne gore). Ju-
goslovanska filmska proizvod-
nja je s tem zaživela. Samo 
v Sloveniji so v naslednjih ne-
kaj letih nastali filmi, ki jih še 
danes radi gledamo; da o dru-
gih »republiških« izdelkih niti 
ne govorimo. Sutjeska denimo 
je dokaz, da se da odlič&i film 
narediti tudi z dekretom. Ozi-
roma drugače; bogve, kdaj bi 
Slovenci dobili svoj prvi pravi 
igrani film, če ne bi prišel de-
kret iz Beograda. 

In ko sem nekemu mlademu 
režiserju, ki je nedavno končal 
akademijo, razlagal, da bi se 
tudi slovenskemu filmu po 
Janševi »vojni« bržkone kar fi-
no prilegel kakšen dekret iz 
kabineta Milana Kučana, me 
je le debelo pogledal, se obrnil 
in odšel. Od takrat me niti ne 
pozdravlja več. In to eden ti-
stih mladih režiserjev, ki si na 
vse kriplje prizadevajo, da bi 
»odstrelili« generacijo režiser-
jev, ki se je izkazala s filmi, ki 
so dosegli več kot zavidanja 
vreden obisk (Umetni raj si je 
v Ljubljani ogledalo celo 1928 
obiskovalcev. Srčno damo kar 
1111, Heretika celih 670, Čas 
brez pravljic pa je z zanima-
njem gledalo natančno pet gle-
dalcev). Še en dokaz, da ljudje, 
ki so ustvarili pričujoče in še 
druge filme, ki si jih ni ogleda-
lo vsaj deset tisoč ljudi, pre-
prosto ne bi smeli več režirati. 
Mimogrede, takih filmov je 
kar enainštirideset. Tako kot 
je Tito z dekretom »ustanovil« 
slovenski film, tako bi z dekre-
tom morali odstaviti določene 
režiserje. Precej radikalno, 
kajne? Toda, ali ima sploh 
kakšen smisel snemati film in 

angažirati več kot sto ljudi, 
dasi dela teh stotih in vseh 
nas, ki si filma v kinu nismo 
ogledali, pač ne gre kriviti: že 
samo zato, ker gre za slovenski 
film, bi si zadevo veljalo ogle-
dati. Bla-bla. Minili so časi, ko 
so celi razredi osnovnih in 
srednjih šol drli v kinodvora-
ne, kadar je bil na sporedu slo-
venski film. Pa ne zato, ker bi 
se učni programi tako zelo 
spremenili; razlogi so povsem 
»filmske« narave — ko sem še 
sam obiskoval osnovno šolo, si 
je bilo slovenski film res vred-
no ogledati. Kakšnih Ko zorijo 
jagode, Sreča na vrvici, Kor-
moran. Na svidenje v naslednji 
vojni... danes slovenski film 
žal ne premore, s čimer nočem 
povedati, da je kvaliteta da-
našnjega slovenskega filma ta-
ko hudo upadla. Nasprotno; 
kvaliteta se je vsekakor dvig-
nila, tudi tehnologija snema-
nja, organizacija filma, sama 
produkcija se je zato zelo iz-
boljšala, žal pa je slovenski 
film v tej tekmi nacionalnih 
kinematografij kljub vsemu 
zaostal. Slovenskemu filmu 
manjka tisto, kar film pravza-
prav določa - zgodba. Ko sem 
si prejšnji mesec izposodil ka-
sete slovenskih filmov, ki so 
nastali po letu 1980, sem ža-
lostno ugotovil, da so zgodbe, 
ki jih »piše« slovenski film, vse 
preveč literarizirane. Litera-
tura pa je iz evropskega filma 
že zdavnaj dobesedno izginila. 
Da o Holywoodu niti ne govo-
rimo. 

Piše: Tadej Čater 

NACEusKiH P l a t n i h 

Nečisti poiical, ZDA, 1992 
Erotični thriller 
Režija: Jonathan, Kaplan; igrajo: Kurt Russell, Madeleine 
Stowe, Ray Liotta. 

Michael in Karen Carr 
(K. Russell, M. Stowe) sta bi-
la vzgojena v prepričanju, da 
ljudem lahko zaupata - še 
zlasti profesionalcem, kot so 
zdravniki, duhovniki in poli-
cisti. Nihče ju ni posvaril, da 
se prevara lahko skriva kjer-
koli. 

Po poskusu oboroženega 
ropa v njunem predmestnem 
domu ukrepata tako, kot bi 
na njunem mestu vsak - po-
kličeta policijo. Tako spoz-
nata policista Peta Davisa 
(R. Liotta) iz Los Angelesa in 
takoj vzljubita njegov topel 
in razumevajoč pristop. Zdi 
se jima, da sta v hladnem 
svetu vse številnejših zloči-
nov naletela na prijatelja, ki 
mu resnično ni vseeno zanju. 
Tudi Davis se veseli novega 
prijateljstva izven policij-

skega kroga, saj pozna reklo 
»policija proti vsem osta-
lim .. . razen takrat, ko jo po-
trebuješ«. 

Profesionalni odnos rned 
zakoncema in Davisom pre-
raste v osebnega. Njihova 
življenja se vse bolj zapletajo 
in v življenju mladih zakon-
cev začne vladati strah... 

Režiser Jonathan Kaplan, 
ki ga poznamo predvsem po 
filmu Obtožena, pravi: »Moj 
namen je bil ustvariti thril-
ler, ki izhaja iz resničnih na-
petosti današnjega časa.« 
Podobno kot je Usodna pri-
vlačnost na določeni stopnji 
načenjal vprašanje resnične-
ga konflikta med spoloma, 
poskuša Nečisti policaj zrca-
liti razredne konflikte, ki se 
v devetdesetih jasno zaostru-
jejo. 

y e a k o t p l c < s n a g o l a ) 

Otroci in odrasli, če ste 
sami ali f dvoje, začetniki 
ali dobri plesalci, vabljeni 

v veseli svet plesa. 

Za več informacij se oglasite v 

CENTRU INTERESNIH 
DEJAVNOSTI 

vsak dan od 15. do 18. ure ali 
pokličite po telefonu 25-125. 

OBIŠČITE 

KAVARNO 
KINA UNION 

ODPIRALNI ČAS: 

VSAK DAN 
OD 7. DO 20.30, 
OB PETKIH IN 

SOBOTAH DO 24.00! 
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Foto: EDI MASNEC Foto: EDO EINSPIELEl 

Bilo je leto 93 
v galeriji Mozaik v Zidanškovi ulici 

3 v Celju so v torek odprli razstavo foto-
grafij dveh fotoreporterjev Novega ted-
nika: Edija Masneca in Eda Einspielerja, 
na ogled pa bo do 16. decembra. 

Naslov razstave je pomenljiv: Bilo je 
leto 93! Nekomu lahko to pove veliko, 
nekomu spet malo, Fotoreporterja, zna-
na tudi v širšem slovenskem in medna-
rodnem prostoru, sta se omejila na izbor 
časopisne fotografije v letošnjem, izteka-
jočem se letu. Gledano z vidika poklicne 
zvedavosti in ambicije, bi lahko rekli, da 
je bilo letošnje leto za fotoreporterje zelo 
poprečno, nezanimivo. Nobene velike 
naravne ujme in nesreče, razen poletne 
suše morda. Je pa bilo zato več modnih 
revij, izborov lepotic in podobnih sliko-
vitih prireditev. 

Toda dober fotoreporter bo znal tudi iz 

navadnih, vsakdanjih prizorov, ki jih 
življenje nudi na vsakem koraku, pouda-
riti tudi to navadnost, stvarno ali navi-
dezno, Bolj ko mu uspe, bolj je ta navad-
nost le navidezna, kajti z njegovim po-
udarkom, njegovim avtorstvom, postane 
razpoznavna, drugačna in za opazovalca 
zanimiva. 

Edi Masnec si je v koledar zapisal, da 
je letos tudi minilo petnajst let, odkar se 
ukvarja s fotoreporterstvom. To je lep 
jubilej, kajti v takem poklicu čas hitreje 
teče kot sicer, vemo pa, da so se ravno 
v tem čas v svetu zgodile velike stvari: 
pomembne za politično zgodovino do-
bršnega dela sveta in za življenje tako 
imenovanega malega človeka. Slovenija 
je postala samostojna država, s tem pa se 
je tudi zorni kot relevantne problematike 
za poklicnega fotoreporterja razširil. 

To se močno pozna pri spremljanju 
športnih dogodkov, tudi v kulturi in še 
kje. Nekateri dogodki pa se ponavljajo in 
kakor je Slovenija s svojo državnostjo za 
objektiv fotoaparata postala pomemb-
nejša, je po drugi strani nekatere vsebine 
omejila. 

Edo Einspieler pa je za svoj izbor upo-
števal predvsem dva kriterija. Prvi je za-
jemal pomembnost dogodkov samih in 
njihovo aktualnost, drugi pa povsem 
osebnostno všečnost posameznih posnet-
kov, Njegov objektiv je našel v tem letu 
tudi nekaj presenetljivih in hkrati pre-
tresljivih motivov o človeški bedi, ki je, 
roko na srce, v tem okolju bila že nekako 
odmišljena, 

V obeh primerih gre torej za dva avto-
nomna avtorska pristopa in za zanimiv 
pregled gradiva, ki je bilo v večini že 
objavljeno v Novem tedniku. Tak pre-
gled je koristen ne le zaradi vizualne 
atraktivnosti, temveč tudi zaradi naše 
vsakdanje mentalne higiene. 

DRAGO MEDVED 

Nov sveženj knjig 
za mlajše bralce 

Pri Državni založbi Slove-
nije so v preteklih dneh 
predstavili kar nekaj ilustri-
ranih knjižic, katerih se lah-
ko veselijo mlajši ljubitelji 
knjig, 

V zbirki »Knjižica pogmi 
se« sta izšli »Le brez strahu 
k zdravniku« in »Le brez 
strahu k zobozdravniku«, ki 
sta namenjeni, kot pove že 
naslov, odklanjanju tesnobe 
ob srečanju z zdravniki. Za-
nimivost knjižic je, da sta 
zasnovani trodimenzionalno 
in s premičnimi ilustraci-
jami, 

»Grški miti za otroke« so 
duhovito napisane in v obli-
ki stripa narisane nekatere 
najbolj znamenite zgodbe iz 
grške mitologije, o Pandorini 
skrinji, Arionu in delfinih, 
Orfeju in Evridiki, o Hera-

klejevih dvanajstih delih, 
Dedalu in Ikaru, Tezeju in 
Minotavru ter drugih klasič-
nih mitih. 

Knjižica »Vreme in klima« 
spada na področje poljudno 
znanstvenega priročnika, ki 
opisuje načine opazovanja 
vremena in merjenje raznih 
vremenskih količin na na-
šem planetu, s temi podatki 
je mogoče tudi napovedati 
vreme, prikazani pa so tudi 
mnogi zanimivi poskusi, 

S področja naravnih poja-
vov in njihove pojasnitve so 
tudi knjige zajete v zbirki 
»Naravne nesreče«. Vsaka od 
treh knjig obravnava svoje 
področje, to pa so: »Potresi«, 
»Snežni in zemeljski plazo-
vi« ter »Lakota, suša in kobi-
lice«, skratka gre za opis ne-
kaj najhujših nadlog našega 
časa. 

Pri založbi pa so izdali še 
dva priročnika, ki obravna-
vata isto temo; spoznavanje 
svojega in nasprotnega spo-
la, njun naslov pa se glasi 
»Učimo se ljubezni«. Ena 
knjižica je namenjena staro-
sti do šestih let in druga do 
desetih let, obe pa razvojni 
stopnji primemo pojasnjuje-
ta razliko med fanti in de-
kleti, vprašanja o nastanku 
in rojstvu ljudi, tu pa so tudi 
poglavja o odraščanju in ra-
zumevanju sebe ter svoje 
okolice, BORIS GORUPiC 

Avtorski film 
tudi v Celju 

Celjski kinematografi bodo v Malem Unionu v sodelo-
vanju s Film Art Festom in Cankarjevim domom iz Ljub-
ljane izbor filmov z letošnjega 4, mednarodnega festivala 
avtorskega filma Ljubljana 1993, Na sporedu bodo filmi: 
Svatba (ZDA), Mladi Werther (Francija), Goli (Vel, Brita-
nija), S Claudom doma (Kanada) in Srčna bolečina (Dan-
ska, švedska). Vsi filmi bodo na sporedu en teden, od 
torka 14, decembra dalje na predstavi ob 20, uri, 

D, M. 

Slike Save Kureta 
š e danes in jutri bo v dvo-

rani Kovinotehnine upravne 
stavbe prodajna razstava 
slik Save Kureta, 

Njegove slike nam že ob 
bežnem pregledu povedo, da 
je avtor želel narediti pred-
vsem dekorativna dela, ki se 
prilagajajo množičnemu 
okusu in ljubiteljem slik, ki 
tovrstne likovne izdelke na-
menjajo največkrat za pope-
stritev svojih bivalnih pro-
storov, V tem pogledu je tudi 
izbor tem, ki si jih izbira Ku-
re povsem tradicionalno za-
stavljen, kar pomeni, da so 
njegove kompozicije z^aje -
ne s krajinskimi prizori, kot 
na povzetke iz narave pa ffe 
gledati tudi njegova tihožit-
ja, saj gre najpogosteje za 
cvetje. 

Kure je eden tistih likov-
nikov, katere pritegujejo 
značilne podobe domače 
kraje, čeprav je slikal tudi na 
Gorenjskem, Primorskem ter 
v značilnem podalpskem 
okolju. V teh delih lahko 

razberemo tudi barve različ-
nih letnih časov. Vsak od 
njih ima nekaj svojega, zna-
čilnega, kar je v slikarstvu 
mogoče prav učinkovito pri-
kazati in tudi Kure je dose-
gel nekaj zanimivih učinkov, 
ki posameznim slikam vliva-
jo izrazito razpoloženjsko 
noto. Ob teh objektivnih da-
nostih pa avtor značilne seg-
mente krajin prilagaja svoji 
zvrsti slikarstva, ki temelji 
na izraznosti barvnih kvali-
tet, hkrati upošteva in raz-
grajuje svetlobni vir in nje-
gove odseve vse pa zavije 
v ubrano lirično harmonijo. 
Podoben odnos ima Kure tu-
di do tihožitij, kjer bolj kot 
prepletanje različnih oblik, 
stopa v ospredje široko raz-
prta, a vendarle povsem jas-
no določena skala barv, ki so 
včasih že kar presenetljivo 
nenavadne in ponekod že 
skorajda presegajo konven-
cionalni okvir, V teh mejah 
Kure ustvarja, 

BORIS GORUPIČ 

PRIREDITVE 
^ H l e d a l i š č i e 

v Slovenskem ljudskem gledališču v Celju bodo danes ob 10. uri za 
abonma SRŠ Velenje uprizorili predstavo Pirandella Kot me ti 
hočeš. Predstavo bodo ponovili v soboto ob 19.30 na gostovanju 
v Drami v Ljubljani, v torek ob 10. uri pa bo zaključena predstava 
Bogomira Verasa Zelena kapica. 

V Domu kulture v Velenju bo v soboto ob 10. uri za Pikin lutkovni 
abonma dve in izven gostovala Lutkovna skupina Tri iz Kranja 
s predstavo Fidl fadl. 

V Barflyu bo v soboto ob 21. uri koncert Ukrajinskih kozakov. 
V Kulturnem domu v Slovenskih Konjicah bo jutri, v petek ob 
10. uri dopoldan za predšolske otroke vzgojno varstvenih organiza-
cij božično-novoletni koncert Celjskega godalnega orkestra, ki ga 
vodi Nenad Firšt. 
V Zdraviliškem domu na Dobrni bo danes ob 19.30 koncert ljudskih 
plesov in pesmi Folklorne skupine KUD Kajuh in kvarteta Vigred iz 
Dobrne. 
V dvorani Stari bazen Zdravilišča Laško bo v soboto ob 19. ud 
koncert Moškega pevskega zbora iz Gorice. 
V dvorani Glasbene šole v Celju bo v soboto ob 18. uri prvi koncert 
dijakov I. stopnje Glasbene šole Celje, v torek ob 19.30 pa koncert 
pedagogov Glasbene šole Celje, na katerega bo vstop prost. 
V Narodnem domu v Celju bo v sredo ob 19, uri koncert harmonikar-
skega orkestra, ki ga vodi Marija Zavšek in pihalnega orkestra^ ki ga 
vodi Jure Krajnc, 
V Razstavnem salonu Zdravilišča v Rogaški Slatini bo jutri, v petek 
ob 20. uri koncert Ženskega pevskega zbora Zdravilišča Rogaška, ki 
ga vodi Mihaela Pihler in Moškega pevskega zbora Provox, ki ga 
vodi Tanja Koštrin. 
V Slovenskem ljudskem gledališču bo v soboto ob 19.30 koncert 
Darje Švajger ob spremljavi pianista Petra Wegeleja. 

I S I O N C E R T I 

l a A Z S T A V E 
V Zdravstvenem domu v Celju samostojno razstavlja likovna dela 
Vlado Geršak, član likovne sekcije Februar DPD Svoboda. 
V avli Zdravilišča na Dobrni razstavlja likovna dela Anica Tamše. 
V Muzeju novejše zgodovine Celje si lahko do 17. decembra ogledate 
razstavo umetniških del iz šestih mednarodnih slikarskih tednov. 
V jedilnici Cinkarne Celje je na ogled razstava fotografij na temo 
Razvoj Cinkarne ob njeni 120-letnici. 
V galerijskih prostorih trgovine Radeče papir v Radečah razstavlja 
akvarele akademska slikarka iz Celja Darinka Lorenčak-Pavletič. 
V trgovini Borovo v Celju razstavlja do konca decembra svoja dela 
Stevo Drenovec. 
Osrednja knjižnica Celje ima za ogled odprto razstavo z naslovom 
Zgodovina v slovenski prozi, ki jo je pripravila prof. Božena Orožen. 
V Muzeju novejše zgodovine bo do 17. decembra na ogled razstava 
umetniških del iz 6. mednarodnih slikarskih tednov, 
V Galeriji Uroš v Ulici 8. črnogorske brigade razstavlja kiparska 
dela italijanski slikar in kipar Alfred de Locatteli. 
V galeriji Mozaik v Gosposki ulici 3 bo do 20. decembra na ogled 
razstava fotografij Edija Masneca in Eda Einspielerja z naslovom 
Bilo je leto 1993. 
V galeriji sodobne umetnosti v 2. nadstropju celjskega Mestnega 
gradu je na ogled izbor slovenskega slikarstva in kiparstva. 

I n I M o 
Celje: Union do 15.12. ob 15.30, 18. in 20.30 uri ameriški film 
Begunec; Mali Union do 13.12. ob 19. uri ameriški film Nespodobno 
povabilo, od 14. decembra dalje ob 20. uri tajski film Svatba; Metro-
pol 9.12. ob 16. in 18.15 ameriški film Zadnja velika avantura, ob 
20.30 ameriški film Nečisti poUcaj, od 10.12 dalje pa ob 16.30 in 
18.30 ameriški film Ljubica, otroci so narasli, ob 20.30 pa ameriški 
film Nečisti policaj. 
Kino Žalec 10. in 11.12. ob 20. uri ameriški film Nespodobno pova-
bilo, 12.12. ob 18. in 20.15 ameriški film Zadnja velika avantura. 
Kino Dobrna 12.12. ob 17. uri ameriški akcijski film Zadnji skavt. 

i C l S T A L o 
V knjižnici v Šentjurju bo jutri, v petek ob 18, uri predavanje 
Emesta Rečnika s poti po jugovzhodni Aziji, 

V jedilnici Zdravilišča Laško bo drevi ob 20, uri nastop fol-
klorne skupine iz Kompol, 

V Osrednji knjižnici v Celju bo danes, v četrtek gost celjska 
Mohorjeva družba, V otroškem oddelku knjižnice na Gledali-
škem trgu 4 bo ob 17. uri najprej Breda Zupančič z waldorf-
skimi lutkami izvedla igrico Marijin osliček, za otroke do 
10, leta starosti, ob 18. uri pa se bo v Levstikovi sobi knjižnice 
predstavila redna knjižna zbirka Mohorjeve družbe za leto 
1993. 

Plesni forum Celje bo s plesno humoresko Krava v cirkusu 
danes v četrtek ob 9, in 11. uri gostoval v Šmarju, v dvorani 
Foruma pa bo v sredo ob 17, uri promocija knjige z naslovom Ne 
bom se opravičil, avtorice Sofije Prokofjev, v sodelovanju 
z Mohorjevo družbo. 

V knjižnici v Velenju bo drevi ob 19, uri kulturni večer, s pred-
stavitvijo fotomonografije Vinogradi, ki je izšla pri založbi 
Mihelač v Ljubljani. 

KINO UNION: 
15.30, 18.00 

IN 20.30 
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Invalidi brez denarja 
Negoiov položaj In nedorečen status 

o tem, kako bo v prihodnje 
s financiranjem invalidskih 
organizacij in kakšen bo nji-
hov status, so se pred tednom 
pogovarjali predstavniki teh 
organizacij iz celjske regije. 
Kar vsi po vrsti so ugotavljali, 
da občine, ki jih financirajo, 
svojih obveznosti - razen red-
kih izjem — ne izpolnjujejo, kar 
jim bo tudi prihodnje leto pov-
zročalo številne težave. 

Posvet je sklical predsednik 
koordinacije invalidskih orga-
nizacij celjske regije Jože Ber-
linger, ki je ugotavljal, da se 
večine predstavnikov sekreta-
riatov za družbene dejavnosti 
seje ni udeležila. Prišli sta le 
predstavnici celjske in šmar-
ske občine, ki svoje obveznosti 
do invalidskih organizacij 
redno izpolnjujeta, dolžnikov 
pa ni bilo, zato tudi ni bilo 
mogoče razpravljati o finanč-
nih načrtih za prihodnje leto. 

Invalidske organizacije na 

Celjskem, ki združujejo okrog 
tri tisoč članov, se že sedaj 
ubadajo s finančnimi težava-
mi, še bolj negotov pa jih nji-
hov prihodnji položaj. Znašli 
so se namreč v prehodnem ob-
dobju, ko je stari sistem finan-
ciranja prenehal delovati, no-
vega pa še ni. Zaenkrat na j bi 
jih še financirale občine, v re-
publiki pa bodo morali pripra-
viti izhodišča, kako v bodoče. 

Predstavniki invalidskih or-
ganizacij so na posvetu kar po 
vrsti ugotavljali, da so občine 
v regiji svoje obveznosti izpol-
nile v povprečju komaj polo-
vično. Izjemi sta le Šmarje in 
Celje, kjer redno plačujejo tu-
di profesionalna tajnika Me-
dobčinske organizacije Zveze 
slepih in Medobčinskega dru-
štva slušno prizadetih. Pred-
stavnik Sveta invalidskih or-
ganizacij Slovenije Aljoša 
Redžepovič je zato na posvetu 
predlagal, da organizacije 

opozorijo občine v regiji na le-
tošnje obveznosti in na to, da 
bodo invalidske organizacije 
upoštevali tudi pri pripravi 
prihodnjega proračuna. Poleg 
tega je opozoril, da bodo po 
novem zakonu o igrah na srečo 
davki na igralne avtomate pri-
hodek občin in da bi morale 
invalidske organizacije zahte-
vati odstotek teh sredstev za 
lastne potrebe, podobno kot je 
to urejeno na republiški ravni 
z Loterijo Slovenije. Invalid-
ske organizacije pa se bodo 
morale pripraviti tudi na nov 
sistem podeljevanja koncesij 
za dejavnosti, ki jih bodo 
opravljale. Tudi to bo v pre-
cejšnji meri vplivalo na njihov 
finančni položaj. Predvsem pa 
na j bi z ustanovitvijo urada za 
invalide pri republiški vladi 
dobili ustreznega par tner ja za 
pogovore o statusu, ki ostaja 
nedorečen. 

T. CVIRN 

V Preboldu 
bodo imeli 
ulice 

v kra jevni skupnost i 
Prebold si že neka j časa 
pr izadevajo, da bi uredi l i 
novo oštevilčenje hiš in 
objektov oziroma da bi 
uvedli ulični sistem. Od-
lok o tem so že sprejeli 
člani žalskega izvršnega 
sveta, svoje mnen je pa 
bodo moral i povedat i še 
poslanci. Neka j p re ime-
novan j pa se obeta tud i 
Žalčanom. Z novimi ime-
ni se je posebna komisi ja 
ukvar j a l a že v zače tku le-
tošnjega leta, venda r se 
s predlogi l jud je v javni 
razpravi niso s t r injal i . 
Jeseni je na mizo prišel 
nov predlog, p re imenova-
le n a j bi se nas lednje ul i -
ce: Titov t rg v Mestni trg, 
Karde l jeva ulica v Sa -
vinjsko cesto, Kruševska 
pa v Trubar jevo ulico. 

IB 

Zemeijsifi plaz ogroža 
Na cesti med Letušem in Dobrovljami se je že pred 

časom sprožil zemeljski plaz. Za sanacijo bi potrebovali 
približno 8 milijonov tolarjev. V občini so kot najugodnej-
šega ponudnika za sanacijo že izbrali celjsko Cestno 
podjetje, zatika pa se pri denarju. Na zadnji seji žalskega 
izvršnega sveta so se dogovorili, da bodo potrebna sred-
stva poskušali izbrskati z renominacijo proračuna, 
o čemer se v občini pogovarjajo v tem tednu. 

IB 

Thaler in Pav na novih lokacijah 
Minuli petek smo Celjani postali bogatejši za dve novi, 

okusno urejeni trgovini. Nasproti drogerije Pav, v Gosposki 
ulici, je vrata odprla nova trgovina Thaler (na fotografiji Eda 
Einspielerja), v kateri so dobro založeni z oblačili za ženske, še 
posebej za tiste, ki prisegajo na eleganco. V trgovini na stari 

.lokaciji, v Friderikovem atriju, pa konfekcija Thaler ponuja 
oblačila za moške. Drogerija Pav pa je prav tako pripravila 
nekaj novega. V drogeriji v Gosposki ulici prodajajo le izdelke iz 
kolekcije Guerlein, v novi trgovini na Trgu celjskih knezov, 
nasproti Narodnega doma, pa prodajajo kozmetiko številnih 
svetovno priznanih proizvajalcev, ponudbo pa so razširili tudi 
s proizvodi priznane firme Kodak. 

Dva tisoč prilateljev 
v nedeljo se je v športni 

dvorani v Slovenskih Konji-
cah .na prireditvi Ostanimo 
prijatelji zbralo približno dva 
tisoč ljudi. Prireditev so sku-
paj pripravile ob svoji tretji 
obletnici Konjiške novice in 
ob 40-letnici Radio Šmarje pri 
Jelšah - Štajerski val 

Na prireditvi so se predsta-
vili najboljši s slovenske glas-
bene scene za leto 1993 po iz-
boru bralcev Konjiških novic: 
Fantje izpod Rogle, Agropop, 
Alfi Nipič, Helena Blagne in 
anscmnbel Kristali iz Rogaške 
Slatine. Program sta povezo-
vala Valerija Motaln in Mar-
jan Šneberger. 

Ker je bila prireditev na Mi-
klavžev večer, seveda ni šlo 
brez Miklavža in njegovega 
spremstva, ki je poskrbel tudi 
za darila otrokom. Posebej je 
obdaril otroke z motnjami 
v razvoju, ki so jih na priredi-
tev povabili skupaj z njihovi-
mi družinami. Organizatorji 
so poskrbeli še za vrsto drugih, 
praviloma nagradnih presene-
čenj. Vsekakor pa je bil najbolj 
veselo presenečen dobitnik av-
tomobila, glavnega in edinega 
dobitka na srečolovu. Tudi del 
s srečolovom zbranega denarja 
so organizatorji namenili Dru-
štvu za pomoč prizadetim 
v občini. 

MBP 

Veselje v Brasiovčah 
Tudi letos bo Društvo prija-

teljev mladine v tem kraju 
v veselem decembru organizi-
ralo prihod dedka Mraza. Naj-
mlajše bo obiskal 16. decem-
bra ob 16. uri v avli OŠ Bra-
slovče. Predšolske malčke bo 
nasmejal priznani čarovnik, 
pred njihovimi radovednimi 
očmi pa bodo učenci OŠ Bra-
slovče uprizorili kratki novo-
letni igrici. 

V vrtcu Braslovče se bodo 
zvrstile različne otroške de-
javnosti, nekaj dni bodo odprti 
tudi za tiste otroke, ki sicer 
niso vključeni. Zato je prav, da 
starši pripeljejo otroke, vzgo-
jiteljice pa bodo vložile veliko 
truda, da bi se najmlajši v nji-
hovi družbi počutili kar naj-
bolj veselo in sproščeno. 

T. T. 

Čistilci zraka 
v VVZ 

v igralnicah Vzgojno-
varstvenih zavodov Šo-
štanj, Topolšica in Šmart-
no ob Paki bo po sklepu 
velenjske vlade podjetje 
MIC iz Mengša namestilo 
čistilce zraka. Podjetje so 
izbrali na podlagi javnega 
razpisa, sedaj pa v ustrez-
nih sekretariatih priprav-
ljajo še potrebne pogodbe. 

US 

Socialdemokrati o 
lokalni samoupravi 

Občinski odbor Socialde-
mokratske stranke v Celju je 
na Teharju pripravil pogovor 
z naslovom Lokalna samou-
prava in odnos do preteklosti. 
Govorili pa so predvsem o lo-
kalni samoupravi, saj se je sre-
čanja udeležil le podpredsed-
nik republiške strankarske or-
ganizacije in poslanec v Dr-
žavnem zboru Ivo Hvalica, ne 
pa tudi zgodovinar dr. Janko 
Prunk. 

Zbrani krajani, ki so priča-
kovali manj splošno razpravo, 
niso bili povsem zadovoljni, 
saj so želeli slišati predvsem, 
kakšno je stališče stranke do 
problemov na Teharju. 

Predstavniki stranke v obči-
ni so jim povedali, da podpira-
jo njihova prizadevanja, da bi 
bilo Teharje samostojna obči-
na in da bi se uredil problem 
deponij. Večino časa pa je 
Hvalica pojasnjeval, kaj naj bi 
sploh prinesla nova lokalna 
samouprava. Po njegovem gre 

za enega najpomembnejših za-
konskih sklopov, bistvenega 
za življenje v prihodnje, ven-
dar se tudi pri teh zakonih 
v ozadju skrivajo strankarski 
interesi. Po njegovem gre za 
prvovrstno politično vpraša-
nje, saj nekatere stranke - zla-
sti bivših oblastnikov - zavira-
jo sprejem teh zakonov zato,-
da bi lahko v miru dokončali 
lastninjenje. Po besedah Iva 
Hvalice tudi imenovanje Cirila 
Ribičiča za predsednika komi-
sije za lokalno samoupravo ni 
brez ozadja, saj je kot pred-
stavnik Združene liste predla-
gal zamik izvedbe zakonov za 
leto dni. Tudi pri vprašanju, 
kdaj bodo lokalne volitve, bo 
šlo po njegovem mnenju pred-
vsem za presojo med strankar-
skimi in nacionalnimi interesi, 
kjer bo težko uskladiti različ-
na stališča. Sicer pa naj bi lo-
kalna samouprava krajanom 
prinesla vrsto prednosti, ki jih 
v tujini že poznajo. tC 

Teharska zastava 
Teharčani, ki se sklicujejo na svojo preteklost, bi radi 

ponovno imeli samostojno občino. Eden od simbolov teh želja je 
tudi stara teharska zastava, ki so jo pred dnevi ponovno dvignili 
na prostoru pred krajevno skupnostjo. Dvig zastave so zaupali 
88-letnemu Štefanu Luževiču, enemu najstarejših krajanov Te-
harij. tC, Foto: EDO EINSPIELER 

Smuka v Libojah in Preboldu 
Tudi v žalski občini v teh dneh obratujeta obe smučišči. V Libojah imajo dve 300-metrski 

vlečnici, snega pa je okrog 25 cm. Pravijo, da je za ta čas na obeh smučiščih zadovoljiva smuka. 
Dušan Čater, ki ima v najemu libojsko smučišče, nam je povedal, da bodo v Libojah poskrbeli 
tudi za umeten sneg, če bodo vremenske razmere ugodne. Tako v Preboldu kot v Libojah je možna 
tudi nočna smuka. -p TAVČAR 

Pozdravljena, PETRA! 
v Sloveniji je projekt uvaja-

nja uporabe računalnika 
v redni pouk pri treh predme-
tih v 5. razredu osnovnih šol 
(PETRA) že tri leta uveljavlje-
na praksa, v celjski občini pa 
so k njemu v letošnjem šol-
skem letu prvič pristopile štiri 
osnovne šole. Člani občinske-
ga IS so minulo sredo podprli 
izvajanje projekta in zagotovi-
li delno sofinanciranje iz ob-
činskega proračuna. 

V Sloveniji je v letošnjem 
šolskem letu v projekt PETRA 
vključenih 99 osnovnih šol 

z okoli 500 učitelji, glavni cilji, 
ki jih v Ministrstvu za šolstvo 
in šport želijo doseči z upora-
bo računalnikov pri pouku 
slovenščine, likovnega pouka 
in tehnične vzgoje petošolcev, 
pa so spoznavanje vloge raču-
nalniške tehnologije, pridobi-
vanje informativnega znanja 
o zgradbi in delovanju raču-
nalnika, osvajanje temeljnih 
spretnosti za delo z računalni-
ki in osnov programskih orodij 
ter usposabljanje za samostoj-
no reševanje problemov z ra-
čunalniki. 

Člani IS so kar po vrsti poz-

dravljali projekt in se spraše-
vali, zakaj zanimanje za PE-
TRO le v štirih celjskih osnov-
nih šolah. Ob pojasnilu, da so 
materialno in kadrovsko uspo-
sobljeni za izvajanje PETRE le 
v II. in IV. OŠ ter osnovnih šo-
lah Lava in Vojnik, so se zav-
zeli za zagotavljanje podobnih 
možnosti tudi na drugih šolah. 
Ravnateljicam štirih šol, kjer 
izvajajo PETRO, pa so oblju-
bili, da si v kratkem ogledajo 
sam potek pouka in to, kako 
petošolci rokujejo z računal-
niki. 

IS 
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Za zaščito sestrsicega poiilica 
Društvo metlicinskilt sester Celje praznuje SO-letnico 

v ponedeljek, 13. decembra 
bo Društvo medicinskih sester 
Celje, ki vključuje 1118 članic, 
s problemsko konferenco in 
slovesnostjo zaključilo praz-
novanje 30-letnice društva. 

Celjske medicinske sestre 
sicer organizirano delujejo že 
65 let, kot samostojno društvo 
pa polna tri desetletja. V tem 
času so medicinske sestre in 
njihov poklic doživele velike 
spremembe. »Za prvo desetlet-
je je značilen razcvet poklica. 
Sestra je bila soustvarjalka 
zdravstvene dejavnosti in še 
posebej izobraževanja. Sood-
ločala je tudi o tem, kam bo šel 
denar. Nepogrešljiva je bila 
pri izgradnji novih in pri 
adaptacijah starih zdravstve-
nih objektov. Sestra je sprem-
ljala človeka od rojstva do 
smrti. Sodelavci so jo spošto-

vali, bolniki so jo pričakali 
z veseljem v očeh in z željo, da 
še pride,« opisuje predsednica 
celjskega društva Olga 
Nezman. 

V drugem desetletju pa so se 
sestre srečale s prvimi nespo-
razumi znotraj stroke: »Sestra 
ni bila več edina poklicana za 
svoje delo. Nekdo nad njo je 
odločal o njenem delu, mu da-
jal vsebine in vrednost.« Ta-
krat se je začelo nezadovolj-
stvo zaradi slabih plač - znanje 
sestre ni bilo več pričakovano, 
izkušnje so izgubile vred-
nost . . . Tudi spremembe v izo-
braževanju, na katere sestre 
niso imele vpliva, so prispeva-
le, da imamo v tretjem deset-
letju »sestre, ki se ne znajo in 
ne morejo nasmehniti bolniku, 
ki nimajo časa dvigniti k nje-
mu pogleda, sestre, ki so svoje 

znanje prepolovile. To so se-
stre, ki ne vedo, kje bodo po 
umiku delale prihodnji dan, ki 
ne vedo, če jih bo jutri kdo 
potreboval. Imamo sestre, ki 
morajo med seboj in zavaro-
vancem videti denar — zaradi 
potrebe,« opisuje današnji dan 

Olga Nezman in dodaja: «Vsi 
vemo, da poklic medicinske 
sestre ne prinaša bogastva, 
vendar pa so sestre danes že 
pred dilemo, kateri del znanja 
in izkušenj lahko uporabijo za 
življenje, za osnovno eksi-
stenco.« 

Ob zaključku tretjega deset-
letja so po oceni predsednice 
društva medicinskih sester po-
rušeni zdravi medsebojni od-
nosi, stroka je izgubila tirnice, 
po katerih bi peljali dejavnost 
naprej, razbila se je motivacija 
za delo in s tem tudi za izobra-
ževanje, izpopolnjevanje. Ka-
ko torej do cilja - do tega, da bi 
bile sestre kreatorke svojega 
poklica? 

Na to vprašanje bodo skuša-
le sestre odgovoriti na pro-
blemski konferenci, ki bo 
v ponedeljek ob 13. uri v Na-

rodnem domu. Posebne po-
udarke bodo namenile nagra-
jevanju, izobraževanju, delitvi 

dela znotraj poklica in znan-
stveno raziskovalnemu delu. 

MILENA B.POKLIČ 

Slovesnost ob zaključku jubi-
lejnega leta se bo pričela v po-
nedeljek ob 17. uri v celjskem 
Narodnem domu. Nanjo so po-
vabili New Swing Quartet in 
Celjski godalni orkester, zma-
govalko Zlate harmonike Ta-
njo Breznik in citrarko Anito 
Breznik, predstavila pa se bo 
tudi vokalna skupina društva 
medicinskih sester Cvet. 

Že 530 
naročnikov 

Dela pri kabelski televi-
ziji na Polzeli so zaradi 
mraza in snega nekoliko 
zastala, saj ne morejo na-
daljevati zemeljskega dela. 
Kljub temu so do sedaj 
priključili 530 naročnikov. 
Trenutno jih priključujejo 
v zaselkih Ločica in Breg, 
potem pa bodo nadaljevali 
v Založah. Podjetje Signal 
iz Ljutomera bo skupaj 
priključilo okrog tisoč na-
ročnikov. 

Doslej imajo zagotovlje-
nih osemnajst programov, 
od tega pet zemeljskih in 
12 satelitskih, poskusno pa 
oddajajo lokalni program 
- zaenkrat le reklame in ob-
vestila. 

T. T. 

Sneg lomi icosti in pločevino 
Število poškodb se je na Celjskem močno povečalo, najbolj pri otrocih 

Po \Tsti zelenih zim nas je 
letos že jeseni razveselil, pa 
tudi presenetil in razjezil sneg. 
Z njim je, tako kot z vsemi 
dobrimi stvarmi na tem svetu. 

prišla tudi \Tsta neprijetnosti 
z večjimi ali manjšimi posledi-
cami. Med njimi izstopa strm 
porast števila poškodovanih 
ljudi, pa tudi avtomobilov smo 

razbili neprimerno več kot 
pred snegom. 

V celjski bolnišnici je po-
močnik direktorja za strokov-
ne zadeve prim. dr. Rado Pilih 
zbral podatke za čas od 27. no-
vembra do 3. decembra 1992 in 
26. novembra in 2. decembra 
1993. Edina razlika med lani 
in letos izbranim tednom je, da 
lani v izbranem času ni bilo 
snega, letos pa je bil. 

Lani so v izbranem tednu 
v celotni bolnišnični poliklini-
ki opravili 2497 pregledov, le-
tos pa 2504. Toda samo v ki-
rurški sprejemni, travmatolo-
ški, otroški in ambulanti za ki-
rurgijo roke je bilo lani 1062 
pregledov, letos pa 1210 ali 
skoraj 14 odstotkov več. Pri 
tem pa še posebej izstopa otro-
ška ambulanta, kjer je bilo le-
tos skoraj za 25 odstotkov več 
pregledov. Da gre povečanje 
pregledov na račun poškodb 
zaradi padcev, udarcev in po-
dobnega, pa dokazuje zlasti 
podatek o svežih mavcih, ki so 
jih namestili v bolnišnici. Teh 
so lani v enem tednu namestili 

375, letos pa 507 ali kar za 35 
odstotkov več. Sicer pa so 
v vseh ambulantah bolnišnice 
v letošnjem izbranem tednu 
opravili 5775 pregledov ali 
povprečno 825 na dan. 

Povečanje števila poškodb 
v času snega je po zdravniških 
izkušnjah normalno. »Sneg je 
naravni faktor, ki vpliva na 
ljudi. Treba je pač bolj paziti, 
se primemo obuti, poskrbeti 
za opremo avtomobila, če pa 
vemo, da je zunaj poledica, 
megla ali zameti, pa je seveda 
najvarneje ostati doma,« pravi 
dr. Pilih. 

Ne samo poškodbe ljudi, tu-
di poškodbe avtomobilov so 
značilne za snežene čase. Na 
Celjskem je v tem času od 80 
do 110 avtomobilskih trkov te-
densko z večjo ali manjšo ma-
terialno škodo. To pa je tudi za 
dobro polovico več kot lani, ko 
snega ni bilo. Glavna vzroka 
sta vsem poznana: vožnja, ki 
ni prilagojena razmeram na 
cesti in slaba opremljenost 
vozil. 

MBP, M. A. 

Foto lile 
Sklepno dejanje letošnje ak-

cije Foto life bo v petek v pro-
storih celjskega Plesnega foru-
ma, kjer bodo bralci podelili 
nagrade bralcem — fotoama-
terjem. 

Po glasovanju na radijskih 
valovih in med kuponi zadnje 
Petice ste izbrali fotografijo 
leta Zimska idila, ki je je pos-
nela Sonja Kamplet iz Kamne 
gorce. Dobila bo vreden foto-
aparat. Potovanje v Pariz pa s i , 
je prislužil Franci Horvat iz 
Celja za fotografijo Sončni za-
hod na Savinji. Umetniško de-
lo Dareta Zavška bo za tretje-
nagrajeno fotografijo prejel 
Miro Vrečko iz Šentjurja. 

Na zaključek je povabljeno 
vseh 80 avtorjev, kolikor jih je 
letos sodelovalo v akciji Nove-

ga tednika, v programu pa bo-
mo lahko videli modno revijo 
butika Art iz Žalca, ki pred-
stavlja vrhunsko evropsko 
športno modo za mlade. Fran-
ci Horvat, lanskoletni zmago-
valec in letošnji dobitnik dru-
ge nagrade bo pokazal izbor 
svojih najboljših diapozitivov, 
naš urednik fotografije Edi 
Masnec pa se bo skupaj z Voj-
kom Zupancem sprehodil z di-
apozitivi po Ameriki. Fotogra-
fi se bodo spoznali tudi s sne-
manjem v studiu, saj bo Studio 
Olimpos, ki ga vodi Igor Rosi-
na postavil pravi fotografski 
atelje, manekenke pa bodo na 
voljo za fotografiranje vsem, 
ki bodo to želeli. 

Pokrovitelj prireditve so 
Celjske Mesnine. 

EDI MASNEC 

Glamour - v sijaju vrliunsice mode 
Celje postaja mesto, kjer je 

mogoče kupiti malone vse; tu-
di tisto najboljše, najatraktiv-
nejše, ki je zelo iskano v popu-
larnih modnih hišah po svetu. 

Kamenček v mozaik viso-
kokvalitetne celjske ponudbe 
so prispevali v prisrčno ureje-
ni trgovini Glamour, nasproti 
veleblagovnice T. Tam namreč 
ponujajo veliko izbiro ženskih 
nogavic svetovno znanega av-
strijskega proizvajalca Wol-
ford. Ker je kombinacij, vzor-
cev, barv, modelov, materi-
alov, res ogromno, lahko nekaj 
modelov dobite takoj, za neka-
tere pa je potrebno počakati 
nekaj dni po izbiri iz kataloga. 
Morda le priporočilo, da lahko 
nogavice Wolford kupite v de-
vetintridesetih barvnih kom-

binacijah, materiali so; bom-
baž, svila, volna, kašimir. . . , 
na razpolago so samostoječe 
z elastičnimi čipkami in še 
mnoge ostale. Zaradi posebnih 
materialov so vse nogavice 
Wolford bolj trpežne in prož-
nejše. V Glamourju imajo še 
veliko izbiro moških in žen-
skih nogavic angleškega pro-
izvajalca Burlington. 

Mercedes med ženskim 
spodnjim perilom je prav go-
tovo italijanska blagovna 
znamka la Perla, ki je prav ta-
ko na razpolago v Glamourju, 
kot tudi vsi izdelki iz Glamo-
urjeve lastne proizvodnje pod 
imenom de Stefanis. Ta zaje-
ma športno elegantni pro-
gram, ki ga po naročilu sešije-
jo po vaši želji. 

Opal - v mozailfu Rimljanke 
Pestro ponudbo trgovskega 

centra Rimljanka, v samem 
središču Celja pri mestni trž-
nici, so prejšnji teden dopolni-
li še z eno trgovino. V prvem 
nadstropju so odprli trgovino 
Opal, kjer v sodelovanju z Ili-
rijo iz Ljubljane ponujajo vso 
kozmetiko za nego las, kože, 
zob, dekorativno kozmetiko, 
sredstva za čiščenje čevljev, 
čistila, sveče in še kaj, očitno 
ceneje kot drugje. Da je to res, 

dokazuje zelo velik obisk trgo-
vine v prvih dneh, dejstvo pa 
je tudi, da so vsi proizvodi iz 
ljubljanske Ilirije zelo priljub-
ljeni. V Opalu se tmdijo, da 
bodo njihove police vseskozi 
polne, Ilirijine proizvode pa 
dopolnjujejo še z nekatei-imi iz 
uvoza. Kajpak bo čas tisti, ki 
bo pokazal, po katerih proiz-
vodih bo v trgovini Opal naj-
večje povpraševanje. 

EP 

SADJARSTVO »MIROSAN« 
PETROVČE 
Te l . : 063/n6-511 

« 

CENJENE KUPCE OBVEŠČAMO, 
DA SMO PRIČELI S PRODAJO 
KAKOVOSTNIH JABOLK IZ 
HLADILNICE, 
PRIDELANIH PO NAČELIH SIPS-a. 
SIPS - Slovensko Integrirano 
pridelovanje sadja pomeni, da je 
poraba kemičnih sredstev pri 
pridelavi zmanjšana na mini-
mum in skrbno izbrana. Pri zati-
ranju škodljivcev pomagajo nji-
hovi naravni sovražniki, kijih go-
jimo v nasadih. To so pikapolo-
nice, tenčicarice, siničke, ujede, 
podlasice in drugi. Zanimiva je cela vrsta naravnih 
predatorjev, ki se hranijo z ušmi in rdečo sadno 
pršico. Seveda škropiva vsem tem prijateljem ne 
smejo škoditi, zato je takšno pridelovanje sadja 
strokovno zahtevno, zanj pa obstajajo natančno iz-
delana pravila pridelovanja. Za sestavo teh pravil 
skrbi cela vrsta naših najboljših strokovnjakov, ki 
tudi večkrat letno kontrolirajo vsakega pridelovalca 
sadja. 
JABOLKA PRODAJAMO VSAK DAN od 6.00 do 
14.00 ure, razen sobote in nedelje. Prodajajo jih 
v CELJSKI HLADILNICI, Pot v Trnovlje, telefon: 
34-384. Minimalna količina je en zaboj. 
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Čakajoč na.. . novo leto 
Za otroke v pričakovanju dedka Mraza, ki tio prinašal darilca, predstave, krasitev 
igralnic in... 

Praznični december je še 
posebej vesel in poln priča-
kovanja za predšolske otro-
ke. Malčki v vrtcih — vse po-
gosteje pa se jim pridružijo 
tudi tisti, ki niso vključeni 
v organizirano varstvo - čas 
poln pričakovanja izpolnju-
jejo s številnimi pripravami. 
Tako so se v teh dneh skupaj 
z vzgojiteljicami lotili okra-
ševanja igralnic, pripravlja-
jo nastope, svojo spretnost 
pa dokazujejo tudi s peko 
peciva in pripravo pogrinj-
kov zase in za starše, ki jih 
bodo najpogosteje ob priho-
du dedka Mraza tudi pova-
bili medse. 

Veselo pričakovanje 
o tem, da je v vseh t reh 

celjskih vrtcih ž ivahno že 
neka j dni, smo pisal i že 
v p re j šn j i številki. Na k ra tko 
le to, da bo malčke v vr tcu 
Anice Černejeve dedek Mraz 

•»obiskoval po skup inah v ve-
černih u rah , vr tec Tončke 
Čečeve bo eden od dobr ih 
decembrskih mož obiskal 
v času, ko bodo malčki spali 
ali p a užival i decembrsko 
veselje na sprehodu oziroma 
ob ogledu kakšne decembr -
ske pr iredi tve. V Za r j i p rav 
t ako neposrednega p r ihoda 
Božička oziroma dedka Mra-
za ne pr iprav l ja jo , za o t roke 
pa bo v vr tcu vrs te pr i red i -
tev. Ob vr tčevskih pr i red i -
tvah bodo vsi malčki p r i -

sluhnili še koncer tu Celjske-
ga godalnega orkestra , ki bo 
zanje nas topi l v .veliki dvo-
ran i Narodnega doma. 

Lutke In darilca 
Vrtci v konj iški občini so 

pr ipravi l i za praznični de-
cember vrs to priredi tev. 
Na jp re j za o t roke iz vseh 
vrtcev, torej tud i iz Vitanja , 
Zreč in Loč, v Slovenskih 
Konj icah koncer t Celjskega 
godalnega orkest ra . 

Posamezni vr tc i p r ip rav -
l ja jo s rečanja s starši , na ka -
ter ih bodo ti poskrbel i za ve-
selje otrok: delali bodo 
igračke, novoletne pogr in j -
ke, pekli p e c i v o . . . P redzad-
nj i teden v decembru bodo 
ot roke razveselile vzgoji te-
ljice, ki so zan je pr ipravi le 
lu tkovno igrico Sneguljčica 
in sedem palčkov, za ka te ro 
so same naredi le tudi mar i -
onete. Seveda p a bo o t roke 
obiskal tudi dedek Mraz in 
prinesel dar i la . Denar zan je 
(po 600 tolarjev), t ako kot za 
koncert , p r i spevajo starši . 

Velenjski Veseli 
december 

Veseli december je geslo, 
za ka te r im se organizaci jsko 
skr ivata Občinska zveza p r i -
jatel jev mlad ine Velenje in 
Kul tu rn i center Ivana N a -
potnika . December n a j bi bil 
vesel predvsem za otroke. 

V ta namen pr ip rav l ja jo 
veliko otroških pr i redi tev za 
predšolske ot roke in za vse 
učence. Predšolske otroke 
bodo povabil i v Kul tu rn i 
center, k je r jih bo obiskal 
dedek Mraz in jih bogato ob-
dari l . 

V k ra jevn ih skupnost ih 
bodo za ot roke nastopi l i č la-
ni K U D Stane Sever iz Škal 
z igrico Jaz sem glavni, W Z 
Šoš tan j s Sapramiško in lu t -
kovna skupina A S iz W Z 
Velenje z Godci iz veselega. 
Šolar j i si bodo lahko ogleda-
li f i lmsko predstavo, n a j -
mla jš i pa igrico o Mojci Po-
kra culj i. V zadn j ih dneh s ta -
rega leta, v poči tniškem času 
p r ip rav l j a jo za ot roke dopol-
danska in popoldanska sre-
čan ja ob novoletni jelki. 
Otroci bodo lahko pr i s luhni -
li pravl j icam, hk ra t i pa bodo 
gostili zanimive goste. Ob 
tem pa OZPM pr iprav l ja še 
dva prednovoletna izleta. 

Poleg teh pr i redi tev pa bo 
dedek Mraz obiskal v dopol-
danskem času ot roke v v r t -
cih in jih seveda tud i obda -
roval. Te pr i redi tve p r ip rav -
l j a jo v vsakem velenjskem 
vr tcu posebej. 

Mozirsko Božično-
novoletno 
praznovanje 

V mozirski občini so p red -
novole tnemu času, poveza-

nem z obiskom in obdar i tva -
mi dedka Mraza, nadel i ime 
Božično-novoletno p razno-
vanje . 

Dedek Mraz bo obiskal vse 
predšolske ot roke v mozirski 
občini. Glavni organizator in 
pomočnik dedku Mrazu pri 
n a k u p u dari l je Občinska 
zveza pr i ja te l jev mladine, 
pr ipravo in izvedbo k u l t u r -
nih programov ter obda ro -
van je otrok pa so zaupa l i po-
sameznim k ra j evn im skup-
nost im. Ponekod bodo p r i -
hod dedka Mraza pr ipravi l i 
vrtci, ponekod tur i s t ična 
d r u š t v a . . . Dedek Mraz bo 
o t rokom prinesel po vsej ob-
čini enaka dar i la , obdar i tve 
pa bodo med 20. in 25. de-
cembrom. Posamezne p r e d -
stave in tud i obisk dedka 
Mraza pa bodo še posebej 
pr ipravi l i v vseh vr tc ih 
v mozirski občini. 

Bogatejše igralnice 
Otroci v vr tc ih šmarske 

občine se zares ne morejo 
pri toževati . Za decembrska 
doživet ja so v vseh vr tc ih 
pr ipravi l i skupne oglede p r i -
reditev, vsaka enota pa pr i -
pravl ja še posebne p rogra -
me. Po pes t r ih miklavževa-
n j ih si bo večina vr tcev d a -
nes ogledala v Š m a r j u p red -
stavo Krava v cirkusu, v to-
rek pa novoletni koncer t 
v s la t inski Kr is ta ln i dvorani . 
Zadn j i del decembra bo 
v vr tc ih v znamen ju obiskov 
dedka Mraza, ki jih bo obda -
ril s skupinskimi dar i l i za 
igralnice. 

V posameznih enotah p r i -
p rav l j a jo naj raz l ičnejše de-
lavnice. Otroci se bodo igrali 
f r izerski salon, se ure ja l i za 
obisk gledal iške predstave, 
izdelovali okraske, voščilni-
ce, dar i la za medsebojno ob-
da rovan je . . . V svojo d ružbo 
bodo posebej vabil i tudi 
malčke, ki niso vkl jučeni 
v redno varstvo. V vr tc ih se 
bodo srečali tud i z glasbeno 
šolo. 

Od adventa do 
novega leta 

Za otroke v vr tc ih šentjur-
ske občine so pr ipravi l i p ro-
jekt Veseli december, p r i teg-
nili pa bodo tud i malčke, ki 
niso v rednem vars tvu. 

Otroci iz vseh enot si bodo 
ogledali plesni nas top Ča-
rovnika iz Oza, konec mese-
ca pa jih bo obiskoval dedek 
Mraz. Ta bo obdar i l vsakega 
posebej, pr inaša l pa bo tud i 
skupinska dari la . Za dar i lca 
so poskrbel i v Občinski zvezi 
pr i ja te l jev mladine, malčki 
pa bodo prejeli kn j ižno dar i -
lo ter slaščice. 

V vr tcu je dišalo že pre te -
kli teden, ko so otroci pekli 
slaščice ter izdelovali ad -
ventne venčke. V tem tednu 
bodo krasi l i igralnice tudi 
starši , zan je pa so namenjen i 
pestr i popoldnevi v vseh 

enotah. Vzgojiteljice p r i -
p rav l j a jo za o t roke lu tkovne 
igrice, otroci se bodo medse-
bojno obdaroval i , izdelovali 
okraske ter voščilnice za 
svoje n a j d r a ž j e . . . 

Žoge za žalske 
otroke 

Pri obdar i tv i o t rok v žal-
ski občini že neka j let uspeš-
no sodeluje ta t amka j šn j i v r -
tec Janko Herman ter občin-
ska zveza druš tev pr i ja te l jev 
mladine. Tudi letos so se do-
govorili, da malčki k l jub de-
narn i suši na vseh koncih in 
k ra j ih ne bodo ostal ih p r az -
nih rok, razl ik pa ne bodo 
delali med tistimi, ki so 
v vr tc ih in t is t imi predšol-
skimi otroki , ki še vedno 
os ta ja jo v domačem varstvu. 

Dedek Mraz bo otroke po 
posameznih vrtcih, ostale pa 
na pr i red i tvah po kra jevnih 
skupnost ih , obiskal med 
15. in 23. decembrom. Da ga 
bodo otroci lažje dočakali , si 
bodo p red njegovim pr iho-
dom lahko ogledali razl ične 
igrice, ki jih bodo zaigrale 
v glavnem vzgojitelj ice iz 
posameznih vrtcev. 

Sicer pa se v posameznih 
vr tc ih na p raznovan je pr i -
p rav l j a jo že vse od začetka 
decembra. Otroci kras i jo 
igralnice, izdelujejo čest i tke 
in novoletne okraske, m a r -
sikje pa so ali še bodo k po-
sameznim dejavnost im po-
vabili tud i starše. Tudi pake -

t i z žogami že čaka jo na 
malčke. 

Čajanke in lutke 
Za vse predšolske otroke 

so v občini Laško (oddelek 
za d ružbene dejavnost i) p r i -
pravi l i dvakra tn i ogled lu t -
kovne preds tave Bikec Fer -
d inand , ki bo 15. decembra 
v Ku l tu rnem cent ru v L a -
škem. Poleg te p reds tave bo 
občina Laško cent ra ln im os-
novnim šolam podar i la deset 
gorskih koles. 

V vseh vr tc ih v občini pa 
imajo Veseli december , mno-
žico zabavn ih igralnih de-
javnost i z obdar i tv i jo in pr i -
hodom dedka Mraza. V Ra-
dečah in Rimskih Toplicah 
bodo dar i lne igračke sešili 
k a r starši , s kupa j z vzgoji te-
l j icami, v Laškem p a bodo 
starš i za n a k u p enotn ih dar i l 
pr ispeval i man j še vsote de-
na r j a . V vseh enotah bodo 
imeli otroci in starši skupne 
ča janke , vzgojitelj ice v posa-
meznih enotah pa so za o t ro-
ke pr ipravi le tudi k ra j še lu t -
kovne igrice. Na ogled lu t -
kovnih preds tav bodo otroci 
šli tudi v Mar ibor in v L j u b -
l jano, za vse o t roke v vr tc ih 
pa imajo pr iprav l jeno kino 
predstavo. 

17. decembra bo v osnovni 
šoli Dušana Poženela v La -
škem za male Laščane na 
sporedu glasbena pravl j ica 
Peter in volk, ki so jo p r ip ra -
vili v radeški glasbeni šoli. 

Posnetek je z izredno uspelega miklavževanja, ki so ga skrbno 
pripravili Celjski sejmi v hali Golovec. 

V Žalcu so se potrudili 
Večerni sprehod po žalskih 

ulicah je v teh dneh res nekaj 
posebnega. Najbrž ni mesta na 
Celjskem, ki bi ga tako lepo 
okrasili in poskrbeli za pred-
praznično vzdušje. 

Mestni skupnosti je namreč 
uspelo izbrskati denar za na-
kup nove razsvetljave. Drobne 
luči v obliki velikih snežink, 
novoletnih daril in novoletnih 
okraskov, ki krasijo osrednji 

trg ter Dom II. slovenskega ta-
bora, so Žalčani kupili v Novi 
Gk)rici. Sicer pa so se okrasitve 
lotili kar s posebnim projek-
tom, celotno podobo sta izde-
lala Dare Zavšek in Rasti 
Tratnik, za napeljavo pa so se 
potrudili v elektru Ivane. 

Za lepšo predpraznično po-
dobo Žalca so tokrat prvič or-
ganizirali tudi sejem po mest-
nih ulicah. Stojnice je v začet-
ku decembra postavilo pri-

bližno 15 trgovcev. V glavnem 
so to domačini, ki pred svojimi 
trgovinami ponujajo kupcem 
predvsem topla zimska oblači-
la, copate, pa seveda igrače za 
najmlajše. Kot je bilo slišati 
med obiskovalci, so ti pričako-
vali večje število stojnic, 
v mestni skupnosti pa pravijo, 
da je to pač začetek, število 
stojnic pa se bo menda pove-
čalo v prihodnjih dneh, ko se 
bo začela prava nakupovalna 
mrzlica. j g 

Koncert šmarskih glasbenikov 
v šmarskem Domu kulture pripravljajo jutri, v petek, 

10. decembra, decembrski praznični koncert domače 
Pihalne godbe ter Zabavnega orkestra. Glasbeniki bodo 
igrali pod vodstvom Adama Bicskeya ter s pevkami Metko 
Bisckey, Marijo Ožura in Mojco Toplak, gost večera pa bo 
znana cirkuška artistka, Eva Škofič-Maurer, iz Ljubljane. 
Prireditev, ki bo ob 18. uri, bosta povezovala Mimica 
Kidrič in Tone Gaberšek. 

Veselje na Šmarskem 
Za živahno decembrsko vzdušje so v Rogaški Slatini in 

Šmarju pri Jelšah pripravili projekt Veseli december 
s celo vrsto prireditev, namenjenih predvsem najmlajšim. 
Začele so se z miklavževanjem. 

V šmarskem kulturnem domu bo jutri, v petek, gledali-
ška predstava o Kralju Frideriku, Slatinčani pa se bodo 
v nedeljo srečali z misijonarji z Madagaskarja. V Rogaški 
Slatini se bodo zvrstili še okrogla miza o kulturi, igre brez 
meja, tridnevni Otroški živžav s prihodom dedka Mraza, 
novoletni teniški turnir, ples v copatah za otroke in sred-
nješolce in silvestrovanje na prostem (na trgu pred kultur-
nim domom). Dedek Mraz bo obiskal tudi šmarski kul-
turni dom, prihodnji teden pa bo tam koncert učencev 
glasbene šole z otroško modno revijo. 

BJ 

Sejem in silvestrovanje na prostem 
Tradicionalni božično novoletni sejem 

na ulicah Celja se bo pričel v sredo, 
15. decembra in bo trajal vse do 29. de-
cembra. Poleg ponudbe na stojnicah bo-
do v tem času v Celjskem sejmu poskrbe-
li za pestrejši predpraznični utrip v me-
stu s programom na Glavnem trgu, ki se 
bo zaključil s silvestrovanjem na pro-
stem. 

Stojnice z najrazličnejšo ponudbo bo-
do v organizaciji Celjskega sejma letos le 
v nekaterih delih mesta, saj so se celjski 
trgovci pritožili, da jim stojnice zaprejo 

dostope do trgovin in bogato opremlje-
nih izložb. Tako bodo lahko letos trgov-
ske organizacije same poskrbele tudi za 
ulično ponudbo pred svojimi trgovinami, 
stojnice Celjskega sejma pa bodo posta-
vili pred kinom Metropol, pred hotelom 
Evropa, na Glavnem trgu, na podaljšku 
Prešernove proti sodišču in pred Rim-
Ijanko. 

Vse dni sejma se bodo na Glavnem 
trgu vrstile prireditve, ki bodo razveseli-
le stare in mlade. Vrteli bodo najlepše 
božične risanke, nastopili bodo Plesni te-

ater Igen, čarovnik, iluzionist, kantavtor 
Aleksander Jež in pevka Sanja Mlinar. 
Otroke bo vsak dan obiskal Božiček ozi-
roma dedek Mraz. 

Prireditve se bodo zaključile z velikim 
silvestrovanjem na prostem, ko bosta za 
zabavo skrbela ansambel Robija Zupana 
in skupina Alkotest s humorističnim 
programom in zabavnimi igrami za gle-
dalce. Opolnoči bodo vsi, ki bodo praz-
novali na Glavnem trgu, poslušali posla-
nico občinske vlade, nazdravili s šam-
panjcem in občudovali ognjemet. TC 
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S tednikom do hiše 
Meti Celjem, Grevenbroichom In Grižami 

Maks Korošec živi v Grižah, 
njegove korenine so v loškem 
koncu, tr i desetletja pa je bil 
zdomec v nemškem Greven-
broichu. Naš dolgoletni naroč-
nik je kupil svoj griški dom 
prav s pomočjo oglasa v No-
vem t e d n i k u . . . 

Ko je Maks Korošec našel 
delo v Grevenbroichu, so se 
k n jemu preselili žena Veroni-
ka ter otroci Maksi, Mar jan in 
Martina, t am pa se je rodila še 
Magda. Preselili so se iz Celja, 
živeli pa med številnimi zdom-
ci iz Celja, povezanimi v d ru -
štvo »Celje«. Koroščeva druži -
na je postala eden od stebrov 
društva, vse skupa j pa je nato 
preraslo v širše sodelovanje 
med slovenskim in nemškim 
mestom. Koroščevi so se v no-
vo okolje vživeli hitro, pr i tem 

pa so se radi spominjali celj-
skih korenin. Na Celjskem so 
vsa leta preživljali svoje dopu-
ste, tedenske novice pa prebi-
rali v Novem tedniku. Koroš-
čeva hči, Martina, je med celj-
skimi počitnicami spoznala 
svojega moža. Toneta Černja-
viča, zda j pa imata v Greven-
broichu uspešno trgovino. 
»Njuni, v Nemčiji rojeni otro-
ci, govorijo odlično slovenšči-
no,« je ponosen naš zvesti na -
ročnik, dedek. Slovenščine pa 
se je naučila celo njegova nem-
ška snaha, Silvia. 

Pred upokojitvijo sta se 
Maks in Veronika Korošec od-
ločila za vrnitev v staro domo-
vino. V Novem tedniku sta 
prebirala oglase ter se odločila 
za čudoviti dom v Pongracu, 
v Grižah. Za takra t nedokon-

čano hišo, letos pa so dokonča-
li še bazen - v veliko poletno 
veselje svojih otrok ter vnukov 
IZ Grevenbroicha. Ti ju veliko-
kra t obiščejo, včasih pa se od-
pravita t ja Maks in Veronika. 
Novi tednik sedaj naročata na 
griški naslov, v Grevenbroichu 
pa ga berejo p n zetu, Tonetu 
Cernjaviču. 

In ka j ima zvesti Maks Ko-
rošec najrajš i? Prednost da je 
oglasom ter poročilom iz ma-
tičnih uradov, črni kroniki, 
domačim godcem in S t ranki 
šaljivcev, sicer pa prebere ve-
čino časopisa. Že od časov Sa-
vinjskega vestnika, ki ga je na -
ročila pokojna tašča, Ana Fel-
ser. Nato je naročeval celjski 
časopis tri desetletja v zdom-
stvu, zda j pa že precej časa 
v Savinjski dolini. 

BRANE JERANKO 

Maks in Veronika Korošec sta dolga leta brala celjski časopis tudi v Grevenbroichu 

Masaža po ugodnih cenah 
Celjski slepi in slabovidni so 

letos uspeli zaposliti enega sa-
mega člana, pa še v tem prime-
ru gre za nadomeščanje bolne-
ga, za določen čas. Novih de-
lovnih mest zanje ni, z izjemo 
njihovega podje t ja Svetloba, 
v strogem centru Celja. Tam 
nudijo, po ugodnih cenah, me-
dicinsko masažo ter fotokopi-
ranje. 

V Svetlobi prav v teh dneh 
pričakujejo odločbo o s ta tusu 
invalidskega podjet ja . Za tak-
šen s ta tus so zaprosili že pred 
dobrim letom, konec oktobra 

pa jih je obiskala republiška 
komisija, ki jo sestavljajo člani 
skupnosti pokojninsko inva-
lidskega varstva, ministrstva 
za delo ter zavoda za zaposlo-
vanje. 

V podje t ju Svetloba imajo 
t renutno dovolj dela, saj se je 
za popoldan potrebno napove-
dat i po več dni vnaprej . Več 
možnosti je v dopoldanskem 
času. Spomladi so zaradi po-
večanega zanimanja zaposlili 
dodatnega maser ja . Medicin-
ska masaža v Gregorčičevi uli-
ci 6 je na Celjskem med bistve-

no cenejšimi. Celostna masaža 
(pri Svetlobi t ra ja kar 45 mi-
nut) s tane 1000 SIT, polovična 
za hrbtenico, roke ali noge 750 
SIT, delna za hrbtenico, roke, 
noge ali vrat 600 SIT, razgiba-
vanje uda ali sklepa od 550 do 
650 SIT, l imfna drenaža pa 
900 SIT. Vse usluge, z izjemo 
celostne masaže, t r a ja jo po 20 
minut , vsak deseti obisk pa je 
brezplačen. Svetlobina novost 
je naprava za ogrevanje in 
krepitev mišic, ki omogoča 25 
različnih vaj, uporabl ja jo pa jo 
pred masažami (brezplačno). 

BRANE JERANKO 

Miklavž na Hudinji 
Skoraj 300 daril je razdelil Miklavž s svojim spremstvom otrokom na Hudinji , k je r jih je 

obiskal v soboto popoldne. Prireditev je tudi letos pripravila zasebna trgovina Leona Lebra 
s Hudinje, ki je posl^bela za urico pr i je tne zabave za mlade in starejše. 

TC, Foto:EDO EINSPIELER 

Miiflavževo 
darilo 
Vitanjčanom 

Kot ob okrašeni »nevestini 
šrangi« so se v soboto, 5. de-
cembra zbrali Vitanjčani , da 
sprejmejo »Miklavževo darilo« 
— da uradno odprejo nov Kite-
kov most na cesti Celje-Vita-
nje, \Teden približno 5 milijo-
nov tolarjev. 

Da je bil most še kako potre-
ben, so Vitanjčani lahko obču-
tili na lastni koži, ko so bili ves 
prejšnj i mesec popolnoma 
odrezani s celjske strani, če ne 
upoštevamo dolgega obvoza 
preko Stranic. Ves čas pa je 
presenečalo razumevanje in 
potrpl jenje vseh odgovornih in 
prizadetih. Ob slovesnem od-
p r t ju so bile besede zahvale 
izrečene odgovornim v konj i -

ški občini, posebej predsedni-
ku izvršnega sveta Rudiju Pe-
tanu, predstavniku izvajalca 
Cestnega podje t ja Celje 
g. V e n ^ s t u , vodji gradbišča, 
domačinu Flor janu Kosu in 
njegovi ekipi za vestno, stro-
kovno in v določenem času 
končano delo, pa tudi pred-
sedniku sveta lo-ajevne skup-
nosti Vitanje g. Jakopu za 
sklepno prireditev. To sta 
s simbolični vpregami pope-
strila »furmana« Ravnjak in 
Pačnik. 

SLAVKO VETRIH 

Srečali so se 
starejši 

v nedeljo so se v Zdravilišču 
Laško srečali starejši k ra jan i 
laške kra jevne skupnosti , ki so 
ali pa do konca letošnjega leta 
še bodo dopolnili 80 in več let. 

Medse jih je povabila Kra-
jevna organizacija Rdečega 
križa Laško, ki tako uspešno 
uresničuje zastavljene naloge. 
Samo v Krajevni skupnost i 
Laško-center živi t renutno 
121 starejših oseb, starih nad 
80 let. Srečanja se je od teh 
udeležila dobra t ret j ina, mno-
ge pa je doma zadržala bole-
zen. So pa kl jub vsemu preko 
dopisnice izrazili zahvalo za 
pozornost. Na srečanju sta jih 
med d r u ^ m pozdravila tudi 
predsednik skupščine občine 
Laško Miloš Veršec in p red-
sednik krajevne skupnost i 
S tane Kužnik. Pester program 
so jim pripravil i otroci iz os-
novne šole Primoža Trubar ja 
Laško ter folklorna skupina 
Antona Tanca, za razvedrilo 
pa sta poskrbela tudi Lovro in 
Gabri jela Skor ja z glasbeno 
spremljavo. 

MOJCA MAROT 

ZE RAZMIŠLJATE O DARILIH? 
V PREDNOVOLETNEM ČASU VAM POLEG NAŠIH IZDELKOV ŠE POSEBEJ PONUJAMO RAZLIČNA DROBNA DARILA, 

STENSKE IN NAMIZNE KOLEDARJE, ROKOVNIKE, PLANERJE, VOŠČILNICE, OVOJNE IN DARILNE PAPIRJE 
DARILNE VREČKE, OBEŠANKE, ETIKETE. 

OB NAKUPU VEČJIH KOLIČIN DOTISKAMO VAŠ ZNAK IN IME PODJETJA. 

Novi tednik nagrajuje zvestobo 
Nagrada 10 tisočemu in vsakemu 70. novemu naročniku 

Spoštovani bralci! 

Akcija 'IŠČEMO 10 tisočega naročnika'^ hitro bliža koncu. l o l i s o č / I 
naročnik bo dobil barvni TV z videorekorderj&m. 9999. in 100($f haro^nik 
pp bosta Novi tednik prejemala do smrti brezplačno. 
Tisti, ki se boste naročili na Novi tednik., bostefimeli, skupaj postalimi§ 
naročniki tudi možnost, da pridete v finale žrebanja velike Niigradneiigre 
Nissan Micra, ki bo v sredo 8. decembra. Kar 100 naročnikov b o prišli) v ožji 
izbor za bogate nagrade, ena od 
njih je tudi osebni avto Nissan micra. 
Do zaključka akcije bomo vsakemu desetemu novemu naročniku N0Vega 
tednika podarili majico in kapo NT&RC. 

v«"" toliko ugodnosti kot NO^I TEDNIK: 

- mesečno plačevanje naročnine s položnicami, ki jih pošljemo n o dom 

- letno izide 52 številk Novega tednika, naročniki jih plačajo le 47 

- naročniki brezplačno prejemajo mesečnik Tednikova p^fico, torej še 12 
časopisov, namenjenih domu, družini, prostemu času, hobijem in razvedrilu. 

- naročniki brezplačno prejmejo vse posebne Izdaje Novega tednika, 
namenjene posebnim akcijam kot so šport, kultura, sejmi, itd.^ kar je v 
povprečju še 6 dodatnih časopisov letno 

- naročniki imajo pravico do enega brezplačnega malega oglasa letno in 
50% popust za čestitko po željah na Radiu Celje: 

Smo Vas prepričali? Če je tako, izpolnite priloženo naročilnico in jo pošljite 
na naslov: 
NT&RC, Prešernova 19, naročniški oddelek, ^SQOO Celje 

NE POZABITE NOVI TEDNIK NAGRAJUJE IvESTOBO, 
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Nacovega četrt stoletja 
Kapetan celjskih hokejistov Ignac Filipovič ima za sabo dolgo in burno kariero 
— Želja: polfinale z Bledom 

v članski ekipi je prvič zai-
gral leta 1970 in je še vedno 
eden stebrov celjskega hokeja. 
Za njim je burna kariera: na-
stopi za reprezentanco Jugo-
slavije, odpoved sodelovanja 
na olimpijskih igrah v Saraje-
vu, dosmrtna kazen zaradi na-
pada na sodnika in v zadnjih 
tednih odlična forma. Za 
športno Celje je dovolj le ena 
beseda: »Nac«. 

»V skoraj četrt stoletja sem 
na ledu marsikaj doživel, toda 
letošnja sezona je nekaj poseb-
nega. Se nikoli nismo imeli ta-
ko močne ekipe, niti v sezoni 
1980/81, ko smo bili prav tako 
enakovreden nasprotnik 
Olimpiji in Jesenicam,« je za 
uvod glasno razmišljal 38-let-
ni kapetan celjskih hokejistov 
Ignac Filipovič. 

V čem se sedanje moštvo ra-
zlikuje od prejšnjih? 

Boljši smo v vseh pogledih, 
odločilna pa je večja izbira 
kvalitetnih igralcev. Tudi gle-
dalcev je zdaj v povprečju več. 
Hokej je v zadnjem desetletju 
nasploh zelo napredoval. Tre-
ningi so drugačni in bolj zah-
tevni, prihajajo mladi igralci, 
ki so dobro tehnično podkova-
ni. V začetku osemdesetih let 
je bilo vse veliko lažje, eno-
stavno, včasih tudi stihijsko. 

Nocoj v Celju gostuje Olim-
pija; bo tekma že odločala 
o naslovu pokalnega prvaka? 

Vse je še odprto, drugi del 
prvenstva še ni niti na polovi-
ci. Pozna se nam odsotnost 
Hrušova, težave z denarjem 
nam načenjajo živce, toda šli 

bomo do konca. Za nas bi bila 
najboljša varianta polfinale 
z Bledom, najslabša Olimpija, 
a do tega že skoraj ne more več 
priti. 

Denar. Težave niso od vče-
raj, kdaj so se pravzaprav za-
čele? 

Nekako do sezone 1982/83 
je bilo še vse v redu, z razpa-
dom tedaj odlične ekipe pa se 
je začela denarna suša. Pred 
začetkom letošnje sezone sem 
na tihem upal na dober rezul-
tat; dobili smo štiri odlične 
tujce, tri reprezentante in do-
brega trenerja. Toda zdaj je 
vse odvisno od finančnih sred-
stev, izhoda pa ne vidim. Ob-

ljub je veliko, dejanj pa zelo, 
zelo malo. 

Za vas se je hokejska kari-
era že končala, kako je prišlo 
do come-backa? 

Novembra 1990 sem se v Za-
logu na tekmi s Slavijo spri 
s sodnikom Pristovom in po-
tem so me kaznovali z dosmrt-
no prepovedjo igranja. Šport 
imam rad in zato sem se leta 
1991 samoiniciativno udeleže-
val treningov, novi trener Ego-
rov me je opazil in zahteval, da 
se doseže pomilostitev. Nisem 
se vrnil zaradi denarja, kot ne-
kateri mislijo; če bi imel v mi-
slih samo bankovce, bi že 
zdavnaj prenehal igrati. 

Letos je Nac pogosto med 
strelci. Od kod tolikšna učin-
kovitost? 

Po formaciji sem branilec, 
a sem zaradi svoje univerzal-
nosti že prej zaigral tudi v na-
padu in tresel mreže. Letos je 
hokej medijsko bolj podprt, 
naše zmage pa so tudi v Celju 
povečale zanimanje zanj in za-
to so se pojavila mnenja, da 
sem nenadoma v strelski 
fonni. 

Nace Filipovič ni samo ho-
kejist. Je tudi dober igralec 
malega nogometa — lani je na-
stopil v finalu SRP - in menda 
menedžer? 

Hokej je zdaj v ospredju, za-
to me v soboto ne bo z ekipo 
Penala Zvezdaša na novem fi-
nalu revialnega pokala v Mur-
ski Soboti. Igral sem v letni 
ligi, malo bom tudi v zimski in 
mogoče na kakšnem turnirju. 
Mika me tudi tenis, a nisem 
najboljši med hokejisti. 
Z Vnukom sva nekje enaka. 
Menedžer? Z Markom Uran-
karjem skupaj dvigujeva uteži, 
to počnem že skoraj dvajset 
let, začenjal sem skupaj z nje-
govim očetom Jožetom. Čutil 
sem dolžnost, da Marku poma-
gam zbrati denar za nastop na 
SP- ŽELJKO ZULE 

Foto: EDI MASNEC 

Rogaška pred bankrotom 
Košarkarice Rogaške so spet v brezizhodnem finanč-

nem položaju, dan D pa naj bi bil 24. december. Rešitev so 
včeraj na nujnem sestanku iskali direktorji podjetij, 
družb, korporacij, zdravilišč, turističnih agencij občine 
Šmai-je, predstavnikov občine in MS Rogaška Slatina ter 
ŽKK Rogaška, udeleženci pa so predlagali obliko in višino 
zneskov za premostitev finančne krize. 

Kolesarji s tujci 
Celjski kolesarji so se spomladi nameravali okrepiti z nekate-

rimi Bolgari, a so jim načrte prekrižale poškodbe. Zdaj so ostali 
še brez Iztoka Melanška, ki je kot zadnji kolesar iz rodu 
z začetka osemdesetih let odšel k Savi. Med možnimi novinci se 
omenja vrnitev Sandija Šmerca (Rog) ter prihod nekaterih kole-
sarjev iz tujine. Med kandidati je najbolj znan zmagovalec 
letošnje Jadranske magistrale Andreas Lauk (Estonija), v zadnji 
fazi pa so še pogovori z dvema članoma moskovskega CSKA. 

NA KRATKO 
Rezultata prvih tekem 2. ko-

la pokala za rokometaše: Ko-
deljevo-P. Laško 16:25 (9:12), 
Sežana-Gorenje 22:18 (11:9). 
Po\Tatni tekmi sta bili sinoči. 

Zdi-uženje nogometnih pr-
Voligašev je za predsednika 
zbralo Ivana Zidarja (Olimpi-
ja), za podpredsednika pa 
Darka Klariča (Pubiikum) in 
Viktorja Ketlerja (Potrošnik). 

Uvrstitve celjskih drsalcev 
na tekmovanju Zlati medved 
v Zagrebu — mladinke: 5. Pfe-
ifer; pionirke A: 3. Špoljar; pi-

onirke A: 3. Kranjc, 11. Pe-
unik; pionirke B: 6. Bratec, 11. 
Kolar; pionirji C: 1. Vizjak, 3. 
Meža; pionirke C: 6. Vizjak, 
14. Germadnik. 

V nadaljevanju strelskih lig 
so bili doseženi naslednji izidi: 
II. liga - zračna puška: D. Po-
ženel-Večer 1620:1610, Celje-
STT Trbovlje 1614:1610, Šlan-
der-Marok (Sevnica) 
1611:1621 . 

Na preglednem strelskem 
tekmovanju z zračno puško je 
bila Mačkova druga s 375 kro-
gi, Kufnerjeva (obe DP) pa pe-
ta s 354 krogi. 

RAN^RAMA 
Košarka 

Slovenska liga 
Moški — 13. kolo: Comet-Ro-

gaška 94:80 (48:31); s skoki in 
protinapadi so domači zane-
sljivo dobili derbi: Gole 15, 
Mijovič 14, Benič 13, Lušenc 
11, Šporar, Nerat 9, Železni-
kar 8, Kožar 7, Sivka 4, Perkič, 
M. Pučnik 2 za domače; Sušin 
26, Jurkovič 19, Novakovič 10, 
Voh, Petovar 6, Tabak 5, Ti-
šma 4, Pale-Kosovac, Sedmi-
nek 2 za goste. Tinex-Polzela 
73:97 (36:49); Petranovič 33, 
Stavrov 18, Stegič 12, Kobale, 
Urbanija 10, Cizej 8, Govc 3, 
Kuhar 2, Rovšnik 1. 

14. kolo: Polzela-Comet 
76:62 (28:31); Petranovič 45, 
Stegič 12, Urbanija 7, Govc, 
Stavrov, Cizej 4 za domače; 
Gole 23, Železnikar 13, Benič 
11, Kožar 8, Mijovi^č 5, Šrot 
2 za goste. Rogaška-Ježica 
79:60 (39:30); Sušin 23, Jurko-
vič 10, Tabak 9, Tišma 8, Voh, 
Novakovič, Petovar 7, Pale-
Kosovac, Sedminek 3, Vulič 2. 
Vrstni red po pr\'em delu: He-
lios, Polzela. 24, Slovan, Tri-
glav, Rogaška 23, Comet 19, 
Ježica, Tinex 16. 

Ženske - 1 1 . kolo: Celje-Ježi-
ca ml. 63:65 (28:37); domače so 
zaostanek desetih točk spre-
menile v vodstvo 63:60, a ni 
bilo dovolj za novo preseneče-
nje: Jurak 18, Polutnik 14, 
Obrovnik, Hajdinjak 11, Jug 9. 
Slovan-Rogaška 67:90 (37:53); 
Čupahin 24, C. Jezovšek 23, 
Kokolj 17, Potočnik 12, Vida-
kovič 10, Šega 4. Kranj-Comet 
69:67 (32:32); zmagoviti točki 
sta bili doseženi v zadnji se-
kundi: Novak 21, Virant 16, U. 
Groleger 15, Temnik 7, Šporar 
6, Baraga 2. Vrstni red: Roga-
ška (s tekmo manj). Odeja 20, 
Ježica ml. 19, Celje 15, Ilirija (s 
tekmo manj). Comet, Kian j 14, 
Slovan 13. 

II. slovenska liga 
Moški - 1 6 . kolo: Bistrica-Pi-

vovarna Laško 65:101 (32:54); 

Prelič 28, Vujovič 18. Starše-
MIK Prebold 93:82 (45:37); 
Vasiljevič 28, Benčan 19, Čvar 
12. Celje-Elektra 82:94 
(38:44). Vrstni red: P. Laško 
31, Slivnica 30, Radgona, 
Elektra 28, Starše 22, Ruše 21, 
Bistrica, MIK Prebold, SI. 
Gradec 20, Celje 17. 

III. slovenska liga 
11. kolo: Rogla-Kemoplast 

83:86 (75:75, 36:45), Hrastnik-
Comet B 81:68 (34:31), Rudar-
Podčetrtek 97:54 (41:22), Fe-
niks-BP 72:80. Vrstni red: Ke-
moplast 20, Rudar, BP 19, Fe-
niks 18, Rogla 17, Hrastnik 15, 
Podčetrtek 13, Comet B i l . 

Kegljanje 

Slovenska liga 
Moški -12 . kolo:Žalec-MDL 

7:1 (5175:5069); Kompan-Br-
glez 875:826, Milec-Sivka 
874:845, Krajšek-Salobir 
855:864, Dobrajc-Cenc 
836:817, Podkrajšek-Klinar 
850:849, Jakopovič-Lešnik 
885:868. Vrstni red: Gradiš 21, 
Konstruktor 20, Tekstina 16, 
Triglav 14, Fužinar 9, Rudar, 
Donit, MDL, Žalec, Brest 8. 

Ženske - 11. kolo: Emo-Go-
rica 6:2 (2525:2360); zmagale: 
Zupane 411, Tkalčič 434, Gro-
belnik 436, Kardinar 450; iz-
gubili: Šeško 403, Petak 395. 
12. kolo: Korotan-Emo 2:6 
(2458:2529); zmagale: Šeško 
441, Kardinar 444, Tkalčič 
425, Grobelnik 418; izgubili: 
Zupane 399, Petak 398. Vrstni 
red: Emo, Ljubljana 22, Tri-
glav 16, Konstruktor 12, 
Adria, SI. Gradec 11, Rudar 9, 
Gorica 8, Korotan 6, Fužinar 
3. 

Judo 
Slovenska liga 

Slovenska Bistrica - 2. kolo 
končnice: Ivo Reya-Impol 8:6 

(40:15); zmagali: Cuk, Bel-
tram, Imamovič, Spasovič; iz-
gubili: Košir, Sadžak, Petelin-
šek. Ivo Reya-Olimpija 7:7 
(27:25); zmagali: Cuk, Bel-
tram, Spasovič; neodločeno: 
Košir; izgubili: Sadžak, Ima-
movič, Petelinšek. Vrstni red: 
Impol 6, Ivo Reva 4, Olimpija 
2. 

Odbojka 

11. slovenska liga 
Moški - 9. kolo: Brezovica-

Braslovče 3:1, Maribor-Šem-
peter 0:3. Vrstni red: Brezovi-
ca 18, Šempeter, Kovinar 16, 
Črnuče 14, Izola 10, Braslovče, 
Beltinci 8, Pionir ml, Maribor 
6, Mežica 4, Salonit ml. 2, Mi-
slinja 0. 

Nogomet 

MNZ Celje 
Vrstni red po jesenskem de-

lu - mladinci: Era Šmartno 13, 
Žalec, Papimičar 9, Hrastnik 
4, Steklar 1; kadeti: Steklar 
20, Žalec 19, Usnjar 16, Dravi-
nja, CR Krško 15, Šentjur 14, 
Svoboda (B) 13, KIV Vransko 
12, Era Šmartno 11, Kovinar 
8, Unior 6, Odred 4, elrkoj 3; 
st. pionirji — A: Usnjar, Pubii-
kum 13, Šmarje 10, Hrastnik 
9, Unior 7, Kovinar, Papimi-
čar 3, Elkroj ]; B: Rudar 14, 
Šentjur 12, Steklar 10, Krško 
8, Dravinja, Era Šmartno 5, 
Žalec 2, Svoboda 0; ml. pionir-
ji - A: Pubiikum 14, Usnjar 9, 
Odred, Unior 7, KIV Vransko, 
Ljubno, Hrastnik 6, Papimi-
čar 1; B: Rudar 14, CR Krško, 
Steklar 8, Dravinja 7, Era 
Šmartno 6, Žalec, Šentjur 5, 
Svoboda 3. 

Mali nogomet 

Zimska liga NZS 
Vzhod: Murska Sobota — 1. 

kolo: Era Šmartno-Publikum 
1:5, Mavrica-Maribor 2:4, Av-

tobum-Rudar 1:6, Mura-Po-
trošnik 8:3; 2. kolo: Publikum-
Avtobum 2:4, Rudar-Mavrica 
5:4, Potrošnik-Era Šmartno 
7:3, Maribor-Mura 1:1. Vrstni 
red: Rudar 4, Mura, Maribor 3, 
Pubiikum, Potrošnik 2, Avto-
bum, Mavrica, Era Šmartno 0. 

Rokomet 

Slovenska liga 
Moški - 10. kolo: Pivovarna 

Laško-Jadran 31:21 (16:8); 
Jeršič, Pimgartnik 9, Šerbec, 
Leve 4, Načinovič 2, Ocvirk, 
Čater, Tomšič 1. Šešir-Gorenje 
17:15 (9:5); domači so povedli 
z 9:1 in pi-vič zmagali: Krejan 
5, German, Plaskan, Rozman 
3, Cvetko 1. Vrstni red: Pivo-
varna Laško 18, Slovan 16, 
Drava 12, Gorenje, Ajdovščina 
11, Presad, Ribnica 10, Pre-
vent, Jadran, Rudar 8, Šešir, 
V. Nedelja 4. 

Ženske: modra skupina 
- 9. kolo: Velenje-Krim 19:27 
(7:16); Špoljar 5, Stevanovič 4, 
Kranjc 3, Topic, Hudarin 2, 
Jukič, Nojinovič, Ibralič 1. 
Vrstni red: Kočevje, Krim 14, 
Olimpija 12, Mlinotest 8, Bra-
nik 5, Veleme 0. Bela skupina 
- 9. kolo: Žalec-Drava 33:14 
(19:7); Kline 8, Randl, V. Do-
lar, Vujovič 6, T. Dolar 4, Go-
lob 2 Vrstni red: Burja 18, Ža-
lec 14, Kranj 12, Piran 6, N. 
mesto 4, Drava 0. 

Hokej 

Slovenska liga 
Drugi del - 5. kolo: Maribor 

- C e l j e 4:7 (0:2, 1:5, 1:0); strel-
ci: Zolek, Zaje, Frolikov, 
Vnuk, Strašek, Kolar, Poveče-
rovski. 6. kolo: Celje - Bled 3:2 
(0:0, 1:1, 2:1); junak derbija je 
bil domači vratar Simšič. 
Strelca Ostrožnik 2, Vnuk 1.7. 
kolo: Jesenice - Celje 7:1 (2:1, 
3:0, 2:0); Celjani so povedli 
z golom Rojška, nato pa popu-
stili. Dmgič zapored sta ob 
Hrušovu manjkala še Šubinov 
in Kelgar. Vrstni red: Olimpija 
16, Celje 13, Jesenice 5, Bled 4. 

Četrtek, 9.12. 

Hokej 
Celje: Celje-Olimpija (8. ko-

lo SHL, 18). 

Sobota, 11.12. 
Hokej 

Kranj: Triglav-Celje (9. kolo 
SHL, 18). 

Košarka 
Domžale: Helios-Comet, Se-

žana: Kraški zidar-Polzela 
(19), Kranj: Triglav-Rogaška 
(1. kolo moške SKL, 20); Ro-
gaška Slatina: Rogaška-Celje, 
Slovenske Konjice: Comet-Ili-
rija (12. kolo ženske SKL, 17); 
Prebold: MIK Prebold-Pivo-
vama Laško (18), Šoštanj: 
Elektra-Radgona, Ruše: Ruše-
Celje (17. kolo II. moške SKL); 
Slovenske Konjice: Comet B-
Rogla (15), Šentjur: Kemo-
plast-Feniks (12. kolo III. mo-
ške SKL, 19). 

Rokomet 
Velenje: Gorenje-Pivovrana 

Laško (11. kolo moške SRL, 
19); Maribor: Branik-Velenje 

(17), Kranj: Kranj-Žalec (10. 
kolo ženske SRL, 18). 

Nedelja, 12.12. 
Košarka 

Podčetrtek: Podčetrtek-
Hrastnik (12. kolo III. moške 
SKL, 16). 

Mali nogomet 
Velenje: Potrošnik-Mavrica 

(10), Mura-Era Šmartno (11), 
Rudar-Publikum (12), Mari-
bor-Avtobum (3. kolo zimske 
lige NZS, 13), Mavrica-Publi-
kum (15), Era Šmartno-Avto-
bum (16), Potrošnik-Maribor 
(17), Mura-Rudar (4. kolo zim-
ske lige NZS, 18). 

Odbojka 
Zagreb: Mladost-Celje (5. 

kolo srednjeevropske lige, 11). 

Torek, 14.12. 

Košarka 
Zreče: Rogla-Podčetrtek 

(13. kolo III. moške SKL," 19). 

Sreda, 15.12. 
Košarka 

Kranj: Kranj-Celje, Škofja 
Loka: Odeja-Rogaška, Ljub-
ljana: Slovan-Comet (13. kolo 
ženske SKL); Ljubljana: Fe-
niks-Comet B (13. kolo III. 
moške SKL, 20). 

63235 Planina pri Sevnici 44 
Telefon: 063/783-301 

VABI NA NOVOLETNI PLES 
¥ soboto, h januarja 9U 

za veselo razpoloženje bo skrbel 
znani slovenski citrar KARLI GRADIŠNIK 

Sprejemamo rezervacije za večje skupine 
(poslovne stranke, poroke in ostale 
zaključne skupine) 

GOSTIŠČE PO VAŠEM OKUSU 



Evropa v Aziji 
Odbojka rice Celja so srečanji pokala pokalnih zmagovalk odigrale v azijskem delu 
Carigrada - Vožnja po velemestu trajala dlje kot tekmi 

v novejši zgodovini naše dr-
žave so celjske odbojkarice pr-
ve slovenske športnice, ki so 
tekmi evropskega pokala po-
kalnih zmagovalk odigrale 
v - Aziji! Dvorana Burhan Fe-
lek, v kateri domu je lanski fi-
nalist pokala CEV Eczacibasi 
je namreč v azijskem delu Ca-
rigrada, drugi paradoks pa je 
povezan z razsežnostjo deset-
milijonskega velemesta: pot iz 
središča mesta do dvorane in 
nazaj je trajala dlje kot obe 
tekmi skupaj, ki so ju Celjanke 
izgubili v poldrugi uri. 

Lani so Celjanke proti Fla-
rosu v pokalu CEV osvojile 43 
točk: 28 v Celju in 15 v Buka-
rešti. Romunke so izpadle že 
v naslednjem kolu, Turkinje 
pa organizirale finalni turnir 
najboljše četverice in zasedle 
2. mesto. Za sabo imajo 23 se-
zon neprekinjenega nastopa-
nja v evropskih pokalih 
s skupno bilanco 36 zmag in 39 
porazov, družinsko farmako-

loško podjetje Eczacibasi pa je 
po dohodku tretje v Turčiji in 
edino na svetu izdeluje najbolj 
močne antibiotike četrte gene-
racije. 

»Po umiku pokrovitelja smo 
se znašli v denarnih težav in 
zaradi manjših stroškov pri-
stali na dvojno gostovanje 
v Carigradu. Privarčevali smo 
slabih 10 tisoč mark, Turkinje 
pa so takoj odklonile možnost, 
da bi bili obe tekmi v Celju,« je 
že pred odhodom razlagal 
predsednik kluba Igor Topole, 
skrivnostno obnašanje Turkinj 
pa je bilo jasno kmalu po pri-
hodu. 

V soboto so igralke vstale 
malo po šesti zjutraj , odšle na 
trening, se vrnile v hotel po 
opremo in z avtobusom spet 
odpotovale v Azijo. Prva tek-
ma je bila le tri ure po trenin-
gu (po predpisih CEV mora bi-
ti razlika na jmanj šest ur), 
kajt i vodstvo Eczacibasija je 
srečanje s 17. prestavilo na 
13. uro. Dogovarjanje je bilo še 

najbolj razburljiv del dvod-
nevnega obračuna, kajti razli-
ka v kvaliteti je bila ogromna, 
Eczacibasi pa je najbrž celo 
med petimi najboljšimi ekipa-
mi v Evropi. 

»Za približno tretjino bolje 
je bilo v nedeljo,« je bil ko-
mentar ruskega trenerja Las-
hanova, ki ima pri Eczacibasi-
ju mesečno plačo 2000 dolar-
jev, turško povprečje pa je pri-
bližno desetkrat manjše. Prvi 
dan je novinar največjega 
športnega dnevnika Kislinger-
jevo in Tolmačevo ocenil 
z dvema zvezdicama, Adžovi-
čevo, Koprivico, Šikmanovo, 

Kibirevo, Krebsovo, Rističevo 
in Živkovičevo pa z eno. V ne-
deljo sta Adžovičeva in Kopri-
vica dobile zvezdico več, vse 
druge pa so ostale pri sobotnih 
ocenah. Domače so dobile po 
tri ali štiri zvezdice, poročila 
pa so bila ob barvni fotografiji 
zelo skopa. 

Igralke so se nekoliko razži-
vele šele v nedeljo na skupni 
večerji ob obali Bosporja, juž-
ni melos pa je najbolj razvnel 
trenerja Boro Joviča, ki je na 
plesišču prekašal celo domači-
ne. Pri petju je najbolj »reglja-
la« poškodovana Regina Ter-
buc, v ponedeljek dopoldne se 

je trgovalo na Starem Bazarju, 
popoldne pa do neskončnosti 
čakalo in zapletalo na turški 
carini. 

Let se je zaradi metra snega 
v Gradcu in zaprtih letališč 
v Avstriji zavlekel za eno uro 
in preusmeril na dunajsko le-
tališče, kje* je celjsko odpravo 
pričakala kopna steza. Menda 
je lastnik avstrijske agencije 
zaradi varčevanja (v letalu je 
bilo okoli 50 ljudi) na lastno 
pest združil dva leta iz Cari-
grada in Celjankam rob Bal-
kana najbrž ne bo ostal v naj-
bolj prijetnem spominu. 

ŽELJKO ZULE 

Himne se igrajo samo na re-
prezentančnih tekmah, nekaj 
sto gledalcev pa je po predsta-
vitvi ekip obakrat zapelo tur-
ško himno, kar je del njihove 
tradicije. Enako se je namreč 
dogajalo na vseh tekmah no-
gometnega prvenstva, TV po-
staje pa so v nedeljo neposred-
no prenašale pet od skupno 
osmih tekem 13. kola. 

H • ! • • • • 

Eczaci ucuncu 
I Sloven rakibi A.Trade Celje onunde cok rahat bir oyun J 
Bayan Vole^x>l Takimi rovans macini da 3H) kazanarai 
SAtm BufhanFelek 
HAKEMLER: Hadu Rosenthal {••*) tisrail}, Ksdir 
!!b6yi({*iHr) 
ECZACI3A5I; Oziem {•••), Sonay (•ik*), Nalan 
{••*), Pelin (**), Julfa {••), Etena (•*•) (Ba-
hanu!-*,Mesude-<t) 
A8ES TRADE CELE: Env» (••), Barbara {**}, 
Branka {••), Biijiana (•}, TaHar>a (•), Olga (**) 
(Spola *,irf8?) 
Sen.KR: 15-2,15-0,15-7 
SURE 41 daklka {15̂ 13-13) 

EC2AC1BA$I 3ayan 
Voleybol Takimi 
Avrupa Kupa Ga-

lipleri Kupsjsi'ndaSio-
veny.g'nm Abes f rade 
Celje takirrii.ni ro-
vans rriacinda (te 
aOyennrek 
ui;unci; tura yOk •• 
sefdi, 
2ayif rakibi kar-
sisinda sonuca 
folaygldenEc-
iUJCiba?! kir.lari 41 dakl-
k<i Iflncle rakiplerinio 
!$!nt bitiicii. Ilkseitefaz-
ia zot iafitnayan kwlnri-
riifz !&-2 lie ka?.andilar. 

jikinci set ise daha da 
koiav oldu v« lfi-0 iiff 

it?uncO sete glrlldi. Su 
sette artik turu garanth 
leyen kizlanmiz kendile-
rtai zoriamadilar v-e seti 
(5-7, maci da 3-0 kazart-

dilar. Bii sonû la 
upunci) tura ge?-

I mi$ oldulaf. 
Qec.enyilCfiV 

Kupasi'nda Avru-
pa Ikincfš! ofan 
Ewacibâ i. bu y:! 
kucaya iktnci tur-
cfan bssiadi. 

lik macHii iss curtwr-
l«:5i giimj ylne Burhan 
pBlek Spor Salonu'nda 
yaot! ve bu maci da S-O 
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ECZACi RAHAHi SkJven rakibi Trade Ce-je onunds zorianmayaii Eczacibasi Ba-
: yan VDle)̂)«}! laKinii oynariigt iki maci cia ayn: .sk.orla 3-G Kazanarak. rahatca ti(juncu turun i 

V soboto je Celje izgubilo na 9, 5 in 7, v nedeljo na 2, O in 7, turški športni dnevnik pa je takole 
zabeležil drugo srečanje. 

Vzpon ifonjenilfov 
Konjeniški klub Celje je v zadnjem obdobju spet v sloven-

skem ospredju. Poleg kluba so se na ožjem območju tudi s tek-
movalnimi načrti začeli pojavljati konjerejci, med katerimi 
izstopa družina Šeško iz Socke z uspešnim Tomažem, ki je lani 
na DP za mlade konje s Čarom zasedel 2. mesto. 

Uspešen je bil tudi Andrej Kučer z vrsto kolajn z domačih 
tekmovanj in tudi dvema uvrstitvama med najboljšo tretjino 
udeležencev svetovnega pokala v Kuskunhalashu in Budimpe-
šti. Novosti so opazne tudi pri preurejanju prostorov in zemlji-
ških površin v Škofji vasi, jutri pa bodo v Golovcu pripravih še 
premierni konjeniški ples. 

Košariiarji 
v drugi dei 

v soboto se bo začel drugi 
krog državnega prvenstva 
v košarki, v katerem sta no-
vinca zelene skupine Maribor 
in Kraški zidar. Vse ekipe 
štartajo z nule, najboljša če-
tverica pa bo po rednem delu 
igrala ligo (medsebojni rezul-
tati se bodo prenesli) skupaj 
z udeleženci SBA lige Olimpi-
jo, Koprom, Postojno in Mi-
klavžem. 

Osmerica si bo ne glede na 
razplet končnice za sezono 
1994/95 zagotovila A-1 ligo, 
preostali štirje člani pa bodo 
zmagovalci končnice spodnje-
ga dela zelene in zgornjega de-
la rdeče skupine. Edina večja 
sprememba v igralskih zased-
bah je prihod Vlada Vujisiča 
(23 let, 200 cm) iz beograjske-
ga Radničkega h Cometu. Igra 
na položaju krila in bo nado-
mestilo za reprezentanta Ne-
rata, ki se je minulo sredo spet 
poškodoval. V dvoboju z No-
vakovičem mu je namreč poči-
la kost nad operiranim kole-
nom in zanj je sezona že kon-
čana. Povrhu bo naslednji te-
den na operacijo komolca od-
šel še Gole. 

Končuje se tudi prvi del 
tretjeligaškega prvenstva. Pr-
va in druga ekipa bo skupaj 
z najboljšimi dvojicami preo-
stalih treh skupin igrala 
v končnici za napredovanje 
v B ligo, tretja, četrta, peta in 
šesta ekipa z enakouvrščenimi 
z vzhoda I za C ligo, za sedmo 
in osmo moštvo pa bo sezona 
že končana. 

Redki posamezniki 
s svojimi športniki 

Sponzoriranje posamez-
nih športnikov ali celo ne-
ke vrste njihov zakup na 
celjskem koncu še ni pose-
bej razširjeno, v tujini pa je 
to ena najbolj pogostih 
oblik sodelovanja med 
športniki in podjetj i ter ce-
lo izpodriva sponzoriranje 
klubov. 

V Celju je najbolj značil-
ni primer te vrste dvigalec 
uteži Marko Urankar. Nek-
danja sekcija pri društvu 
Partizan (tudi jugoslovan-
ski prvoligaš) je razpadla 
in ne more zbrati niti štirih 
tekmovalcev za ekipno dr-
žavno prvenstvo, novi klub 
pa je še v procesu ustanav-
ljanja. Urankar je tako ti-
pični predstavnik indivi-
dualnega športa z zasebni-
mi sponzorji, ki so mu tudi 
omogočili pot na svetovno 
prvenstvo v Avstralijo. 

»Problem seveda ni 
v rekvizitih, saj so uteži do-
mala neuničljive. Dnevno 
dvignem med 20 in 25 to-
nami, zato je potrebna 
ustrezna regeneracija or-
ganizma. Proteini, vitamini 
in minerali me mesečno 
stanejo 600 mark, osnova 
šestih dnevnih obrokov 
hrane pa je pol kg govedi-
ne, četrt kg sira in pet do 
šest jajčnih beljakov. Me-
sečni stroški so ogromni; 
vse to za praktično samo 
eno tekmo na leto,« pravi 
celjski težkoatlet, ki je bil 
v Melboumu deseti v pote-
gu in dvanajsti v biatlonu, 
s čimer je izpolnil normo za 
uvrstitev v mednarodni ra-
zred in pogojno za OI 1996. 

Urankarjev glavni po-
krovitelj je Betonarna Pi-
lih, manjši pa so Elektroin-
štalacije Medved, Zavaro-
valnica Triglav in Športna 
zveza Celje. Prav zaradi sa-

mo financiranj a m neela-
stičnosti osrednje zveze 
ima 26-letni Celjan veliko 
težav pri nastopih v tujini. 
»Zapletalo se je pri sredo-
zemskih igrah, v Avstraliji 
pa sem premagal vse nosil-
ce kolajn. Zveza mojega 
nastopa na SP ni financira-
la, poleg sponzorjev pa so 
me rešili zdomci, ki so 
združeni v Slovenski na-
rodni svet in so zbrali okoli 
400 DEM za pokritje vseh 
stroškov bivanja,« je še do-
dal Urankar. 

Nekaj pokroviteljev 
imajo tudi hokejisti, med 
atleti pa je osamljen primer 
mladi skakalec v daljavo 
Gregor Cankar, ki ga s ti-
soč markami na mesec 
sponzorira Eurodas. Z ena-
ko vsoto podpira še Jenejo 
Pere (zdaj naj bi se iz Ljub-
ljane vrnila v Celje), zneska 
pa sta med večjimi v Slove-
niji. Drugi športniki nima-
jo stalnih sponzorskih po-
godb, v zadnjem obdobju 
pa so zelo zanimivi primeri 
ekip malega nogometa. 

Domala vsak že ima svo-
jega pokrovitelja, ki so po-
večini iz vrst manjših trgo-
vinic ali bistrojev. Ime klu-
ba (le redki so registrirani 
in kot taki lahko igrajo na 
uradnem državnem prven-
stvu) običajno obsega pla-
čilo prijavnine in nakup 
opreme, ki je praviloma 
zadnji modni hit. Reklamni 
učinek je v tem primeru se-
veda večji kot pa napisi na 
ograjah štadionov, zato se 
močnejša podjetja pravilo-
ma odločajo za prevzem ce-
lotnega sponzorstva nad 
klubi. 

ŽELJKO ZULE 

Prihodnjič: Slovenske Ko-
njice 

Po Veienju 
reprezentančne 
priprave 

Rokometaši Celja Pivovarne 
Laško so po zmagi nad Jadra-
nom krog pred koncem prvega 
dela prvenstva postali jesenski 
prvaki. Slovan, ki je igral ne-
odločeno v Ajdovščini, zaosta-
ja namreč dve točki in ima 
mnogo slabšo razliko v golih. 

V soboto bo derbi sosedov 
v velenjski Rdeči dvorani, kjer 
so Pivovarji spomladi doživeli 
prvi poraz v prejšnji sezoni 
(17:20). 

Ivandija je gripo prebolel 
pred Straškom in Francom, ki 
v soboto nista nastopila, 
z vadbo pa sta začela v pone-
deljek. Dvakrat na dan treni-
rajo tudi vojaki Ocvirk, Bego-
vič in Tomšič, ki je tudi na 
spisku selektorja Tislja za pri-
prave pred reprezentančno 
tekmo na Norveškem. Poleg 

njega so iz celjskega kluba po-
vabilo prejeli še Pušnik, Stra-
šek. Leve, Čater, Šerbec ter 
Jeršič in Pungartnik, ki sta 
Hrpeljčanom zabila po 9 go-
lov. Med rezervami sta Šafarič 
ter Lapajne, ki je posojen Go-
renju in bo pojutrišnjem zau-
stavljal strele lanskim soigral-
cem. Zbor reprezentance bo 
v ponedeljek v Laškem, na 
Norveško pa bo odpotovala 
dva dni pred tekmo, ki bo 
v nedeljo (19.12.). 

Zaradi trženja neposrednih 
televizijskih prenosov tekem 
evropske lige prvakov iz dvo-
rane Golovec bo avstrijski 
West Wien gostoval v Celju 
v soboto, 5. februarja, nemški 
Wallau pa v nedeljo, 13.2. 

DEAN ŠUSTER 

Hoicejisti z Intalom 
Celjski hokejis t i so delno rešili f inančne težave, sa j 

so pr idobi l i doslej največjega pokrovi te l ja . To je In ta l 
iz Petrovč, ki n a j bi k lubsko b l aga jno obogati l s 50.000 
markami . 

Reifordno iioio 
Minulo kolo špor tne stavnice je bilo re-

kordno v vseh ozirih: 152 kuponov in 33 
pravi ln ih napovedi . Eczacibasi - Celje 1, 
Polzela - Comet 1, Žalec - MDL 1, Celje 
- Bled 1, Jesenice - Celje 1. 

O n a g r a d n e m skladu 20.000 to lar jev je 
seveda odločal žreb. Nagra jenci : Daniel 
S i ta r iz Šmar tnega ob Paki (10.000 to la r -
jev), Aleš Knez iz Dola pri Hras tn iku 

(6000 tolarjev) in M a r j a n Jančič iz Zreč 
(4000 tolarjev). 

Za sodelovanje v nas ledn jem kolu (pri 
košarkarsk ih t e k m a h t ip O pomeni po-
dal jšek) bomo upošteval i kupone s poš t -
n im žigom sobote, 11. decembra, ali če 
bodo v soboto na jkasne j e do 12. ure odda-
ni v nab i ra ln ik pr i vhodu v našo stavbo. 
Naslov: Novi tednik, Prešernova 19, 
63000 Celje, s pr ip isom Golding loto. 

1. Rokomet (m); Gorenje-Pivovarna Laško 1 O 2 
2. Rokomet (ž): Kranj-Žalec 1 O 2 
3. Košarka (m): Kraški zidar-Polzela 1 O 2 
4. Košarka (m): Elektra-Radgona 1 O 2 
5. Mali nogomet: Rudar-Publikum 1 O 2 

Ime in priimek: 
Naslov: 
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• v ponedeljek, 29. no-
vembra zvečer, so za inter-
vencijo zaprosili s celjske 
avtobusne postaje. Tam je 
imel sprevodnik težave 
s potnikom Sandijem, šlo 
pa je za nekaj drobiža, ki se 
Sandiju očitno ni zdel do-
volj pomemben. Policisti so 
spor elegantno rešili in 
presodili, da zadeva še ni 
bila dovolj zrela za sodnika 
za prekrške. 

• V sredo, 1. decembra 
zvečer, so intervenirali 
v bloku na Goriški ulici. 
Tam je neznana oseba raz-
bijala po vratih enega od 
stanovanj, to pa je stano-
valce silno ner\'iralo. Ko je 
prispela policijska pati-u-
Ija, je Dušan L., stanovalec 
iz sosednjega bloka, še ved-
no tolkel po vratih in si 
s tem prislužil napotnico za 
sodnika za prekrške. 

• Nejevoljo in jezo stano-
valcev v bližini gimnazije 
Center so v petek popoldne 
stopnjevali mladeniči, ki so 
se kratkočasili z metanjem 
petard. Ko je počila zadnja 
iz žepne zaloge, so ugotovi-
li, da tam nimajo več ka j 
početi. Razšli s.o se še pred 
prihodom policistov. 

• V petek zvečer je bil pre-
plah na železniški postaji 
kjer naj bi se neznana ose-
ba znašala nad nedolžno 
lokomotivo. Pa je naznani-
telj tega incidenta očitno 
pretiraval, saj je nek moža-
kar le parkrat brcnil v lo-
komotivino kolo samo zato, 
da bi si s čevljev otresel 
sneg. 
• V nedeljo zvečer je prišel 
Marjan k Jožetu na Ulico 
V. prekomorske brigade 
z namenom, da mu Jože vr-
ne posojeni denar. Ker Jo-
žeta takrat ni bilo doma, je 
upnik zmerjal Marjanove 
sorodnike, ko pa se je Mar-
jan le pojavil na domačih 
vratih, je nadležnega Jože-
ta nabutal. K sodniku za 
prekrške bosta šla upnik in 
dolžnik. 

M. A. 

Alkohol visoko na lestvici 
Največji porast prometnih nezgod na Šentjurskem 

Cestno-prometna kronika 
na našem območju tudi ob le-
tošnjem tričetrtletju ne daje 
obetov, da se bo stanje sčaso-
ma izboljšalo in da bo krvni 
davek naših cest vsaj nekoliko 
milejši. 

V devetih mesecih tega leta 
se je na območju UNZ Celje 
pripetilo 609 prometnih nez-
god s hudimi telesnimi po-
škodbami in smrtnim izidom, 
to pa je kar za 49 nezgod ali za 
7,4 odstotka več kot v enakem 
obdobju minulega leta. 

Smrtnih nezgod je bilo do 
konca septembra letos 38 (lani 
ob devetmesečju 35) ali za 8,5 
odstotka več, nezgod s telesni-
mi poškodbami udeležencev 
pa 671 (625) ali za 7,3 odstotka 
več kot lani v tem času. 

Porast prometnih nezgod je 

tako v naseljenih kot v nenase-
ljenih krajih, se je pa skoraj 
polovica vseh nezgod (354) 
pripetila v naseljih, t.j. na 
mestnih ulicah in na lokalnih 
cestah. Na regionalnih cestah 
se je pripetilo 144 (129) pro-
metnih nezgod, na magistral-
nih 192 (174) in na Sloveniki 
19 ali ena manj kot lani ob 
tričetrtletju. 

Primerjalni podatki kažejo, 
da je najugodnejša prometna 
varnost na območju občine 
Celje, kjer se je pripetilo 166 
(176) nezgod ali za 5 odstotkov 
manj kot lani, v vseh ostalih 
občinah na Celjskem pa je šte-
vilo nezgod v prometu v pora-
stu. Najbolj v občinah Šmarje 
pri Jelšah (za 20,8 odstotka) in 
Šentjur pri Celju (za 23,5 od-
stotka). 

V letošnjem tričetrtletju je 
na cestah našega območja iz-
gubilo življenje 43 oseb (lani 
50), v prometnih nezgodah je 
bilo hudo telesno poškodova-
nih 318 oseb (307), lažje po-
škodovanih pa 591 (501) ali za 
skoraj 18 odstotkov več kot 
v lanskem enakem obdobju. 

Največ prometnih nezgod se 
še vedno pripeti zaradi nepri-
merne oziroma prekoračene 
hitrosti. Na drugem mestu je 
izsiljevanje prednosti, na tret-
jem vožnja po levi strani vo-
zišča in že na četrtem mestu je 
med vzroki vožnja pod vpli-
vom alkohola. Sledijo prehite-
vanje, napake pešcev itd. 

Otroci so bili udeleženi 
v 206 prometnih nezgodah, 
dva otroka (5) sta izgubila živ-
ljenje, 215 (227) pa jih je bilo 

telesno poškodovanih. Otroci 
pa so tudi med povzročitelji 
nezgod. Letos je bilo takšnih 
otrok 93, lani 97. Podatki, če 
se oziramo le po golih števil-
kah, so sicer spodbudni, so pa 
te številke še vedno zelo viso-
ke, zato prav tej populaciji 
v UNZ Celje posvečajo poseb-
no pozornost. 

Med povzročitelji promet-
nih nezgod so že vrsto let na 
prvem mestu vozniki osebnih 
avtomobilov (491), sledijo jim 
vozniki koles in koles z motor-
jem (115), vozniki motornih 
koles (37), pešci (26), vozniki 
traktorjev (8) itd. 

Med udeleženci prometnih 
nezgod (kot poškodovani ali 
umrli) so na pi-vem mestu voz-
niki osebnih avtomobilov 
(331), na dmgem so potniki 
v vozilu (262) in nato vozniki 
koles in koles z motorjem (129) 
ter pešci v 116 primerih. Prav 
slednji so v prometu najbolj 
ogrožena kategorija udeležen-
cev. O tem govori tudi podatek 
o smrtnih žrtvah prometa. 
V letošnjem devetmesečju je 
na naših cestah umrlo kar 15 
pešcev in le v enem pr imem je 
nezgodo povzročil pešec. 
V vseh ostalih so bili povzroči-
telji smrti na cesti vozniki 
osebnih avtomobilov. 

MARJELA AGREŽ 

Požar v kleti 
v sredo, pol ure po polnoči, je 

izbruhnil požar v kletnih prosto-
rih stanovanjskega bloka na Ša-
leški cesti 2 b v Velenju. 

Ogenj je zajel pet kletnih pro-
storov stanovalcev, in le po za-
slugi učinkovitih velenjskih ga-
silcev se ni ogenj razširil po vsej 
kleti in drugih prostorih v bloku. 
V požaru je nastalo škode za 
okoli 200 tisoč tolarjev, krimina-
listi pa sumijo, da je požar pov-
zročila malomarnost oseb, ki so 
v teh kletnih prostorih prenoče-
vale. 

Razkuževalcev ni od nikoder 
v prejšnji številki smo poro-

čali, da so v stanovanju na 
Aškerčevi ulici 2 v Celju naj-
bližji sosedje odkrili truplo 
55-letnega soseda in upoko-
jenca Bele Rogača, ki je živel 
sam in ki, po oceni strokovnja-
kov, ni umrl nasilne smrti. 

Ta teden pa so nas poklicali 
ogorčeni sosedje pokojnega in 
nam pokazali njegovo stano-
vanje. Bilo je povsem razdeja-
no, hrana je ležala vsepovsod, 
prav tako najrazličnejša živila 
in oblačila, smrdelo pa je tako 
zelo, da se nam je po nekaj 
sekundah pričel obračati želo-
dec. Sosed nam je povedal, da 
je pokojnega Rogača, ki je bil 
pljučni bolnik, le redkokdaj 
videval in da je v stanovanju 
ležal mrtev najverjetneje že 
zelo dolgo. To njegovo domne-
vo naj bi potrjevala pokojni-
kova pošta, ki so jo našli v nje-
govem nabiralniku in ki je po-
kojnik ni pobiral že od lanske-
ga novembra. Zato je bil vdor 
v njegovo stanovanje pred do-
brim tednom dni kot prizor iz 
najstrašnejše grozljivke, saj je 
bilo truplo že močno razpadlo. 
To, kar nas je najbolj začudilo, 
pa je bila sosedova informaci-
ja, da je pokojnikovo stanova-
nje, ki je občinska last, še ved-
no nezaklenjeno, da ima tja 
vstop kdor koli hoče in da se to 
tudi resnično dogaja. In niko-
mur od pristojnih oziroma za-
dolženih se še do danes ni zde-
lo vredno, da bi poskrbel, da se 

stanovanje ustrezno zaščiti in 
razkuži. V hiši so namreč tudi 
majhni otroci, ki so že po na-

ravi radovedni. Še sreča, da je 
zdaj m r a z . . . 

Foto: EDO EINSPIELER 

Napad na 
komandirja 

v gostišču Šmarski hram 
v Šmarju so si, v petek, 
3. decembra dopoldne, trije 
pijani veseljaki privoščili 
svojevrstno predstavo s pe-
tardami, ki so frčale in po-
kale po prostoru. 

Ko so za to izvedeli 
šmarski policisti, sta t ja 
odšla dva moža postave in 
ugotovila, da gre za 24-let-
nega Stanislava Č. iz Pero-
vega, Ivana P. (22) iz Pre-
dence in Silva P. (27) iz Vr-
ha pri Šmarju, ki je v pe-
tardni paradi igral stran-
sko vlogo. Primerno razi-
grana, sta Ivan in Stane 
oba policista prav sočno 
ozmerjala, a sta bila potem 
le voljna zapustiti Šmarski 
hram in nadaljevati razgo-
vor na Policijski postaji 
v Šmarju. Po opravljenem 
razgovoru je Ivan odšel, 
Stane pa je na vsak način 
hotel govoriti še s koman-
dirjem policijske postaje. 
To se je tudi zgodilo, 

Nekaj po 13. uri se je ko-
mandir napotil k sodniku 
za prekrške, pa mu je na 
poti t ja z osebnim avtomo-
bilom pripeljal naproti Sil-
vo P. s sopotnikom Ivanom 
P. Ko je voznik opazil ko-
mandirja, je zapeljal proti 
njemu, očitno z namenom, 
da ga zadene. Ker mu v pr-
vem poskusu to ni uspelo, 
je poskusil še enkrat, a tudi 
tokrat zaman, saj je ko-
mandir pravočasno odsko-
čil na betonsko ograjo. 
V nadaljevanju sta oba iz-
stopila iz vozila in hotela 
komandiija pretepsti. To 
so, na srečo, opazili ko-
mandirjevi kolegi in mu 
priskočili na pomoč ter oba 
nasilnika obvladali. Njuna 
avantura se je končala 
v prostorih za treznitev, 
naslednji dan pa so ju s ka-
zensko ovadbo izročili pre-
iskovalnemu sodniku, ki ju 
je po zaslišanju izpustil. 

M. A. 

PROMETNE NfZGODE 

Po trčenlu peljal 
dalje 

Na magistralni cesti Arja 
vas-Velenje, v kraju Velika Pi-
rešica, se je, v petek, 3. decem-
bra zjutraj, pripetila nezgoda, 
v kateri je bila ena oseba lažje 
telesno poškodovana, nastala 
gmotna škoda na tovoru in vo-
zilih pa znaša okoli 300 tisoč 
tolarjev. 

Neznani voznik osebnega 
vozila, po izjavah udeležencev 
na j bi to bilo vozilo znamke 
zastava 101, je vozil kot zadnji 
v koloni po magistralni cesti iz 
smeri Arje vasi proti Velenju. 
V blagem levem ovinku v Veli-
ki Pirešici je prehiteval kolono 
vozil, takrat pa je iz smeri Ve-
lenja pripeljal voznik osebne-
ga avtomobila, ki se je prehite-
vajočemu vozilu umaknil 
v desno. Pri tem ga je začelo 
zanašati in zaneslo v levo v na-
sproti vozeča vozila v koloni, 
ki jo je prehiteval neznani voz-
nik. Po trčenju je neznani voz-
nik, katerega vozilo je bilo ne-
poškodovano, peljal dalje 
v smeri Velenja. 

UNZ Celje naproša vsako-
gar, ki bi o nezgodi ali pobe-
glem vozniku kaj vedel, da 
o tem sporoči na telefonsko 
številko 92, prav pa bi bilo, da 
bi se neznani pobegli voznik 
sam oglasil na najbližji poli-
cijski postaji ali poklical na 
isto telefonsko številko. 

Nesrečno zavijanje 
Na magistralni cesti v kraju 

Opoka se je, v petek, 3. decem-
bra popoldne, pripetila nezgo-
da, v kateri je bila ena oseba 
hudo telesno poškodovana, 
gmotna škoda na vozilih pa 
znaša okoli 200 tisoč tolarjev. 

Štefan Lončar (48) iz Celja 
je vozil o.sebni avtomobil iz 
smeri Šentjurja proti Štoram. 
Ko je pripeljal do odcepa ceste 
za Kompole, je zavijal v levo 
v trenutku, ko je iz šentjurske 
smeri pripeljal voznik osebne-
ga avtomobila, 47-letni Vladi-
mir Prosenik iz Celja, ki je tr-
čil v levi bok avtomobila voz-
nika Lončarja, ki je v nezgodi 
utrpel hude telesne poškodbe. 

M. A. 

mini KRIMICI 

Policista boicsnil 
v glavo 

Policijsko postajo v Laškem 
so v ponedeljek, 29. novembra 
zvečer, obvestili, da je na Sa-
vinjskem nabrežju v Laškem 
potrebna intervencija zaradi 
kršitve javnega reda in miru. 
Na kraj dogajanja sta nemu-
doma prispela dva policista. 

Tam sta zalotila 17-letnega 
Laščana Danijela, ki se je vož-
nji v policijskem vozilu uprl 
tako, da je najprej nekajkrat 
z roko udaril po pločevini, na-
to pa se je lotil še enega od 
policistov. Udaril ga je v glavo 
in ga lažje telesno poškodoval. 
Policista sta ga po tem s stro-
kovnim prijemom obvladala, 
vklenila v lisice in pripeljala 
na policijsko postajo. Pri hoji 
po stopnicah je Danijel padel 
in si poškodoval arkado, v po-
licijski pisarni pa je policistom 
grozil, da bo z njimi obraču-
nal. Ker je fant mladoleten, so 
poklicali njegova starša, a je 
tudi pred njima demonstriral 
svoj bes taico, da je dvakrat 
treščil z glavo v steno. Končno 
se je jezni mladenič le umiril. 
V celjski bolnišnici so mu ob-
vezali rane, zaradi kaznivega 
dejanja poskusa preprečitve 
uradnega dejanja uradni osebi 
pa bo moral na sodišče. 

Vsaicega nelcaj 
v noči na torek, 30. novem-

bra, je neznani storilec vlomil 
v Ribiško kočo na Cankarjevi 
cesti v Velenju. V notranjost je 
prišel tako, da je razbil oken-
sko steklo, ukradel pa je 260 
zavojčkov cigaret, 47 vžigalni-
kov, 3 steklenice žganih pijač, 
več kilogramov mesa in mes-

nih izdelkov ter okoli 8 tisoča-
kov gotovine. Z dejanjem je 
lastnika, Zlatka L. iz Lokovice 
pri Velenju, oškodoval za okoli 
100 tisoč tolarjev. 

Tudi lisička 
v noči na sredo, 1. decem-

bra, je nekdo skozi okno, ki ga 
je poprej razbil, vlomil v sta-
novanjsko hišo na Cesti v Lo-
krovec v Celju. Odnesel je tele-
vizijski sprejemnik, video re-
korder, fotografski aparat in 
ovratno krzno polarne lisice. 
Štefka R. je oškodovana za 
približno 100 tisoč tolarjev. 

Naložil si je bruse 
v noči na četrtek, 2. decem-

bra, je neznani storilec vlomil 
v stanovanjsko hišo v Ravnah 
23 v Velenju. Iz tamkajšnjega 
priročnega skladišča je o i i e -
sel okoli 70 brusilnih in rezal-
nih plošč ter s tem Stanka K. 
oškodoval za okoli 30 tiso-
čakov. 

Specialist za barok 
Neznani zmikavt je v letoš-

njem septembru ukradel pete-
ro baročnih kasetnih vratnih 
kril, ki so bila shranjena na 
prvotnem mestu v dvorcu 
Zgornji Lanovž na Čopovi uli-
ci v Celju. Gre za vrata, ki so 
izjemne kulturno umetniške 
vrednosti. Občina Celje, ki je 
lastnica te ukradene dragoce-
nosti, je oškodovana za okoli 
milijon 750 tisoč tolarjev. 

Vlomil v diskont 
Neznani storilec je v noči na 

3. december vlomil v Vegrado-

vo diskontno prodajalno na 
Kajuhovi ulici v Šoštanju. Od-
nesel je večjo količino cigaret, 
žganih pijač, kave, nekaj pa-
rov obuval, prehrambene pro-
izvode itd. Vse skupaj je vred-
no okoli 250 tisoč tolarjev. 

Vratovina iz vikenda 
v času od 30. novembra do 

3. decembra je neznani storilec 
vlomil v vikend v kraju Škalce 
na Konjiškem. Ukradel je dva 
kilograma vratovine in moško 
pižamo, korajžo pa si je dajal 
s šilčki alkoholnih pijač. 

Tat s tremi kožami 
v noči na 3. december je 

nekdo vlomil v stanovanjsko 
hišo v kraju Dobrava pri Slo-
venskih Konjicah. Ukradel je 
različna oblačila, dve temnor-
javi konjski koži in eno telečjo, 
sesalec za prah, posodo iz ner-
javečega jekla ter dve stekle-
nici žganja. Lastnika je s tem 
oškodoval za približno 150 ti-
soč tolarjev. 

Tat z american 
kartico 

Tisti neznani storilec, ki je 
minulo soboto ponoči vlomil 
v golfa, ki je bil parkiran na 
Jurčičevi ulici v Celju, je iz 
vozila ukradel denarnico z ne-
kaj gotovine, bančne čeke, 
plačilno kartico american in 
lastnikovo osebno izkaznico. 

Oiala! 
Prejšnjo soboto, v času med 

7. in 8. uro, je neznani storilec 
izkoristil krajšo odsotnost 
lastnice oziroma prodajalke 
lokala O-la-la v prostorih lev-
ške Lene. Iz izložbene ponud-
be je izmaknil nekaj kosov 
modnih oblačil in lastnico lo-
kala, Darjo K. iz Košnice pri 

Celju, oškodoval za okoli 140 
tisoč tolarjev. 

Okradel planince 
Prejšnji teden je neznani 

storilec splezal na balkon in 
vlomil v planinski dom na 
Svetini. Ukradel je dve ponvi, 
nekaj kosov različnega mesa, 
dva zaboja s (polnimi) stekle-
nicami vina, 30 zavitkov ciga-
ret, dve odeji in cel karton to-
aletnega papirja. Zdaj bo lah-
ko kar nekaj časa v toplem 
spal, kadil, pil jedel i n . . . 

Prisilna umiritev 
Prejšnji teden ponoči so ob-

čani obvestili velenjsko poli-
cijsko postajo, da se v stano-
vanjskem bloku v Šaleku 84 
nahaja Fahir M. (39), ki je tako 
alkoholno razdražen, da soseš-
čina ne more spati. Ko sta Fa-
hira obiskala dva policista, ji-
ma ni hotel pokazati nobenih 
osebnih dokumentov in se za 
njune ukaze sploh ni hotel 
zmeniti. Zaradi tega je bila 
potrebna uporaba fizične sile, 
Fahir pa se je branil tako, da je 
enega od policistov udaril 
z roko in obrcal ter hotel zbe-
žati. Končno sta ga policista 
obvladala in ga privedla na 
policijsko postajo, kjer se je 
treznil do belega dne. Zoper 
upornika so sestavili tudi ka-
zensko ovadbo. 

Izginuli Šved 
s parkirišča na Okrogarjevi 

ulici v Celju je prejšnji konec 
tedna neznani storilec v nez-
nano odpeljal osebni avtomo-
bil znamke volvo, tip 460 1.6, 
temno modre kovinske barve, 
reg. št. CE B4-966. Vozilo, ki je 
vredno okoli 2 milijona 500 ti-
soč tolarjev, pogreša lastnik 
Rudolf K. iz Okrogarjeve 

M. A 
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ODMEVI 
Naša 
ravnateljica je 
super O.K. 

Kaj vse lahko novinar raz-
bere iz preproste otroške an-
kete in kako jo komentira, smo 
lahko prebrali v Novem tedni-
ku, petindvajsetega novembra 
na strani šest. 

Mentorica novinarskega 
krožka sem že trideset let, 
a doslej še nisem doživela 
takšnega komentarja oziroma 
kritike svojega dela. Člani 
krožka — kar nekaj generacij 
(med njimi so tudi današnji 
novinarji raznih časopisov, te-
levizije, radia) so vsa leta pisa-
li svoja mnenja o aktualnostih 
na šoli in o drugih zadevah, 
a doslej še nobeno ni bilo tako 
posmehljivo komentirano kot 
to zadnje. 

Pri svojem delu sem suvere-
na, od sveta in vodstva šole 
nisem odvisna. Temo ankete 
sem izbrala kot pred tem mno-
go drugih pač zato, ker se mi je 
zdela aktualna. Otroška mne-
nja o ravnateljici šole so na-
stala brez posebne motivacije 
oziroma moje sugestije (tega 
sem se posebej izogibala, če-
prav dobro vem, da je otrokom 
na šoli lepo ravno zaradi rav-
natelj ičinih zahtev do učite-
ljev in njenega odnosa do 
učencev), ki bi lahko vplivala 
na rezultat ankete. Pri pisanju 
člani novinarskega krožka (in 
trije osmošolci nečlani, ki so se 

tedaj mudili v istem prostoru 
- knjižnici) zagotovo niso čutili 
nobenega »spora« na šoli. 

Da smo (mislim na člane 
krožka in sebe) poslali anketo 
v Novi tednik, je bila pač naša 
napaka. Namenjena je bila 
drugam, kamor redno dopisu-
jemo in kjer nam tudi objav-
ljajo. Sporna anketa je bila 
tam delno objavljena, vendar 
brez komentarja. 

»Posmeh« je bil otroški pri-
spevek samo tistim, ki že od 
pomladi v zvezi z našo ravna-
teljico mislijo slabo in delujejo 
proti njej. 

Da bi anketa v Novem ted-
niku »zagledala luč sveta«, ni-
sem upala, saj rubrika Vrtiljak 
že dolgo ni več namenjena 
otrokom. O tem so v uredni-
štvo Novega tednika pisali 
člani novinarskega krožka, 
a so bili le posmehljivo zavr-
njeni. (Pred več kot dvajsetimi 
leti so v Celjskem tedniku prav 
na željo vztrajnih članov šol-
skih novinarskih krožkov na-
menili poseben prostor zanje. 
Prej so jim objavljali v rubriki 
Pisma bralcev.) Mislim, da 
takšno ravnanje ne more biti 
vzpodbudno za mlade, ki išče-
jo svoj prostor pod soncem in 
potrditev za svoje delo. 

O »podpori aktiva ravnate-
ljev«, ki bo »poslej nekoliko 
usahnila«, ne bi govorila, na j 
o tem prizadeti sami presodijo, 
in če so pravi l judje za svoje 
poslanstvo, otrokom gotovo ne 
bodo zamerili. 

. Nobena anketa ni čisto 
spontana. Vedno mora nekdo 

-zastavit i temo. Kako in koliko 
jo predstavi, pa je drugo vpra-
šanje. 

Mislim, da so člani novinar-
skega krožka gotovo imeli 
pravico povedati svoje mne-
nje, ki so sad njihovega prepri-
čanja in nekajletnih izkušenj. 
Ni pa lepo in prav, da odrasel 
človek, kot je gospa novinar-
ka, avtorica komentarja (na-
slov in ostali podatki so zapi-
sani v uvodu) izrabi to za be-
sedni napad na kolektiv (ve-
činski del) šole, iz katere učen-
ci izhajajo. 

LJUDMILA CONRADI, 
Mentorica novinarskega 

krožka na OŠ Frana Roša 
v Celiu 

Ali res odločno 
proti trasi 
avtoceste? 

K temu pisanju me je spud-
budil članek v Novem tedniku, 
kjer je navedeno, da so na vseh 
javnih razpravah v občini Ža-
lec rekli odločno ne. Kdor je 
bil prisoten na teh javnih raz-

'pravah, je prav gotovo dobil 
občutek, da je temu res tako. 
Saj so že razni medklici in plo-
skanja govornikom pokazala, 
da so nekateri verjetno tudi 
prizadeti prepričljivo razlaga-
li, da tisto, kar so pripravili 
strokovnjaki, ne drži, ampak 
da je resnica na njihovi strani. 
V teh dnevih je pač vsakdanja 
tema pogovora avtocesta. In 
tako srečaš enega ali d n ^ e g a 
kmeta ali uslužbenca iz Šem-
petra ali Ločice pri Polzeli, pa 
je v pogovoru čisto drugačna 
slika. Nekdo iz Šempetra mi 
pravi: »Saj sem bil na javni 
obravnavi za avtocesto v Žal-

cu, pa tUdI večina Šempetra-
nov se strinjamo z načrtovano 
cesto, veste, se kar bojimo, če 
se bi zaradi prerekanj gradinja 
odložila. Kje sem si pa upal 
kaj reči ali spregovoriti, ko pa 
so bili Gršovljani tako glasni 
in hudi. Tukaj ob cesti vsak 
čas čutimo, kako potrebna je 
avtocesta, tisti, ki so bolj od-
daljeni, pa jim je vseeno ali bi 
se zgradila zdaj ali pozneje.« 

Enakih misli je bil kmet iz 
Ločice pri Polzeli pa čeprav 
mu avtocesta vzame precej 
zemlje. »Ko vidim te dolge ko-
lone pločevine, ne morem biti 
takšen, da bi rekel, ne. Pa če-
prav bom tudi sam prizadet. 
Pustimo strokovnjakom, naj 
oni računajo in rišejo, saj so 
končna tudi usposobljeni in 
plačani za to.« 

Pa še eno pripombo sem sli-
šal. Ce bi tisti, ki so sedaj naj-
bolj glasni, živeli ob sedanji 
cesti, bi prav gotovo drugače 
mislili, kot pa sedaj govorijo. 

Iz vsega gornjega sem trdno 
prepričan, da je želja večine 
Savinjčanov, da se avtocesta 
čimprej zgradi, stroka pa na j 
reče kje. Kajti vsak dan je težji 
za tiste, ki se vozijo po sedanji 
cesti v službo. Vsak dan je težji 
za tiste, ki ob cesti živijo in 
vsak dan so bolj v nevarnosti 
življenja mnogih, tudi naša. 
Zaradi vsega tega: »Ali smo 
res odločno proti trasi avto-
ceste?« 

PETER PUNGARTNIK, 
Polzela 

»Kie si, 
pravica?«ll. 

Cenjeno uredništvo, na moj 
obupni klic, kje je pravica, ker 
se že dve leti potikam od vrat 
do vrat, da bi od Ane Jančar iz 
Celja končno izsilila kupnino 
za mojo hišo v Laškem, se je na 
moje pisanje oglasil doc. dr-
. Konrad Plauštajner, odvetnik 
iz Celja. 

Naj ponovim: po 25 letih ga-
ranja sva z možem v Rečici do-
gradila družinsko hišo. V hišo 
sva vgradila ves zaslužek, ki 
sva ga prihranila tudi z delom 
v tujini. Ker sta otroka šla po 
svoje, mož pa mi je umrl, sama 
nisva mogla,več vzdrževati hi-
še in sem se v dogovoru z otro-
koma odločila, da hišo 
prodam. 

Hiša je bila ocenjena s sod-
nim izvedencem, kupnina do-
govorjena v nemških markah. 
Vso zadevo bi naj izpeljala ne-
ka Ana Ikebana iz Celja, ki 
ima za to registrirano podjetje 
in je baje strokovnjak za te 
zadeve. Pozneje sem ugotovila, 
da gre za Ano Jančar, žensko, 
ki te z neprestanim govorje-
njem in hvalisanjem zna v tre-
nutku prepričati, da je vešča 
teh stvari. 

In jaz sem verjela. Ko pa tu-
di po nekaj mesecih stvari niso 
tekle po dogovoru, sem začela 
sumiti, da nekaj ni v redu. In 
res ni bilo. Očitno sem žrtev 
goljufije, saj sem ostala brez 
hiše in brez denarja. Jančarje-
va pa me je pod pretvezo vseli-
la v stanovanje svojega sina, 
kjer sem morala cele noči po-
slušati grožnje po telefonu 
neznancev, ki so grozili njene-
mu sinu in njej, misleč, da on 
živi v stanovanju. Tega stano-
vanja pa pod nobenim pogo-
jem ne sprejmem! Nihče mi ne 
more proti moji volji nekaj 
vsiliti - saj vendar nisem otrok. 

Kako ne bi bila v človeški 
stiski, če sem ostala brez vse-
ga. Res je, da zaradi bolezni 
nisem mogla na sodišče in res 
je, da sem zavrnila pomoč ene-
ga odvetnika iz preprostega 
razloga: denarja imam komaj 
še za preživetje, kaj šele za 
drage odvetnike, saj mislim, 
da je krivica tako očitna, da ga 
ni sodišča in sodnika, ki bi 
lahko drugače presodil. 

Šele potem sem se na nasvet 
drugih odločila, da vso zadevo 
p r ^ o č i m ustreznim organom, 
da zadevo raziščejo. In to t ra-
ja, traja, traja, jaz pa že dve 
leti hodim od vrat do vrat, da 
bi dobila samo to, ponavljam, 
samo — svoje. Mene ne briga, 
kako so v pogodbi pisali manj-

še vsote in dinarsko vrednost. 
Dogovor je bil v markah, cena 
tudi, kupec pa je svoje obvez-
nosti v roku in v celoti po-
ravnal !!! 

Kje je torej denar? Kje pri-
bližno 90 tisoč mark, kolikor 
je razlike in sem jaz z mojima 
otrokoma ogoljufana. Če bi jaz 
pri vsaki prodaji zaslužila to-
likšen denar, bi se lahko hvali-
la, kako sem najbogatejša Ce-
Ijanka in celo najela doc. dr-
. Plauštajnerja, da na j pred so-
diščem in svetom dokaže na-
sprotno od resnice. Če me ne bi 
bilo sram. In seveda, če bi za 
kakršenkoli denar našla od-
vetnika, ki bi bil pripravljen 
pomagati spraviti neuko sta-
rejšo izčrpano žensko ob hišo 
in na beraško palico. 

DOROTEJA NEMEC, 
Celje 

Javna vprašanja 
vodji enote 
Temeljnega 
sodišča v Celju 

Pod gornjim naslovom ste 
objavili v NT, dne 25. I L 1993, 
pismo Franca Klemna in Ma-
rije Milinkovič. 

Danes, 1.12.1993, pa sem 
prejel pismo vodje Enote Celje 
Temeljnega sodišča v Celju, 
sodnika g. Vladimirja Klariča, 
v katerem odgovarja na javno 
zastavljena vprašanja. Odgo-
vori povsem zadovoljujejo pri-
zadeta. Hkrati se zahvaljujeva 
g. Klariču za intervencijo, ka-
tere rezultat je sprovedba 
preknjižbe. 

FRANC KLEMEN, 
Štore 

PREJELI 
S E O 

Agonija štorskih 
železarjev 

Več kot očitno je, da name-
rava vodstvo Slovenskih žele-
zarn zapreti štorsko lokacijo 
in tako povzročiti izgubo dela 
številnim posameznikom iz 
celjske regije, saj so na udaru 
predvsem delavci iz Štor, 
Šentjurja in Šmarja pri Jelšah. 
Agonija štorskih železarjev se 
torej izteka v sklepno fazo. 
V medijih obveščanja pa so bi-
la zadnje dni večkrat izrečena 
dejstva, ki jasno pokažejo na 
neupravičenost sklepa o za-
prt ju Železarne v Štorah. Ta 
dejstva so plod ekonomskih 
ugotovitev raznih študij (Skla-
da Phare ali pa Mc Kinsseyeva 
analiza) o koristnosti štorske 
lokacije predvsem z vidika 
stroškovnih segmentov. V Što-
rah so stroški najnižji od osta-
lih dveh slovenskih lokacij 
(Jesenice, Ravne). Več kot 
očitno je, da gre tu za novo 
»politično« odločitev o ukini-
tvi Štor. Ta odločitev pa pri-
haja iz najvišjih segmentov 
slovenske oblasti (vlade R Slo-
venije, čeprav se raznorazni 
predstavniki vlade zapletajo 
z nasprotnimi izjavami) in jo 
vodstvo Slovenskih železarn le 
izvršuje. Sedaj sledi logični 
zaključek, da tej »politični« 
odločitvi botruje še drugi 
vzrok, ki ne upošteva ekonom-
skih izračimov. 

To je gotovo »nacionalna 
struktura« vseh zaposlenih 
v Slovenskih železarnah. 
V Štorah je najmanjši delež 
Ne-slovencev, medtem ko je 
na Jesenicah že itak 70 odstot-
kov vsega Ne-slovenskega 
prebivalstva v celotni občini 
in jim je jeseniška železarna 
osnovni vir preživetja (beri: 
izžemanja ostalih 30 odstot-
kov Slovencev). Zato sloven-
ska izvršna oblast razmišlja 
»politično« in pošilja Slovence 
»na cesto«. Štorski primer je 
pač najnovejši dokaz za takš-
no početje. Vendar se bo takš-
no ravnanje moralo enkrat za-
ustaviti; morda pri slovenskih 
premogovnikih? 

GREGOR URANIČ, 
Vojnik 

Javni poziv na 
zborovanje! 

v Nacional socialni zvezi 
Slovenije smo z ogorčenjem 
sprejeli vest, da bodo člani 
LDSa, s pomočjo proračun-
skega denarja in s popusti za 
objave reklam na RTV, zga-
njali medijski pogrom zoper 
nacionaliste; seveda na perfi-
den način. 

Gospodje v LDSu, ki se ima 
za intelektualno stranko, ena-
čijo pojme nacionalizem, šovi-
nizem, rasizem, hkrati pa po-
zabljajo, da v Sloveniji ni ek-
stremnih slovenskih organiza-
cij, saj - dosedaj - še nobena ni 
uporabljala nezakonitih sred-
stev, nasprotno, delujemo 
v skladu z zakonom. 

In prav zaradi tega, ker si je 
predsednik Državnega zbora 
privoščil laž in nam, navkljub 
izpolnjenim pogojem za razpis 
referenduma o razveljavitvi 
zakona o državljanstvu, noče 
razpisati referenduma, ter za-
radi strankarske privatizacije 
proračunskih sredstev vseh 
davkoplačevalcev in izkoriš-
čanja RTV, za katero vsi pla-
čujemo naročnino; organizira-
mo zborovanje »Za referen-
dum o državljanstvu in proti 
jugoslovenizaciji Slovenije«, 
ki bo v soboto, 11. decembra 
1993 ob 17. uri pri stavbi SO 
Grosuplje. V Grosuplju bo na-
mreč LDS pričela s to akcijo. 

Na zborovanju bomo pred-
stavili dosedanje delo, peticijo 
zoper proračunsko financira-
nje LDSovske kampanje ter 
poziv generalnemu direktorju 
RTVS, da prepreči napoveda-
ne objave protislovenskih 
spotov! 

NSZS - Nacional socialna 
zveza Slovenije, 

Predsedstvo, 
Generalni tajnik 

MATJAŽ GERLANC 

DKP Meja - brez 
meie! 

Živimo v času, ko na radiu 
ali na televiziji med reklama-
mi lahko poslušaš ali vidiš, se-
veda, če imaš srečo, še kakšen 
film, poročila ali glasbo, za 
kulturne prireditve pa že 
zmanjka časa, saj je reklam 
preveč. Reklamiramo vse, na 
tak ali drugačen način. Odpi-
ramo trgovine, gostilne, nočna 
zabavišča in vabimo obuboža-
ne državljane preko medijev 
seveda, da, če je le možno, za-
pravijo svojo mesečno žepnino 
pri njih. 

Nekatere firme pri reklami-
ranju ne izbirajo sredstev za 
svoj ekonomski razvoj, med 
njimi trenutno najbolj izstopa 
DKP Meja iz Šentjurja, kjer se 
za denar veselijo tudi zakola. 
Da zakola, prav ste prebrali. 
Ne vem, če se katero živo bitje 
na svetu, pa naj gre tudi za 
kokoš, veseli smrti. Reklama 
v svojem zaključnem delu pra-
vi: »Se novih kupcev ali zakola 
veselimo«. Zares udarno in 
»humano«, mogoče bi bilo še 
bolj udarno, če bi napisali: »V 
DKP Meji damo vse zaklati, 
samo da bi bili mi v vodstvu 
bolj bogati«. 

Tudi jaz na žalost vem, da je 
denar sveta vladar, pa vendar 
ne zavidam bogatim v denarju 
in revnim na umu. Izumiteljem 
te famozne reklame pa pre-
puščam sodbo kam spadajo 
— jaz vem. 

dr. vet. med. GREGOR 
BEZENŠEK, Šentjur 

Uredništvo: Tudi mi se stri-
njamo, da vse ni najbolj pri-
memo za uporabo v reklamnih 
tekstih. Hkrati pa ugotavlja-
mo, da je g. dr. vet. med. Gre-
gor Bezenšek potreboval več 
kot dve leti, da je ugotovil 
spornost omenjenega teksta. 
Gospoda Bezenška bi radi 
opozorili, da smo v Novem 
tedniku in Radiu Celje s števil-
nimi prispevki opozarjali na 
probleme v zvezi z varstvom 
živali, potrebnih azilov zanje 
itd. Propagandne tekste pa 
lahko umaknemo šele, ko to 
zahteva naročnik. 



Nisem »močvirnilf«, 
Celjan sem 

Darko Klarič, direktor Studia Publikum - utopična kopija Berlusconlja ali preporodIteU celjskega 
nogometa? 

Kaj je hoja po žerjavici? 
Prav gotovo tudi to, da pri-
deš iz Ljubljane in poskušaš 
v Celju narediti veliko stvar. 
Še posebej, če gre za nogo-
met, ki je nekoč v mestu ob 
Savinji bil to, kar je mno-
gokje po svetu, torej najbolj 
pomembna postranska stvar 
na svetu, vendar tudi šport, 
ki smo ga nekaj časa ignori-
rali, če ne celo prezirali in se 
ga sramovali. 

Danes je nogomet v Celju 
spet na vrhuncu, ima vse ti-
sto, česar dolgo ali pa nikoli 
ni imel, denar, dobre igralce, 
rezultate, ugled, samo gle-
dalcev ne toliko, kolikor bi 
se spodobilo za dosežene 
uspehe. Tretjeuvrščena eki-
pa državnega prvenstva, ki 
je na polovici državnega pr-
venstva celo pred za sloven-
ske razmere slavnim Mari-
borom (tako kot če bi za ita-
lijanske pod ime slavni šteli 
na primer rimski Lazio) in ki 
je prvič v svoji zgodovini 
igrala (imenitno) celo v po-
kalu evropskih pokalnih 
zmagovalcev, igra doma 
v Celju, pred 500 gledalci. 

To je hipoteka, ki jo mora 
upoštevati »boss« celjskega 
nogometnega kluba Publi-
kum, Darko Klarič, eden pr-
vih uspešnih slovenskih po-
slovnežev kapitalističnega 
tipa. 

Dedek mraz, utopist 
ali blznlsmen 
z nosom? 

Kdo je kriv za nerazumlji-
vo hladnost celjske nogmet-
ne publike? Ali »boss«, (be-
sedo lastnik kluba Darko 
Klarič odsvetuje uporabljati, 
ker klubi po zakonu še niso 
privatni, čeprav se ve, da je 
sponzor vsaj začasni lastnik, 
kajti nogometne romantike, 
z malo družbenega denarja 
in veliko družbenega morali-
ziranja, je že zdavnaj konec. 
Zato naj bo za čiste pojme 
samo »šef« kluba.) Zato ker 
si je drznil zradirati ime 
Kladivar, kot izrazito celj-
sko institucijo in tradicijo, 
pripeljati v klub ljudi iz 
Ljubljane in tako morda po-
kazati domačim voditeljem, 
da so nesposobni? 

»Kmalu bo dve leti, kar so 
ga nekateri člani uprave ta-
kratnega Ingrad Kladivarja 
(Ramšak, ki je še edini akti-
ven od stare garniture, in 
Aškerc) povabili, da bi jim 
pomagal. Najprej samo kot 
sponzor, potem pa so si žele-
li, sam pa nič preveč, da bi 
prevzel pobudo v klubu. 
»Potem smo se dogovorili, da 
Studio Publikum prevzame 
vse obveznosti iz delovanja 
nogometnega kluba in to 
smo tudi pravno ustrezno 
uredili, kolikor je to zakono-
daja omogočala. Nikoli ni-
sem imel ambicij, da bi po-
stal lastnik kluba, to je ne-
umnost. Res pa je, da se 
mnogi novinarji niso želeli 
niti pogovarjati z mano in da 
so mi marsikaj podtikali ter 
tako dezinformirali javnost. 
Bolj malo priložnosti sem 
imel, da bi lahko pojasnil 
stvari.« 

Ne morem se upreti vtisu, 

da je njegovo pripovedova-
nje bolj podobno izpovedi 
dedka Mraza, kot pa poslov-
neža, ki je preudaren v inve-
stiranju. Namreč, zakaj po-
skusiti z nogometnim pro-
jektom v Celju, ki je bilo v ti-
stih časih, vsaj kar športa ti-
če, z majhno izjemo rokome-
ta, popolnoma mrtvo šport-
no mesto, pa tudi drugače 
precej zaspano in depre-
sivno. 

Darko Klarič odgovarja: 
»V redu, slišal sem: >Ljub-
Ijančan je, močvirnik.< To je 
stvar filozofije. Vendar jaz 
sem Celjan, tri leta sem živel 
v Celju in nogomet v Celju 
delamo za Celjane in celjsko 
regijo. . . je pripeljal svoje 
ljudi iz Ljubljane?... Ljudje 
božji, v določenem trenutku 
sem bil popolnoma sam. Vsi 
so gledali iz okolice, kaj se 
bo zgodilo, saj so bili prepri-
čani, da bo stvar propadla. 
Nihče mi ni ponudil roke, res 
pa je, da je tudi sam nisem 
iskal, ker je nisem imel pra-
vice iskati. Če sem zagrizel 
v jabolko, moram najprej se-
bi dokazati, da zmorem, šele 
potem imam pravico, da re-

čem, zdaj pa je res čas, da 
skupaj sedemo za mizo. Ven-
dar, vedno več imam zelo do-1 
brih prijateljev iz Celja, ki so 
pripravljeni sodelovati 
z nami.« 

Nova metla na začetku bo-
lje pometa, za vse ni bilo 
prostora v klubu. Nov duh 
pomenijo tudi novi ljudje. 
»Nekateri ljudje so se zelo 
trudili in imajo velike zaslu-
ge za razvoj nogometa, zato 
jim gre vsa čast. V časih, ko 
je bilo veliko ljudi na nogo-
metnih tekmah, je bilo tudi 
veliko poštenih športnih de-
lavcev. V trenutku, ko je 
klub nekaj pomenil, pa so 
prišli tudi ljudje, ki so imeli 
interes, da se pojavljajo na 
pomembnih dogodkih, da bi 
bili vplivni, niso pa za to nič 
prispevali. Pa pozabimo to.« 

S spremembo imena, iz 
Kladivarja v Publikum, si je 
nakopal precejšen bes kon-
servativnega lobija v klubu 
in seveda tudi v celjski 
športni javnosti. »Verjetno 
sem storil napako, ker nisem 
postopoma spreminjal ime-
na: najprej bi moral biti Pu-
blikum Kladivar, potem sa-
mo Publikum. Takšen pre-
hod bi bil najbrž manj boleč. 
Vendar pa je v spremembi 
imena samo majhen odstotek 
krivde za slab obisk na Skal-
ni kleti, to kažejo tudi naše 
raziskave. Predvsem gre za 
slabšo kakovost nogometa 
v Sloveniji nasploh. Razu-
meti pa morate tudi mene: za 
nogometni klub Publikum 
sem žrtvoval ves svoj prosti 

čas in denar, ob tem pa sem 
vedel, da ne morem ničesar 
zaslužiti. Moj edini cilj je bi-
lo dokazati svoje sposobno-
sti, te pa sem lahko potrdil 
samo z imenom Publikum,« 
pojasnjuje Darko Klarič. 

Iz te spremembe imena res 
ne gre delati drame. V športu 
se danes ne živi od romanti-
ke in nostalgije, marveč od 
denarja. Športni profesiona-
lizem nima nobene zveze 
s sentimentalnostjo. Za pri-
mer si spet lahko pogledamo 

Italijo, Košarkarski klubi na 
apeninskem polotoku, če je 
potrebno, vsako leto zame-
njajo ime kluba, če novi 
sponzor le zagotovi denar za 
nastopanje. Slavni italijan-
ski klub Ignis iz Vareseja je 
po dolgih letih slave s tem 
imenom, potem vsako leto 
spremenil ime: Mobilgirgi, 
Emerson, Turisanda.. . Pa so 
vsi vedeli za koga gre in klub 

je še naprej dosegal sijajne 
rezultate. 

»Strah me Je 
prevelike moči« 

Bolj pomembno je, da se 
v Celju spremeni filozofija 
gledanja na šport, ne samo 
na nogomet. Darko Klarič je 
res pionir, pa čeprav sedaj ni 
pomembno, ali bo njegov no-
gometni projekt v Celju 
uspel ali ne. Prerokovanje 
v tem primeru je povsem ne-
produktivno, še več, gre bolj 
za komplekse. Sicer pa zase 
pravi, da je sploh med tisti-
mi, ki orjejo ledino. Tudi 
v prvih korakih Slovenije 
k pravemu kapitalizmu. Nje-
govo podjetje Studio Publi-
kum je bila prva propagand-
na agencija v zasebni lastr 
v Sloveniji, prej pa so delo-
vali kot Trajna delovna 
skupnost, ker se drugače po 
tedanji zakonodaji niso mo-
gli registrirati. Danes pa je 
takšnih agencij v Sloveniji 
že okrog sedemdeset. Podjet-
niški duh preveva kar v dru-
žini, zelo uveljavljen in tr-
mast podjetnik je tudi nje-
gov brat Rudi, znani televi-
zijski snemalec, oba skupaj 
pa sta se s svojimi pogledi 

hitro sprla na nacionalni te-
leviziji. Teh časov se Darko 
Klarič takole spominja: »Ko 
smo televiziji Slovenija pri-
nesli za 500 tisoč DEM posla, 
so nam dali kava in nas poh-
valili, ko smo jim prinesli za 
milijon mark posla, so nas 
gledali zelo postrani, ko smo 
jim prinesli za 2 milijona 
DEM posla, so nas sovražili. 
To so grde besede, vem. Ven-
dar ne narobe razumeti, so-
vražiti je pomenilo v na-
sprotnem smislu. To je bil 
neke vrste strah, da bi posta-
li premočni,« 

Ali je Darka Klariča strah 
prevelike moči? »Ni dobro, 
če si premočen, celo neunmo 
je. Na nek način me je res 
strah«, priznava, , , »Za-
kaj?,.. Kennedya so ubili.« 
No, grozijo, mu ne. »Zame 
denar sam po sebi ne pomeni 
nobenega blaznega zado-
voljstva,« trdi Darko Klarič, 
»Zame je zadovoljstvo 
ustvarjati denar, zavedanje, 
da sem tega sposoben. Nikoli 
nisem imel denarja. Do 
30, leta nisem imel prave 
službe,« 

Za imidž podjetja Studia 
Publikum pa je bil vložek 
v nogomet najbrž zelo po-
memben: »Seveda. Moji lju-
dje so hitro izračunali, da bi 
samo v lanski sezoni, na na-
cionalnem radiu in v osred-
njih časopisih za promovira-
nje imena Studio Publikum 
morali plačati približno 480 
tisoč DEM,« pojasnjuje Dar-
ko Klarič, 

Neumno Je biti 
državni prvak pred 
500 gledalci 

Dejstvo je, da Darku Kla-
riču zaenkrat uspeva. Klub 
na robu razsula je uspel 
spraviti v evropski nogomet-
ni pokal, jesenski del držav-

»Malo sem res čuden človek, 
lahko bi tudi kdo rekel, da sem 
nor. Vsak ima pravico, da mi-
sli o meni, kar hoče. Dejanja, 
ki govorijo o meni, pa so na-
slednja: vsakemu lahko pogle-
dam v obraz, povsod, kjer smo 
bili, smo nekaj ustvarili s svo-
jimi rokami in predvsem 
z delom.« 

»Vožnja z nogometnim klu-
bom Publikum je kot dirkanje. 
Rad vozim hitro, vendar nikoli 
prehitro, rad tvegam, vendar 
imam stvari vedno pod kon-
trolo. Še nikoli nisem imel 
prometne nesreče, čeprav vem, 
da lahko pride jutri.« 

Darko Klarič se je rodil leta 1945. V svoji karieri je bil dolgo-
letni športni novinar, ki je zelo poznavalsko spremljal moto 
šport, nekaj let je bil urednik Vala 202 na Radiu Slovenija, znan 
je bil tudi kot tekmovalec v rallyu. Njegovo podjetje Studio 
Publikum je bila prva privatna tržna agencija pri nas. Kmalu bo 
minilo dve leti, odkar je postal šef nogometnega kluba Publi-
kum. Je poročen, oče treh otrok. 

Edo Einspieler - Huuuu . . . uh 
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DEM, premije igralcev za 
zmago, če so na tretjem me-
stu so 200 mark, najdražja 
pogodba v klubu je 15 tisoč 
DEM, dobri igralci, če dobro 
igrajo, lahko zaslužijo pri-
bližno 2 tisoč DEIVI na me-
sec, samo od nogometa lahko 
v Celju solidno živita po 
Klaričevih besedah le dva 
igralca, obogateti pa ne more 
nihče. Od Publikuma so po 
Klaričevem mnenju bogatej-
ši SCT Olimpija, Maribor 
Branik, Potrošnik, Mura itn. 

Nogometni projekt Pubii-
kum Darka Klariča v Celju 
se seveda še vedno lahko tu-
di izjalovi, »Brez gledalcev 
ni prihodnosti nogometa 
v Celju«, pravi Darko Klarič, 
»Neumno je, na primer, ime-
ti državnega prvaka pred 
500 gledalci, V upravnem 
odboru smo si postali enotni, 
da je napočil čas, da ponudi-
mo novo rešitev: da bi orga-
nizirali delniško družbo, ka-
tere dejavnost bi bila na ra-
zličnih področjih, od trgovi-
ne do športa, torej ne bi bila 
vezana samo na nogomet. 
Kako pritegniti vlagatelje 
v delniško družbo, je seveda 
velik problem. Po svojem 
smislu in pravni organizaci-
ji, naj bi bila delniška druž-
ba dobičkonosna zadeva, 
z vso odgovornostjo pa mo-
ram povedati, da najmanj 
5 let ta delniška družba ne 
more prinesti nobenega do-
hodka, V delniško družbo pa 
bi se morali vključiti tako 
veliki in mali delničarji, ti-
sti, ki imajo nekaj denarja in 
ki so pripravljeni delati. To 
bi omogočalo tudi profesi-
onalno, evropsko organizi-
ran klub, ki bi se lahko boril 
za državnega prvaka in tudi 
na evropski sceni, vendar pa 
takšen projekt prerašča 
zmožnosti Studia Pubiikum. 
Odločil sem se, da pozabim 

vse, kar sem vložil v projekt 
nogometnega kluba Pubii-
kum, v delniško družbo za-
pisujem samo vrednost bife-
ja Točka in vrednost nogo-
metašev s pogodbami. Pred-
lagal pa bom delniški druž-
bi, da bi bil 51 odstotni last-
nik, ker menim, da je to tista 
garancija, da bo nogometna 
stvar v Celju Šla naprej,« 

Ali ni vse skupaj z nogo-
metom v Celju za Darka 
Klariča le preveliko tvega-
nje? »Klub je zdaj na zdravih 
temeljih, to je trenutno naj-
bolj pomembno, naša trenut-

no uvrstitev pa presega naše 
objektivne zmožnosti. Tudi 
to mi prihaja na misel, da bi 
vrgel puško v koruzo, Čeprav 
bi to storil prvič v življenju. 
Toda poglejte, kaj bi se s tem 
zgodilo? Nogomet v Celju se 
zagotovo vsaj deset let ne bi 
pobral. Če pa bo vse skupaj 
propadlo, zame to ne bo šok, 
razočaranje, storil pa bom 
vse, da bi mi uspelo,« je od-
ločen Darko Klarič, 

ROBERT GORJANC 
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»Veliko sem slišal o Glaziji. 
Glazijo so uničili Celjani, nih-
če drug. V filozofiji ljudi je 
Skalna klet kraj, ki je bogu za 
hrbtom, čeprav je samo kilo-
meter proč od centra mesta. 
Drugje po svetu je logično, da 
je stadion malo (Umaknjen od 
mesta,« 

Edi Masnec - Končno sneg 

Mali lopovi, 
veliki kriminalci 

Za marsikoga Je. v zaporu lažje, kot na cesti - Eden od odgovorov na 
vprašanje, zakaj Jo povratništvo v skokovitem porastu 

Aleksander Novak, star devetintrideset let, je pred 
kratkim ponovno prišel iz zapora. Tokrat iz maribor-
skega. Spet je sedel zaradi vlomnih tatvin. Sodišča ga 
obravnavajo kot vlomilca in tatu - povTatnika. 

Za takšne so pravila igre drugačna. Zanje majhne 
tatvine niso več majhne. So velike in temu primerne 
tudi vsakič na novo izrečene zaporne kazni. In Alek-
sander je v sedmih letih nakradel že kar za slabih pet 
let zapora, kolikor ga je sodišče nazadnje obsodilo, to 
pa je že skoraj toliko, kot če bi koga ubil. Za uboj je po 
našem veljavnem kazenskem zakonu zagrožena kazen 
najmanj petih let zapora. Aleksander pa je vlamljal in 
kradel le zato, da je lahko preživel. Nikoli ni ukradel 
nič drugega, kot le hrano, pijačo. Zlate ure, ki bi jo 
našel na mizi ob kruhu in salami, se še dotaknil ne bi. 

Prostost le žalost 
Ko je julija letos, po prestani zaporni kazni, prišel iz 

mariborskega zapora, je postal manj svoboden, kot 
prej v zaporniškem oblačilu. Ker je bil brez ficka 
v žepu, si je moral začeti iskati delo. In ker je bil tudi 
brez strehe nad glavo, se je bilo treba spopasti še s tem 
problemom. Pa je bilo to iskanje zanj eno samo poniže-
vanje, ki ga je ponovno pahnilo v brezup - in spet za 
rešetke, 

»Spal sem kar za Savinjo, pod mostom, po hrano in 
obleko sem hodil na Karitas in se v glavnem potikal po 
parku. Septembra pa me je, ko sem brskal po mestnih 
smetnjakih, zalotil policist. Znašel sem se pri sodniku 
za prekrške, po odločbi, ki sem jo prejel, pa sem bil 
odgovoren, ker sem se klatil po Celju brez sredstev za 
preživljanje in brez urejenega bivališča, S tem sem 
storil prekršek zoper javni red in mir in si prislužil ter 
odslužil kazen štiridesetih dni zapora. Pa me ta ukrep 
sploh ni prizadel, saj sem bil v zaporu spet preskrbljen 
z osnovnim, kar človek potrebuje za preživetje. Boli pa 
me dejstvo, da sem, vsakič ko sem spet na prostosti, 
zaznamovan kot bivši zapornik in s tem brez sleherne 
možnosti, da si uredim življenje tako, da bi bilo mogo-
če normalno in pošteno živeti. Rad bi delal, kar koli, in 
rad bi imel prostor, vsaj na štirih kvadratnih metrih 
površine, kjer bi lahko spal in bi potem lahko rekel, da 
imam svoj dom,« je pripovedoval potem, ko je odslužil 
svoj štiridesetdnevni prekršek zaradi klateštva. Kje je 
Aleksander zdaj, ko je zanj »spalnica« pod savinjskim 
mostom premrzla, ne vemo zagotovo. Po neuradnih 
informacijah se je potem spet srečal s policijo in sodni-
kom za prekrške, in verjetno dosegel, da so ga spet 
poslali v zapor. Zapor je zanj v tem zimskem času 
prava odrešitev, za rešetke pa nekaterim ljudem danes 
res ni težko priti. Malo se klatiš po mestu in že si noter. 
Če si hočeš zagotoviti daljši zaporniški bivalni »pa-
ket«, je treba vsaj kaj malega ukrasti. Aleksander pa 
ima še to »srečo«, da ga sodstvo obravnava kot krimi-
nalca-povratnika, A ta človek si želi pošteno živeti, 
delati, V naših zaporih imajo vendar zaposlene ljudi, ki 
bi morali poskrbeti za svoje varovance, da se na pro-
stosti lažje vključijo v normalno in spodobno življenje! 
Se je Aleksander lahko obrnil nanje? 

Zguba, ko si na prostosti 
»Po mojih izkušnjah je praksa sodišč takšna, da 

povratnike čim strožje kaznujejo, saj so ti ljudje, ko so 
na prostosti, za družbo sama zguba, V zaporih pa 
dobijo delo in lepo opravljajo dela, ki so družbi v ko-
rist. Zase lahko rečem, da sem kot zapornik veliko in 
pridno delal na najrazličnejših deloviščih. Dober dela-
vec pa je v zaporu dobrodošel. Za svoje delo dobiš sicer 
solidno plačilo, a še več od tega dobi uprava zapora in 
zanjo je to čisti dobiček. Ko se vsakič, ko sem noter, 
oziram po sozapomikih, srečujem vedno iste obraze. 
Pogovarjamo se, kaj je kdo storil, kaj ukradel. Ta vino 
in cigarete, oni klobase itn. Vsi mi pa smo majhni 
lopovi, toda za sodišče specialni povratniki. In dobiš 
lahko tri leta zapora, ker si ponovno ukradel le nekaj 
steklenic vina in cigarete ali pa par kosov salam in 
steklenico žganja. Le kdo, ki je pameten, to lahko 
razume! Ni jih med nami malo takšnih, ki vlamljamo 
in krademo le zato, da se preživimo in da si v alkoholu 
utapljamo žalost. V zaporu pa nikogar ne briga, kako 
in kaj bo s tabo, ko prideš ven. V zaporu v Mariboru 
sem ves čas dobival le enodnevne občasne izhode, to pa 
je premalo, da bi si lahko v tem času poiskal delo ali 
vsaj skromno streho nad glavo. Največkrat sem posku-
šal te stvari urejati po telefonu, a tako vendar ne gre. 
Ko sem jih proti koncu prestajanja kazni opozarjal, da 
grem spet na cesto, ni nikogar zaskrbelo, da to pomeni 
povratek na staro pot. Tisti, ki hočemo in znamo prid-
no delati, smo v zaporih zaželeni, ža družbo pa nezani-
mivi, saj imajo z nami same probleme. Po vrnitvi iz 
zapora sem se nekajkrat oglasil na Centru za socialno 
delo v občini, kjer sem formalno prijavljen, a mi niso 
pomagali. Rekli so mi, naj grem delat k nekemu kmetu, 
kjer bi lahko tudi jedel in spal, on pa za to ni nič vedel. 
Delo sem si potem iskal sam, pri raznih obrtnikih. Pa 
sem tudi tu vsakič ponovno spoznal, da je poštenost 
figo vredna. Na začetku pogovora je že kazalo, da bom 
dobil delo, ko pa je pogovor nanesel na mojo prete-
klost, se je takoj vse nehalo, Nihče si pač ne želi imeti 
v bližini človeka, ki je bil v zaporu zato, ker je kradel. 
Povsod, kjer prosiš za delo, te tepe preteklost in potem 

še poštenost, resnica. Te črne pike se ne moreš nikoli 
znebiti. Jaz pa bi rad s tem nehal, pošteno delal. Delati 
pa znam marsikaj, ne le kot orodjar in vzdrževalec, 
kjer imam dovolj delovnih izkušenj pri vodovodih, 
sistemih centralnega ogrevanja, pri ključavničarskih 
delih. Narobe je le to, da je ta moja praksa zadnja leta 
le zaporniška. Sprašujem se, zakaj sta v zaporu sploh 
socialna in postpenalna služba, ko pa imaš v enem letu 
le dva krat stik s temi delavci. Ko se ti zapor izteka, ti 
rečejo: Išči si sam, mi pa ti bomo, če bo v naši moči, 
pomagali. Za povratnike ni nobenega razumevanja. In 
potem se čudijo, zakaj je pri nas kar 70 odstotkov 
povratništva! Bil sem star petintrideset let, ko sem 
stopil na pot kriminala, zdaj pa se sprašujem, zakaj se 
tega madeža ne morem znebiti,« 

Tako je govoril človek, ki je kot otrok in mladostnik 
živel na kmetiji na Šentjurskem, skupaj z materjo, 
očimom in polbratom. Očeta ni nikoli poznal. Razmere 
v družini so bile slabe, počutil se je zapostavljenega in 
nezaželenega ter pozneje velikokrat ogroženega, ko je 
branil mater pred nasiljem svojega očima. Zato je 
nekega dne odšel od doma in se kot strojni mehanik 
zaposlil v štorski železarni, potem nekajkrat zamenjal 
službo in odšel leta 1974 v takratno JLA. Tam se je, kot 
pravi, zapil in se v civilno življenje vrnil kot človek 
brez zaposlitve in brez strehe nad glavo. Tu pa se je 
začela njegova pot navzdol. 

Tako je govoril tudi človek, ki je bil vsakič po vrnitvi 
iz zapora po zakonu nedolžen, torej enak vsem ostalim 
neoporečnim državljanom. Je imel tudi enake možno-
sti? Po njegovem pripovedovanju ne, niti najmanjših. 
Tudi ni v pogovoru niti enkrat samkrat zanikal svoje 
krivde in odgovornosti za vse tisto, kar je storil. Da je 
sedma božja zapoved greh in si grešnik zasluži kazen, 
mu je povsem jasno. Ne gre pa mu v glavo, da mu kot 
bivšemu grešniku ni odprta prav nobena pot v poštenje 
in normalno življenje. Zato je, kot kaže, ponovno kri-
minalno dejanje ali pa vsaj prekršek zoper javni red in 
mir, zanj najprikladnejša rešitev vseh problemov, ki 
mu jih nalaga svoboda. Dovolj je, da brska po smetnja-
kih in policistu pove, da je klošar, brezdomec in držav-
ljan brez sredstev za preživljanje. Ker pa je zima dolga, 
je še bolj učinkovito vlomiti v vikend, si odrezati kos 
kruha in salame ter tam prespati. Kol specialni po-
vratnik bo imel potem na sodišču vse možnosti, da na 
toplem preživi ne le to, ampak tudi še naslednjo zimo. 

Vse pogosteje na straneh časopisnih črnih kronik 
beremo, da je neznani storilec vlomil v vikend, se tam 
najedel, prespal in odšel. Beremo, da je nekdo vlomil 
v klet ter ukradel krompir in vloženo marmelado, 
kumarice, jabolka. Take ponavadi hitro polovijo in jih 
po razmeroma kratkem postopku zaprejo. Ulovijo jih, 
ko ugotovijo, da imajo na sebi ukraden ponošen suk-
njič, ki jih greje v mrzli zimi. Takšnih suknjičev ni 
težko izslediti. Težje je z belimi ovratniki. To pa je že 
druga zgodba, 

MARJELA AGREZ 
Foto: EDO EINSPIELER 
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Miklavž obdaruje 
samo dobre 
otroke 

Moji spomini, ki že počasi 
slabijo, a ne zaradi sklerotič-
nih pojavov, ki so pogojeni 
predvsem zaradi predobre, 
zlasti pa enostransko preveč 
zgoščene, lahko bi dejali in-
tenzivne prehrane, pač zaradi 
»preteklih dni«, se kot prebli-
ski vračajo v čase mojega krat-
kohlačništva. Miklavž obda-
ruje samo dobre otroke. Seve-
da, saj je dobrotnik in dobrot-
nik je lahko samo tisti, ki ima. 

Bili smo povprečna revna 
družina povojnih časov »naj-
hujše prve svetovne vojne«, 
precej številna na otrocih, ki 
so pač bili takrat edina in več-
na sreča zakoncev, ki niso ve-
deli, kako jutri. Bili smo pač 
sreča in res je sreča, da smo 
bili takrat rojeni, ker bi danes 
ne mogli biti živi pričevalci, da 
»Miklavž obdaruje res samo 
dobre otroke«. 

Miklavževanje pri nas Slo-
vencih že od nekdaj nima le 
simbolike obdarovanja »samo 
dobrih otrok«, temveč tudi 
obračimava in to s »šibo in ve-
rigami« z otroci, ki niso pridni. 

Spominjam se svojega očeta 
iz teh nadvse pogubnih časov 
in »miklavževanja«. Tudi mi 
smo vedeli, da Miklavž obda-
ruje pridne otroke. Vedeli smo, 
da kot darove deli slaščice, cu-
krčke, druge slastne dobrote, 
tudi svinčnike in zvezke, če je 
potrebno pa tudi novo obutev 
ali toplejša oblačila. Od kod 
smo to vedeli? Vse je bilo raz-
jasnjeno drugi dan, ko so ob-
darovanci pokazali, kaj jim je 
Miklavž — ker so bili dobri 
- pretekli večer podaril. Ko 
sem naslednji dan vprašal svo-
jega očeta, zakaj se pri nas ni 
oglasil Miklavž, sem dobil od-
govor, ki ni trpel ugovora, 
»Miklavž obdari samo dobre 
otroke«. V svoji mali glavici 
sem zbral samokritičen po-
gum, da sem si priznal, da res 
nisem bil priden in zato je Mi-
klavž šel mimo nas. 

Oče je umrl in sem prevzel 
pot njegove iluzije »Miklavž 
obdari samo dobre otroke«. Ta 
aksiom me je obsedel in se ga 
še danes ne morem znebiti. 
Miklavževi večeri so minevali, 
postal sem oče otrok, vendar 
me niso več spraševali, »zakaj 
Miklavž obdari samo dobre 
otroke«. Bil je dedek Mraz, ki 
je prinašal darove vsem otro-
kom, tudi tistim, ki niso bili 
dobri. Bil sem nekako zadovo-
ljen, da me nihče od mojih 
otrok ni vprašal, zakaj Mi-
klavž obdaruje samo dobre 
otroke. 

Bila je velika vojna. V tej 
vojni sem postal zelo prizadet 
invalid. Res sem bil invalid 
z druge strani, kakor so jo po 
vojni kot edino pravilno opre-
deljevali, svojo invalidnost 
sem prenašal sam s svojo potr-
pežljivo družino.-Če je nekdo 
invalid iz kateregakoli nesreč-
nega vzroka, trpi sam največ 
in prav toliko njegovi otroci, 
ki pričakujejo »Miklavža«, ker 
so bili pridni. 

Postulati o pridnih in do-
brih otrocih ter o dedku Mrazu 
so se zmešali med seboj, ostal 
pa je postulat »Miklavž obda-
ruje samo dobre otroke«. 

Pa me je vnuk kot invalida, 
prisilno mobiliziranega Slo-
venca iz Štajerske v vojsko 
Tretjega Rajha, nedavno vpra-
šal: »Deda, ti si invalid iz voj-
ne, naš predsednik republike 
gospod Milan Kučan je sprejel 
invalide, tebe ni?! Naš pred-
sednik vlade RS gospod Dr-
novšek je tudi sprejel invalide, 
tebe ni! Predsednik Republike 
Slovenije gospod Kučan je 
sprejel »Sončni vlak« invali-
dov Evrope, ki ga je vodila 
s strani Slovenije gospa To-
mič, tebe ni bilo poleg, zakaj? 
Saj si ti veliko pretrpel za to, 
da imamo danes tudi mi, tvoji 
vnuki, »Miklavža«!? 

Premišljal sem, ka j na j od-
govorim na to resno postavlje-
no vprašanje obdarovanja do-
brih otrok po Sv. Miklavžu, pa 
sem našel res lepo razlago, 
vsem danes navzočim, pred-
vsem pa tistim, ki upravljajo 
sveta nebesa, sem odgovoril: 
»Kakor Sv. Miklavž obdaruje 
samo dobre otroke, tako so bili 
tam in tam sprejeti samo dobri 
invalidi!« 

Pa na ta način obdarujte tu-
di svoje otroke, vnuke in prav-
nuke, da ne bo več toliko ne-
potrebnih vprašanj. 

R. M. 
Naslov v uredništvu 

Prehitro zapadli 
sneg 

čeprav še ni koledarska zi- ' 
ma, nam jo je vreme zagodlo. 
Zapadel je velik sneg, ki je 
vsem prinesel nevšečnosti, saj 
nanj nismo bili pripravljeni. 
Očitno bo letos dolga in huda 
zima. Tako hoče narava. 
V dolgih zimah si na najrazlič-
nejše načine krajšamo čas, tu-
di z različnimi igrami. Za 
otroke pa je ta čas gotovo naj-
lepši. Decembra pride Mi-
klavž, praznujemo božič in no-
vo leto. Otrokom pripovedu-
jem, kako je bilo, ko smo bili 
še mi otroci, ko smo te prazni-
ke spoštovali še bolj kot jih 
danes, ker naše življenje ni bi-

lo rožnato. Vesela sem, ko vi-
dim, kaj vse imajo danes na 
voljo otroci. Zanje pripravlja-
jo igrice, folklorne nas tope . . . 
Nekdanja učiteljica Jožica Sa-
lobir še vedno rada uči otroke 
za nastope. To je res lepo. 

Upam, da nam bodo prazni-
ki vsem minili veselo, da nam 
bo kljub zunanjemu mrazu 
med sorodniki toplo in veselo. 

VIKTORIJA TOVORNIK 

Rigelnik proti 
parlamentarni 
demokraciji 

v intervjuju za nedeljsko 
številko Republike 
(21.11.1993) je predsednik 
Državnega zbora Republike 
Slovenije, mag. Herman Rigel-
nik, med drugim spregovoril 
tudi o preteklem obdobju soci-
alizma, o odpiranju Slovenije 
v Evropo in svet ter o politič-
nih strankah, oziroma o parla-
mentarni demokraciji. Narod-
ni demokrati se nikakor ne 
moremo strinjati z naslednjimi 
Rigelnikovimi bolj ali manj 
eksplicitno izrečenimi tezami: 
s poskusom olepševanja (legi-
timiranja) preteklega sociali-
stičnega sistema; z zamislijo 
o popolni odprtosti Slovenije 
v Evropo in v svet in z njego-
vim zavračanjem parlamen-
tarne demokracije in glorifi-
kacijo nekakšne »gibanjske« 
demokracije. 

Rigelnik med drugim pravi: 
»Socializem je vzdrževal raz-
meroma nizko nezaposlenost, 
nismo poznali revežev. Tudi 
občutki posameznika, da je 
morda pomemben, je bil nav-
zoč.« Izrečene nostalgične tr-
ditve se danes lepo slišijo, ven-
dar v samem bistvu zavajajo. 
Eden od ideoloških ciljev soci-
alizma je bila totalna zaposli-
tev aktivnega prebivalstva, ne 
glede na merila zdrave ekono-
mije. Zakaj Rigelnik ne poveže 
današnjega gospodarskega 
uboštva z razsipavanjem de-
narja, pridobljenega večinoma 
s tujim kreditiranjem propad-
le Jugoslavije, brez katerega bi 
le-ta nedvomno propadla še 
veliko prej. S pomočjo tujih 
kreditov in nenehnega tiska-
nja denarja si je komunistična 
elita dejansko kupovala »soci-
alni mir«. Zakaj Rigelnik ne 
spregovori o »divjem lastni-
njenju«, zaradi katerega se da-
nes v Sloveniji rojeva novi ra-
zred revežev in novi razred bo-
gatinov. Paradoksalno je, da 
bodo najbolj neizprosni do 
pravic porajajočih se socialno 
nemočnih slojev prav tisti, ki 
so še do nedavnega imeli polna 
usta delavskega samouprav-

ljanja, revolucije vseh vrst in 
socializma. 

Rigelnik se zavzema tudi za 
takšen razvojni koncept, po 
katerem naj se Slovenija »po-
polnoma odpre«: »Slovenija 
kot majhna nacionalna ekono-
mija . . . preživi . . . samo, če se 
popolnoma odpre.« Narodni 
demokrati odločno podpiramo 
evropeizacijo Slovenije in naše 
intenzivno vključevanje 
v evropske integracije. Spre-
jetje evropskih standardov in 
hkratna adaptacija slovenske 
države sodobnim postindu-
strijskim trendom je temeljni 
pogoj našega preživetja in raz-
voja. Vendar bi bilo »popolno 
odprtje« za Slovenijo kata-
strofa oz. bi pomenilo razpro-
dajo naše dežele. Zaradi rela-
tivne majhnosti bi se drobec 
»kritične mase«, ki jo Sloveni-
ja v Evropi predstavlja, pri po-
polnem odprt ju Slovenije kot 
nacionalnega sistema, hitro 
utopil v turbolenci evropskih 
integracijskih tokov. Ker takš-
ne izjave daje tako visok slo-
venski državni uradnik, je 
dvom o resnosti njegovega 
zavzemanja za uresničevanje 
nacionalnih interesov, povsem 
upravičen. 

Glede na položaj, ki ga zase-
da, pa je najbolj obžalovanja 
vredjio njegovo stališče do 
parlamentarne (strankarske) 
demokracije. V intervjuju na-
mreč pravi, da je » . . .prepri-
čan, da bo verjetno čas poka-
zal, da strankarsko življenje 
kakršnega živimo zdaj v Slo-
veniji in tudi širše v Evropi, ni 
tisto pravo. Verjetno se bomo 
začeli usmerjati bolj proti gi-
banjem, enostavno art ikulirat i 
vse interese. To je po mojem 
veliko lažje v gibanjih, kot 
v strankarskem življenju. 
.. .Politična prihodnost (je) 
v gibanjih in manj v političnih 
strankah.« Takšne trditve zve-
nijo zelo znano! Kje smo jih že 
slišali? Takole pravi ideolog 
socialističnega samoupravlja-
nja Edvard Kardelj: »Tako se 
politični pluralizem dejansko 
izraža kot oblika zatiranja av-
tentičnih interesov človeka, 
predvsem pa razrednih intere-
sov delavcev. Kajti zreducirati 
specifične in konkretne intere-
se ljudi na neko splošno, ab-
straktno politično zastopstvo 
v obliki ene ali več part i j - pri 
čemer si ti interesi pogosto na-
sprotujejo - pomeni pravza-
prav zanikati pravico nosilcev 
teh interesov, da bi bili njihov 
neposredni in avtentični pred-
stavnik« (Smeri razvoja soci-
alističnega samoupravljanja, 
1977:30). 

PETER VOLASKO, 
Narodni demokrati 

pri SKD 

Hvaležnost je 
lepa čednost 

v soboto je slovenska televi-
zija prenašala velepriredjitev 
ob petnajstletnici Moped šho-
wa. Ljubo mi je bilo, da si je 
spektakel s hvaležnostjo ogle-
dal tudi predsednik republike, 
saj je ekipa tega satiričnega 
kabareta v vseh teh letih nare-
dila njemu in njegovi stranki 
nešteto dragocenih uslug. Za-
meril sem mu le, da se je sra-
mežljivo skril med gledalce 
v tretji vrsti. 

Še ljubše bi mi bilo, če bi 
slovenskega predsednika na-
mesto na reviji obrabljenih 
politikantskih puhlic videl na 
najlepši dobrodelni oddaji Mi-
klavžev večer, ki jo je sloven-
ska televizija p r e v a j a l a na-
slednji večer. 

V Miklavževi noči, ko imajo 
mali in veliki otroci pravico do 
majhnih in velikih ter uresnič-
ljivih in neuresničljivih želja, 
pa se mi je utrnila misel, da bi 
mi bilo pravzaprav najljubše, 
če bi imela moja država druge-
ga ter drugačnega predsed-
nika. 

MIRO GRADIČ, 
Celje 

Otroci teharskih 
žrtev 
Državnemu zboru Republike 
Slovenije 
Komisija za preiskavo povoj-
nih množičnih pobojev, prav-
no dvomljivih procesov in dru-
gih tovTstnih nepravilnosti 
Gospodu predsedniku dr. Jo-
žetu Pučniku 

S pomočjo komisije »De-
mos« Celje, smo se di^avljani 
Republike Slovenije, katerih 
starši so bili brezsodno usmr-
čeni od 10.5.1945 naprej od 
pripadnikov oboroženih sil 
bivše SFRJ na Teharjih in dru-
god po Sloveniji, dne 
27.11.1993 prvič, odkar smo 
ostali brez staršev, zbrali v Ce-
lju, da bi ugotovili življenjsko 
krivico in z njo povezano uso-
do, ki nas spremlja vse do 
danes. 

Bili smo stari od O do 14 let, 
ko smo ostali brez staršev, 
brez doma, brez dokumentov 
o naši identiteti in pripadnosti 
ter brez naslova naših prebi-
vališč. 

Nekaj (okoli 60) so nas zbra-
li v znani otroški mučilnici pri 
Petričku v Celju (verodostojno 
je to opisal g. Ivan Ott v k n j i ^ 
»Ukradeno otroštvo«, knjigo je 
izdala Mladinska knjiga 
1991. leta) od koder so nas po 
nekaj mesecih razdelili po raz-
nih »otroških jaslih in domo-

vih« v Celju, Dobrni, Polzeli, 
Laškem, Šmarju pri Jelšah in 
še kje. Pečat, ki smo ga dobili 
v Teharjih, nas spremlja vse 
življenje do danes, ko imamo 
probleme pri vračanju premo-
žen j a naših staršev in sorodni-
kov, ker so naši priimki in 
imena ter drugi osebni podatki 
napisani drugače. 

V globokem upanju, sklad-
nem s človeškimi pravicami po 
evropskih merilih, ustavnimi 
pravicami naše mlade države 
in najbolj osebnem, intimnem 
človeškem upanju, vas gospod 
predsednik prosimo, da nas 
vaša komisija in vi kot pred-
sednik sprejmete, da kot pri-
zadete in žive priče povojnega 
dogajanja v bivši SFRJ, zasli-
šite in pomagate preko držav-
nega zbora popraviti krivice, 
ki smo jih in jih še doživljamo. 

Za komisijo DEMOS: 
JANEZ ČRNEJ, 

mag. MILKO MIKOU 

Obvestilo žrtvam 
nacifašistične 
vojne iz 
šentjurske 
občine 

Izgnanci, ukradeni otroci, 
taboriščniki in vojni ujetniki 
iz II. svetovne vojne tudi 
v šentjurski občini ustanavlja-
mo svoje društvo. V ta namen 
smo že imeli prvo sejo. Na njej 
smo izvolili sedemčlanski od-
bor, ki bo pripravljal ustano-
vitev društva in zbiral izpol-
njene prijavnice. 

Vabimo vse še živeče žrtve 
nacifašistične vojne, ki se še 
niso prijavili, da to storijo pri 
poverjenikih svojih krajevnih 
organizacij Zveze borcev. Čim 
bolje se bomo organizirali, tem 
uspešnejši bomo pri doseganju 
svojih pravic g l ^ e vojne od-
škodnine, dosegli pa bomo tu-
di ustrezno priznanje naše dr-
žave. Njeni zakonodajni orga-
ni že pripravljajo zakon o žr-
tvah vojne in odškodnini. 

V začetku letošnjega no-
vembra je imel v Šent jur ju se-
jo tudi republiški odbor za 
bivše taboriščnike Jasenovca, 
Stare Gradiške in Lepoglave. 
Na njej smo med drugim skle-
nili, da bomo tudi mi odločno 
vztrajali pri zahtevku po pra-
vični oziroma primerni od-
škodnini - te namreč po tolikih 
letih ni dobil še nihče od nas. 

RADO PALIR, 
tajnik Republiškega 

odbora za bivše 
taboriščnike 
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Pismo javnosti 

Novinar Jani Sova želi 
s svojimi članki vplivati na 
širšo javnost, kot v prejšnjih 
nedemokratičnih časih. V ča-
sopisu Nova doba me želi 
predstaviti, oziroma prikazati, 
kot preprodajalca mamil, nar-
komafijaša, ki zastruplja vaše 
otroke. Določeni ljudje s poli-
cije vplivajo nanj in še nekdo 
diiig, ker mi ne verjamejo, da 
sem to storil iz obupa, in iščejo 
donrmevne fantome, ki jih ni. 
Sojenje je bilo javno, iz Turčije 
sem res pripeljal mamilo, ven-
dar tam se ga da dobiti tako 
rekoč na tržnici. 

Na sojenju ni bilo nobenega 
novinarja, le en policist, ki se 
je naslajal ob moji zgodbi obu-
panca. 

Moja zgodba pa sega v 1. 91, 
ko mi je Policija (27.11.), ozi-
roma njen prizadevni in nera-
zumevajoči predstavnik zaple-
nil 2314 kg Barcaffe in 144 za-
vojčkov cigaret Marlboro, 
s pretvezo, da z le-to prekup-
čujem. Pri tem pa gospoda ni 
zanimalo, da imam doma vso 
dokumentacijo, s katero je bil 
zaseg brezpredmeten. Prispel 
je kamion in sledila je zaplem-
ba blaga, vrednega 40.000 
DEM. Vse so predali v obrav-
navo gospe sodnici za prekr-
ške Dušanki Gorjanc, ki pa mi 
je po 7 mesecih (15.5.1992) 
izročila odredbo o vračanju 
vsega, zaradi »suma za obdol-
ženca«, oziroma pomanjkanja 
dokazov. Zaradi vladinega 
znižanja prometnega davka in 
zaradi vseh obresti v sedmih 
mesecih se je dolg zvišal za cca 
24.000 DEM. Seveda ni to ni-
kogar zanimalo. 

Razmišljal sem o tožbi, ven-
dar veste, kako se je težko od-
ločiti za ta korak. Kakor pra-
vijo; »bosti se z bikom,« to je 
državno službo, je zelo težko. 

Policista postaje Celje, bo-
sta kdaj povedala, da je za-
plemba in moje uničenje bilo 
načrtovano? 

V gostilni Friderik sem bil 
zaposlen tri leta in skoraj vsak 
tolar je šel za te obresti. Veliko 
Celjanov ve, da sem delal od 
jutra do večera, vendar se dol-
govi niso občutno znižali. Ve-
liko ljudi je cenilo moje delo, 
odnos do gostov, gospod Sova 
pa me želi javnosti predstaviti 
kot postopača in brezdelneža, 
ki je hotel zaslužiti na lahek 
način. In najbolj zanimivo je, 
da ga jaz niti ne poznam! 

Veste, kako izgleda, ko ti 
pridejo domov, pa moraš pla-
čati in ne veš od kod vzeti. 

Nikoli nisem odobraval tega 
svojega početja! Koliko noči 
brez spanja! Moralni občutki 

krivde bolijo huje kot najhujša 
kazen. Nikoli nisem trdil, da 
sem nedolžen, na sodišču sem 
dejal, da si zaslužim kazen. 
Vendar največja kazen zame je 
izguba moje družine, ki sem jo 
ljubil. Bog pravi: »Odpuščaj in 
odpuščeno ti bo.« 

Nikoli nisem prodal niti 
grama, naj mi odpustijo vsi, ki 
morajo to uživati. To pogubo 
človeštva, kar sem spoznal se-
daj. In vesel sem, da mi ni 
uspelo prodati. Spomina teh 
trenutkov pa me ne reši nobe-
na molitev, nobena milost, kot 
zaslepljen nisem videl brezna, 
v katerega padam. 

In, ko prišel bo moj čas, zad-
nji moj sodnik bo bog. Vse mo-
je besede o mojem garaškem 
življenju lahko potrdi gospod 
Vojko Flander, lastnik gostil-
ne Friderik. Upam, gospod 
Flander, da si boste zmogli 
utrgati par minut vašega dra-
gocenega časa! Morda gospod 
Svetek, človek vreden vsega 
človeškega spoštovanja, kak-
šen gost, ki bo razumel mojo 
stisko in se oglasil, napisal. 
Morda bo mati mojih otrok za-
pisala, da sem bil skrben oče, 
čeprav vem, da sem bil jaz kriv 
za razbitje družine? Morda. . . , 
morda še kdo? Vsak naj se od-
loči po svoji vesti! Morda bo 
kdo od novinarjev hotel slišati 
drugo plat medalje? 

Hvala vsem, ki me razu-
mete! 

VINKO STOPAR, 
Celje 

Javno pismo 
Primerov, ko lovci v različ-

nih okoliščinah ustrelijo do-
mačo mačko ali psa, je precej. 
Lastniki so prizadeti, lovci pa 
ali arogantni ali dvolično ne-
vedni, ali pa pretirano prijazni 
dokazujejo svojo varovalno 
ljubezen do živali. 

Veliko je lovskih prekrškov, 
zakonskih in moralnih, s kate-
rimi se ali se ne ukvarjajo pri-
stojne službe. Aktualno je re-
torično vprašanje, kdo so lovci 
in kaj je lov danes. Po lovskih 
razlagah je lov zdaj šport, zdaj 
varovanje narave, potem turi-
zem za tuje lovce, zdaj spet 
kazalec na tehtnici naravnega 
ravnotežja. Ob zadnjem je za-
nimivo, da lovci hkrati iztreb-
ljajo roparice in množično go-
jijo fazane, ki jih kot odrasle 
spustijo in postreljajo. 

V roke sem dobil knjigo 
Lovčev priročnik, učbenik za 
lovski izpit, ki ga je uredil 
France Cvenkel, izdala Lovska 
zveza Slovenije 1989 leta. Pre-
cej zapisanega si nasprotuje, 
predvsem ko je govora o lovski 

etiki in morali, o lovu, načinu 
lovljenja in izbiri živali, ki bo 
odstreljena. Navedel bom ne-
kaj citatov, ki dokazujejo kon-
tradiktornost priročnika, ki ga 
mora poznati vsak lovec in se 
iz njega učiti ljubezni in spo-
štovanja do vseh živali. Citat 
o lovski etiki, str. 15, točka 4, 
pravi: »Velja načelo, da naj 
divjad pade v ognju in naj 
v hipu pogine, da se ne muči.« 
Stran 17, točka 9: »(lovska eti-
ka op. p.) Je p ro t i . . . streljanju 
v tarče na drevesnih deblih.« 
Na str. 15 piše: » . . . tudi t.i. 
roparice imajo pravico do ob-
stoja.« Pa se na strani 286, pri 
točki 25 z naslovom »Kako in 
kdaj spodbujamo ostrost pri 
lovskem psu«, mnenje pisca 
o lovski etiki radikalno spre-
meni. O t r e n i n g ostrosti pri 
goničih, brak jazbečarjih in 
jamarjih piše: »Zanje je prav, 
da so ostri in na kratko opra-
vijo z vsako roparico. K temu 
jih navajamo tako, da jim ne-
kajkrat odstrelimo mačko, ki 
so jo nagnali na drevo. Ko so si 
že večkrat ohladili jezo na mr-
tvi mački, potem ne pomerimo 
več natančno, tako da mora 
pes delo dokončati z davlje-
njem. Pri tem bo staknil k a ^ -
no prasko, vendar z obstrelje-
no lisico navadno hitreje opra-
vi kakor z obstreljeno odraslo 
mačko.« To je zanimivo pri-

merjati s citati na straneh 15 
in 17. 

Citiral bom še nekaj stavkov 
iz Lovčevega piiročnika 
o psih, človekovih najzvestej-
ših družabnikih. O svojih lov-
skih psih lovci razmišljajo ta-
ko (str. 285, točka 23): »Ce se 
pes . . . boji vode.. . , potem ve-
dimo, da imamo opravka 
z manjvrednim psom, ki bo 
pokazal tudi dmge napake, 
kot sta bojazljivost in pomanj-
kanje veselja do lova.« Na 
str. 286, točka 25 pa dodaja: 
»Proti prirojeni bojazljivosti 
ni zdravila, na mestu je samo 
dobro pomerjen strel.« 

Zapisanih je samo nekaj 
stavkov, ki se dotikajo lovčeve 
ljubezni do psov in mačk. Lju-
bezen in skrb za divjad pa je 
neizmerna in pravim ljubite-
ljem živali nedoumljiva. Iz za-
pisanega si lahko vsak sam 
ustvari sodbo o lovski etiki in 
morali. Kajti lovčev priročnik, 
iz katerega so citati, mora JKDZ-

nati vsak lovec, saj je v njem 
zapisano pogoj, da opravi lov-
ski izpit in postane lovec z vse-
mi pravicami in dolžnostmi 
ubijati. 

Vsi moji komentarji so na-
stali izključno na podlagi knji-
ge Lovčev priročnik, učbenik 
za lovski izpit, LZS 1989. 

DUŠAN GRAIFONER, 
Maribor 

Piečnilc in 
Ljubijansica 
baniia Celje 

Vodstvo LB Splošne banke 
Celje želim poprositi, da jav-
nosti sporoči, kaj je v zadnjih 
dveh letih storilo za odpravo 
sramote na največjemu Plečni-
kovemu delu v Celju - stavbi, 
v kateri ima svoj sedež. 

17. oktobra 1991 - torej pred 
več kot dvema letoma - so naj-
bolj odgovorni strokovnjaki za 
zgodovinsko in kulturno de-
diščino S lov- encev(dr. Krečič, 
Anka Aškerc), najvišji pred-
stavniki celjske občine in 
predsednik banke g. Kač, na 
skupnem sestanku ugotovili, 
da je treba arhitektonski zak-
ljuček stavbe - križ - vrniti na 
mesto, kamor ga je postavil 
Plečnik. NT je o tem poročal 
7.11.1991. 

Kot je širši javnosti znano, 
je okupator iz polkrožnega 
portala vrha stavbe odstranil 
križ in obe plamenici, ki so 
zgradbo v gornjem delu umet-
niško zaključevali. Posledice 
tega nemškega vandalizma si 
lahko Celjani še vedno ogledu-
jemo. Največje Plečnikovo de-
lo v Celju, ki je ob tem še v sa-
mem centru in tako na očeh 
domačinom in tujcem, je »ob-

glavljeno« in s praznino v pol-
krožnem portalu, že peto de-
setletje predstavlja svojevrst-
no »kulturno« spričevalo (beri 
sramoto) našega mesta. 

Ko so 17. oktobra 1991 stro-
kovnjaki enoglasno ugotovili, 
da je - če seveda želimo biti 
vredni Plečnikovih del - škodo 
treba p o - praviti in za tak 
ukrep tudi ni bilo nobenega 
upravno - pravnega zadržka (na 
sestanku je to ugotovil odgo-
vorni mestni arhitekt g. Sa-
dar), smo upravičeno pričako-
vali, da bo LB Splošna banka 
Celje kot uporabnik stavbe to 
v primernem času uredila. 

LB splošna banka Celje ima 
do javnosti zelo veliko odgo-
vornost. Ne gre pozabiti, da je 
iz proračunskih sredstev - torej 
sredstev davkoplačevalcev 
- dobila kritje za zgrešene na-
ložbe v Železarno. Ce bi tega 
javnega denarja ne dobila, bi 
bila danes v sanaciji ali likvi-
daciji. Kot droben dokaz, da 
javnosti - davkoplačevalcev 
- ki so^o rešili pred konkurzom 
(ali bolečo sanacijo) ne podce-
njuje, bi bilo primemo, da go-
spod predsednik Kač v nekaj 
časopisnih vrsticah svoje »re-
šitelje« obvesti, kaj je bilo do-
slej storjeno in kaj banka še 
misli storiti, da se ta kulturna 
sramota Celja odpravi. 

Nadaljevanje na 24 strani 

TOVARNA AROM IN ETERIČNIH OLJ 
TRGOVINA 
V Škofji vasi - ob vhodu v tovarno 

Vam po ugodnih cenah 
nudi nasiednje blago: 

SIRUPI 6 kg - različnih okusov 
750,00-1.209,00 SIT 

in kot novost koncentriran jabolčni sok 6 kg 
1.197,00 SIT 

RUM 1/1 300,00 SIT 
ŠIPKOV in KAVIN LIKER 350,00 SIT 
LOSION po britju 660,00 SIT 
KOLONJSKA VODA 660,00 SIT 

kakor tudi 
BUTELJČNA VINA: uvožena a 121,00 SIT 
domača od 286,00-330,00 SIT 
PIVA 46,20-^8,80 SIT 
TEMPEL 42,00 SIT 
DONAT 65,30 SIT 
TRIMVIT 59,00 SIT 
SKODELICE ZA CRNO IN BELO KAVO 

858,00-1.104,00 SIT 
OTROŠKI JEDILNI KOMPLET 480,00 SIT 
JEDILNI SERVIS (ZA RIBE) 1.722,00 SIT 
OSKAR 3 kg 475,20 SIT 
MIXAL3kg 656,70 SIT 
SIM 11 za pomivanje posode 191,40 SIT 

Trgovina je odprta vsak delavnik 
od 8,00 do 16.00 ure 

in ob sobotah od 8.00 do 12.00 ure 

PRIČAKUJEMO VAS-

STE POMISLILI, 
DA BI SE KLJUB 
POŠKODOVANEMU 
AVTOMOBILU 
LAHKO ODPELjALI 
NAPREJ? 
Mi smo! Zato vam ob poškodbi 
vašega avtomobila l(rijemo 
5trošl<e najema 
nadomestnega vozila 

Poleg tega pa ponuja paketno zavarovanje 
še naslednje prednosti: 

Sami se boste odločili o vsebini vašega paketa; 
kasko zavarovan je je v paketu 20 odstotkov cenejše: 
10-odstotni popust za vsa ostala zavarovanja v paketu, 

popust za takojš)ije plačilo: 
možnost obročnega brezobrestnega odplačevanja: 
pri kraji ali loiičenju avtomobila vam povrnemo denar za nakup novega: 
v primeru poškodf?e vašega avtomobila vam krijemo stroške na jema drugega vozila: 
zavarovan je pravne zaščite vam krije morebitne stroške odvetnikov in sodnega postopka: 
turistično zavarovati je za potovanja v prostem času: 
Triglavov bonus - tuigrado za vaše preudarno ravtuni je vpronietu: 
dodatni popust za zvestobo Zavarovalnici Triglav: 
enake pogoje zavarovatija za posameznike kot za podjetja. 

zavarovalnica triglav d.d. 

Končno popolno in sodobno zavarovanje ! 
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Pravkar (12. nov. 1993) smo 
preko javnih občil zvedeli, da 
bo prihodnjo pomlad predsed-
nik Kučan v Pragi odprl po-
sebno Plečnikovo razstavo. Ali 
na j mu damo na pot fotografi-
jo upravne stavbe LB Splošne 
banke Celje z iznakaženim 
Plečnikom - kot dokaz, kako 
ravnamo s tem velikim moj-
strom v državi, ki je njegova 
domovina in katere predsed-
nik hodi odpirat Plečniku po-
svečene razstave - v tujino? 

IVO JAKOP, 
Celje 

Apel Ministrstvu 
za šolstvo in 
šport 

Slovenski slavisti, zbrani na 
tradicionalnem strokovnem 
zborovanju v Celju, smo v raz-
pravi o, slovenščini v šolstvu 
podprli predlog nacionalnega 
projekta Prenova pouka slo-
venskega jezika in književno-
sti od vrtca do univerze. 

Posebej pa od Ministrstva 
zahtevamo: da v novo nastaja-
jočih šolskih zakonih uveljavi 
slovenščino kot pedagoško na-
čelo; da v nastajajoči novi, de-
vetletni osnovni šoli uveljavi 
normativ »vsak dan v tednu 
ena ura slovenščine«; da povr-
ne slavistom staro pravico do 
zmanjšane učne obveznosti. 

Utemeljitev: Rastoča funk-
cionalna nepismenost, ki je 
problem razvitega sveta, je tu-
di že naš problem. Zato ni mo-
goče prepuščati razvijanje je-
zikovne zmožnosti učencev le 
slovenistom. To mora postati 
obveza učiteljev vseh vrst in 
stopenj, kar je treba nedvoum-
no uveljaviti z zakonsko od-
predelitvijo slovenščine kot 
pedagoškega načela v vseh šo-
lah slovenske države, razen 
v manjšinskih. 

Zavedamo se svojih nalog in 
odgovornosti za kar najboljši 
pouk slovenščine in zato izra-

žamo potrebo po novem, dru-
gačnem učnem načrtovanju, 
v smislu komunikacijske pe-
dagogike. 

Vendar iz primerjalne študi-
je Pedagoškega inštituta pri 
Univerzi v Ljubljani razbira-
mo tudi, da večina evropskih 
držav namenja materinščini 
v obvezni šoli bistveno več uč-
nega časa kot mi na Sloven-
skem. Ob spoznanju, da šibko 
obvladanje materinščine že 
opazno ovira hitrejše in boljše 
napredovanje učencev pri vseh 
šolskih predmetih, je zvečanje 
števila ur slovenščine nujno. 

Odločno poudarjamo, da je 
ukinitev že stare pravice uči-
teljev materinščine do zmanj-
šanja učne obveznosti tako 
v osnovni kot v srednji šoli 
slejkoprej nasprejemljiva. To-
liko bolj ob novih nalogah, ki 
jih pred sloveniste postavlja 
matura, ki je za naš predmet 
takorekoč simbolizirana s poj-
mom esej, pa čeprav gre le za 
šolski esej. Esej namreč razu-
memo kot cilj, ki zahteva novo 
vsebinsko in oblikovno kako-
vost slovenske šole. Za dosego 
tega cilja pa je pred nami iz-
jemno veliko trdega in ustvar-
jalnega dela. 

Zamisel nove mature sicer 
sprejemamo, opozarjamo pa 
na nekatere nedorečenosti in 
predlagamo ponoven premi-
slek predvsem o načinih pre-
verjanja in ocenjevanja znanj 
in o prednostih in slabostih 
opravljanje mature na enem 
samem oz. na dveh nivojih. 

Od Ministrstva pričakujemo 
tudi vsestransko premišljeno 
in trdno nacionalno jezikovno 
politiko, ki bo sicer upoštevala 
nujnost znanja tujih jezikov, 
a bo vključevala slovenščino 
kot središče, tudi kot temeljno 
vrednoto, in pouk tujih jezikov 
postavila v komplementaren 
odnos z njo. To pa pomeni, da 
mora biti slovenščina poslej 
deležna dosti večje in vsakršne 
pozornosti. 

prof. SILVO FATUR, 
Pedagoški svetovalec 

De-slovenizacija 
Slovenije 

Predstavniki ZLSD zopet 
agresivno razširjajo nekakšne 
sociološko podkrepljene teze 
o nujni, humani in navsezad-
nje koristni integraciji begun-
cev pri nas. Pri tem prednjači 
Sonja Lokar, ki je v Celju na 
četrtkovem srečanju pod na-
slovom »Izumiramo, mar ne?« 
to podkrepila z dejstvom, da se 
lahko trenutno katastrofalno 
nizek naravni prirastek v Slo-
veniji zviša na račun teh be-
guncev, ki imajo že zaradi či-
sto drugačne zgodovinske 
okoliščine absolutno agresiv-
nejšo rodnost kot mi. V nada-
ljevanju tega dokazovanja je 
celo izpostavila koristnost be-
guncev v namen »delovne si-
le«, ki bo morala preživeti star 
slovenski demografski režim 
zaradi enormnega povečeva-
nja upokojencev. Kaj pa naših 
135.000 brezposelnih? 

Pokojni akademik Josip 
Vidmar je že 1.1986 in mislim, 
da pri 85-tih letih svojega živ-
ljenja, izrekel svoje znano sta-
lišče glede »kidačev dubra sa 
Juga« in zato požel beograjsko 
definicijo, da je najnevarnejši 
fašist na teritoriju takratne 
Jugoslavije, sam pa sem to ob-
čutil, kot tudi številni drugi 
Slovenci po kasarnah bivše 
Juge, z enomesečnim šikanira-
njem s strani takratne jugoslo-
vanske oficirske hunte. 

To je tipična in nevarna pro-
paganda demografskega reše-
vanja Slovencev, ki jo komu-
nisti pa kasneje prenovitelji in 
sedaj združeni socialdemokra-
ti forsirajo že kakšnih 30 let in 
posledice so vidne. 

Ga. Lokarjeva, to je 2. faza 
de-slovenizacije Slovenije, 
vendar se vam tokrat račun ne 
bo izšel, ampak lahko povzro-
čite le še večje sovraštvo Slo-
vencev do vsega tujega. In ni-
kar situacije v Sloveniji ne 
primerjaj te s situacijo v ZDA 
(Florida, kot ste omenili). To je 

absolutno nepravilno ravnanje 
in zavajanje ljudi. Ce pa tukaj 
nastopate še s sociološkimi 
prijemi, je to slabo za vas in za 
sociologijo kot stroko. In v pri-
hodnje ni potrebno pleteničiti, 
da se nismo razumeli. Zaradi 
tega »nerazumevanja« je ko-
munizem kot ideja uničil sko-
raj polovico zemeljske oble in 
približno 45 milijonov Zemlja-
nov in to v stoletju, ki se bliža 
h koncu. Tako gre t o . . . 

GREGOR URANIC, 
Vojnik 

Umiramo, mar 
ne? 

Pod tem naslovom je v Celju 
celjski odbor Združene liste 
socialdemokratov priredil 
okroglo mizo. Sonja Lokar, 
predsednica Ženske zveze 
ZLSD, ki je slovenski javnosti 
bolj znana kot: beograjska ko-
munistična solza, bivša po-
slanka, zagovornica splava, 
bila je tudi v skupini, ki je 
metala jajca v slovenski parla-
ment in ena od glavnih organi-
zatork nasilne vselitve Mreže 
za Metelkovo. Sonja Lokar se 
zdaj nerazvimljivo navdušuje 
in v javnosti propagira stalno 
vključitev beguncev v sloven-
sko družbo. Po izjavi Lokarje-
ve in ZLSD, bi begunci oprav-
ljali dela v industriji in tako 
skrbeli za preživetje ostarelih 
Slovencev. 

Lokarjeva pa nič ne omenja 
kam z armado brezposelnih 
slovenskih državljanov. Danes 
beguncem nekaj obljubljati je 
zelo neodgovorno, zavajajoče 
in za slovenski narod nespre-
jemljivo. Slovenci Slovenije ne 
mislimo islamizirati, prepusti-
ti naša ognjišča Balkancem in 
narediti iz Slovenije drugo 
Bosno. Tega se morajo zaveda-
ti vse politične stranke, ki želi-
jo hazardirati s slovenskimi in 
neslovenskimi volilci. Nera-
zumljiva igra bivših komuni-
stov se ponavlja v škodo slo-

venskega naroda, z begunci 
dobiti poceni delovno silo, 
Slovence pa še enkrat nagnati 
čez mejo s trebuhom za 
kruhom. 

Narodni demokrati, krilo 
SKD se bomo zavzemali za 
rast slovenske natalitete in 
upadanje mortalitete. Večja 
slovenska rodnost pa mora biti 
brezskrbna, vama in spodbu-
jevalna. Če ima država denar 
za vse, ga bo rfiorala imeti tudi 
za rast slovenske rodnosti. 

Narodni demokrati smo 
imeli letos v Celju strankarski 
kongres, ob tej priliki smo tudi 
položili venec v Teharjih ob 
križu Križanega v Bukovžla-
ku. Venec smo položili zato, 
ker je bil tam nedolžno in zve-
rinsko pomor j en tudi del cveta 
slovenske mladosti, ki bi mo-
ral rojevati in skrbeti za zdrav, 
pošten, delaven in klen sloven-
ski rod. 

Lokarjeva in ZLSD naj ve-
do, da tujec, begunec ali dvoj-
ni Jugo državljan ne more skr-
beti za ostarele Slovence. To je 
in mora biti skrb Slovencev in 
slovenskega naroda. 

Člani ZLSD se morajo že 
končno enkrat zavedati, da 
Slovenije in slovenskega naro-
da ni mogoče v nedogled vara-
ti, podcenjevati in prodajati 
tujcem. Slovenija je s prise-
ljenci, tujci in begunci že pre-
naseljena in že tudi ogrožena. 
Ko bo v Bosni vojna končana, 
se bodo morali vračati vsi tisti, 
ki so dobili v Sloveniji le za-
časno zatočišče. Pri tem bomo 
stranke in Slovenci-vztrajali. 

TONE FRANTAR, 
Ljubljana 

Prošnja javnosti 
Pri terenskih obhodih naših 

kontrolorjev opažamo vedno 
več malomarnega odnosa do 
domačih živali. Vidimo po-
manjkljivo hranjenje, živali 
- psi nimajo vode, slabi so tudi 
ostali pogoji, kot pasje hišice, 
hlevi, svinjaki, zajčniki in kur-

niki. Nadalje preobremenitev 
živali, trpeče klanje živine 
brez predhodnega omrtviče-
nja. Nevredno je tudi človeka, 
da pretepa živali, zastruplje-
vanje, posebno psov in mačk, 
streljanje ptičev. Lastniki 
psov in mačk naj poskrbijo za 
sterilizacijo pri veterinarju in 
s tem rešijo vse probleme roj-
stev. 

Človek je dolžan imeti kul-
turen odnos do živali. Če si jih 
nabavi, naj prej dobro premi-
sli ali je zmožen tudi skrbeti 
zanje. Človek je tisti, ki pov-
zroča živalim trpljenje ali lju-
bezen. Kako žalostno je slišati, 
da zaradi malomarnosti ali al-
koholizma lastnika shira ali 
celo pogine žival. Marsikje 
ima pes okoli vratu namesto 
usnjene ovratnice grobo veri-
go, ali celo žico, katera mu ra-
ni vrat. Reševali smo psičko, 
zaprto v mali baraki, na krat-
ko privezano, žejno in lačno. 
Takšnih podobnih žalostnih 
primerov bi lahko navedli še 
veliko. Posebno na podeželju 
so najbolj prizadeti psi čuvaji. 
Marsikateri gospodar, ki mu 
pes čuva imetje, z njim grdo 
ravna, ne nudi mu najosnov-
nejše nege. Pes mora dobiti 
vsaj enkrat dnevno topel 
obrok hrane, svežo pitno vodo 
in pasjo hišico, ki ga čuva pred 
vsemi vremenskim neprilikam 
in najmanj tri metre dolgo ve-
rigo. Zavedati se mora, da je 
priklenjen pes ujetnik. Psa je 
potrebno večkrat spustiti z ve-
rige, da se razgiba. Gospodar 
mora imeti čut do živali, ki mu 
je kot član družine. Tudi puš-
čanje psa v drvarnicah in ba-
rakah, kjer so osamljeni, je ža-
lostno. 

Zima je tu, zato prosimo vse 
lastnike psov čuvajev, da jim 
priskrbijo poleg dnevnega 
obroka tople hrane in vode tu-
di toplo zavetje. Bodimo lju-
dje, ker je odnos do živali 
odraz človekove kulture. 

DRUŠTVO ZA VARSTVO 
ŽIVALI, 

Celje 

V petnajsto desetletje 
CeUska Mohorjeva družba praznuje in ponuja v hranje vrsto novitet 

Odkar so Slomšek, Einspieler in 
Janežič začeli z izdajanjem knjig za 
Slovence, ki na j pripomorejo k dvi-
gu narodove samozavesti, znanja in 
kulture, je minilo že štirinajst de-
setletij. Celjska Mohorjeva je lani 
praznovala svojo stoštirideseto 
obletnico obstoja. 

Hrbtenica njenega delovanja je 
bila v vseh teh letih redna zbirka za 
ude, člane. Ob koncu prve svetovne 
vojne je število bralcev preseglo 
devetdeset tisoč. Po drugi svetovni 
vojni jih je bilo sedemdeset tisoč in 
več. Tisti višek je ljudska oblast 
nekako izbrisala. Pred padcem so-
crealizma smo v Sloveniji še našteli 
več kot štirideset tisoč Mohorja-
nov. Danes je ta številka razpolov-
Ijena, pa je kl jub temu še največja 
redna knjižna naklada v Sloveniji, 
ki v paketu vsako jesen prinaša 
Mohorjev koledar za naslednje le-
to, Slovenske večernice in še bral-
no, praktično pa otroško ali mla-
dinsko knjigo. 

V zbirki za letošnje leto, ki izhaja 
sredi decembra, je pet knjig. Pre-
glejmo jih. 

Mohorjev koledar 1994 
Koledar je v začetku posvečen 

spominu na jubilej Slovenskega 
planinskega dioištva. Ob mesečnem 
kalendariju najdemo dvanajst slik 
kapelic in cerkva iz slovenskega vi-
sokogorja. Pogledi Marka Pernhar-
ta v naše in avstrijske gore nam 
razveselijo oko. Beremo o vzponih 
na Triglav, o planinskem svetu in 
doživljanju Duha v njem, o načrto-
vanem narodnem parku v Logarski 
dolini, pa o kranjski Sibiriji izpod 
peresa pokojnega župnika Lavti-

žarja. Naravoslovni del se prevesi 
v duhovno dinamičnega z razmi-
šljanjem Zorka Simčiča »Na molk 
obsojeni«, s prispevkoma dveh so-
dobnic o ženskem pogledu na svet, 
kakršen naj bi bil in s člankom 
Vinka Ošlaka o iskanju izgubljene 
domovine. Potem se Koledar raz-
pre v mavrico različnih člankov, 
versko zgodovinskih, jubilejnih, 
spominskih (na lani in letos umrle 
znamenite in zaslužne Slovence). 
Posebno pozornost vzbudita dva 
prispevka o Albinu Kjudru, tomaj-
skem župniku in priznanem knjiž-
ničarju. Ob koncu naletimo na vr-
sto kratkih leposlovnih prispevkov. 

Slovenske večernice 
- Župnik sveta 

Večernice so posvečene trideset-
letnici smrti papeža Janeza XXIII., 
Janeza Dobrega, kakor so ga ime-
novali že za časa življenja po sliko-
viti pripombi preprostih Rimljank, 
ki so ob njegovi izvolitvi ugotovile: 
Ni sicer lep, je pa dober, kar mu 
sije že z obraza. 

Pisatelj Wilhelm Hinermann je 
popularno obdelal že več svetni-
ških likov iz cerkvene zgodovine. 

Nič čudnega, da se je v »Župniku 
sveta« lotil tudi pisanja o tistem 
izmed Petrovih naslednikov v tem 
stoletju, ki je v temeljih pretresel 
cerkveno barko, pa tudi svet, sredi 
katerega je živel. Odprimo okna in 
prezračimo Cerkev! To je bila mi-
sel Janeza XXIII., ki mu jo danes 
nekateri občudujoče odobravajo, 
drugi pa jo zopet grajajo. 

Hinermann piše preprosto in 
s posluhom za tiste notranje, na 
prvi pogled nevidne tančine ljubez-
nivega duha, ki so Janeza dobrega 
približale ljudem, čeprav ni spre-
menil skoraj nobene zunanje pote-
ze skozi stoletja navzven utrjenega 
cerkvenega ceremoniala. Močnejša 
od zunanje je notranja sprememba 
duha in medčloveškega razpolo-
ženja. 

Umrješ, da živiš 
Tak je naslov poljudno psiholo-

ški, pa hkrati filozofsko teološki 
knjigi izpod peresa akademika 
dr. Antona Trstenjaka. Knjiga je 

nekakšna pika na i, naravna dopol-
nitev njegove znane serije, ki je 
v rednih izdajah in v nakladah več 
kot petdeset tisoč izvodov, pa tudi 
v dvojnih ali trojnih ponatisih, uči-
la Slovence odnosa do sebe samega, 
do sočloveka, do stisk, ki jih doživ-
ljamo itd. 

Jasno je, da nam je že z rojstvom 
v ta svet določena tudi usoda, ki ji 
ne uide nič živega. Čemu bi bežali 
pred tem spoznanjem, pred to neiz-
bežno resnico. Raje poglejmo, kako 
so se z njo spoprijeli predniki, kako 
misleci, filozofi in literati, kaj nam 
o tem trenutku našega življenja go-
vori znanost, kaj izkušnje klinično 
mrtvih in končno, kako moremo 
v veri, upanju in ljubezni sprejeti 
tudi svoj fizični, ne pa duševni in 
duhovni konec. Saj smrti ni, vse je 
le prehod, piše Gradnik v eni svojih 

pesmi. Tako nam Trstenjak ob kon-
cu knjige odpira okna presenečenj, 
ki presegajo naše izkustvo. Vse se 
izteka v presenečenje razodetja, 
ljubezni in življenja. 

Aljažev zbornik 
o triglavskem župniku Aljažu 

govori Aljažev zbornik. Kot avtorji 
so navedeni Klinar, Strojin, Urba-
nija in Škulj. Vsak izmed njih je 
svoje prispeval v zbornik, ki pa 

nam predvsem prinaša Aljaževe 
spomine na planinske podvige, po-
natisnjene iz Planinskega vestnika 
1922 in 23 (tu sta vključena Klinar 
s kratko razpravo o avtorju pesmi 
Oj Triglav, moj dom in Strojin 
s prispevkom o Aljaževih sodelav-
cih pri planinskih gradnjah), po-
tem njegove spomine na glasbeno 
in pevsko delovanje, kakor so bili 
objavljeni v Pevcu (te spremljajo 
izčrpne in temeljite opombe dr. E-
da Skulja) in končno Dovško žup-
nijsko kroniko, kakor jo je z množi-
co čmobelih ilustracij iz zgodovine 
slovenskega planinstva in Aljaže-
vih gradenj v Julijcih, pa z barvno 
prilogo, ki nam pokaže del Aljaže-
vih neuresničenih sanj in nas pove-
de z njim po planinskih poteh, nam 
odkriva lepe razglede z našega naj-
višjega očaka, simbolnega Trigla-
va. Bibliografija, ki jo je pripravil 
Aleš Bjelčevič odpira Aljaževim 
ljubiteljem pot v zakladnico njego-
vih spisov in pisanja o njem. 

Pesem o Piki 
Zbirko zaokroža knjižica za mla-

de in najmlajše. Pesem o Piki Joža 
Lovrenčiča je pesnitev, ki je v t rp-
kih, ideološko zaprtih in pomanj-
kanja polnih dneh po drugi svetov-
ni vojni, nastala za veselje vnučku. 
Ta, Andrej Vovko, je knjižici dodal 
pretresljivo in toplo spremno bese-
do. Kratko je o Lovrenčiču pisal 
tudi Marijan Brecelj. Zgodba o sra-
ki Piki je polna dogodivščin z ža-
lostnim, pa kaj naravnim koncem 
za neugnano nagajivko, potepinko 
in tatico. Marjan Manček je knjigo 
opremil z ilustracijami v svojem 
znanem duhovitem slogu. Tako ne 
bo v zabavo le otrokom ampak tudi 
odraslim. 

Mohorjeva družba Celje bo v sobo-
to 11. decembra ob 18.30, v cerkvi 
Sv. Duha predstavila svojo prvo la-
sersko ploščo komornega zbora 
Ave - Eno dete je rojeno. Pri pred-
stavitvi bo sodeloval zbor AVE. 
profesor Tone Pogačnik ter produ-
cent in urednik CD plošče magistei 
Tomaž Faganel. 

Celotno zbirko je opremil arhitekt 
Marjan Paternoster tako, da vabi 
že s svojo zunanjostjo. Pri Mohor-
jevi se nadejajo, da bo oblikovno, 
predvsem pa vsebinsko zadovoljila 
vse, ki so jo kupili v prednaročilu je 
pritegnila pa naj bi tudi druge, 
morda celo tiste, ki Mohorjevk do-
slej niso jemali v roke. 
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Predvsem več 
slovenske glasbe 
Baziskava o glasb! v programu Radia Celje 

Na Radiu Celje večkrat sli-
šimo očitke, da je v radijskem 
programu premalo glasbe in 
da ta ni ustrezno izbrana. Naj-
boljši način za to, da se potrdi 
ali ovrže takšna teza, je razi-
skava. Rezultati, kot pri vseh 
raziskavah, seveda niso stood-
stotni, vendar pa veliko po-
vedo. 

Že pri vprašan ju »Ali je 
v radi jskem programu dovolj 
glasbe?«, lahko ugotovimo, da 
so mnenja poslušalcev precej 
različna, na jbol j pa se razl iku-
jejo glede na starost . Mlajši 
poslušalci, v starosti od 15 do 
29 let so v glavnem mnenja , da 
je glasbe premalo, z naraščajo-
čo s tarost jo pa smo čedalje 
bližje mnenju , da je glasbe po-
vsem dovolj. 

Problematična je tudi koli-
čina slovenske glasbe. Mlajši 
namreč pogosteje menijo, da je 
slovenske glasbe na Radiu Ce-
lje dovolj, kot starejši, vendar 
razlike niso statist ično značil-
ne. Razlike glede na starost, 
vendar ne glede na spol, so se 
pokazale tudi pr i vprašanju 
»Ali menite, da na Radiu Celje 
vrtimo dovolj sveže domače in 

tu je uspešnice?« Miajši, k i , 
glasbene novosti brez dvoma 
bolje poznajo kot starejši, so 
v povprečju man j zadovoljni 
z izborom svežih domačih in 
tu j ih uspešnic, kot starejši. 

Mlajši poslušalci, od 15 do 
29 let se v povprečju pogosteje 
zavzemajo za do samo 30 od-
stotkov govora v radi jskem 
programu, kol starejši. S tare j -
ši poslušalci pa si želijo večji 
odstotek govora kot mlajši , 
v glavnem pa se zavzemajo za 
35 do 50 odstotkov govora. 
Glede nočnega programa, ki 
ga zaenkrat ni redno na pro-
gramu Radia Celje, se poslu-
šalci v glavnem opredeljujejo 
zanj . 

Generalna ocena radijskega 
programa na osnovi raziskave, 
ki jo je izdelala naša ekipa za 
raziskavo javnega rmienja pod 
vodstvom Vesne Lejič, je zelo 
nehvaležna. Nikakor ni mogo-
če zaključiti , da je program 
dober, povprečen ali slab, na j -
bolj ustrezno rezultatom, ki 
smo jih dobili z raziskavo, je, 
5a je program Radia Celje pre-
cej po meri poslušalcev sred-
nj ih let. Ti so tudi na jbol j za-

Katere glasbene zvrsti najraje 
poslušajo? 

dovoljni z glasbenim progra-
mom, t ako s količino, kot 
s kvali teto in izborom glasbe. 
Želijo pa si predvsem več slo-
venske glasbe. Nekaj tem že-
l jam smo prisluhnil i in jih že 
uresničujemo, vseh želja pa, 
kot vedno in povsod, ni mogo-
če zadovoljiti . 

Bodoči novinarji 
na RC 

N a R a d i u Cel je smo že n a -
va jen i , d a n a s od časa do č a -
sa obišče k a k š n a s i m p a t i č n a 
skup in i ca osnovnošolcev, k i 
se p o n a š a z naz ivom nov i -
n a r s k i k rožek al i p o d o b n o . 

T a k o n a s je p r e j š n j i t e d e n 
obiska l nov ina r sk i k r o ž e k 
s Pi"ve osnovne šole v Cel ju 
pod vods tvom dveh m e n -
tor ic . . . 

N a j b r ž n a m je uspe lo p o -
teš i t i n e k a j m l a d o s t n e r a d o -
vednost i , za spomin p a so 
mlad i , m o r d a bodoči nov i -
na r j i , odnes l i po leg vt isov 
o r a d i j s k e m n o v i n a r s t v u in 
o R a d i u Cel je še n e k a j be ležk 
in k e m i č n i h sv inčnikov, d a 
b o d o še bo l j u spešn i p r i de lu 
svojega k rožka . 

Fo to : E. M A S N E C 

RADIJSKI SPORED 

RADIO CELJE 
četrtek, 9.12.: 5.00 Po domače v novo jutro, 6.00 Poročilo OKO Celje, 

6.30 Poročilo OKO Maribor 6.45 Horoskop, 7.00 Druga jutranja kronika 
(RaS), 7.20 Tečajnica, 7.40 Pregled tiska, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 
8.25 Poročilo OKO Celje, 8.45 Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 
9.05 Pokličite in vprašajte, 10.00 Novice, 10.15 Minute za zdravje, 10.30 
Mali O, 11.00 Glasbene novosti, 12.00 Novice, 13.00 Danes do 13h, 
14.00 Jack pot, 14.30 BBC-Pregled evropskega tiska, 15.30 Dogodki in 
odmevi (prenos RaS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 Pika na i, 18.00 
Rock blok (Aleš Uranjek), 19.00 Prenos hokeja - Celje-Olimpija Hertz, 
Približno 20.30 Prenos Star Sat. 

Petek, 10.12.: 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja kronika 
(RaS),6.00 Poročilo OKO Celje, 6.30 Poročilo OKO Maribor, 6.45 Horo-
skop, 7.00 Druga jutranja kronika (RaS), 7.20 Tečajnica, 7.40 Pregled 
tiska, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 Poročilo OKO Celje, 8.45 Kam 
danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 Novice, 10.15 Filmski spre-
hodi, 10.30 Petkove štengce, 12.00 Novice, 13.00 Danes do 13h, 14.00 
Jack Pot, 14.30 BBC-Pregled evropskega tiska, 15.00 Šport ob koncu 
tedna, 15.30 Dogodki in odmevi (prenos RaS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 
17.30 Pika na i, 17.45 Rumeni CE, 19.00 Radijski dnevnik (RaS), 19.25 
Deutsche Welle, 19.30 Prenos Star Sat. 

Sobota, 11.12.: 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika (RaS), 6.00 Poročilo OKO Celje, 6.45 Horoskop, 7.00 Druga 
jutranja kronika (prenos RaS), 7.20 Tečajnica, 7.40 Pregled tiska, 8.05 
Poročila, 8.15 Obvestila, 8.45 Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 
10.00 Novice, 10.15 Študentski servis, 12.00 Novice, 12.10 Teen-val, 
13.00 Danes do 13h, 14.00 Jack pot, 14.05 Glasba je življenje, 15.30 
Dogodki in odmevi (prenos RaS), 16.00 Čestitke in pozdravi, 17.00 
Kronika, osmrtnice, 17.30 Vročih 20, 19.30 Večerni športno-zabavni 
program, 24.00 Prenos Star Sat. 

Nedelja, 12.12.: 8.00 Začetek programa, 8.05 Poročila, 8.30 Verska 
oddaja-Luč sveti v temi, 9.00 Horoskop, 10.00 Novice, 10.30 Nedeljski 
gost, 12.00 Time out za šport, 12.30 Iz domačih logov (Jure Krašovec), 
.13.00 Novice, 13.05 Čestitke in pozdravi. Približno ob 18.00 Prenos Star 
Sat. 

Ponedeljek, 13.12.: 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Pn/a jutranja 
kronika (RaS), 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.30 Poročilo OKC Maribor, 6.45 
Horoskop, 7.00 Druga jutranja kronika (RaS), 7.20 Tečajnica, 7.40 Pre-
gled tiska 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 Poročilo OKC Celje, 8.45 
Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 Novice, 10.15 Za lepše 
okolje, 10.30 Športno dopoldne, 12.00 Novice, 12.10 Tečajnica, 13.00 
Danes do 13h, 14.00 Jack Pot, 14.30 BBC-Pregled evropskega tiska, 
15.30 Dogodki in odmevi (prenos RaS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 
Pika na.h 18.00 Lestvica 3, tri. III. & AS, 19.00 Radijski dnevnik (prenos 
RaS), 19.25 Deutsche Welle, 19.30 Večerni program, 20.00 Domača 
glasba: Vrtiljak polk in valčkov (Tone VrabI), 22.00 Prenos Star Sat. 

Torek, 14.12.: 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika (RaS), 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.30 Poročilo OKC Maribor, 6.45 
Horoskop, 7.00 Druga jutranja kronika (RaS), 7.20 Tečajnica, 7.40 Pre-
gled tiska, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 Poročilo OKC Celje, 8.45 
Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 Novice, 12.00 Novice, 
12.10 Tečajnica, 13.00 Danes do 13h, 13.30 Teko vabi k nakupu, 14.00 
Jack Pot, 14.30 BBC-Pregled evropskega tiska, 15.30 Dogodki in odmevi 
(prenos RaS), 16.10 Inšpektor Martinček, 17.00 Kronika, osmrtnice, 
17.30 Pika na i, 17.45 Zimzelene melodije, 19.00 Radijski dnevnik 
(prenos RaS) 19.25 Deutsche Welle, 19.30 Prenos Star Sat. 

Sreda, 15.12.: 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika (RaS), 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.30 Poročilo OKC Maribor, 6.45 
Horoskop, 7.00 Druga jutranja kronika (RaS), 7.20 Tečajnica, 7.40 Pre-
gled tiska, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 Poročilo OKC Celje, 8.45 
Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 Novice, 10.15 S knjiž-
nega trga, 12.00 Novice, 12.10 Tečajnica, 13.00 Danes do 13h, 14.00 
Jack Pot, 14.30 BBC-Pregled evropskega tiska, 15.30 Dogodki in odmevi 
(prenos RaS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 Pika na i, 17.45 Pop loto, 
18.05 Brane Rončel na RC, 19.00 Radijski dnevnik (RaS), 19.25 
Deutsche Welle, 19.30 Prenos Star Sat. 

Radio Celje oddaja od 5.00 do 19.30 od torka do petka, ob 
ponedeljkih do 22.00, ob sobotah do 24.00 ure, ob nedeljah pa od 
8.00 do približno 18.00 ure, na UKV frekvencah 95,1, 95,9 in 100,3 
MHz - stereo. 

od 9. do 15. decembra 

četrtek, 9. decembra, 9.00 

Hokej: Celje - Olimpija Hertz 
Po Rock bloku se bomo vključili v neposredni prenos derbi ja 

drugega dela državneg prvenstva med vodilnima ekipama na 
prvenstveni razpredelnici. Reporter iz ledene dvorane v mest-
nem parku bo Aleš Varoga. 

Petek, 10. decembra, 9.05 

Kontaktna oddaja: Modra cona 
Nataša Gerkeš bo z gosti ugotavljala, kakšne so prve izkušnje 

po uvedbi novega načina park i ran ja v središču Celja, t.i. modre 
cone. S svojimi vprašanj i bodo lahko sodelovali tudi poslušalci. 

Sobota, 11. decembra, 19.00 

Rokomet: Gorenje Velenje-Celje Pivovarna 
Laško 

To bo štajerski derbi s tarih dobrih znancev in večnih rivalov. 
Rdeča dvorana bo gotovo polna, za Celjane pa bo to še ena 
močna preizkušnja pred prvim srečanjem v evropski ligi prva-
kov proti španski Teki. Reporter iz Velenja bo Dean Šuster. 

Ponedeljek, 13. decembra, 14.30 

BBC-pregled evropskega tiska 
Po satelitski zvezi iz Londona Radio Celje vsak dan posreduje 

pregled evropskega, predvsem bri tanskega tiska, ki ga pr ipra-
vijo v slovenskem uredništvu osrednje br i tanske nacionalne 
Tiedijske dnažbe. Angleško časopisje spada med tisto, ki je 
najbolje obveščeno, tudi o pikantnih stvareh, in ki kroji ne samo 
britansko, marveč tudi svetovno javno mnenje. 

Torek, 14. decembra, 19.30 

Satelitski program Star Sat 
Po koncu popoldanskega sporeda se bo Radio Celje 

y božično-novoletnem času vsak dan preko satelita Astra vkl ju-
čeval v glasbeni program nemške družbe Star Sat, ki ponuja 
^bilo dobre, komercialne in sveže zabavne glasbe. Upamo, da 
bodo se bodo tega razveselili predvsem mlajši poslušalci, ki 
Najbolj pogrešajo tovrstno glasbo na valovih Radia Celje. 

Maria TVeben 

Nasveti in izkušnje z zdravilnimi zelišči 
Nad dragocenimi napotki in izkušnjami so 

navdušene tudi premnoge bralke in bralci po 
vsej Sloveniji. Sicer je ta čudovita knjiga 

prevedena že v 16 jezikov! 
V knjigi je avtorica zapisala nasvete in izkušnje 
pri zdravljenju in lajšanju najrazličnejših obolenj: 
želodca, prostate, črevesja, artroze, artritisa, revme, 
mehurja in ledvic, kožnih bolezni, glivic, protina, 
migrene, različnih vnetij, kurjih oči, jeter, depresij, 
nizkega in visokega pritiska, luskavice, ženskih težav, 

sladkorne bolezni, sive mrene, slabokrvnosti, krčnih žil, 
različnih zločestih obolenj in še marsičesa drugega. 

V tretjem natisu smo knjigo izdali v trdi vezavi^ 
tako da je še bolj primerna za darilo. Cena je 

zaradi tega malo višja, a še vedno dostopna, 
lahko tudi na dva obroka. 

Prvi obrok plačate, ko prejmete položnico, 
drugega pa približno čez mesec dni 

ob prevzemu knjige. 

RlildJiUE 
Glavni in odgovorni urednik: Mitja Umnik 

Pomočnik odgovornega urednika: Robert Gorjanc 
Uredništvo: Nataša Gerkeš, Nada Kumer, Vesna LejičJVIateja 

Podjed, Janez Vedenik in Tone Vrabl. 
Glasbeni urednik: Stane Špegel. 

Vodja tehnike: Bojan Pišek. 
Naslov uredništva: Radio Celje, Prešernova 19, Celje. 

Telefon: 29-431, Fax: 441-0.32 
Studio: 441-310, 441-510 
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Glenn Mlller Orchestra v LJubljani 

16. decembra 1944 je z neke-
ga letališča blizu Londona 
proti Parizu poletelo ameriško 
letalo, v katerem je bil tudi 
tllenn Miller, vodja orkestra 
ameriških letalskih sil. Njego-
va naloga je bila, da preko vo-
jaško radijske postaje s svojim 
swingom dvigne moralo ame-
riškim vojakom na evropski 
fronti. Letalo ni nikoli doseglo 
cilja, majorja Glenna Millerja 
pa so 24. decembra uvrstili na 
listo pogrešanih v boju. 

Orkester ameriških letal-
skih sil je, pod vodstvom diri-
gentov Jerr>'a Graya in Raya 
McKinleya, v Parizu igral vse 
do konca vojne, ko so Evropo 
preplavile Millerjeve plošče, 
v k inematografe pa je prišel 
tudi njegov leta 1941 posnet 
fi lm »Moonlight Serenade«, iz 
katerega je tudi nekaj njego-
vih na jbol j znanih melodij. 
Skladbe »In The Mood«, 
»American Patrol«, »Midnight 
Serenade« in mnoge druge pa 
so za povojno evropsko mladi-
no predstavl jale nekakšen 
simbol Amerike. 

Glenn Miller, pozavnist, 
skladatelj , aranžer in dirigent, 
se je rodil leta 1904 v Clarindi 
v lovi^i. Kot otrok precej siro-
mašnih staršev je bil prisiljen 
zapusti t i š tudi j na univerzi 
v Coloradu in si z igranjem 
v raznih orkestrih širom ZDA 
služiti kruh. Med drugimi je 
igral tudi v orkestr ih Reda 
Nicholsena in Bena Pollacka, 
kjer je tudi spoznal velikana 
swing glasbe Bennya Good-
mana. V začetku tridesetih 
Glenn postaja zmeraj bolj 
iskan studi jski glasbenik, leta 
1934 že piše a ranžmaje za bra-
ta Dorsey, leto kasneje pa po-
stane član znamenitega orke-
stra »American Brand«. V tem 
času Miller formira tudi svoj 
značilen zvok, leta 1938 pa p r -
vič ustanovi svoj orkester, 
s kater im posname cel kup 
plošč za založbo Victor. V letih 
med 1940 in 1942 se je več kot 
35 Millerjevih plošč uvrstilo 
med prvih deset na ameriških 
lestvicah. 

V zadnj ih letih us tvar jan ja 
Miller opusti a ranži ranje in 

igranje pozavne. Popolnoma 
se posveti le dir igiranju in vo-
denju orkestra, ki je še danes 
znan po izredni kvaliteti in 

uglašenosti vseh glasbenikov, 
od kater ih je Glenn Miller 
zahteval popolno disciplino in 
odlično poznavanje not. Nikoli 
ni ničesar prepuščal slučajem, 
vsak nastop je bil vnaprej pr i -
pravljen, s tem pa se je tudi 
bistveno razlikoval od svojih 
kolegov, ki še tik pred koncerti 
niso vedeli katere skladbe bo-
do igrali. 

Glenn Miller ne zavzema 
posebnega mesta v zgodovini 
jazza, je pa brez dvoma eden 
izmed najpomembnejš ih oseb-
nosti zabavne glasbe, pravza-
prav ka r simbol določenega 
obdobja. Njegova glasba je kot 
vino, z leti vedno boljša in bolj 
cenjena, zato se je l jubl janska 
Multimedia, v sodelovanju 
z zagrebško Promomedio, od-
ločila, da 14. decembra organi-
zira koncert »A Tribute To 
Glenn Miller«. Kocert bo 
v Cankar jevem domu ob 
20. uri, nastopil pa bo origi-
nalni, seveda pomlajen, Glenn 
Miller Orchestra. 

STANE ŠPEGEL 

Bang! 
Si lahko predstavljate še kaj 

bolj strahopetnega, kot je na-
stavljanje nitroglicerina v pi-
semske ovojnice? Ja, če iz 
smetnjaka potegnete tisto, ki 
pravi, da cilj opravičuje sred-
stva, potem lahko celo pame-
tujemo, da je to pravzaprav 
pravičnejše kot takrat, ko re-
cimo IRA nastavi rušilni eks-
ploziv v avto na parkirišču in 
pobije mimoidoče, tudi otroke, 
ki seveda nimajo nič opraviti 
s ciljem njihovega dejanja ali 
pač? V vsakem primeru je tak-
šen način bojevanja skrajno 
nizkoten, podoben sežiganju 
intemirancev v Nemčiji in zelo 
verjetno scmarjen v istem kot-
lu iberalesa. In mali avstrijski 
iberales, ki si toliko upa, ima 
še manjše bratce, denimo slo-
venskega, z močno, gladko 
obrito kranjsko brado, izred-
nih intelektualno blebetaških 
sposobnosti in, kar se mi zdi 
v tem trenutku še najbolj ne-
varno, zaradi nesrečne govor-
ne napake nagnjen k pisanju 
pisem bralcev. Šivanka je 
v senu! 

Drugače pa je pošta prav 
imenitna stvar in tako sem, 
poglejte, ta teden na ta način 
izvedel, da se je Monika Ska-
berne, ki vodi ljubljansko za-
ložbo FV, okrepila v svojem 
delovanju z novima sodelavce-
ma, to pa sta lokomotivfirer 
nekdanje Borghesie Aldo 
Ivančič in basovski maestro 
Nikola Sekulovič. Tako ka-
drovsko okrepljena je založba 
FV s Kersnikove 4 namenjena 
izdati osem CD-jev in pri tem 
razširiti svoje delovanje še na 
področje organizacije koncer-
tov, kar je seveda vse hvale 
vredno. Vabljiva pa je nena-
zadnje njihova objava razpro-
daje obstoječih zalog, kjer se 
najde marsikaj zimzelenega, 
cene pa se gibljejo od 50 do 
300 tolarjev za ploščo ali kase-
to (tel. 132-13-86)! Druga 
frakcija nekdanjega Škuca in 
sedanjega ŠKD FORUM, ki se 
je poimenovala Strip core, pa 
sporoča v svojem pismu, da je 
njihova skupina edinka 2.2.2.7 
izdala CD ploščo in to prav pri 
njih, osupljiva pa je izvirnost 
naslova, ki ga ta izdelek nosi 
in sicer Strip core. Sicer dvo-
mim, ampak če je že kje kak-
šen, ki bi si želel ogledati nji-
hov promocijski koncert, po-
tem naj gre naslednjo soboto, 
se pravi 18. tega meseca, 
v ljubljanski KUD France Pre-
šeren, kjer bodo premierno po-
kazali še njihov video spot. 

Gremo dalje. Vesti iz Berli-
na prinaša s sabo Gregor Belu-
šič, ki se je udeležil Berlin In-
dependens days, v svojem po-
ročilu z naslovom Skozi zelje 
do zvezd pa opiše stanje tako 
nazorno, da bi bilo vsakršno 
trganje podrobnosti iz kontek-
sta skrunitev, zato toplo pri-
poročam branje v zadnjih ali 
predzadnjih Primorskih novi-
cah. Na obali pravijo,'da bodo 
v MKC nudili streho gostom 
njihovega Anti Aids festivala 
do prvih jutranjih vlakov. Na-
dejati se gre tudi toplemu čaju 
in ročnemu fuzbalu. V glav-
nem pa bo rokalo. Tudi topla 
obleka ne bo odveč. No, kaj pa 
je? Njam, govorice! Barfly 
v nepravičnem boju proti 
zlobnemu Dozu pripravlja in-
stalacijo svojega poročevalca! 
Ja prav vsi me že imajo poln 
kufer, ampak to še ni nič, kaj 
šele bo, če jim tudi to ne uspe? 
Ne sekirajte se, pa vse najbolj-
še vam želim! 

Piše Aleš Jošt 

Izven trendov 
Vzlet kopersklh Zmelkoow 

Primorska je ena izmed 
rockovsko najšibkejših slo-
venskih provinc. Razen red-
kih in kratko trajajočih iz-
jem nas na njihov primat 
v šestdesetih in začetku se-
demdesetih spomni le še 
kakšen namig o ponovni 
združitvi legend, kot so Ka-
meleoni , ali pa nastop oslad-
nih Faraonov. Po skupini 
Deseti brat, ki na nek način 
tudi spada v zgoraj omenje-
ne kratkotrajnice iz teh kon-
cev, razen nekaj solidnih 
»terasnih bendov« (Night 
Jump), v zadnjem desetletju 
ni prišlo nič avtorsko zani-
mivega. 

Z a t o n a s je še to l iko bo l j 
p resene t i l p rv i s amos to jn i 
d i skogra f sk i izdelek k o p r s k e 
s k u p i n e Zme lkoow. G r e za 
v ini ln i E P s t r emi s k l a d b a -
mi, n a s t a l i m i v o b d o b j u 
1992/93 v p i r a n s k e m s tud iu 
Tar t in i , p o d p r o d u c e n t s k i m 
nosom AJF , z n a n e g a po de lu 
s s k u p i n a m i Idiogen, K U D 
Id io t i t e r T a s - T h e - F i k (Ja, ja 
Disco goes to Avsenik) . 525 
okrog l ih kosov č rnega vini la 
je nova za ložba Pr imi t ive 
Glasb ic izda la v sode lovan ju 
s skup ino . R a d i o m M o r j e in 
n e k a t e r i m i sponzor j i . Iz do l -
gole tnega m a l t r e t i r a n j a in 
s l a b o s t a n j a so se rodi le pe -
smi »St re lowood« in »Brr«, 
v k a t e r i h g re za k l in ično-

pesn i ško r e k o n s t r u k c i j o 
p o s t - ž u r e r s k e g a oz rač ja 
zgodn j ih j u t r a n j i h in dopo l -
d a n s k i h ur . N a i v n a oda 
s t v a r n i k u vesol ja p a je s l iko-
v i to op i s ana v t e m p e r a m e n t -
n i pesmic i l epega r e f r e n a 
»Čao, sonček«. G l a s b a in 
teks t i , k i j ih Z m e l k o o w p o d -
p i su je jo , p r a v gotovo niso 
v s k l a d u s t r e n d i našega časa 
in geogra f skega p ros to ra , 
z a to p a so l a h k o v e d n o »v 
t r e n d u « z r ea lnos t jo . Z m e l -
k o o w so skup ina , k i po bese -
d a h z n a n e g a p r i m o r s k e g a 
pe sn ika in n o v i n a r j a Draga 
Misleja n i m a generac i je , k i 
b i j im v rešča la pod odrom, in 
so za to r e j »out«: iz tega r a -
zloga so se odloči l i b r e z p l a č -
no razde l i t i ce lo tno n a k l a d o 
med i j em, o r g a n i z a t o r j e m 
koncer tov , t e r vsem p r i j a t e -
l j em in u č e n c e m p t iča Z m e l -
koow. 

G a g a g l a s k i t a r a in Ž a r e b a -
sk i t a ra , zagr i zena ob i sko-
valca o b a l n i h oš tar i j , osmič 
in beznic , p r i p r a v l j a t a v so-
d e l o v a n j u z R a d i o m Mor j e 
k o n c e r t n o p r o m o c i j o plošče: 
večer z n e n a p o v e d a n i m v r s t -
n im r e d o m in nep rev id l j i v im 
razp le tom, ki bo v soboto, 
11. d e c e m b r a , v pozn ih ve-
če rn ih u r a h v e d i n e m p r i -
m o r s k e m rock c a f f e j u By 
n i g h t v A n k a r a n u . 

S T A N E Š P E G E L 

UPRAVNI ORGANI OBČINE 
CELJE 
objavljajo 
v občinskem sekretariatu za urejanje prostora in 
varstvo okolja 
prosto delovno mesto 

- svetovalca II 
POGOJI: - dipl. pravnik 

- 5 let delovnih izkušenj 
^ - strokovni izpit 

- pasivno znanje tujega jezika 
- poznavanje osnov računalništva 
- 3 mesečno poskusno delo 

Kandidat mora izpolnjevati še posebne pogoje iz 4. čl. 
Zakona o delavcih v državnih organih (Ur. list RS, št. 15/ 
90, 5/91, 18/91, 22/91 in 2/91-2). Prijave z dokazili 
o izpolnjevanju pogojev pošljite v 8 dneh od dneva 
razpisa na naslov: Upravni organi občine Celje. O izbiri 
bodo kandidati obveščeni najkasneje v 30. dneh po 
zaključku razpisa. 

Temeljno javno tožilstvo v Celju, 
na podlagi člena 5 in 6 Pravilnika o delovnih razmerjih 
OBJAVLJA 
prosta dela in naloge 

strojepiske 
s polnim delovnim časom za nedoločen čas - dopoldan-
sko delo od 7. do 15. ure. 
Pogoji: 
- program srednjega izobraževanja upravno admini-

strativne smeri (3 leta) in 1 leto delovnih izkušenj, 
znanje strojepisja 

- opravljen preizkus znanja iz strojepisja in poznavanja 
pisarniškega poslovanja 

- uspešno opravljeno poskusno delo v času 3. me-
secev. 

Prijave naj kandidati pošljejo v 8. dneh na naslov: Te-
meljno javno tožilstvo v Celju, Prešernova 20. 
O izidu izbora bodo prijavljeni kandidati obveščeni v 15. 
dneh. 

STANOVANJSKI SKLAD OBČINE 
CELJE 
v skladu z 28. čl. Statuta 
razpisuje 

- direktorja sklada 
Imenovana je lahko oseba,'ki poleg z zakonom določe-
nih, izpolnjuje še naslednje pogoje: 
- da ima visoko šolsko izobrazbo, 
- da ima najmanj 5 let delovnih izkušenj na področju 

poslovnih funkcij, 
- da ima sposobnost vodenja in organiziranja. 
Direktorja imenuje in razrešuje upravni odbor v soglasju 
z Izvršnim svetom. Mandat direktorja traja 4 leta in je po 
preteku mandata lahko ponovno imenovan. 
Vse zainteresirane osebe, ki izpolnjujejo razpisne pogo-
je, vabimo, da se prijavijo v roku 15 dni od dneva objave 
tega razpisa na naslov: Stanovanjski sklad občine Celje 
- prijava na razpis direktorja, Trg Celjskih knezov 9, 
Celje. 

KDP za mladoletnike in 
Zapori Celje 
objavljajo prosta delovna mesta: 

1. psiholog 
2. vzgojitelj 
3. pooblaščena uradna oseba 
4. inštruktor - kuhar 

Razpisne zahteve: 
1. Za psihologa: 
- končan program visoke strokovne izobrazbe klinično-

psihološke smeri 
- 5 let delovnih izkušenj 
- aktivno znanje slovenskega jezika 
2. Za vzgojitelja: 
- končan program višje strokovne izobrazbe pedago-

ške, defektološke ali druge ustrezne smeri 
- 3 leta delovnih izkušenj 
- aktivno znanje slovenskega jezika 
3. Za pooblaščeno uradno osebo: 
- končan program srednjega štiriletnega izobraževanja 

penološke ali druge ustrezne smeri 
- 2 leta delovnih izkušenj 
- aktivno znanje slovenskega jezika 
4. Za inštruktorja - kuharja: 
- končan program srednjega štiriletnega izobraževanja 

gostinsko-kuharske ali druge ustrezne smeri 
- 2 leta delovnih izkušenj 
- aktivno znanje slovenskega jezika. 
Delovno razmerje združujemo za nedoločen čas s pol-
nim delovnim časom, delovna doba se šteje s poveča-
njem 12/16 mesecev. 
V postopku sprejema bomo pri kandidatih preizkusili 
strokovne kvalifikacije ter druge posebne zahteve, ki so 
potrebne za opravljanje objavljenih del v kazenskem 
zavodu. 
Pisna dokazila o izpolnjevanju pogojev: diploma, vloga 
z življenjepisom, potrdilo o državljanstvu in potrdilo o ne-
kaznovanju naj kandidati dostavijo osebno kadrovski 
službi zavoda v roku 15 dni po objavi, in sicer v času od 
8. do 11.30 ure. 
Kandidate bomo o izbiri obvestili v roku 30 dni. 
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Hajdi - otroški pevski idol 
Da je Hajdi res idol otrok, je 

dejstvo, saj je podatek o 65 ti-
soč prodanih kasetah resničen. 
Dobro vem, kaj to pomeni, zla-
sti še v teh kriznih časih, ko 
mora marsikdo krepko paziti 
na vsak tolar, da preživi me-
sec, in ko se sicer najbolje pro-
dajani slovenski izvajalci le 
s težavo prebijejo nad številko 
25 tisoč. 

Skladbica »Naš kuža«, ki jo imajo 
otroci že ka r za svojo himno, je t ako 
kot večina pesmic delo znanega Don 
Juanovca Braneta Jovanoviča, sicer 
tudi d i rek to r ja založbe Mandar ina . 
Ha jd i je v k ra tkem času pos ta la izred-
no pr i l jubl jena , vendar ji je, kot sama 
pravi, popula rnos t nemalokra t tudi 
škodovala in zda j še kako r azume s tar 
slovenski rek, da ni vse zlato, ka r se 
sveti. Ko je za Našega kužka prejela 
p la t inas to odličje, je spoznala , k a j je to 
človeška zavist. Mars ikdo je menil, da 
je bila to le s lučajnost , m u h a enodnev-
nica, a to je bila popolna zmota, sa j je 
kaseta »Hajdi«, ki je izšla lani, posta la 
na jp re j s rebrna , na to p la t inas ta , p ro -
da ja pa še ka r ne poneha , čeprav je te 
dni ugledala luč sveta nova kase ta 
z naslovom »Oblečem si oblekico«. Na 
n je j so za Ha jd i znači lne poskočne in 
vesele pesmice. 

Glede na to, da Ha jd i odrašča in da 
je letos pres topi la p r ag s redn je eko-
nomske šole, je kaseta »Oblečem si 
oblekico« ver je tno zadn ja t ako t ipično 
otroška izdaja . Na to kaže ka r neka j 
dejstev, ki obe ta jo Ha jd i tud i v krogu 
odrasl ih es t radnikov uspešno pevsko 
pot . Prelepo zapeta »Proda ja lka vi jo-
lic«, t r e t j e mesto v Kajevi akci j i za N a j 
pevko v lanskem letu, vse več nas topov 

na pr i redi tvah, ki so izkl jučno domena 
s tarejš ih es t radnikov - vse to in še ka j 
so prvi znanilci n jene preobrazbe 
v odras lo popevkarico. Verjetno se bo 
v p r ihodn j ih letih to res zgodilo, zaen-
k ra t pa Ha jd i še vedno velja za to, ka r 
sem napisa l že v naslovu. To p o t r j u j e 
naš zadn j i skupni nastop, na ka te rem 
je Hajdi , po tem ko je odpela, povedala , 
da bo delila podpise, če bo kdo želel. 

»Stampedo,« pravi jo Indi janci , ko 
podivja čreda bizonov. Ne bi želel 
otrok p r imer ja t i z bizoni, a res sem se 
v t is tem t r enu tku spomnil na pr izore 
iz kavbojskih fi lmov. Množica ot rok je 
Ha jd i pr i t isni la ob zid in šele čez do-
bre pol ure se je uspela rešiti, vsa mo-
kra in zadihana , a kot vedno nasmeja -
na. »Ah, sa j to še ni bilo tako hudo,« je 
dejala . Nekoliko kasne je mi je v garde-
robi povedala , da ver je tno nikoli ne bo 
pozabila , k a j se j ima je zgodilo s k u p a j 
z dedkom Mrazom v Zagor ju . Ko sta 
odpela Sivo kučmo, je dedek Mraz po-
vabi l o t roke k mizi ob odru, k je r n a j bi 
delil bonbone, Ha jd i p a podpisovala 
fotograf i je . V t r e n u t k u so otroci oba 
podr l i na tla, Ha jd i se je iz množice po 
št i r ih pr iplazi la do staršev, dedek 
Mraz pa je bil n a e n k r a t navaden str ic 
brez brade , očal in kučme. 

Vse to in še mar s ika j pač spada 
k pevskemu poklicu. Poleg tega, da 

Ha jd i da j e šalo na prvo mesto, se zdaj , 
ko p r iha j a mrzlo-vroče obdobje p red 
prazniki , p r idno pr iprav l ja tud i na 
predstavi tev nove kasete. Ob vikendih 
bo nas topa la kot običajno, med t ed-
nom pa bo preds tavl ja la kaseto in obi-
skovala lokalne rad i j ske in televizijske 
postaje . 

Po Ha jd inem zgledu si torej oblecite 
oblekico in pr id i te na katerega n jen ih 
promoci jskih nastopov. 

SLAVC L. KOVAČIČ 

Založba Vertigo napoveduje 
skorajšnji izid trojnega live al-
buma prvakov heavy-metala 
METALLICE. Tri CD plošče 
naj bi skupaj z dvema video 
kasetama in obširno brošuro 
izšle pod imenom »Live Shit: 
Bringe And Purge«. 

Boston postaja nova ameri-
ška glasbena prestolnica. Po 
osvojitvi Amerike in uspešnem 
naskoku skupine The Lemon-
heads na evropsko tržišče, bo 
po šestih letih obstoja in štirih 
albumih najbrž to uspelo tudi 
zasedbi BUFFALO TOM, ki 
trenutno navdušuje s singloma 
»The House« in »Soda Jerk«. 
Novi »bostonski zvok« je me-
šanica grungea, manehester-
ske psihadelike in glasbe veli-
kanov folk ročka (Neil Young, 
Bob Dylan...). 

Na otvoritvenem in zaključ-
nem spektaklu svetovnega no-
gometnega prvenstva World 
cup '94, bodo nastopili skoraj 
vsi pop zvezdniki, Id so imeli 
ali še imajo ka j opraviti z no-
gometom ; Rod Stewart, Elton 
John, Julio Iglesias, Wanessa 
Will iams. . . 

DEMOLITION GROUP so 
ob desetletnici obstoja letos 
izdali že drugo CD ploščo. Po 
odlični plošči »Bad Gag 2 «, 
izdani letos spomladi, je pred 
kratkim pri ljubljanski založbi 
Kif-Kif izšla kompaktna ploš-
ča »Demolition Group plays 
Gastrbajtrs«. Gre za dvajset-
minutno kompilacijo skladb 

legendarne skupine Gastrbaj-
ters, ki so bile objavljene na 
dveh LP ploščah in treh kase-
tah. Vse skladbe so na novo 
prearanžirane in na novo pos-
nete s pomočjo pihalne sekcije 
KUT GAS ter Roberta Ceglar-
ja (Strelnikoff) in dr. Ivana Pi-
piča. 

»ZIMZELENČKI« je naslov 
nove kompaktne plošče, ki jo 
je včeraj v Gallusovi dvorani 
Cankarjevega doma predsta-
vila založba Reclamans. Na al-
bumu je 21 izvirnih posnetkov 
iz obdobja 1953-1971, izbor 
slovenskih popevk in priredb 
tujih uspešnic, v izvedbi ta-
krat priljubljenih slovenskih 
izvajalcev zabavne glasbe. To 
je prva takšna zbirka na CD 
ploščah pri nas, na prireditvi, 
ki jo je vodil Sandi Golnik, pa 
so v živo nastopili Bele vrane, 
Lidija Kodrič, Marjana Der-
žaj, Mitja Cerar in Rafko Ir-
golič. 

V torek, 14. decembra, pri-
hajajo z \Tha evropskih world-
music lestvic v ljubljanski 
klub K4 egipčanski etno-po-
perji SHARKIAT. 

DEJA VU še vedno čakajo 
na vrsto za snemanje v studiu 
26, Pavle Ristič in Jani Race 
pa z Magnificom vadita kot 
del spremljevalne skupine za 
njegove žive promocijske na-
stope kasete »Od srca do srca«. 

JANKO ROPRET se pri-
pravlja na snemanje pesmi za 
svojo novo kaseto. Večino 
skladb sta prispevala Janez 
Zmazek Žan in Mojmir Sepe, 
ena izmed skladb pa bo tudi 
priredba znamenite »Morgen«, 
s katero je Ropret nastopil na 
letošnjih Večnih melodijah 
v Laškem. 

Reška skupina Laufer pri 
založbi Corona pričakuje izid 
kompaktne plošče, na kateri 
bodo ob programu letošnje ka-
sete »The Best Off . . .« še trije 
novi posnetki; »Jedini što 
zna«, »Izmedu mora i neba« in 
priredba komada »Wild, Wild 
Thing«. 

STANE ŠPEGEL 

Pop loto 
Spet ni nihče napovedal 

pravi lnega vrs tnega reda 
skladb, nagrada , ki jo p o d a r -
ja sponzor odda je Oris 
MASH, znaša sedaj 12.000 
SIT. Za skladbe, ki j ih je iz-

b ra l g lasbeni urednik Radia 
Celje, l ahko glasujete v sre-
do, 15. decembra . Kupone 
pošlj i te na naslov: Radio Ce-
lje, Prešernova 19, Celje. 
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Naivnost 
Svet je lep, pisan in nedolžen. Vsi l judje se l jubimo, 

veseli smo, ko se srečujemo, spoznavamo. Spodbujamo 
različnost mišljenja, svobodo govora, ind iv idua lnos t . . . 
Občudujemo vse, ki živijo drugače kot mi sami. Pr ipad-
niki različnih ver v svetu se med seboj obožujejo; zanje ni 
lepšega kot če se lahko srečajo, da izmenjajo znanje in 
izkušnje. Soljudem zaupamo in ni lepšega kot gotovo 
dejstvo, da nas ne bo nihče nikoli razočaral, nalagal ali 
ogo l ju fa l . . . 

Skra tka , na tem svetu je tako lepo, da bi ga bilo resnič-
no škoda zapusti t i in prepust i t i samemu sebi. 

NINA M. 

Zvestoba enemu 
č e ste dobro poslušali zad-

nj i Teen-val, ste lahko ugoto-
vili, da smo prejeli kar precej 
telefonskih klicev, kar je proti 
stalni številki »nič« kar never-
jetno. Sicer pa tako veste: ne-
mogoče je mogoče. 

Nemogoče bi bilo doseči do-
smrtno zvestobo enemu par t -
ner ju , poslušalka iz Prebolda 
je izpostavila problem v zvezi 
s kondomi, češ da so predragi . 
Ne vem; morda tisti, ki dolo-
čajo cene, menijo, da so kon-
domi namenjeni samo l judem 

s polnimi denarnicami. Vei-jet-
no jim je vseeno; važno je, da 
pač ka j zaslužijo. Že neka j ča-
sa pa imajo slovenski š tudent-
je možnost do preservativa 
prit i preko kondoma tov. Ti so 
zaenkra t postavljeni večinoma 
samo na univerzah, upamo pa, 
da bodo zanje poskrbeli še k je 
drugje, npr . po šolah in bifejih. 
O tem se bodo, kot je povedala 
poslušalka Jožica, pogovarjali 
na zdravstveni šoli v Celju, 
k je r tej temi posvečajo čas ne 
samo prvega decembra, tem-
več celo leto. 

Glede obveščenosti gre tudi 
pr i nas že na bolje, žal pa ant i -
propaganda v zvezi z virusom 
HIV še ni tako razvita kot je, 
na primer, v skandinavskih 
državah, k jer so delili celo 
bonbone z opozorili. Skra tka : 
upamo, da smo tudi z našo od-
da jo (čeprav ne moremo dose-
či, da bi kondomom znižali ce-
no, da se l judje ne bi pol jubl ja-
li ali menjaval i pa r tne r j ev . . . ) 
pripomogli k temu, da veste 
več o aidsu. 

Sicer pa: l jubi vas HIV. Na 
žalost. 

POLETJE 
V 

BELS3P 
piše: 

Tatjana Šuler 

Monarhija z ievo 
valuto 
l . d e l 

Pride čas, ko ima človek vsega 
dovolj, predvsem šole, in mora 
oditi. Pr i tem zgrabi prvo pri-
ložnost, pa čeprav le-ta vkl ju-
čuje sorodnike. Ko gre za tu j i -
no, je tudi to bolje kot nič. 
Teta in stric sta me že od janu-
a r ja vabila, na j ka j pridem. Ži-
vita v Belgiji in sta pravzaprav 
vesela vsakogar, ki pr iha ja iz 
pr imorsko-prekmurskega 
konca, pa četudi ima ta še tako 
nerazumljive muhe oziroma je 
v puber te tno zreli dobi. Torej, 
bilo je dogovorjeno, da pr idem 
kmalu. Seveda pa to ne gre kar 
tako. V Ljubl jani me je čakal 
še izpit in nekatere dioige ob-
veznosti. Vendar je slednjič le 
prišel dan, ko je potovalka pr i -
stala na tleh in sem končno 
lahko rekla »Pa gremo!«. 

In res sem že naslednj i dan 
odšla, in sicer v E m o n o - G l o b -
tour po letalsko vozovnico za 
Bruselj. Do odhoda mi je osta-
lo še neka j dni, ravno dovolj, 
da sem spraznila potovalko in 
čez nekaj dni vse oprano spet 
zložila vanjo. V tem času sem 
zamenjala še denar v belgijske 
f ranke, kar je t ra ja lo skora j te-
den dni. Ko sem pri jazni banč-
ni uslužbenki povedala, katero 
valuto potrebujem, me je ta 
na jpre j pogledala, na to pa re-
kla: »Ampak, tako leve valute 
pa res nimamo!« To z levo va-

luto je pri meni povzročilo sal-
vo smeha, pri n je j pa občutek, 
ki ponavadi povzroča rdečico 
ciklamne barve. Kl jub vsemu 
sva se dogovorili, da bo f ranke 
mogoče dobiti. Potem je bil tu 
že dan odhoda. Avtobusa sta 
me odrešila starša, ki sta me 
odpeljala na Brnik. Nato pa 
z Adriinim DC9 do F rank fu r -
ta, od tam pa z Boingom 737 
do Bruslja. Res, da je bil sled-
nji dosti večji, ampak hrana je 
bila na Adriinem malčku veli-
ko boljša. Po treh urah letenja 
sem prispela v Bruselj. Tam 
sta me čakala stric in teta, ki 
pa me, ker se že štiri leta ni-
smo videli, nista spoznala. 
Sem pa jaz nj i ju. In že na poti 
do n june hiše sem se začela 
spraševati , zaka j sem sploh 
odšla v Belgijo. Ali niso počit-
nice pri sorodnikih že malo iz 
mode? Potem sem ugotovila, 
zaka j je šlo. Morda so takšne 
počitnice res že malo zastare-
le, vendar so čisto zastonj . V ta 
zastonj je pri meni sodila pre-
hrana, dvosobno, zelo prostor-
no s tanovanje samo zame ter 
odpr ta vra ta v mesta štirih dr -
žav. Z rečno ladjo v Maa-
stricht na Nizozemskem, z av-
tomobilom preko Ardenov 
v Clearvaux v Luxembourgu, 
z avtobusom v Pariz in z vla-
kom po celotni Belgiji. 

(Se bo nadaljevalo) 

Rad te imam 
Spoznala ga je, ko je na ne-

bu sijala polna luna. Čudno. 
Morda je bila kriva noč, da je 
privolila v zmenek z neznan-
cem, ki je bil molčeč, mrk in 
vase zaprt . Sivo modre oči so 
mu ležale pogreznjene globoko 
v obrazu in bile so hladne. 
V nj ih ni bilo topline, vse kar 
je bilo v teh čudaških očeh, je 
bil prezir, prezir do življenja. 

Ona, mlada in l jubezniva 
deklica, željna radosti zabave, 
se je zaljubila v človeka brez 
topline v srcu. Sama sebe je 
skušala prepričati : »Ne l jubim 
ga, do njega ne čutim ljubezni, 
sa j sploh ne poznam njegove 
notranjosti ,« si je dopovedova-
la. A globoko v srcu je vedela, 
da laže. Laže sama sebi. Posta-
jala je neč imma, nervozna. 

»Motiti se, je človeško,« 
je rekla želva in zlezla 
s čelade. 

impresija 
Zvečer se sonce stopi v rdeče oblake 
in še zadnjič posije na deželo, drevesa in mlake 
žarek njegov... 

In oblaki sij o v temni noči, 
kakor lučka v mračni koči, 
v tenmi, mračni koči... 

Lepa je ta svetloba, 
pod njo orel podrhteva in koča se zbil je — 
kot rajska podoba... 

In orel je srečen in koča; 
njun svet je lep, brez pepela, 
a kdo ve, če se za istimi oblaki 
morda ne skriva strela! 

Pa zakaj ima orel krila, 
da mu počivajo v travi 
in zrejo oči mu k višavi? 
Ne. 
Više si, 
dlje gre oko... 

ALJOŠA PUKL 

Bala se je svoje l jubezni do po-
polnega tujca. Začela se mu je 
prilizovati, dobrikati , ga za-
sledovati. On? Ostajal je hla-
den, zan j je bila samo kos ledu, 
ki mu ne da miru. Mar mu je 
bilo za n jeno l jubezen do n je-
ga. Zapiral se je med štiri ste-
ne svoje sobe, oddaljeval se je 
od sveta, l judi, n j e . . . Ona pa 
je blaznela, blaznela v sebi 
- zaradi neuslišane ljubezni. 
Odhaja la je k n jemu v njegov 
svet — svet tišine, h ladne meha-
ničnosti. Vrata je odpiral ma-
lomarno, brez izraza v očeh. 
V glavo se ji je kot osvetljajoč 
žarek, ki prepodi črno temo, 
pr ikradla zamisel. Kot da bi 
ujel n jene misli, se je obrnil 
k njej, jo ocenjujoče pogledal 
in prit isnil svoje ustnice na 
njene. Izgubila sta s e . . . v s t ra-
sti n june ljubezni. 

Zbudila se je z nasmeškom 
na ustnicah. Ozrla se je proti 
n jemu in si na hi tro položila 
roko na ustnice, da ne bi slišal 
njenega prikri tega ihtenja. 
V glavi se ji je kot č m oblak 
zasvetlikala njegova podoba, 
ki je izražala gnus, prezir. Še 
vedno ga je imela rada, k l jub 
temu, da ni hotel doumeti nje-
nega dari la. Podarila mu je 
sebe. 

Nakar se je oblekla in odšla. 
Po cestah, ki vodijo v neznano, 
tava dekle z bolečino in žalost-
jo v očeh. Na poti stranskega 
življenja jo je podala neusliša-
na ljubezen. Podari la je svoje 

srce človeku, ki je ni bil vre-
den. Morda tudi ni bil kriv on. 
Bil je namreč človek brez lju-
bezni, brez topline v srcu. Ona 
je izgubljena. Izgubila se je na 
poti v ljubezni. Njeno življenje 
jbi bilo simfonija, če bi jo on, 
ki ga je l jubila, lahko osrečil 
s tremi besedami: »Rad te 
imam!«. A tega ni s t o r i l . . . 

MATEJA MEJAVŠEK 

Na svetu je preveč poljubov 
in premalo resnične ljubezni. 
Jok je razgovor dojenčka 
s tem svetom, ki se včasih 
naredi gluhega zanj... Lju-
bezen je nežni cvet, ki ga ne 
stopi nobeno sonce, je cvet, 
ki ga ne ugonobi nobena gr-
dobija; lahko za nekaj časa 
ponikne vase, se skrije v sa-
mem sebi, kadar je prehudo 
zanj... Nikoli pa ne odmre, 
pa čeprav je še tako rahel in 
nežen... 
(PAVLE ZIDAR; Moja družina) 

Tlie River Of Dreams 
Billy Joel 

In the middle of the night 
I go walking in my sleep 
From the jnountains of faith 
To a river so deep 
I must be looking for something 
Something sacred I lost 
But the river is wide 
And it's too hard to cross 

And even though I know the river is wide 
I walk down every evening and I stand 
on the shore 
And try to cross to the opposite side 
So I can Finally find out what I've been 
looking for 

In the middle of the night 
I go walking in my sleep 
Through the valley of fear 
To a river so deep 
And I've been searching for something 
Taken out of my soul 
Something I would never lose 
Something somebody stole 

I don't know why I go walking at night 
But now I'm tired and I don't want to walk 
anymore 
I hope it doesen't take the rest of my life 
Until I find what it is that I've been looking for 

In the middle of the night 
I go walking in my sleep 
Through the jungle of doubt 

To a river so deep 
I know I'm searching for something 
Something so undefined 
That it can only be seen 
By the eyes of the blind 
In the middle of the night 

I'm not sure about a life after this 
God knows I've never been a spiriutal man 
Baptized by the fire, I wade into the river 
That runs to the promised land 

In the middle of the night 
I go walking in my sleep 
Through the desert of truth 
To the river so deep 
We all end in the ocean 
We all start in the streams 
We're all carried along 
By the river of dreams 
In the middle of the night 

RESTAVRACIJA ŽANA ŽALEC 
vas vabi na 

SILVESTROVANJE 
31.12. ob 20. uri 

NOVOLETNI PLES 
1.1. ob 20. url 

Rezervacije po telefonu 063/711-231. 

Doživimo skupaj praznične trenutke ob dobri 
postrežbi v prijetnem okolju in ob zvokih 
znanega ansambla Simona Legnarja. 

Restavracija Žana odprta v decembru do 22. 
ure, ob sobotah do 14. ure. 

Prisrčno vabljeni! 

Trgovsko in proizvodno podjetje 
CELJE, Teharska 111 
tel.: 063/29-144 ali 21-133 

BIS-TRADE d .o .o . 
Stari trg 12 
SLOV. KONJICE 
tel.: 063/755-730 

AKCIJSKA PRODAJA 
POHIŠTVA 
00 30. OECEMBRA 

* ALPLES POHIŠTVO 
30% POPUST 

DOBAVA TAKOJ 
* VELIKA IZBIRA VZMETNIC 

190x90 8.900,00 817 
* SEDEŽNE GARNITURE 
* MASIVNE POSTELJE »BIO-BOY« 

S PODOM 13.900,00 SIT 

AKCIJA VELJA DO RAZPRODAJE ZALOG! 

KONKURENČNE CENE, MOŽEN NAKUP 
NA ČEKE, GOTOVINSKI POPUSTI! 
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Različne vrste pijancev 
ž e iz Alešovčeve t ipologije l jub l jansk ih 

gosti lničarjev in gostiln s srede druge polo-
vice pre jšn jega s tole t ja l ahko brez večjih 
težav razberemo tud i s t ruk tu ro pivcev, ki je 
očitno v tesni zvezi s socialnim položajem 
posameznika. Medtem ko so žganjar i je in 
krčme nižje vrste namen jene h i t remu opi ja -
nju z močnimi žganimi p i jačami in cenenim 
vinom, so gosposke in boljše gostilne v me-
stu in v p redmes t j ih namen jene d ružabne -
mu, ku l t iv i ranemu p i t j u ter pomenkom 
o polit iki , l i te ra tur i in razl ičnih ak tua ln ih 
govoricah. Vendar pa lahko tud i v teh go-
st i lnah opazimo razl ične t ipe pi jancev, ki 
so si sicer »povsem razl ični v svojih počet-
jih in svojih strasteh«, imajo pa skupno 
nagn jen je do p i jače in skupno geslo: »samo 
ne domov«. 

Josip Suchy, ki je na začetku dvajse t ih 
let upravičeno označil L jub l j ano za »mesto 
pijancev« (le kakšno oznako bi potem šele 
dal Mar iboru ali Celju?), je l jub l janske p i -
jančke razdeli l v št ir i kategori je: v ponoč-
njake, vinske bratce, »tihe« in »kvartalne« 
pijance. Suchyeva t ipologija je seveda po-
manjkl j iva , vendar dovolj zanimiva, da jo 
velja na tančne je predstavi t i . 

Ponočnjaki 
Ponočnjak i so seveda t is te vrs te pi jančki , 

ki začen ja jo s svojo p i jansko akt ivnost jo , 
t ako j ko se zmrači . »Pi jančki te vrste si 
poiščejo pr i ja te l je ali v gosti lni ali v kava r -
ni. Kamor se zaženejo, t am pi je jo mnogo in 
različno pi jačo; silijo sebe in pr i ja te l je , da 
pi je jo ter da so veseli, dokler se ne p rep r i -
čajo, da se p rav za p rav — dolgočasijo. Po 
dal jšem p re r ekan ju spre jmejo predlog, da 
gostuje jo t a m k je v kaki p redmes tn i krčmi, 
k je r je morebi t i odpr to čez noč. Res je t a m 
še nekako >pol živo<, čeprav na takar ice že 
napo l zaspane t ava jo naokoli . Posreči se 

jim, da izprazni jo l i trček, celo drugega in 
t re t jega . Pa seda j tud i tu pos tane >resno<. 
Tudi tu z a k l e p a j o . . . Da se izognejo nepr i -
je tn im opominom na odhod, mora jo nolens 
volens sami zapust i t i sve t i š če . . . In t ako so 
na c e s t i . . . Nihče še ni zaspan in nobenemu 
se noče domov. K a j sedaj? K a m sedaj? Ube -
rejo pot ter hi te pevajoč in razgra ja joč po 
t ih ih nočnih ul icah, ne meneč se za ukore 
redar jev , n a z a j v mesto. Viktor i ja! Tam je 
luč! Tam imajo še odpr to ! In kakor sokoli 
na plen se >spuste< na razsvet l jeno točko. 
S smehom in ropotom drve skozi kavarn i -
ške prostore do mize v kotu«, po tem pa 
seveda l umpa jo do ran ih ju t r an j ih ur. Do-
ma objokani ženi ob l jub l ja jo : »Draga žen-
ka ! Odpust i mi — bilo je zadn j ik ra t — nikoli 
več - p a r dobr ih pr i ja te l jev - rojs tni d a n 
- sami moški - Bog me kaznuj , če je bila 
kakšna ženska v naš i družbi«, vendar po 
okrepči lnem spancu pozabi jo na obl jubo. 

»Grd je pijanec, desetkrat grša pijanka; 
ona še svojega sramu ne pokrije. Se boste 
moži le , nikar da bi se pi jancu zaročile; 
pijanec in ubijalec sta si brata. Varovati 
se je vsakega pijanca in se m u s senenim 
vozom izognit i , posebno pa žganjepivcu. 
V sedanjih časih več ljudi žganje umori 
kakor kuga«. 

(Anton Martin Slomšek) 

Že nas lednj i večer se znova poda jo na svoj 
p i jansk i pohod po mestu. Ni t i prisege ni t i 
solze ne morejo ugonobi t i želje ponočn jaka 
po ponočnem kolovra tenju , čeprav na kon-
cu ugotavl ja , da se sploh n i zabaval , pač pa, 
da ga je samo post f e s tum bolela glava. 

Vinski bratci 
Za razl iko od ponočn jakov so po Suchy-

evem m n e n j u vinski b ra tc i povsem druga 
vrs ta p i jančkov. »Ta d ruga vrs ta obiskoval-
cev >ekstra sobe< ali t ako zvani >stalni gost-

je< žive samo v zb i j an ju šal, uspevajo le 
v gojenju veseličenja ter se tud i množe, to 
se pravi , zna jo si pr idobi t i učence in nove 
>bratce<. Od ponočnjakov se vinski bra tc i ne 
ločijo samo po svoji veselosti, temveč tud i 
po tem, da se ga nalezejo samo v družbi , 
s ka te ro jih veže s impat i ja . S to las tnos t jo 
pa se seveda ločijo tud i od t ih ih pi jančkov, 
ki vedno sami čepijo v na j t emne jšem kotu 
gostilne in v miru s rka jo vino ali pivo. 

»Grde navade dolenjskih pijancev: S pr- . 
s tom si delati bljuvanje in se potem zno-
va zalivati , piti brez mere črno kavo punš 
in ž g a n j e . . . ulivati v v ino žganje, celo 
rum, siliti vsakega z njimi lokati , v pija-
nosti kaditi , plesati , delati kup in druge 
veljavne ugovore, pobijati posodo, razsa-
jati in pretepati se, ne pazit i na števi lo 
izpi t ih p o l i č e v . . . zahtevati , da dade tudi 
krčmar za vino, pogajati se za ceno vina, 
gnjusno kvantati vpričo otrok in ženskih, 
te tudi grabiti in če se da pojebati kje za 
krčmo, po ves dan, včasi pa več dni in 
noči ostajati v krčmi, klatit i se ponoči od 
krčme do k r č m e . . . « (Janez Trdina) 

Vinski b ra tc i so pač t is te vrs te možje, ki 
začen ja jo živeti šele v gostilni, pač v sk ladu 
z las tn im po jmovan jem živl jenja. Vinskemu 
bra tcu pomeni »živeti« to, da »biva med 
>dobrimi prijatelji<, da se ogreva ob šalah, 
improviziranih, večinoma s tabi ln ih dovt i -
pih in smešnicah, ob skronmih zbad l j ivkah 
in u g a n k a h . . . In v resnici so vsi >dobri 
prijatelji<. To čustvo se po ra j a na novo sle-
herni večer, če >bratec<, ki je danes na vrsti, 
naroči >štefan< vina in se med zvenenjem 
dvignjenih čašic pojavl ja ogenj >prijatelj-
skih poljubov< ter se po strogih zakonih 
nepr i l iznjenega pr i ja te l j s tva zvrnejo polne 
čaše v grlo«. Seveda vinski b ra tec — za razl i -
ko od ponočn jaka - ne z a n e m a r j a svojih 
druž inskih obveznosti in je vsak večer p r a -
vočasno v zakonski spalnici . Nekater i v in-
ski b ra tc i so celo t ako zvijačni, da od časa 
do časa pr i tegnejo k veseli d ružb i tud i svoje 
boljše polovice, da se na las tne oči p rep r i -
čajo, kako dostojno se zabava jo nj ihovi so-
progi »med dobr imi pri jatel j i«. Za to sopro-
ge vinskih bra tcev pr i nj ihovi akt ivnost i ne 
ovira jo preveč. Ko ta ali oni zapus t i »stalno 
omizje« v gostilni, je to bol j posledica bo-
lezni ali smrti . 
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V MODNEM 
VRTINCU 

Pripravlja: 

VLASTA CAH - ŽEROVNIK 
Najbrž ste se že odločili, kje 

boste preživeli najdaljšo noč. 
Toda, ste se že odločili, v kakš-
ni toaleti se boste poslovili od 
starega leta? Več o tem bo naša 
modna sodelavka Vlasta Cah-
Žerovnik svetovala v prihod-
njih številkah Tednika in Peti-
ce, danes pa se bo ponovno 
»pozabavala« z moško modo. 
Ti naši moški so vse preveč-
krat modno zapostavljeni, vse-

eno pa jih radi pogledamo, če 
so lepo urejeni, kajne? Torej 
v današnji številki še nekaj na-
svetov za vse fante. 

Poleg razmišljanj o toaletah, 
nakitu in modnih dodatkih za 
praznovanje najbolj nore noči, 
ki se neusmiljeno bliža, se Vla-
sta že poigrava tudi z zamisli-
mi o spremenjeni obliki in vse-
bini modnega klepeta. 

Za začetek teh razmišljanj 
naj izdamo le, da se bo naša 
rubrika poslej imenovala 
V modnem vrtincu. Podrobne-
je o vrtinčenju bomo sprego-
vorili v eni zadnjih letošnjih 
številk Novega tednika. 

Uredništvo 

Moška modna zima 
Zadnjič smo ugotovili, da 

letošnja moda ne ustreza ste-
reotipnemu predstavniku 
močnejšega spola, temveč mo-
škemu, ki mu izvirne kombi-
nacije predstavljajo modni iz-
ziv. Pa vendarle se v njej najde 
tudi kanček stare preverjene 
tradicije. Med glavnimi prota-
gonisti zime 93/94 je poleg 
vsem dobro znanega trenčkota 
še večno aktualen »duffleco-
at«, legendami plašč angle-
ških kočijažev. Da se krzno 
v obliki podlog in obrob ime-
nitno počuti tudi na moških, ni 
seveda nikakršna novost, prav 
tako oboževano je tudi usnje 
- od svinjskega velurja pa vse 
tja do prestižnega chamoisa, 
irhovine, iz katere so njega dni 
izdelovali »nesmrtne« hlače . . . 

Topli in prefinjeni materiali 
so še vedno glavna zahteva, 
ključ do novih idej je le 
v končni obdelavi. In tu se sre-

čamo s casualom, novim ležer-
nim stilom oblačenja, ki se mu 
tudi moška moda ni znala in 
hotela upreti. V mislih imam 
predvsem neskončno modno 
igranje s pleteninami, med ka-
terimi je znova pravi hit jopi-
ca, ki večkrat imenitno nado-
mesti klasični suknjič. Iz iste 
druščine velja omeniti še izvir-
no idejo za športne fante, vol-
neni bluzon ali montgomery. 

Ker je december najbolj slo-
vesno obarvan mesec, se seve-
da spodobi malce pokukati tu-
di na večerno modno prizoriš-
če. Tu kraljujejo črna, temno 
modra in ban,'a starega zlata, 
eminenten smoking pa pogo-
sto zamenja satenasta obleka 
ali vsaj takšen telovnik. Na-
mesto kravate oziroma me-
tuljčka lahko pod srajčnim 
ovratnikom zavežemo svileno 
rutico. 

VLASTA 

Anketno nagradno vprašanje meseca decembra: 
V KAKŠNEM OBLAČILU NAMERAVATE PREŽIVETI NAJ-
DALJŠO NOČ V LETU? 
a) V dolgi dekoltirani večerni toaleti, 
b) v elegantnih hlačah ali krilu in svileni oziroma čipkasti bluzi, 
c) v običajnem oblačilu z nekaj več nakita, 
d) v trenirki in copatah. 

Krave dojilje 
Pod izrazom »krava dojilja« 

razimiemo, da gre za kravo, ki 
je zgodaj spomladi otelila in 
bo skupaj s teletom pretežni 
del leta preživela na pašniku. 
Nekateri imajo dojilje tudi 
v hlevu, ob njih pa so teleta. 
Krmijo jih v glavnem z osnov-
no krmo, torej s senom in sila-
žo. Kravam dojiljam lahko da-
mo ob lastnem teletu še drugo 
tele, tudi tele druge krave. 
V tem primeru govorimo 
o kravah rejnicah. 

Reja krav dojilj je v svetu 
razvita predvsem v gorskem in 
hribovskem področju. Krave 
se pasejo, obremenitev pašni-
kov je od pol do en in pol GVŽ 
na ha. Krave dojilje so križan-
ci med mlečno in mesno pa-
smo. Pri tem izkoriščamo 
medpasemski učinek, hetero-
zis. Osemenjujejo jih s seme-
nom priznanih mesnih pasem: 
šarole, limuzen, blondakriten 
in z lisasto pasmo. Sicer pa 
poznamo dva tipa krav dojilj, 
živali z majhnim in živali 
z večjim okvirjem. Glede na 
okvir živali urejamo tudi ose-
menjevanje krav in hlevske 
površine. Pri tej reji stremimo 
za tem, da telijo krave dojilje 
pozno pozimi, da so njihova 
teleta sposobna spomladi iti 
na pašo. Pri reji dojilj rejnic je 
treba upoštevati naslednje: 
pasemo manj živali kot pri in-
tenzivni reji; prirastek se, 
v primerjavi z normalnimi po-
goji, zmanjša do ene četrtine; 
zmanjšan dohodek krije drža-
va, ker s tako rejo ohranjamo 
kulturno krajino; gospodar-
nost reje je odvisna od dnevne-
ga prirasta telet, teže ob pro-
daji in dosežene cene; teleta 
pitamo na težo 200 do 300 kg, 
redkeje do teže pitancev; reja 
krav dojilj zahteva manj dela 
kot intenzivna mlečna proiz-
vodnja, ker je delo omejeno sa-
mo na najnujnejša opravila; za 
krave dojilje ponavadi upo-
rabljamo stare zgradbe, ki bi 
bile sicer prazne. 

Za zimsko rejo se je kot naj-
boljša izkazala čmobela pa-
sma. Tudi za ekstenzivno izko-
riščanje zelenih površin je ta 
pasma zelo dobra. S križanci 

izbranih pasem so dosegli 
v Nemčiji pri teletih priraste 
od 900 do 1.200 gramov 
dnevno. 

Pri nas so uvajali krave do-
jilje na Kočevskem in v Logat-
cu. Dosegamo slabše priraste 
kot v zahodni Evropi. Rojstna 
teža telet na Kočevskem je bila 
med 26 in 28 kg, ob odstavitvi 
od 117 do 187 kg, priraščala pa 
so med 800 in 900 grami dnev-
no. Teleta, ki so bila kravam 
dodana, so priraščala za tretji-
no manj. V Logatcu pa je bil 
poprečni prirast telet pri kra-
vah dojiljah 873 g na dan. 

Strokovnjaki priporočajo, 
da so pašniki, namenjeni za 
rejo krav dojilj, ograjeni 
z električnim pastirjem, da 
imajo urejena napajalna me-
sta, v času bujne rasti pa na 
pašniku pridelajo tudi krmo 
za zimo. Krme se pridela naj-
manj dve toni na hektar. 

Črede krav dojilj se večajo 
v Avstriji, Franciji, Madžarski 
in Nemčiji (v Nemčiji 180.000 
živali). Reja krav dojilj je ek-
stenzivna, gospodama pa le, 
če se posreči teleta prodati 
dražje, kot so cene za teleta iz 
intenzivne reje. 

Slovenija ima v načrtu, da 
bo 400 kmetij preusmerila 
v rejo krav dojilj. Vse kmetije 
so iz gorskega in hribovskega 
območja. 

mag. IVO KUDER 

Zlati popust 
v 

ZLATARSTVO 
KRAGL 

na Aškerčevi 3 
v CELJU. 

V DECEMBRU 
20 do 30% 

popust! 

Vzimovanje vrtnic 
Na začetku zimskega miro-

vanja, konec novembra ali 
v prvih dneh decembra, je tre-
ba vrtnice zaščititi pred nizki-
mi temperaturami. Posebno 
pozorno moramo zaščititi cep-
ljeni del vrtnice. Najbolj ne-
varna meseca za zmrzovanje 
vrtnic sta januar in februar, 
zato je za vzimovanje vrtnic še 
čas. 

Prezgodnja zaščita bi nega-
tivno vplivala, saj bi vrtnice 
začele v toplejših dneh poga-
njati in bi jih prvi močnejši 
mraz spet uničil. Starejše gr* 
maste vrtnice pred vzimova-

Vzimovanje grmastih vrtnic. 
njem najprej porežemo, od-
stranimo jim približno tretjino 
poganjkov, da jih lažje prekri-
jemo. 

Novo nasajene vrtnice smo 
že pred sajenjem porezali. Po 
obrezovanju vrtnice pokrije-
mo, vsak grm zasipamo s sta-
rim dozorelim gnojem ali šoto 
in čez nasujemo še zemljo. 
P>reko nastalega kupa, približ-
no trideset centimetrov viso-
kega, položimo smrekove veje. 

Vrtnice vzpenjalke 
Ker so bolj trdožive, pri njih 

zaščitimo s smrečjem samo 

spodnji del, po potrebi na pri, 
sojni strani delno še zgomjj 
del, da se v zimskih sončni^ 
dneh ne prebudijo in začnejo 
odganjati. 

Stebelne vrtnice 
Stebelne vrtnice so bolj zah-

tevne za vzimovanje. Deblo ni 
občutljivo, občutljiv pa je cep-
ljeni del pri krošnji. Visoko-
stebelne vrtnice najprej očisti, 
mo — potrgamo preostalo listje 
ali obrežemo nepravilne izbo-
je. Steblo počasi upogibamo 
do tal, kjer smo izkopali vdol-
bino za krošnjo. Z lesenim kli-
nom krošnjo pritrdimo k zem-
lji, nasujemo čeznjo suho zem-
ljo, nato dodamo smrečje, gro-
bo šoto ali stiropor zaradi zra-
čenja. Spodnji del vrtnice ob-
delamo kot grmaste vrtnice. 
Paziti moramo, na katero 
stran od cepljenega mesta 
upogibamo deblo. V primeru, 
da se stebelna vrtnica ne da 
upogniti, jo najprej dobro ob-
vijemo s časopisnim papirjem, 
potem zaščitimo še z juto ali 
z drugim podobnim blagom. 
Nikar ne uporabljajte plastič-
ne vreče! 

V prvih dneh aprila, ko pre-
nehajo nevarnosti nizkih tem-
peratur, vrtnice v oblačnem 
dnevu odkrijemo in odgmemo. 
Takrat začnemo razmišljati 
o obrezovanju, o oskrbi, zaš-
čiti . . . 

Če se ponovi suha zima, kot 
sta bili prejšnje dve, brez pa-
davin, morate vrtnice zalivati. 
To velja tudi za druge na novo 
nasajene in občutljive rastline, 
kot so rododendroni, vresje, 
iglavci.. . 

JAGLENKA LEBAN, 
načrtovalka zelenih površin 

Vzimovanje stebelnih vrtnic. 

Šifra: Daijnja 
dežela 

Sem poročena mati dveh do-
raščajočih otrok. Z možem se 
še kar ujameva, z občasnimi 
krizami. Na zunaj živim precej 
urejeno življenje in se mi zdi, 
da sem zaenkrat še brez večjih 
skrbi. Pišem vam zaradi tega 
ker me zanima kaj pravi horo-
skop o mojih sanjah. Zadnjih 
nekaj let* imam občasne sanje, 
ki se v popolnosti ponavljajo. 
Sanjam sebe in otroke ter mo-
ža, ki pa ni isti, kako živimo 
v neki drugi deželi, ki je daleč 
na vzhodu, morda na Tajskem. 
Te sanje vedno zelo močno ču-
stveno občutim. Počutim se 
srečno na povsem drug način 
kot ga poznam v budnem sta-
nju. V življenju še nisem poto-
vala na vzhod, tudi za te kul-
ture se nisem kaj dosti zani-
mala. Zanima pa me, kaj vi 
mislite o vsem tem? Hvala. 

Ivana: V vašem horoskopu 
prevladuje element vode, kar 
kaže na vašo veliko intuitiv-
nost, na močno delujočo pod-
zavest, ki pa je v vsakdanjem 
tempu življenja zaradi ascen-
denta v Devici nekoliko pri-
krivate. Vsekakor ste človek 
reda, discipline in sistematič-

nosti. Prav tako ste morda na 
malce večji distanci do prija-
teljev kot pa bi si želeli - vi ali 
oni. Svojim sanjam lahko za-
upate, ne glejte na njih kot na 
tujek v vašem urejenem siste-
mu, svoja občutja pokažite 
navzven, tako da si morda pre-
berete nekaj knjig o v z h o d i h 
kulturah, pogledate kak film 
ali se pogovorite s kom, ki vsaj 
malo pozna ta področja. Tako 
boste namreč spravili iz pod-
zavestnih globin v vsakdanje 
življenje tisto, kar vas okupira 
v globinah. Daljša potovanja 
- morda prav v te kraje, pa so 
na vidiku šele čez tri leta. Na 
tej poti utegnete spoznati ne-
kaj zanimivih ljudi, ki bodo 
celo vplivali na vaše življenje. 
Do takrat pa svoje podzavest-
ne težnje oživljajte v domačem 
okolju, z dobrimi prijatelji in 
knjigami. V ponovoletnem ob-
dobju do maja pa morate bolj 

paziti na zdravje in energijo 
nasploh, zato ne pretiravajte 
v ničemer. 

Šifra: Ljubezen 
Zadnje čase živim nekoliko 

razdvojeno. Dolgo sem hodila 
s fantom s katerim sva se raz-
šla zaradi mojih pomislekov. 
Toda spoznala sem nekoga 
drugega, ki je sicer super, ven-
dar pa me misli vlečejo 
k prejšnji zvezi, v kateri je bilo 
veliko lepih trenutkov. Kaj naj 
storim in kaj pravi o vsem tem 
astrološka analiza? 

IVANA: Zaradi ascendenta 
se včasih pač težje odločiš! Si 
intenzivno bitje, globoko ču-
stvena, poleg Ribe pa imaš 
v horoskopu povdarjeno tudi 
škorpijonsko plat, pa tudi ne-
kaj lastnosti ovnov in dvbjč-
kov nosiš v sebi. Si torej dina-
mično in ne tako hitro zado-
voljno bitje! Od življenja veli-
ko pričakuješ - v tej partnerski 
dilemi pa je bolje da se vprašaš 
- ne kaj lahko dobiš od katere-
ga partnerja, ampak kaj si ti 
sposobna in si sama želiš kate-
remu dati! Kajti le dajanje je 
tisto kar v ljubezni nekaj šteje 
in ne sprejemanje! Kajti, kaj 
nam koristi če nekdo, ki nam 
ni všeč, polaga pred naše noge 
ves svet, mi pa tega niti ne 
opazimo, ker nam nič ne po-
meni in mu zato tudi ne more-
mo nič dati! Nekdo, ki nam je 
všeč, pa nam lahko podari le 
cvet, pa bomo v tem videli celo 
vesolje! Torej, važno je tvoje 
dajanje ljubezni in ne spreje-

manje. Seveda pa mora biti 
oboje prepleteno, kar pa se ob 
resničnem dajanju tudi zgodi. 
Najbolje je, da narediš samo-
stojno analizo, tako, da na dva 
različna lista napišeš tisto za 
kar čutiš, da lahko daješ vsa-
kemu partnerju, poskusi biti 
zelo tenkočutna ter dosledno 
iskrena do sebe! To je ena od 
poti do pravilne odločitve. Ve-
liko od tega pa se bo razjasnilo 
v naslednjem letu. Vzemi si 
dovolj časa, ne hiti! Pazi, da 
ne boš po nepotrebnem priza-
dela sedanjega partnerja, mor-
da bi ti bilo kasneje žal. Ohra-
ni občutek za lastno svobodo 
in individualnost! 
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Naizmogilivelši le safrane biturbo 
čez kakšen mesec bo fran-

coski Renault začel prodajati 
motorno in sicer najzmoglji-
vejšo različico safrane bitur-
bo. Pri tej izvedenki sta svoje 
dodala še dva znana nemška 
avtomobilska »krojača«, in si-
cer Irmscher, ki je sodeloval 
pri zunanjem in notranjem 
opremljanju safrane biturbo, 
medtem ko je Hartge svoje 
opravil pri motorju. 

Sicer pa safrane biturbo po-
ganja 3,0-litrski šestvaljnik 
z močjo 193 kW/268 KM pri 
5.500 vrtljajih v minuti, ki mu 
je v pomoč dvojni turbinski 
polnilnik na izpušne pline. To 
je motor, ki poganja tudi rena-
ult alpine A610, safrane bitur-
bo pa je ob tem opremljen 
s stalnim štirikolesnim pogo-
nom, kar zagotavlja boljše 
vozne lastnosti oziroma ugod-
nejši prenos moči na cesto. Av-
to bo na voljo v dveh izveden-
kah, in sicer RXE in baccara. 

izdelovali ga b«do v Renaulto-
vi tovarni v Sandouvilleju, se-
rijsko mu dodajajo še elek-
tronsko kontrolirano vzmete-
nje oziroma podvozje, ABS, pa 
zmogljivi hi-fi sistem z močjo 
4x20 vatov ipd. Ceni za obe iz-
vedenki ta hip še nista znani. 
Na sliki: renault safrane bi-
turbo. 

Ford obnavlja flesto 
Fordova fiesta, trenutno 

najmanjši avtomobil pri tej hi-
ši, ki je razdeljena na nemški 
in britanski del, bo do leta 
1995 doživela temeljito obno-
vo, tako da bo to skoraj po-
vsem nov avtomobil. 

Fiesta spada med najbolje 
prodajane avtomobile pri For-
du, še posebej pa je uspešna 
v Nemčiji (več kot 65 tisoč av-
tomobilov v dobrih štirih le-
tih). Nova fiesta bo bistveno 
bolj karoserijsko okrogla kot 
je sedaj, pri čemer v oči pade 
izvirna in s tem povsem nova 
oblika zadnjega stekla na zad-
njih vratih. Steklo oziroma 

okno na spodnjem robu ni 
odrezano v ravni liniji, pač pa 
ovalno, kar je dobro za boljšo 
preglednost nazaj, po drugi 
strani pa predstavlja dovolj 
svežo karoserijsko in oblikov-
no potezo. Pri novi fiesti sta 
odbijača - takšna je pač seda-

nja avtomobilska moda - veli-
ka in ne preveč potisnjena 
v karoserijo, prednje luči raz-
meroma ozke, zadnje bodo 
precej nenavadne ipd. Se prej, 
preden se bo na trgu {)ojavila 
obnovljena fiesta, bo Ford za-
čel svoje avtomobile opremlja-
ti s povsem novo generacijo 
motorjev .sigma. Gre za ben-
cinske štirivaljnike z gibno 
prostornino od 1,0 do 1,4 litra 
in močjo od 50 do 90 KM, lah-
ke, majhne in varčne, poleg te-
ga pa bo Ford prav s temi mo-
torji prva avtomobilska tovar-
na, Id bo vse svoje motorne 
agregate opremljala s po štiri-
mi ventili na valj. Sicer pa je 

F'ord v dovolj opaznem pro-
dukcijskem zagonu, kajti pri-
hodnje leto bo na ogled po-
vsem obnovljeni scorpio, leta 
1997 pa naj bi predstavili 
majhno mestno vozilo. Na sli-
ki: na skrivaj fotografirana 
nova fiesta. 

Subaru 
predstavil 
novega 
legacyja 

Japonski Subaru je na ne-
davnem tokijskem avtomobil-
skem salonu postavil na ogled 
povsem novega legacyja. 

Avto bo naprodaj kot kla-
sična štirivratna limuzina in 
kot karavan (na sliki). Medos-
na razdalja novega legacyja je 
za 50 milimetrov večja oziro-
ma daljša, tako bo avtomobil 
ob 2630 milimetrih razdalje 
med obema osema ponujal več 
notranje prostornosti. Avto-
mobil bodo opremljali s štiri-
mi motorji (vsi bokserji) 
z močjo od 125 KM do največ 
250 KM (2,2-litra), poleg tega 
pa bo na voljo tudi dvolitrski 
turbodizelski agregat. Za se-
daj še ni jasno, kdaj bo novi 
legacy naprodaj v Evropi in 
potemtakem tudi na sloven-
skem avtomobilskem prosto-
ru, vendar računajo, da ne 
pred prihodnjim poletjem. 

BORZA CEN 
RABLJENIH AVTOMOBILOV 
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DEŽURSTVA TRGOVIN 

Celje 
Potrošnikova samopostrež-

na trgovina Soča v Stanetovi 
14 in diskont na Cankarjevi 
1 sta ob sobotah odprta do 
17. ure, diskont je odprt tudi 
ob nedeljah od 8. do 12. ure. 
Ob nedeljah so od Potrošniko-
vih trgovin od 7.30 do 11. ure 
odprte naslednje prodajalne: 
živilski oddelek v blagovnici 
Nova vas, marketi na Ljub-
ljanski cesti. Dolgem polju. 
Zgornji Hudinji, Vojniku, Što-
rah in na Ostrožnem, samopo-
strežne trgovine v Gaberjah, 
Pod gradom, v Tmovljah, na 
Teharjah, Frankolovem, Sve-
tini, Ljubečni, Polulah, 
v Šmartnem v Rožni dolini, 
Škofji vasi in Novi Cerkvi ter 
stojnica na celjski tržnici. Ob 
nedeljah je odprt tudi kiosk 
pri celjski bolnišnici, in sicer 
od 12. do 15. ure. 

Klasje Celje ima odprte pro-
dajalne kruha Štručko, Ado in 
pri pekami v Štorah ob sobo-
tah od 7. do 13. ure, Š tmčka je 
odprta tudi od nedeljah od 
7. do 11. ure, kiosk na Hudinji 
pa ob sobotah od 6. do 15. ure. 

Dežuma je tudi trgovina 
Gala trade na Mariborski 128, 
ki je odprta ob sobotah od 
7. do 15. ure, ob nedeljah pa od 
9. do 12. ure. 

Od Centrovih prodajaln so 
ob sobotah odprte samopo-
strežne trgovine Center od 
7. do 13.ure, Voglajna in Lo-
garska od 7. do 13. ure, Rio od 
7. do 14. ure, Sedmica od 7. do 
15. ure. Otok, Solidarnost in 
Ložnica od 7.30 do 15. ure, 
Adut pa od 8. do 12. ure. Na-
kupni center Lava je odprt od 
7. do 13. ure. Samopostrežna 
trgovina Savica je odprta od 
7. do 17. ure. Ob nedeljah pa je 
delovni čas Centrovih proda-
jaln naslednji: od 8. do 11.30 
so odprte samopostrežne trgo-
vine: Otok, Sedmica in Soli-
darnost, medtem ko je proda-
jalna v Ložnici odprta od 8.30 
do 11.30. Ob nedeljah od 7. do 
11. ure vam je na voljo celjska 
tržnica. V Rimljanki na Savi-
novi 3 sta vsako soboto od 
6. do 13. ure in v nedeljo od 
7. do ll.vu-e odprti Pekarna in 
Mesnica Prekoršek iz Vojnika. 
V Vojniku pa je njihova Mes-
nica odprta od 7. do 12. ure. 
Vsak dan je od 7.3do 23. ure 
odprta trgovina Dragstor na 
Mariborski 119, mini market 
Gaj v Ozki ulici vsak dan od 
8.30 do 22. ure, ob nedeljah in 
praznikih od 8. do 22. ure, t r-
govina Plemič Teharje - ob so-
botah od 7. do 14. ure in nede-
ljah od 8. do 11. ure, trgovina 
Figec Štore pa ob sobotah od 
7.30 do 20. ure, ob nedeljah od 
8. do 12., trgovina Mini shop 
Jereb Teharje ob sobotah od 
7. do 19. ure, ob nedeljah od 
8. do 11. ure, mini market Če-
belica v Novi vasi ob sobotah 
in nedeljah od 8. do 21. ure, 
Skan market na Mariborski 
181 v Celju ob sobotah od 7. do 
22. in ob nedeljah od 8. do 
22. ure, trgovina Nadi v Šmar-
jeti pri Celju vsak dan od 8. do 
20. ure, odprta pa je tudi trgo-
vina Sneja v Kocenovi 6, od 
ponedeljka do petka od 6.30 
do 21. ure, ob sobotah od 7.30 
do 19., ob nedeljah in prazni-
kih pa od 7.30 do 16. ure. 

Od 7.30 do 15. ure je ob so-
botah odprta tudi Mercatorje-
va trgovina na Hudinji, kupu-
jete pa lahko tudi v trgovskem 
podjetju Ponudba na Dobojski 
cesti v Celju, in sicer ob sobo-
tah od 7. do 20. ure, ob nede-
ljah in praznikih pa od 8. do 
12. ure. 

Laško 
Odprti sta trgovini Trgov-

skega podjetja Izbira: samo-
postrežna v Debru in Market 
Živila v Rimskih Toplicah, in 
sicer ob sobotah od 7.30 do 
14. ure in ob nedeljah od 7.30 
do 11.30 ure. Trgovina Rogač 
pri železniški postaji je odprta 

ob sobotah od 7. do 17. ure in 
ob nedeljah od 7. do 12. ure, 
Market Zlatorog ob sobotah 
od 7. do 15. ure in ob nedeljah 
od 7. do 12. ure ter prodajalna 
Ježek ob sobotah od 7. do 
16. in ob nedeljah od 8. do 
12. ure. Na Brezah nad Laškim 
je ob sobotah od 7.30 do 13.30 
in ob nedeljah od 8. do 11. ure 
odprta trgovina z mešanim 
blagom Kocman, na Vrhu tr-
govina Deželak ob sobotah od 
8.30 do 12. ure, ob nedeljah pa 
od 9 .do l i . u re , v Rimskih To-
plicah trgovina Marjeta, in si-

• cer ob sobotah od 7. do 19., ob 
nedeljah in praznikih pa od 
7. do 12. ure, ter Market Brez-
nica na Breznem pri Laškem 
ob sobotah od 7. do 20. ure, ob 
nedeljah in praznikih pa od 
7. do 13. ure. 

Šentjur 
Ob sobotah od 7. do 12.ure 

in ob nedeljah od 7. do 10.30 je 
odprta Delikatesa Klanjšek 
Mesarstva Juri j v Efenkovi 
ulici, ob nedeljah od 8. do 
11. ure je odprt živilski odde-
lek Blagovnice Resevna, pro-
dajalne Lipe Šentjur so ob so-
botah odprte od 7. do 12. ure, 
ob nedeljah pa prodajalne 
v Gorici pri Slivnici, Prevorju 
in Loki pri Žusmu od 9. do 
12. ure, na Planini pri Sevnici 
od 8. do 13. ure in na Ponikvi 
od 8.30 do 11.30. Delovni čas 
prodajalne Močnik v Vrbnem 
pri Šentjurju je v soboto od 
8. do 17. ure, ob nedeljah pa od 
8. do 12.30. 

Žalec 
Trgovska družba Savinjski 

magazin Žalec ima ob n ^ e -
Ijah od 8. do 12. ure odprte na-
slednje trgovine: blagovnice 
Savinjka Žalec, Šempeter, 
Polzela in Prebold ter samopo-
strežbe Cankarjeva Žalec, 
Vransko, Pirešica, Liboje in 
Tabor. Trgovina RR je ob so-
botah in nedeljah odprta non-
stop od 7. do 22. ure, market 
Eni ob sobotah od 8. do 17., ob 
nedeljah in praznikih pa od 
8. do 12. ure, Potrošnikova po-
slovalnica Marelica v Prebol-
du ob nedeljah od 7.30 do 
11. ure. Minimarket Špela 
v uUci Florjana Pohlina 
3 v Žalcu ob sobotah od 7. do 
17. ure in ob nedeljah od 8. do 
12., prodajalna Gala v Šempe-
tru v Savinjski dolini ob sobo-
tah od 8. do 13., ob nedeljah 
pa od 9. do 12. ure. Ob sobotah 
od 7.30 do 16. in ob nedeljah 
od 8. do 12. ure sta odprta tudi 
samopostrežna trgovina in bi-
fe Kmetijske zadmge Pe-
trovče. 

Velenje 
v tem mesecu je odprta tr-

govina Ere Prehrana, in sicer 
ob sobotah od 7. do 19.ure, ob 
nedeljah pa od 8. do 11. ure. 
Odprta je tudi samopostrežna 
trgovina KK Ptuj na velenjski 
tržnici, ob sobotah od 7. do 14., 
ob nedeljah pa od 8. do 11. ure. 

DEŽURSTVA 
ZDRAVSTVENIH 
DOMOV 
ZDRAVSTVENI DOM CE-

LJE: Zdravstvena služba je 
organizirana v dopoldanskih 
in popoldanskih ordinacijah, 
prav tako imajo organizirano 
neprekinjeno 24-umo dežur-
stvo. Dežurna ambulanta dela 
ob delavnikih od 13. do 7. ure 
naslednjega dne, ob sobotah, 
nedeljah in praznikih pa ne-
prekinjeno 24 ur. Zdravnika 
za obisk na domu lahko naro-
čite kadarkoli, vendar bodo 
nenujni hišni obiski ob delav-
nikih opravljeni po 13. uri. 

V pr imem življenjske ogro-
ženosti kličite telefonsko šte-
vilko 94, sicer je telefon 441-

142 aU 27-721, za nujne inter-
vence pa 94. 

ZDRAVSTVENI DOM LA-
ŠKO: Zdravstvena služba je 
organizirana v dopoldanskih 
in popoldanskih ordinacijah 
od 7. do 20. ure, nočno dežur-
stvo je organizirano od 20. do 
7. ure zjutraj od ponedeljka do 
petka in sicer za vso občino. 
Dežurstvo je med vikendom 
organizirano tudi od petka od 
20. do ponedeljka do 7. ure 
zjutraj, vmes je v soboto odpr-
ta redna ordinacija od 7. do 
15. ure. Telefon 731-233. 

ZDRAVSTVENI DOM MO-
ZIRJE: V Mozirju je organizi-
rano redno ambulantno delo 
od 7. do 13. ure, popoldan od 
13. do 20. ure pa imata vsak 
dan redno delo po dve ambu-
lanti in sicer ob ponedeljkih 
Mozirje in Ljubno, v torek Na-
zarje in Gomji Grad, v sredo 
Luče in Nazarje, četrtek Mo-
zirje in Nazarje, ob petkih pa 
le Mozirje. Telefon v Mozirju 
831-421. 

ZDRAVSTVENI DOM 
ŠENTJUR: Redni delovni čas 
ordinacij med tednom je od 
7. do 19. ure, od 19. ure dalje 
do 7. ure z jutraj pa je organizi-
rano neprekinjeno dežurstvo. 
Telefon 741-511. 

ZDRAVSTVENI DOM 
SLOVENSKE KONJICE: 
Redna zdravstvena služba je 
organizirana od 7. ure z jutraj 
do 21., od 21. do 7. ure z jutraj 
pa je na voljo redno nočno de-
žurstvo. Telefon 754-522. 

ZDRAVSTVENI DOM VE-
LENJE: Redno obratovanje 
ordinacij je od 7. do 20. ure, od 
20. ure do 7. ure z jutraj nasled-
njega dne pa je organizirano 
dežurstvo. Telefon 856-711. 

ZDRAVSTVENI DOM 
ŠMARJE: Delovni čas med 
tednom je čez dan od 7. ure do 
21., zatem pa je od 21. ure da-
lje do 7. ure zjutraj organizira-
no nočno dežurstvo. Dežuma 
služba je organizirana tudi 
v Rogaški Slatini, izmenoma 
pa je po tedenskem razporedu 
organizirana dežurna služba 
tudi v Bistrici ob Sotli, Koz-
jem in Podčetrtku. Telefon 
v Šmarju je 821-021. 

ZDRAVSTVENI DOM ŽA-
LEC: Redni ambulantni de-

lovni čas je vsak dan od 7.30 
do 13.30 ure, neprekinjeno de-
žurstvo pa je organizirano od 
15. do 7.30 ure naslednjega 
dne. Telefon 711-251. 

DEŽURSTVA 
LEKARN 
CELJE: Redni delovni čas 

Lekarne na Stanetovi ulici 
v Celju je od ponedeljka do 
petka od 7. do 20. ure, ob sobo-
tah od 7. do 13., od 13. ure da-
lje v soboto, do ponedeljka do 
7. ure z jutraj pa je organizira-
no neprekinjeno dežurstvo. 
Enako velja tudi za praznike. 

ŠENTJUR: Redni delovni 
čas lekarne je od 7. do 18. ure, 
ob sobotah pa od 7. do 13. ure. 

LAŠKO: Lekama je odprta 
od ponedeljka do petka od 
7.30 do 18. ure, ob sobotah od 
8. do 12. 

MOZIRJE: Redni delovni 
čas je od 7. do 19. ure, ob sobo-
tah pa je lekama odprta od 
7. do 12. ure. 

SLOVENSKE KONJICE je 
med tednom odprta od 7.30 do 
13. ure in od 14. do 20., ob so-
botah od 7.30 do 13. ure, ob 
nedeljah pa redno dežurstvo 
traja od 9. do 12. ure. 

VELENJE: Od ponedeljka 
do petka je lekama odprta od 
7. do 20. ure, ob sobotah od 
7. do 14. ure, ob nedeljah in 
praznikih pa imajo organizi-
rano dežurstvo, z enoumo pre-
kinitvijo od 12. do 13. ure. 

ŠMARJE PRI JELŠAH: 
Redni delovni čas med tednom 
je od 7.30 do 18.30 ure, ob so-
botah od 7.30 do 13. ure. 

ŽALEC: Redni delovni čas 
med tednom je od 7.30 do 
19.30 ure, ob sobotah od 7.30 
do 14. ure, vsako nedeljo pa je 
lekama dežuma od 8. do 
11. ure. 

ROJSTVA 
Celje 

Minuli teden se je v celjski 
porodnišnici rodilo 13 dečkov 
in 14 deklic. 

Emmm 
Celje 

Poročili so se štirje pari, od 
teh tudi Milivoj ŠKREBLIN in 
Uršula SEŠEL oba iz Celja. 
Šentjur pri Celju 

Poročila sta se Anton LAV-
BIČ iz Svetelke in Darja ZGO-
NEC iz Razborja. 
Šmarje pri Jelšah 

Zakonsko zvezo sta sklenila 
Božidar TEPEŠ iz Huma na 
Sutli in Karin PEZDERŠEK iz 
Dobovca pri Rogatcu. 
Velenje 

Poročila sta se dva para in 
sicer: Adolar CVERLIN in 
Smiljana RIMELE oba iz Ve-
lenja in Matjaž LETONJE iz 
Velenja ter Sabina ČEH iz Šo-
štanja. 
Žalec 

Poročil se je en par. 

SMRTI 
Celje 

Umrli so: Frančiška DO-
LINŠEK, 58 let iz Celja, Justi-
na KOLAR, 54 let iz Migojnic, 
Alojzija ŠUNTAR, 89 let iz 
Rimskih Toplic, Karlota PE-
TERLIN, 59 let iz Celja, Ivana 
VIDIC, 83 let iz Jurkloštra, 
Rudolf ŠARLAH, 77 let iz Ce-
lja, Angela MAK, 81 let iz Pre-
bolda, Jožef KRAJNIK, 61 let 
iz Celja, Frančišek SLATEN-
ŠEK, 79 let iz Rogaške Slatine, 
Ivan MAVC, 69 let iz Ljubnice, 

Franc KOLENC, 73 let iz Slo, 
venskih Konjic, Marija GOR, 
NIK, 79 let iz Celja, Ivan VI, 
DALI, 60 let iz Vojnika, Mari, 
ja KORITNIK, 83 let iz Globo, 
kega pri Šmarju, Ludvik MIK, 
ŠE, 69 let iz Spodnje Rečice 
Feliks ZUPANC, 59 let 
Straške gorce, Jožefa STROP, 
NIK, 76 let iz Celja, Antonija 
ANDRINEK, 73 let iz Uniša, 
Ana LORGER, 72 let iz Globo, 
kega pri Šmarju, Štefka VO. 
DUŠEK, 38 let iz Žahenberca 
Ivan MERNIK, 68 let iz Škofje 
vasi in Bela ROGAČ, 55 let k 
Celja. 
Šentjur pri Celju 

Umrla sta Marija ŠKOBER. 
NE, 78 let iz Straške gorce in 
Janez VOK, 83 let iz Straže na 
gori. 
Velenje 

Umrli so: Vladimir ČREŠ. 
NIK, 60 let iz Podkraja pri Ve-
lenju, Janez ROČNIK, 80 let iz 
Ter, Ciril DEBELAK, 47 let h 
Podkraja pri Velenju, Adam 
HAUG, 86 let iz Velenja, Ivan 
KANDUŠER, 72 let iz Štor, 
Angela BELINA, 87 let iz 
Drenskega Rebra, Kasim ME-
DARA, 45 let iz Velenja, Kri-
stina NAPRET, 87 let iz Zg. 
Rečice in Franc PRELEVŠE^ 
46 let iz Čme na Koroškem. 
Žalec 

Umrii so: Kari MIRNIK, 51 
let iz Drešinje vasi. Angela 
FELICIJAN, 76 let iz Lokovi-
ne, Tomaž POKUPEC, 30 let iz 
Braslovč, Mirko PRESKER, 78 
let iz Braslovč, Franc MEŽ-
NAR, 65 let iz Ločice pri Vran-
skem in Justina KOKLIČ, 81 
let iz Celja. 

PRAVI PARTNER ZA TRGOVCE^ 
GOSTINCE IN POTROŠNIKE 

- rozine 500 g 147,00 SIT 
- kokos moka 200 g 89,50 SIT 
- napolitanke Sunny 400 g 188,00 SIT 
-paš te ta 100g 75,00SIT . 
- milopalmolive125g 79,00 SIT 
- Video kasete HG E180 399,00 SIT 
- kolofonijakg 360,00 SIT 

NOVOLETNE SMREČICE od 550 do 1.458 SIT 

Velika izbira novoletnih okraskov. 

OB NAKUPU VAS VABIMO V PRIJETNO UREJEN 
GOSTINSKI LOKAL Z NIZKIMI CENAMI 

Veselimo se vašega obiskal 

VETERINARSKA DEŽURSTVA 

VETERINARSKA POSTAJA CELJE: Delovni čas veterinar-
jev na veterinarski postaji v Celju je od 7.00 do 14.30. Ambu-
lanta za male živali je vsak dan dopoldan (razen ob nedeljah in 
praznikih) od 8. do 10. ure, vsako popoldne od 16. do 17. ure, 
sicer pa je dežurna služba za nujne primere organizirana 
v popoldanskem in nočnem času. Tel.: 34-233. 

VETERINARSKA POSTAJA LAŠKO: Redni delovni čas je od 
7. do 15. ure na veterinarskih postajah v Laškem in Radečah. 
Dežurstvo od 15. do 7. ure pa je za celo občino na veterinarski 
postaji Laško, telefon 731-485. V primeru odsotnosti veterinarja 
v času dežurstva pa lahko sporočilo pustite pri vratarju Pivo-
vame, tel.: 731-121. 

VETERINARSKA POSTAJA SLOVENSKE KONJICE: Redni 
delovni čas veterinarjev je od 7.do 12. ure, od 15. do 7. ure 
z jutraj naslednjega dne pa je organizirano dežurstvo. Telefon na 
veterinarski postaji: 754-166. 

VETERINARSKA POSTAJA ŽALEC: Redni delovni čas 
veterinarjev je od 6. do 14. ure, neprekinjeno dežurstvo za celo 
občino pa je od 14. do 6. ure naslednjega dne. Dežurstvo je tudi 
ob koncu tedna in ob praznikih. Telefon na veterinarski postaji: 
714-144. 

VETERINARSKA POSTAJA MOZIRJE: Redni delovni čas 
veterinarjev je vsak dan, razen ob nedeljah, od 7. do 15. ure, 
redna dopoldanska ambulanta pa od 7. do 9. ure. Do nedelje, 
12. decembra bo dežural dr.vet. med. Drago Zagožen, telefon 
841-769, od 13. decembra dalje pa dr. vet. med. Marjan Lešnik, 
telefon 831-219. 

VETERINARSKA POSTAJA ŠENTJUR PRI CELJU: Redni 
delovni čas veterinarjev je od 7. do 15. ure vsak dan, od 15. ure 
do 7.ure zjutraj naslednjega dne pa je organizirano dežurstvo. 
Danes, v četrtek, 9. decembra še dežura dr. vet. med. Janez Hro-
vat, telefon 27-695. Od petka 10. decembra dalje pa bo dežural 
dr. vet. med. Marjan Drešček, telefon 741-660. 



35 





37 



38 



391 



40 

T R A G ^ h i c e 
Uubencl kot 
Uublmcl 

Vsem, ki se ukvarjajo 
z zgomjesavinjskimi težava-
mi, bi pred javnim nastopom 
priporočali malo šolo doma-
čega jezika, predvsem kra-
jevnih imen. Na (ne v) Ljub-
nem so samo Ljubenci, ne 
Ljubn'čani ali Lmbimei ali 
kaj podobnega. »Ce se že vti-
kujejo v nas in naše zdrahe, 
naj nas vsaj pravilno imenu-
jejo, da bomo vedeli, da smo 
to mi,« pravijo ljudje. Pred-
sednik Milan Kučan to iz-
vrstno obvlada. 

Poslanci In fuzbal 
Državnega zbora ne se-

stavljajo preveliki oboževal-
ci fuzbala. To sklepamo po 
tem, ker so vrnili zakon o ob-
močjih upravnih okrajih 
v prvo branje. In kakšno zve-
zo ima to z najbolj pomemb-
no postransko stvarjo na 
svetu? 

Na Celjskem so dobili 
upravne okraje tam, kjer 
imajo ta prave fuzbalerje: 
Celje (Publikum) in Velenje 
(Rudar), v dirko pa naknad-
no prihaja še Šmarje (Ste-
klar). 

Kakšne bodo posledice 
silnega varčevanja pri 
varovanju kulturne de-
diščine? 

Anton Roječ bo prvi 
celjski župan, ki se mu bo 
podrl Friderikov stolp 
(uganko nam je ljubezni-
vo in nehote posredoval 
kar sam župan). 
Veste, kako ugotavljajo 
Zgornjesavinjčani, zakaj 
so potrebni razno razni 
dodatni tolarji? 

Za Pedigre Pal za Ar-

turja. Če prvo besedico 
v pasji hrani malce spre-
menimo in dodamo nekaj 
črk, so ti tolarji predigra 
za obubožanje naroda. 
Zakaj se konjiški otroci 
niso vneli za Miklavža in 
bodo ostali zvesti stare-
mu dedku Mrazu? 

Prvič zato, ker Miklavž 
ni pustil otročičem priti 
k sebi v kulturni dom, če 
niso imeli vstopnic, ki jih 
je bilo treba kupiti nez-
nano kje in neznano kdaj. 

Drugič pa zato, ker ti-
sti, ki so ga srečali na pri-
reditvi Ostanimo prijate-
lji, niso vedeli ali je zara-
di plastnične maske čud-
ni mož Miklavž ali pustna 
šema. 

Molk Je zlato 
Dr. Janez Zupanec, poslanec LDS iz Žalca v državnem zboru je po statistiki 

eden tistih, ki se najbolj poredko oglašajo za govorniškim odrom slovenskega 
parlamenta. Nastopil je le šestkrat, kar skoraj ni vredno omembe, če ga 
primerjamo z rekorderjem Žaretom Pregljem in njegovimi več kot 400 
nastopi. Poslanca si zato lahko ogledate vsaj na fotografiji, če že njegovih 
izjav ne morete brati. 

Škatla In Publikum 
Prvih dvajset, ki bodo kupili Škode, 

bo dobilo zastonj vstopnice za vse tek-
me NK Publikum v pomladanskem de-
lu prvenstva. Kaj pa je treba kupiti, da 
vas bo na večerjo povabil direktor Av-
totehnike Lojze Selič? 

Več ko imajo moški pod palcem, manj potre-
bujejo v hlačah. 
Vstopnice za lepšo prihodnost so razprodane. 
Prodajajo se le še na črnem trgu. 
Negotova prihodnost je naše edino upanje. 
Če bi želeli osvetliti vse vloge posameznikov 
v političnih aferah, bi potrebovali še eno nu-
klearko. 
Ni čudno, da komuniciramo na nivoju čenč, ko 
pa imamo toliko nedostopnih raziskav. 
Le kaj se obeta gospodarstvu, če že podjetja 
prednostnih panog drvijo v stečaj? 
Če so bile investicije v preteklosti bolj plod 
želja kot tehtnega premisleka, potem danes 
tega problema nimamo. Ni več investicij. 
Birokratski model organiziranosti zapletene 
matematično statistične postopke rešuje 
z uporabo abakusa. 

Našo s tandardno nagrado, kaseto in če-
stitko, bomo tokra t poslali v Dortmund, 
kjer je na Novi tednik naročen tudi Rudi 
Stepišnik. Pr idno prebira predvsem šale, 
včasih tudi sam kakšno zabeleži in tokra t 
mu je uspelo, da je dobila šala. Od kod 
konji, glas več kot ostale. Iz kuponov pa smo 
izžrebali Anči Arzenšek, Bibe Rock 3 iz 
Celja. 

Šala tetina 
OtI koti konji 

V visoki stolpnici so 
v enajstem nadstropju vso 
noč divje proslavljali. Drugi 
dan se pride gomji stanova-
lec k spodnjemu opraviče-
vati. 

»Veste, jaz sem član jahalnega kluba pa 
sem imel svoje jahalne prijatelje za goste, 
zato je bilo tako glasno. No vi že veste kako 
je to.« 

»Nič hudega, mu prijazno odvrne spodnji 
stanovalec. To se lahko povsod ob takšnem 
jahalnem proslavljanju zgodi. Samo nekaj 
me pa zanima. Kako ste lahko vse konje po 
visokem stopnišču gor dobili?« 

Krt 
Srečata se stara prijatelja. 
»Lojze kaj se pa tak' kislo držiš?« 
»Ah, kaj se ne bi. Ujel sem krta pa ne vem 

kam z njim?« 
»Vrzi ga v vodo, ali pa kaj podobnega.« 
Nasledni dan se spet srečata. 
»Čuj ti, povej kaj si napravil s krtom?« 
»Ugani.« 
»Ali si ga vrgel v vodo?« 
»Ne, nekaj hujšega.« 
»Ali si ga ustrelil?« 
»Nekaj hujšega.« 
»Kaj pa si naredil?« 
»Živega sem zakopal v zemljo.« 

Letanje 
Upokojenca se srečata na pokopališču. 

»Ja, ja, to se bomo še tukaj naležali!« pravi 
prvi. 

»Eh, bomo, bomo.« odvrne drugi. »Tudi 
seksali še bomo, samo če bomo zdravi!« 

V mesnici 
»želim zrezek, ki ne bo premasten, ker 

imam sklerozo, ki ne bo žilav, ker imam 
slabe zobe, ki ne bo prestar, ker imam pok-
varjen želodec in ki ne bo predrag, ker 
imam majhno pokojnino.« 

Zadel bi 
Gorenje je hodil vsak dan v cerkev vzdi-

hovat: »Bog daj, da bi zadel na loteriji! Bog 
daj, da bi zadel na loteriji!« 

Bogu je bilo dovolj in mu je zabrusil: 
»Zadel boš, samo srečko prej kupi!« 

Davkarija 
Davčni uradnik pride h kmetu in ga vpra-

ša, koliko mleka imajo njegove krave na 
dan. 

»Vsaka okoli sedem litrov,« pravi kmet. 
»Kaj pa naredite s tem mlekom?« hoče 

vedeti uradnik. 
»Tri litre ga porabimo sami, osem litrov 

ga pa prodamo.« 

Šale so prispevali: Nina KRAŠOVEC iz Laške-
ga, Viktorija TOVORNIK iz Dobja pri Planini, 
Simona JAZBEC iz Celja, Cilka LIPNIK iz 
Rogaške Slatine in Angela HLADIN iz La-
škega. 

NAJ MUZIKANTI POVEDO 

Podjetnik s harmoniko 
Skladba ali dve, ki jih je Jože Klenovšek 

znal zaigrati pred odhodom na služenje vo-
jaškega roka, so bile ravno zadosti, da je 
mladi soldat dobi! pogum in se je javil za 
igranje v vojaškem orkestru. Dobil je neka j 
dni izhoda za pot po instrument , namesto 
korakov v »stroju« so bile »muzičke« vaje. 
In šlo je zares, Jože je »splaval«, tako dobro 
je igral, da se je po odsluženi vojski že lahko 
priključil kolegom iz Gorice, ki so na Flor-
janovo hodili od hiše do hiše, in prosili pa-
trona, da bi ubogo »rajo« varoval vseh ne-
sreč, pred ognjem pa najbolj . 

»Kakšen teden pred omenjenim prazni-
kom smo hodili od hiše do hiše, ter na k l ju-
ko obesili zvito t r to in pred prag nanosili 
drv, ter s tem opomnili, da se bliža sv. Flor-
jan. Potem pa smo enega od fantov oblekli 
v nosečnico, ter prosili za ubogo ženo, pre-
pevali Florjanovo pesem in igrali. Običajno 
smo dobili jajca, klobase, pa tudi denar in 
če je bil kakšen kmet preveč skopuški, smo 
mu pa voz z gnojem vred postavili na na j -
višji del kozolca. Naredili pa smo tudi zak-
ljuček in vso vas povabili na dobrote, ki smo 
jih nabra l i na ta praznik. Takra t je moj 
talent zopet prišel do izraza. 

Nekaj časa sem igral tudi pri kompolski 
folklori, k jer je bila zares super družba. Po 
vsakih vajah smo za neka j ur zavili še 
k Špulcar ju v vaško gostilno, k jer je bilo 
veselja na pretek. Vse skupa j pa sem potem 
spretno izkoristil na kakšni ohceti, k jer sem 
večkrat zabaval zbrano družbo. Najbol j 
smo se zabavali ob kakšnih kaznih, ki so jih 
plesalci dobili recimo pri metl inem plesu. 
Med drugim pa so morali kaznjenci tudi 
v luno lajat i ali pa je par napr imer ni tko 
požiral. Sprva sta mladca bila kar oddal je-
na in vse bolj, ko sta požirala nitko, vse 
bližje sta bila, dokler se nista >kljunčknala<. 
Če je to gledal kakšen l jubosumen mož, sem 
videl, da mu je kar oči zasukalo. 

Odkar sem se postavil >na svoje noge<, 
imam namreč trgovino na Dobrovi pri Ce-
lju, je časa za igranje malo. Pa vendarle se 

naša klapa še zbere in >žingamo< ga do one-
moglosti. Zadnj ič smo se tako zbrali na Mi-
klavževanju v naši trgovini, na jp re j obdarili 
otroke potem pa še >ta stare< z zabavo, kot jo 
lahko vidite le še na vasi.« 

EDI MASNEC 

Ena Iz Ježevega rokava 
Vdovec, ki je pravkar pokopal svojo ženo, 

se je na poti iz pokopališča ustavil pri veli-
kem vaškem križu in pričel z »demontira-
njem« Kristusa. Soseda je seveda zelo zani-
malo, kaj da je vdovca prijelo. 

»Veš on me je rešil, sedaj pa bom jaz 
njega!« 

Kupon 

Najbolj sem se nasmejal šali: 

Moj naslov:. 


